
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5213 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Β. Γραµµένου και

Π. Κουκουλόπουλου, σελ. 5243 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν Μα-

θήτριες, µαθητές και συνοδοί καθηγητές από το 2ο Γυµνάσιο
Αµαλιάδας, το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας, το 1ο Γενικό Λύ-
κειο Ελασσόνας, φοιτήτριες και φοιτητές και συνοδός από
τη Δηµόσια Σχολή Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης
Τρίπολης, Τµήµα Δηµοσιογραφίας, σελ. 5219, 5225, 5232,
5236 

4. Ανακοινώνεται στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης
διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγ-
µατος και το ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 11.12.24 ποινική δικογραφία που αφορά
στον Υπουργό Υγείας  Άδωνι Γεωργιάδη και την 13.12.2024
ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Δικαιοσύνης
Γεώργιο Φλωρίδη, σελ. 5213 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5213, 5214, 5215, 5216,
5219, 5221, 5225, 5228, 5229, 5231, 5232, 5233, 5234, 5235,
5236, 5238, 5239, 5243, 5247, 5248, 5249, 5251 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Προβλήµατα στην ελαιοπαραγωγή λόγω ανοµ-

βρίας και υψηλών θερµοκρασιών στη νήσο Λέσβο», σελ. 5213 
ii. µε θέµα: «Με παραιτήσεις της Διοίκησης δεν διασφαλί-

ζονται οι έγκαιρες, έγκυρες και µε διαφάνεια πληρωµές από
τον Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύ-
σεων Προσανατολισµού και Εγγυήσεων(ΟΠΕΚΕΠΕ)», σελ.
5215 

β) Προς τον Υπουργό Επικρατείας κ. Μαυρουδή (Μάκη)
Βορίδη µε θέµα: «Η Κυβέρνηση πρέπει άµεσα να αποζηµιώ-
σει τους πληγέντες και να θωρακίσει την περιοχή µετά την
καταστροφική πυρκαγιά στη Δυτική Κορινθία»., σελ. 5216 

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Σοβαρά ερωτηµατικά γεννά η νέα ανάθεση στην ολλανδική
HVA µελετών για αντιπληµµυρικά έργα στη Θεσσαλία», σελ.
5219 

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη µακροπρόθεσµης διακρα-

τικής συµφωνίας µε την Βουλγαρία, ως προς το ζήτηµα της
παροχής ύδατος µέσω του ποταµού  Άρδα στον Νοµό
Έβρου για αρδευτικούς και λοιπούς σκοπούς», σελ. 5221 

ii. µε θέµα: «Επανασυνδέσεις και µέτρα για την ενεργειακή
φτώχεια», σελ. 5231 

ε) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας:, σελ.  

i. µε θέµα: «Για τα προβλήµατα αποκατάστασης των σει-
σµόπληκτων κατοίκων του δήµου Τυρνάβου», σελ. 5222 

ii. µε θέµα: «Λήψη αµέσων µέτρων για την αντιµετώπιση
των καταστροφικών πληµµυρών στη Ρόδο και στη Λήµνο»,
σελ. 5225 

στ) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου:, σελ.  
i. µε θέµα: ««Για την κατάσταση που επικρατεί στις Υπηρε-

σίες Ασύλου», σελ. 5227 
ii. µε θέµα: «  Άµεση ανανέωση των συµβάσεων και εύ-

ρυθµη λειτουργία της Υπηρεσίας Ασύλου», σελ. 5229 
ζ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού:  
i.  µε θέµα: «Κτηριακό και η ανάγκη ανέγερσης νέου σχο-

λικού κτηρίου για τη στέγαση του Μειονοτικού Γυµνασίου -
Λυκείου Ξάνθης», σελ. 5233 

ii. µε θέµα: «Να προσδιοριστούν και να αποδοθούν άµεσα
τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των Πτυχιούχων Μηχανικών
ΤΕΙ 16 ειδικοτήτων που βρίσκονται στον «αέρα» 2 δεκαετίες»,
σελ. 5235 

η) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Εκτός Αναπτυ-
ξιακού Νόµου η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος», σελ. 5236 

θ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για τη λήψη
όλων των αναγκαίων µέτρων για την αντιπληµµυρική θωρά-
κιση της Αττικής», σελ. 5238 

ι) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:, σελ.  
i. µε θέµα: «Η συγκάλυψη και η ατιµωρησία των αστυνοµι-

κών που διώκονται για τη δολοφονία του Κώστα Μανιουδάκη,
λαµβάνει προκλητικές διαστάσεις»., σελ. 5239 

ii. µε θέµα: « Έντονος προβληµατισµός στην τοπική κοινω-
νία της Δράµας από τα σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα και
από τη µη πλήρη λειτουργία του Καταστήµατος Κράτησης
Νικηφόρου», σελ. 5241 

iii. µε θέµα: «Προβληµατική η αστυνόµευση στην Περιφε-
ρειακή Ενότητα (Π.Ε.) Φθιώτιδας - Συνεχίζεται η υποστελέ-
χωση της Διεύθυνσης Αστυνοµίας (Δ.Α.) Νοµού Φθιώτιδας»,
σελ. 5243 

iv. µε θέµα: «Εγκαθίδρυση Αστυνοµικού Τµήµατος στη
Βεργίνα Ηµαθίας», σελ. 5245 

v. µε θέµα: «Ο θάνατος του Ιάσονα Λαλαούνη µετά από
τροχαίο που έλαβε χώρα στις 12/3/2021 έξω από τη Βουλή
και οι ενέργειες του Υπουργείου σας για την διαλεύκανσή
του», σελ. 5246 

vi. µε θέµα: «Η εγκληµατική δράση του συλληφθέντος
αστυνοµικού της Βουλής και οι παραλείψεις των αρχών προς
προστασία θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας», σελ. 5249 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής

Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων κατα-
θέτει την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουρ-
γία του Υπουργείου Εξωτερικών» , σελ. 5249 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 5241 - 5251
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 5227 - 5241
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 5213 - 5227

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 5243, 5247, 5248, 5249, 

5251
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 5228, 5229, 5231, 5232, 

5233, 5234, 5235, 5236, 
5238, 5239
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 5213, 5214, 5215, 5216, 

5219, 5221, 5225, 5227
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 5221

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 5213, 5214
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5217, 5218
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 5236, 5237
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 5233, 5234, 5235
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5239, 5240, 5241
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 5215, 5216
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 5225, 5226
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 5245
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 5235, 5236, 5238
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 5246, 5247, 5248, 5250, 
5251

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5222, 5223, 5224, 5225
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 5219, 5220
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 5234, 5235, 5236
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 5237
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5227, 5228, 5229
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 5241, 5242
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5240, 5241, 5242, 5243, 

5244, 5245, 5246, 5247, 
5248, 5250, 5251

ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 5228, 5229, 5230, 5231

ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 5221, 5222
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 5231, 5232
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 5243, 5244
ΣΔΟΥΚΟΥ Α. , σελ. 5232, 5233
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 5221, 5222
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 5238, 5239
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 5213, 5214, 5215, 5216
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 5219, 5220
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 5223, 5224, 5225, 5226
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 5217, 5229, 5230



Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 13.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, καλή εβδοµάδα. Αρχίζει η συνεδρίαση.  

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-12-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΜΒ’ συνεδριάσεώς του της Τετάρτης
11 Δεκεµβρίου 2024, της ΜΓ’ συνεδριάσεώς του της Πέµπτης 12
Δεκεµβρίου 2024, της ΜΔ’ συνεδριάσεώς του της Παρασκευής
13 Δεκεµβρίου 2024, της ΜΕ’ συνεδριάσεώς του του Σαββάτου
14 Δεκεµβρίου 2024 και της ΜΣΤ’ συνεδριάσεώς του της Κυρια-
κής 15 Δεκεµβρίου 2024, στις οποίες περιλαµβάνεται η συζήτηση
και ψήφιση του σχεδίου νόµου: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2025».).

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 11-12-24 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Υγείας Άδωνι Γεωργιάδη και την 13-12-2024 ποινική δι-
κογραφία που αφορά στον Υπουργό Δικαιοσύνης Γεώργιο Φλω-
ρίδη.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατεία Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ως προς τα εξής: «Σας
ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτή-
σεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου ότι τη Δευτέρα
16 Δεκεµβρίου 2024 οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν
είναι οι εξής: Οι υπ’ αρ. 289/2-12-2024, 315/9-12-2024, 321/9-12-
2024, 291/2-12-2024, 305/9-12-2024, 307/9-12-2024, 309/9-12-
2024, 288/2-12-2024, 290/2/12-2024, 299/3-12-2024,
312/9-12-2024, 314/9-12-2024, 316/9-12-2024, 313/9-12-2024,
317/9-12-2024, 300/3-12-2024, 301/5-12-2024, 303/6-12-2024,
306/9-12-2024 και 318/9-12-2024. Η υπ’ αρ. 302/5-12-2024 επί-
καιρη ερώτηση που απευθύνεται προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Βασίλειο Κικίλια δεν θα
απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας».

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 301/5-12-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΔΗ-
ΜΟΚΡΑΤΙΑ» κ. Χαράλαµπου Αθανασίου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Προβλήµατα στην

ελαιοπαραγωγή λόγω ανοµβρίας και υψηλών θερµοκρασιών στη
νήσο Λέσβο».

Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε, λόγω της κλιµατικής αλλαγής

που οφείλεται στην παρατεταµένη ανοµβρία των τελευταίων
ετών και ειδικότερα κατά το τρέχον έτος, αλλά και λόγω του πα-
ρατεταµένου καύσωνα µε τις υψηλές θερµοκρασίες του περα-
σµένου θέρους, επλήγη ανεπανόρθωτα η ελαιοκαλλιέργεια στη
νήσο Λέσβο. Συγκεκριµένα, οι προαναφερθείσες κλιµατικές συν-
θήκες, σε συνδυασµό µε την αυξηµένη καρποφορία των ελαι-
όδεντρων, εξαντλούν τις δυνάµεις τους για να ωριµάσει ο
ελαιόκαρπος. 

Οι διαπιστώσεις αυτές καταγράφηκαν και σε κλιµάκιο του
ΕΛΓΑ που µετά από παράκλησή µου ήρθε και επισκέφθηκε τις
περισσότερες περιοχές όπου υπάρχουν τα ελαιόδεντρα και επι-
θεώρησε επιτοπίως τους ελαιώνες µας. Ήδη ο ελαιόκαρπος έχει
αφυδατωθεί και συρρικνωθεί, ειδικά στα επικλινή εδάφη, ενώ πα-
ράλληλα σε αρκετές περιοχές παρουσιάζεται όχι µόνο καρπό-
πτωση, αλλά και οξείδωση των ελαιόδεντρων. 

Εξαιτίας της ανωτέρω κατάστασης επέρχεται µεγάλη οικονο-
µική ζηµιά στο εισόδηµα των παραγωγών, το οποίο είναι ήδη
συρρικνωµένο λόγω του υψηλού καλλιεργήσιµου κόστους. Ο
αγροτικός κόσµος του νησιού ευελπιστεί ότι θα τύχει της κατα-
νόησης και στήριξης της πολιτείας, όπως έπραξε και για την ελαι-
οκοµική περίοδο των ετών 2021-2022 όπου διατέθηκαν 8.100.000
ευρώ για τους ελαιοκαλλιεργητές της Λέσβου, δηλαδή περίπου
20 ευρώ το στρέµµα.

Ύστερα απ’ αυτά, κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου είναι η εξής:
Σε ποιες ενέργειες προτίθεστε να προβείτε, έτσι ώστε να αποζη-
µιωθούν οι ελαιοκαλλιεργητές του νησιού από κοινοτικούς ή ελ-
ληνικούς πόρους; Υπάρχει σχέδιο της πολιτείας για την
αποτελεσµατική µελλοντική αντιµετώπιση των καιρικών φαινοµέ-
νων; Και τρίτον, ο επικείµενος νέος κανονισµός του ΕΛΓΑ θα προ-
βλέπει ρητά αποζηµιώσεις εξαιτίας τέτοιων καιρικών
φαινοµένων; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, πράγµατι η ελαιοκαλλιέργεια στη Λέσβο

είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε την ανάπτυξη του νησιού. Είναι
ένα σηµαντικό µέρος της οικονοµικής δραστηριότητας και µάλι-
στα όλα αυτά είχα την ευκαιρία να τα δω από κοντά στην πρό-
σφατη επίσκεψη στο νησί που πραγµατικά είδαµε εξαιρετικούς

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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παραγωγούς, αλλά και πολύ σηµαντικές µεταποιητικές µονάδες
και οµάδες παραγωγών που πράγµατι αυτές είχαν επιδοτηθεί
από το πρόγραµµα «LEADER» και από άλλα προγράµµατα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης κι έτσι λοιπόν κάνανε και µια
µεταποίηση και δώσανε µια υπεραξία στο προϊόν.

Το φαινόµενο της ακαρπίας που ταλαιπωρεί τη Λέσβο είναι γε-
γονός, το έχουµε παρατηρήσει, αλλά ταλαιπωρεί τους παραγω-
γούς και στην υπόλοιπη επικράτεια. Τα προβλήµατα που
προκαλεί η ανοµβρία στις καλλιέργειες τα γνωρίζουµε, τα κατα-
γράφουµε, τα παρακολουθούµε και εξετάζουµε τους τρόπους
αντιµετώπισής τους όχι µόνο για φέτος, αλλά συνολικότερα για
το µέλλον.

Πηγαίνοντας δε στο ερώτηµά σας, θα προσπαθήσω να απαν-
τήσω κατά σειρά.

Βεβαιώνω κατ’ αρχάς τους ελέγχους που έκαναν οι γεωτεχνι-
κοί του ΕΛΓΑ και του ΔΑΟΚ και προκύπτουν ως αναφέρεται: Συρ-
ρίκνωση - αφυδάτωση του ελαιοκάρπου, ξήρανση της κόµης των
δέντρων και µειωµένη παραγωγή. Γνωρίζετε όµως ότι η µειωµένη
παραγωγή στις ελαιοκαλλιέργειες εξαιτίας ξηρασίας-ανοµβρίας
δεν καλύπτεται ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ και δεν αποζηµιώνε-
ται, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

Άρα τι κάνουµε; Θα διερευνήσουµε την ύπαρξη άλλου ελεγ-
κτικού χρηµατοδοτικού εργαλείου, εφόσον οι περιφερειακές επι-
τροπές των ΚΟΕ αποστείλουν αίτηµα ένταξης της ζηµιάς στο
ετήσιο πρόγραµµα και εφόσον πληρούνται οι θεσµικές και δηµο-
σιονοµικές προϋποθέσεις. Θα εξεταστεί κατ’ αρχάς η ενίσχυσή
τους στο πλαίσιο των ΚΟΕ, διαφορετικά αν αυτό δεν συµβεί, θα
αναζητήσουµε χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως είπατε κι εσείς,
για ενίσχυση λόγω ξηρασίας µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για
όλα αυτά απαιτείται τεκµηρίωση βάσει συγκεκριµένων στοιχείων,
ωστόσο πριν τη λήξη της περιόδου συγκοµιδής δεν µπορούµε
να έχουµε ακριβή εικόνα για την καλλιέργεια και το προϊόν. 

Συνεχίζουµε να παρακολουθούµε την εξέλιξη της καλλιέργειας
και της παραγωγής στη Λέσβο, αλλά και στην υπόλοιπη Ελλάδα,
οπότε θα έχουµε πιο ακριβή στοιχεία τους πρώτους µήνες του
2025. Τότε θα έχει ξεκαθαρίσει περισσότερο το τοπίο για την επι-
λογή του χρηµατοδοτικού εργαλείου. 

Μην αµφιβάλλετε ότι θα πράξουµε κάθε τι για τη στήριξη της
ελιάς. Δεν µου αρέσει να το επαναλαµβάνω, αλλά είναι άξιο ανα-
φοράς το πρωτοφανές ποσό των 150 εκατοµµυρίων µε το οποίο
ενισχύσαµε την ελιά κατά την πανδηµία και αυτό καταδεικνύει τη
σηµασία που της αποδίδουµε και ειδικά για τη Λέσβο -το αναφέ-
ρατε κι εσείς- χορηγήθηκε ενίσχυση De minimis 21 ευρώ το
στρέµµα για µειωµένη παραγωγή του 2021. 

Τα υπόλοιπα σχετικά µε τη στρατηγική και το νέο κανονισµό
του ΕΛΓΑ θα τα πω στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αναγνωρίζουµε

τις προσπάθειες που έχει καταβάλει η Κυβέρνηση κι εσείς προ-
σωπικά ενόψει του ότι κατ’ επανάληψη έχετε επισκεφθεί τη
Λέσβο, ξέρετε τα προβλήµατα και είµαστε σε µια συνεχή επαφή,
αλλά ξέρουµε και το ενδιαφέρον του Υπουργού κ. Τσιάρα. Βε-
βαίως, είναι γνωστό ότι η Κυβέρνηση βοήθησε πάρα πολύ στα
σχέδια βελτίωσης του βόρειου Αιγαίου, στις χρηµατοδοτήσεις
των νέων αγροτών και βεβαίως στην επιστροφή φόρου πετρε-
λαίου, αλλά και στην απαλλαγή φόρου 50% για τους συνεταιρι-
στές και για τα προγράµµατα της συµβολαιακής γεωργίας.

Όµως, κύριε Υπουργέ –για να επανέλθω στο θέµα µας- πρέπει
να σας πω ότι λόγω της ιδιοµορφίας του ανάγλυφου των νησιών
κρίνεται απαραίτητη η κατασκευή µικρών αρδευτικών έργων για
την καλύτερη διαχείριση ενόψει των έντονων και παρατεταµένων
υψηλών θερµοκρασιών, όπως προανέφερα. Τα έργα αυτά θα
µπορούσαν να συµπεριληφθούν στα µελλοντικά σχέδια βελτίω-
σης, δίνοντας έτσι την ευκαιρία σε µεγάλο αριθµό καλλιεργητών
να επενδύσουν κάνοντας µικρά εγγειοβελτιωτικά έργα, όπως
υδατοδεξαµενές και οµβροδεξαµενές. 

Επιπλέον, να συµπεριληφθούν γεωργικές πρακτικές και να ενι-
σχυθούν µέσω των οικολογικών σχηµάτων, όπως είναι η χρήση
καολίνης, οι οποίες βοηθούν τα δέντρα να αντεπεξέλθουν στις

ακραίες κλιµατικές συνθήκες. Συγκεκριµένα, δηλαδή µειώνεται
η εξατµοδιαπνοή, έτσι αναφέρεται. Επιπλέον, θα ήθελα να σας
πω όπως είπα και στην πρωτολογία µου ότι έχει αυξηθεί και το
καλλιεργητικό κόστος. Κι εδώ να λάβουµε  ότι η οικονοµική ζηµιά
των παραγωγών είναι ακόµα µεγαλύτερη αν λάβουµε υπ’ όψιν
πρώτα ότι πέρυσι επί παραδείγµατι η τιµή του λαδιού ανά κιλό
ήταν περίπου 8,5 µε 9 ευρώ ενώ το εργατικό µεροκάµατο των
εργατών γης ήταν τότε 50 ευρώ. Σήµερα δυστυχώς, η τιµή του
λαδιού έχει πέσει πάρα πολύ και είναι γύρω στα 4,5 ευρώ ο
άσσος -για τον άσσο, οξύτητα µιλάµε- και τα µεροκάµατα έχουν
πάει στο 70%. Πέρα από αυτό όµως και οι αποδόσεις του λαδιού,
δηλαδή η αντιστοιχία ελαιοκάρπου και λαδιού είναι πάρα πολύ
µειωµένη και αυτό οφείλεται βασικά στις κλιµατικές συνθήκες,
διότι η ελιά έµεινε -συγγνώµη για την έκφραση- σαν σταφίδα. Δεν
µπόρεσε να αναπτυχθεί, δεν ανέβασε χυµούς και έτσι είχαµε
µικρή παραγωγή. 

Τέλος, θα ήθελα να σας ζητήσω κάτι, κύριε Υπουργέ, αν και
είναι εκτός ερώτησης. Σε µία συζήτηση την οποία είχαµε κάνει,
σας είχα αναφέρει ότι χρειάζεται να δηµιουργηθεί γραφείο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και µάλιστα, όχι γραφείο αλλά η ίδρυση αυτοτελούς περι-
φερειακής διεύθυνσης Αιγαίου, µε έδρα τη Μυτιλήνη. Είναι ένα
θέµα το οποίο ξέρω ότι το βλέπετε θετικά και εσείς και ο Υπουρ-
γός. Και θα ήθελα επιπλέον της ερώτησης της δευτερολογίας
µου να µας πείτε και πού βρίσκεται το θέµα αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, πράγµατι µετά από πάρα πολλές πιέ-

σεις που κάνατε και εσείς αλλά και οι παραγωγοί στη Λέσβο, αυ-
ξήσαµε το ποσό για τα σχέδια βελτίωσης και µάλιστα αυτό
βοηθάει πάρα πολύ, ώστε να εκσυγχρονιστεί η αγροτική εκµε-
τάλλευση. Και είναι σωστό αυτό που λέτε ότι πράγµατι βάλαµε
και όλους τους επιλαχόντες των νέων αγροτών. Υπενθυµίζω ότι
τώρα έχουµε ανοίξει µια πρόσκληση µε 410 εκατοµµύρια που
είναι ίσως η µεγαλύτερη πρόσκληση για τους νέους αγρότες και
αυτό είναι µια απάντηση, µια από τις πολλές πρωτοβουλίες που
παίρνουµε για να αντιµετωπίσουµε τα διάφορα προβλήµατα που
έχουµε µε την κλιµατική αλλαγή. 

Όσον αφορά το θέµα του ΟΠΕΚΕΠΕ επιβεβαιώνω το αίτηµα
των ανθρώπων, των γεωτεχνικών, των παραγωγών, αλλά και το
δικό σας για ίδρυση του συγκεκριµένου στη Μυτιλήνη. Η διοί-
κηση του ΟΠΕΚΕΠΕ µας είχε απαντήσει ότι πράγµατι είναι στους
σχεδιασµούς τους και πιστεύουµε το 2025 να µπορέσουµε αυτό
να σχεδιαστεί και να υλοποιηθεί σύµφωνα µε αυτά που µας έχει
πει η διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Τώρα σχετικά µε το ερώτηµά σας για την προβληµατική αντι-
µετώπιση του φαινοµένου που αποτελεί η κλιµατική κρίση αντι-
λαµβάνοµαι την ανησυχία σας, των παραγωγών, αλλά και όλων
µας. Θα ξεκινήσω από το δεδοµένο ότι η µάχη για την κλιµατική
κρίση δεν είναι καθόλου εύκολη. Μάλιστα, µόλις πρόσφατα αν-
τιµετωπίσαµε για µια ακόµα φορά το σκληρό πρόσωπο στη
Λήµνο και στη Ρόδο. Τι βλέπουµε δηλαδή; Ότι από την απόλυτη
ανοµβρία περνάµε σε πληµµυρικά φαινόµενα. Κάτι παρόµοιο είχε
συµβεί και πέρσι µε την εκδήλωση του «Daniel» στη Θεσσαλία.
Είναι µια συνθήκη που θα βρίσκουµε πάντοτε µπροστά µας.
Εστιάζουµε τώρα στην άρδευση, µιας και µιλάµε για αγροτική
παραγωγή και το αναφέρατε και εσείς. Πρέπει να τονίσουµε ότι
πρόκειται για ένα πολυδιάστατο ζήτηµα που βρίσκεται στο επί-
κεντρο του στρατηγικού µας σχεδιασµού στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, καθώς άπτεται των πολιτικών
προτεραιοτήτων τόσο της Κυβέρνησης όσο και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όχι µόνο για τη γεωργία και την αγροτική ανάπτυξη,
αλλά για το περιβάλλον, το κλίµα και την εδαφική συνοχή των
αγροτικών µας περιοχών. 

Λόγω του περιορισµού του χρόνου θα προσπαθήσω έτσι γρή-
γορα να σας παρουσιάσω τον σχεδιασµό µας ο οποίος περιλαµ-
βάνει παρεµβάσεις ιδιωτικού και δηµόσιου χαρακτήρα,
παρεµβάσεις που προωθούν βιώσιµες επενδύσεις και υποδοµές
στην υιοθέτηση νέων πρακτικών και πιο φιλόδοξων δεσµεύσεων

5214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαχείρισης του αρδευτικού νερού µέσα από στοχευµένες δρά-
σεις για την ταµίευση, όπως είπατε και εσείς, και τον εκσυγχρο-
νισµό των αρδευτικών δικτύων στην κατεύθυνση της επίτευξης
των στόχων τόσο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, αλλά και της
Ευρωπαϊκής Πράσινης Συµφωνίας. Ο σχεδιασµός για την επί-
τευξη αυτών των συγκεκριµένων στόχων αντλεί πόρους από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, στο οποίο υλοποιούνται
µεγάλα εγγειοβελτικά έργα µε σύµπραξη του ιδιωτικού τοµέα.
Στο νέο στρατηγικό σχέδιο της ΚΑΠ 2023-2027 µέσα από το
οποίο αναµένεται να ενταχθούν έργα ύψους 1 δισεκατοµµυρίου
ευρώ για την επόµενη πενταετία και θα βγει πρόσκληση, δικαιού-
χοι είναι οι περιφέρειες, αλλά θα βγει και το 2025 η µικρή πρό-
σκληση µέχρι 2,2 εκατοµµύρια ευρώ στα οποία είναι δικαιούχοι
οι δήµοι και εκεί µπορούν να µπουν τα µικρά αυτά έργα που ανα-
φέρατε, απαραίτητα έργα και αναγκαία σε τέτοιο ανάγλυφο που
έχει το νησί. Και φυσικά να υπενθυµίσω το Πρόγραµµα Αγροτι-
κής Ανάπτυξης 2014-2022 µέσα από το οποίο υλοποιούµε εκατόν
ογδόντα έργα συνολικού προϋπολογισµού 700 εκατοµµυρίων
ευρώ στην επικράτεια και έχουν διατεθεί 450 εκατοµµύρια για
µεγάλα εγγειοβελτιωτικά έργα, αλλά και 250 εκατοµµύρια για
έργα µέχρι 2,2 εκατοµµύρια. 

Όσον αφορά το τρίτο σκέλος της ερώτησής σας για τον ΕΛΓΑ,
αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι ο σχεδιασµός µας λαµβάνει
όλα τα δεδοµένα που δηµιουργούνται από την κλιµατική κρίση.
Και όπως είπα και στη Βουλή, έχουµε µεγάλες φιλοδοξίες για
τον ΕΛΓΑ. Γι’ αυτό εργαζόµαστε συστηµατικά ώστε η πρότασή
µας να καλύπτει το σύνολο των αναγκών που διαµορφώνονται
στον πρωτογενή τοµέα. Είµαστε δίπλα στους παραγωγούς, το
γνωρίζετε καλά, και έχουµε ολοκληρωµένο σχέδιο το οποίο λει-
τουργεί, όχι αποσπασµατικά, αλλά, όπως είπα και πριν, ολοκλη-
ρωµένα. Οι κυβερνήσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη έχουν
επενδύσει πολλά στη στήριξη των παραγωγών τα τελευταία
πέντε χρόνια και είµαστε εδώ να παρεµβαίνουµε στο πλαίσιο που
µας επιτρέπεται τόσο δηµοσιονοµικά, δηλαδή τόσο από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό όσο και από το ενωσιακό θεσµικό πλαίσιο.
Το έχουµε δει την προηγούµενη πενταετία και συνεχίζουµε. 

Ένα παράδειγµα σε αυτό είναι ότι στην προσπάθειά µας να
µετασχηµατίσουµε τον πρωτογενή τοµέα, όχι απλώς να είναι βιώ-
σιµος, αλλά να αποτελέσει και έναν κεντρικό πυλώνα του ανα-
πτυξιακού µοντέλου της χώρας, είναι οι παρεµβάσεις που
κάναµε για το κόστος ενέργειας που αναφέρατε όπου πράγµατι
από το 2025 επαναφέραµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο 100%, είχε καταργηθεί το 2015. Είχαµε κάνει µια
σηµαντική προσπάθεια τα τελευταία τρία χρόνια µε 250 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Και φυσικά η µεγάλη πρότασή µας για χαµηλή τιµή
στην κιλοβατώρα, µε το πρόγραµµα «Γαία» που αρχίζει από 9,3
λεπτά την κιλοβατώρα, µε το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χω-
ράφι», αλλά και µε το πρόγραµµα «Απόλλων» που διασυνδέει ει-
κονικά καταναλώσεις ηλεκτρικής ενέργειας, ΓΟΕΒ, ΤΟΕΒ µε
εγκεκριµένα φωτοβολταϊκά πάρκα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Θα συζητηθεί η δωδέκατη µε αριθµό 303/6-12-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Με
παραιτήσεις της διοίκησης δεν διασφαλίζονται οι έγκαιρες, έγ-
κυρες και µε διαφάνεια πληρωµές από τον Οργανισµό Πληρω-
µών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων Προσανατολισµού και
Εγγυήσεων(ΟΠΕΚΕΠΕ)».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, ξέρετε ότι σας σέβοµαι και σας εκτιµώ, αλλά

πολύ δύσκολα σήµερα στην ερώτηση και αυτό είναι δικαίωµά µου,
θα δώσετε µια απάντηση παρ’ όλο που έχετε την από κοινού αρ-
µοδιότητα για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, η απάντηση αυτή θα µπορεί έστω
να έχει µια νοµιµοφάνεια. Διότι πρώτον, µε την εξυγίανση υποτί-
θεται του ΟΠΕΚΕΠΕ ασχολείται ο ίδιος ο Υπουργός και δεύτερον
την ανάκληση εν µέρει του διαγωνισµού την έχει υπογράψει ο
ίδιος ο Υπουργός. Συνεπώς δεν περιµένω και πολλά. 

Ήταν Μάρτιος του 2024 όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είχε κα-
ταλογίσει ένα πρόστιµο στη χώρα µας για τα έτη 2020, 2021,
2022, 2023. Αµέσως µετά ετέθη σε επιτήρηση ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Αµέ-
σως µετά έγινε το παράδοξο να τεθεί σε επιτήρηση και από τον
ίδιο τον Υπουργό, παρ’ όλο που από το οργανόγραµµα και από
τον νόµο ήταν και είναι ούτως ή άλλως στην εποπτεία του Υπουρ-
γού ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Προφανώς έγινε για επικοινωνιακούς λόγους.
Αµέσως µετά, τον Οκτώβριο ζητήθηκαν από διακόσιες χιλιάδες
αγρότες αχρεωστήτως καταβληθέντα, περίπου 50 εκατοµµύρια
ευρώ για το έτος του 2022. 

Πριν είκοσι µέρες διαβάσαµε ότι ο Υπουργός ζήτησε τις παραι-
τήσεις της διοίκησης του ΟΠΕΚΕΠΕ και ξαφνικά στις 5 Δεκεµ-
βρίου ανακαλεί εν µέρει τον διαγωνισµό. Όπως καταλαβαίνετε,
υπάρχουν πάρα πολλές εκκρεµότητες και υπάρχουν λόγοι για
τους οποίους επιβλήθηκε το πρόστιµο για τα συγκεκριµένα έτη
2020, 2021, 2022. Οκτακόσιες χιλιάδες αγρότες σήµερα δεν γνω-
ρίζουν ποιες είναι οι ενισχύσεις τους. Εγώ αυτό εκλαµβάνω. Δεν
γνωρίζουν τι λεφτά έχουν λαµβάνειν. Για ποιον λόγο έγινε η περι-
κοπή το 2023 στις ενισχύσεις τους; Το ίδιο συµβαίνει και στους
κτηνοτρόφους. Υπάρχουν πάρα πολλές εκκρεµότητες. 

Ευαγγελίζεται και υπόσχεται ο Υπουργός εξυγίανση και δια-
φάνεια του ΟΠΕΚΕΠΕ, µε παθογένειες από πολλά έτη. Εµείς, ως
Αντιπολίτευση, θεσµικά είπαµε -και εγώ από το Βήµα της Βου-
λής- ναι, να συµβάλουµε και εµείς στις παθογένειες. Όµως, είναι
δυνατόν µε παράνοµες διοικητικές πράξεις, όπως αυτή της ανά-
κλησης, να θέλετε να εξυγιάνετε τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Πώς είναι δυ-
νατόν να συµβαίνει αυτό; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της

Νέας Δηµοκρατίας, µπορούµε να λέµε περήφανα ότι η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν κρύβει κανένα πρόβληµα
κάτω από το χαλί, πράγµα που θα ήταν ευχής έργον αν το έπρατ-
ταν όλες οι κυβερνήσεις. Διότι, ο ΟΠΕΚΕΠΕ πράγµατι έχει προ-
βλήµατα, αλλά αυτά δεν δηµιουργήθηκαν χθες. Συσσωρεύτηκαν
εδώ και χρόνια και αν άλλοι πριν από εµάς είχαν ενδιαφερθεί για
τη λύση τους, ίσως να µην είχαν διογκωθεί. 

Πριν, όµως, απαντήσω στα σηµεία της ερώτησής σας, να ξε-
καθαρίσω ότι οι πληρωµές των παραγωγών δεν κινδυνεύουν. Θα
διαψευστείτε, όπως και τις άλλες φορές που κινδυνολογήσατε,
όχι µόνο εσείς. Έχω απαντήσει εδώ στη Βουλή σε διαφόρους
συναδέλφους σας. Τελικά, έγιναν κανονικά οι πληρωµές. Μέχρι
σήµερα, για το 2024, ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει πληρώσει 2 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. 

Ο Υπουργός πράγµατι ζήτησε την παραίτηση των µελών της
διοίκησης του ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά και των υπόλοιπων οργανισµών.
Πού είναι το παράξενο; Ασκεί τα νόµιµα δικαιώµατα και τα καθή-
κοντά του. Αυτό είναι ως απάντηση περί παρανοµίας. Αυτό δεν
είναι -όπως ειρωνικά αναφέρετε- κανονικότητα για τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Είναι κανονικότητα της εκτελεστικής εξουσίας, µε σκοπό
τη χρηστή και αποτελεσµατική διοίκηση και δεν αποτελεί κε-
ραυνό εν αιθρία.

Η πρόθεση για αλλαγή της διοίκησης του ΟΠΕΚΕΠΕ είχε ου-
σιαστικά δηλωθεί ήδη από τον Ιούλιο, µε την έκδοση της υπ’
αριθµόν 2169/213558 πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος
για την κάλυψη των θέσεων διοίκησης ΟΠΕΚΕΠΕ, ΕΛΓΑ, ΕΛΓΟ,
η οποία µάλιστα ανακλήθηκε µε την υπουργική απόφαση 384284
του Δεκεµβρίου, µετά τα νέα δεδοµένα που προέκυψαν µε τη
θέση του οργανισµού σε επιτήρηση από τον Σεπτέµβριο. Θα επα-
νέλθω στο θέµα της επιτήρησης. 

Γιατί ανακλήθηκε; Γιατί ακριβώς η αλλαγή διοίκησης έχει
νόηµα µόνο αν εξεταστεί ότι εξυπηρετεί τις ανάγκες του οργανι-
σµού για βελτίωση και εξυγίανση, οι όποιες ανάγκες διαµορφώ-
θηκαν υπό τα νέα δεδοµένα. Άρα οφείλουµε να επανεξετάσουµε
τα τυπικά προσόντα των υποψηφίων για τις θέσεις διοίκησης και
θα εκδώσουµε νέα πρόσκληση. 

Σήµερα που µιλάµε η παραιτηθείσα διοίκηση συνεχίζει να
ασκεί κανονικά τα καθήκοντά της. Δεν έχει διαταραχθεί καµία
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λειτουργία του οργανισµού και εν ευθέτω χρόνω θα διοριστεί
προσωρινή διοίκηση µέχρι τον ορισµό της νέας που θα προκύψει
από την επικείµενη πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος. 

Έρχοµαι στο θέµα της επιτήρησης του ΟΠΕΚΕΠΕ. Η επιτροπή
στο πλαίσιο προγραµµατισµένων ερευνών που δηµιουργεί δια-
πίστωσε αδυναµίες του οργανισµού, κυρίως σε θέµατα δοµικά
και λειτουργικά στοιχεία του οργανισµού. Συµφωνήθηκε, λοιπόν,
µεταξύ Υπουργείου και επιτροπής ένα σχέδιο δράσης διάρκειας
ενός έτους, το οποίο θα εφαρµοστεί ακριβώς για να διορθώσει
τις αδυναµίες πολύ πιο γρήγορα. Και αυτή η υποχρέωση θα επι-
τηρείται από το Υπουργείο, που είναι άλλωστε και το θεσµικό
εποπτικό όργανο του οργανισµού, όπως και το αναφέρατε. 

Μήπως θα προτιµούσαµε να µην ληφθεί κανένα µέτρο θερα-
πείας; Η απόφαση για επιτήρηση είναι ήδη η πρώτη απάντηση
στο τι κάνουµε για την εξυγίανση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Και νοµίζω ότι
η επιτήρηση δεν θα επηρεάσει σε τίποτα τη λειτουργία του ορ-
γανισµού. Οι πληρωµές συνεχίζονται απρόσκοπτα και αδιάλειπτα
σύµφωνα µε τον αρχικό προγραµµατισµό. Το αποδεικνύουν άλ-
λωστε και οι πληρωµές που έχουµε ήδη πραγµατοποιήσει 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ και συνεχίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή είπατε για

την ανάκληση του διαγωνισµού, προσέξτε να δείτε ότι δεν γίνεται
να τα θέλετε όλα δικά σας. Ανακαλείται ένας διαγωνισµός -έτσι
λέει ο νόµος- όταν είναι δυνατή η ανάκληση της προκήρυξης
λόγω παρανοµίας της προκήρυξης. Και αυτοί οι λόγοι πρέπει να
αναφέρονται. Εσείς στην ανάκληση είπατε για την εύρυθµη λει-
τουργία. 

Συνεπώς δύο πράγµατα µπορούν να συµβαίνουν, κύριε
Υπουργέ, όχι και τα δύο. Ή η προηγούµενη προκήρυξη ήταν
λάθος -ας µην πω τη λέξη «παράνοµη»- κι έρχεστε να τη θερα-
πεύσετε ή δεν ήταν λάθος και είναι λάθος αυτή την οποία εκδώ-
σατε στις 5 Δεκεµβρίου. Και µε το ένα σενάριο και µε το άλλο
είναι ο απόλυτος εξευτελισµός του επιτελικού κράτους. 

Ξέρετε τι λέει η νοµολογία των δικαστηρίων; Μπορείτε να την
ανακαλέσετε αρκεί να υπάρχουν σοβαροί λόγοι και να είναι προ-
φανώς παράνοµη η προηγούµενη και να αναφέρεται. Εσείς στην
απόφαση -όχι δικιά σας, του κ. Τσιάρα- τι λέτε; «Χάριν της εύ-
ρυθµης λειτουργίας και της διοικητικής ανασυγκρότησης του
ΟΠΕΚΕΠΕ». Δεν εκτίθεται η χώρα, κύριε Υφυπουργέ στα ευρω-
παϊκά όργανα; Και µάλιστα πότε έγινε; Όταν ήταν εδώ οι άνθρω-
ποι από την DG AGRI. Δεν εκτίθεται η χώρα; Δηµιουργεί
ασφάλεια δικαίου; Είναι δυνατόν να βγαίνουν αυτές οι αποφά-
σεις; Αποφασίστε: Ήταν λάθος ο νόµος Κεραµέως και οι προκη-
ρύξεις Αυγενάκη και το διορθώνετε ή είναι τώρα το λάθος; Ένα
από τα δύο. Και τα δύο, όχι. Δεν περιµένω απάντηση. 

Και ειρήσθω εν παρόδω, επειδή είπατε για την επιτήρηση,
έχουν γίνει έλεγχοι από την DG AGRI και από το Ευρωπαϊκό
Ελεγκτικό Συνέδριο. Έχετε εικόνα; Μπορείτε να πείτε -έχετε συ-
ναρµοδιότητα στον ΟΠΕΚΕΠΕ- τι έχουν δείξει οι πρώτοι έλεγχοι;
Υπάρχουν ευρήµατα; Μπορείτε να το πείτε; 

Επίσης, ενόψει της κατάθεσης της έκθεσης του φορέα πιστο-
ποίησης, ΕΔΕΛ, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχετε κάποια εικόνα
για τα πρώτα πιθανά ευρήµατα; 

Μόνο έτσι µπορεί να εξυγιανθεί ο οργανισµός, κύριε Υπουργέ.
Το είπα και από το Βήµα της Βουλής προχθές: Ναι, να συµβάλ-
λουµε στην εξάλειψη των παθογενειών, δεν µπορείτε, όµως, να
θέλετε τη διαφάνεια και την εξυγίανση µε διοικητικές παράνοµες
πράξεις και µε πρόχειρες, επιπόλαιες κινήσεις. Όχι, δεν µπο-
ρείτε, διότι πάνω απ’ όλα και πρώτα από όλα εκτίθεται η χώρα
µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κοιτάξτε, σας αποσαφήνισα ξεκάθαρα στην
πρωτολογία µου τα περί διοίκησης του ΟΠΕΚΕΠΕ και τα περι-
λαµβάνω γρήγορα. Υπάρχουν νέα δεδοµένα όπου ζητούµε να
αλλάξουν τα κριτήρια αξιολόγησης και αυτό εντάσσεται στο σχέ-

διό µας στο να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα και τα θέµατα επι-
τήρησης του ΟΠΕΚΕΠΕ. Άρα, λοιπόν, είναι σε ενέργειες για να
µπορέσουµε τον ΟΠΕΚΕΠΕ να τον εξυγιάνουµε. Και όπως σας
είπα πριν, εµείς τα προβλήµατα δεν τα κρύβουµε κάτω από το
χαλί. Ελπίζω να το κάνετε και εσείς. Αν το κάνατε, δεν θα είχαµε
τα προβλήµατα που είχαµε σήµερα. 

Τώρα, έρχοµαι σε αυτά που αφορούν τους παραγωγούς. Επα-
ναλαµβάνω ότι οι πληρωµές συνεχίζονται ανεπηρέαστες από την
απόφαση επιτήρησης. Όχι µόνο ισχύει αυτό, αλλά και τις επόµε-
νες µέρες θα συνεχίσουν οι πληρωµές προηγούµενων παλαιών
ετών, 2015-2019, αρχής γενοµένης από το 2015, µετά από ειδικό
διαγωνισµό που δηµιουργήσαµε ακριβώς για τον σκοπό µε τη
διακήρυξη του 2023. Αυτές οι πληρωµές που µε αγωνία περίµε-
ναν οι παραγωγοί για να δηλωθούν τα λάθη των ετών αυτών, στα
οποία υπενθυµίζω ότι ήσασταν κυβέρνηση εσείς.

Αναφορικά τώρα µε τις δηµοσιονοµικές διορθώσεις στις
οποίες αναφέρεστε, πρόκειται για προτάσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής στο πλαίσιο µιας διαδικασίας που είναι ακόµα σε εξέ-
λιξη, δεν είναι οριστικές. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ θα εξαντλήσει όλα τα µέσα
που προβλέπονται στο πλαίσιο της διαδικασίας διαπραγµάτευ-
σης και αν χρειαστεί, όπως είχε γίνει και στο παρελθόν, θα ολο-
κληρωθεί στο δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µετά την
απόφαση του οποίου καθίσταται οριστική η οποιαδήποτε δηµο-
σιονοµική διόρθωση. Σηµειώνω δε ότι αυτά τα ζητήµατα που τί-
θενται αφορούν πληρωµές παλαιότερων ετών. Τη διοίκηση
εκείνης της εποχής είχαµε το σθένος να την αλλάξουµε. 

Τέλος, σχετικά µε τα αχρεωστήτως καταβληθέντα ποσά που
ζητήθηκε από τους παραγωγούς να επιστρέψουν, διευκρινίζω:
Στο πλαίσιο των εθνικών ελέγχων από αρµόδια ενωσιακά όρ-
γανα, ο έλεγχος για το έτος 2022 ανέδειξε ένα οριζόντιο συστη-
µατικό σφάλµα στη διαδικασία υπολογισµού της αντίστοιχης
πληρωµής, το οποίο ήταν αποτέλεσµα της έλλειψης επαρκούς
τεχνικής υποστήριξης που αντιµετώπιζε εκείνη την εποχή ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ λόγω της γνωστής αντιπαράθεσης των εταιρειών που διεκ-
δικούσαν το έργο. Είναι γνωστά και δεν θα επανέλθω. 

Το σφάλµα αφορούσε σε εκατόν ενενήντα επτά χιλιάδες δι-
καιούχους και το αντίστοιχο ποσό υπολογίστηκε στα 52 εκατοµ-
µύρια. Ο οργανισµός όφειλε να προβεί σε διορθωτικές κινήσεις,
βάσει των υποχρεώσεών του, δηλαδή στην ανάκτηση του ποσού
αυτού, ενέργεια δυσάρεστη µεν για τους παραγωγούς, απαραί-
τητη, όµως, για τη δικαιοσύνη και την ορθότητα των πληρωµών.
Η ανάκτηση ξεκίνησε στις 4 Οκτωβρίου του 2024. Αποφασίστηκε
να γίνει τµηµατικά, όχι εφάπαξ, για ποσά άνω των 100 ευρώ. 

Τονίζω, όµως, το εξής: Τα ποσά που επιστρέφουν οι παραγω-
γοί δεν είναι ποσά που δικαιούνται µε βάση τη δήλωσή τους.
Είναι επιπλέον ποσά που από λάθος υπολογίστηκαν και πιστώ-
θηκαν στους λογαριασµούς τους. Κανένας παραγωγός δεν κλή-
θηκε να επιστρέψει έστω και 1 ευρώ που δικαιούταν. Η
διαδικασία επιστροφής των αχρεωστήτως καταβληθέντων δεν
είναι καινούργια. Προβλέπεται από το Ενωσιακό Δίκαιο και εφαρ-
µόζεται κάθε χρόνο, όποτε προκύπτουν πλεονάζοντα ποσά από
δηµοσιονοµικούς ελέγχους. 

Καταλήγοντας, η εξυγίανση του ΟΠΕΚΕΠΕ έχει ήδη ξεκινήσει.
Το σχέδιο δράσης, η εξασφάλιση τεχνικού συµβούλου για τις
πληρωµές τρέχοντος και προηγουµένων ετών, η επικαιροποίηση
πρόσκλησης για να αντιµετωπίσουµε τα νέα δεδοµένα και, προ-
φανώς, η αλλαγή της διοίκησης είναι κινήσεις και πρωτοβουλίες
προς αυτή την κατεύθυνση που έχουν αρχίσει να αποδίδουν και
θα ακολουθήσουν και άλλες για να µπορέσει ο οργανισµός να
ανακτήσει την αξιοπιστία του. Στην πορεία αυτή, όµως, αυτό είναι
που ενδιαφέρει τους παραγωγούς, οι πληρωµές δεν κινδύνευσαν
και δεν θα κινδυνεύσουν. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 291/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟ-
ΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς τον
Υπουργό Επικρατείας κ. Μαυρουδή (Μάκη) Βορίδη µε θέµα: «Η
Κυβέρνηση πρέπει άµεσα να αποζηµιώσει τους πληγέντες και να
θωρακίσει την περιοχή µετά την καταστροφική πυρκαγιά στη δυ-
τική Κορινθία».
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Ελάτε, κύριε Ψυχογιέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καταθέτουµε την επίκαιρη ερώτηση προς

εσάς, καθώς µε το σχετικό ΦΕΚ έχετε την ευθύνη του συντονι-
σµού και συνοχής του κυβερνητικού έργου και προκειµένου να
πάρουµε απαντήσεις από τα συναρµόδια Υπουργεία, οπότε πε-
ριµένω µια συνολική διαχείριση της απάντησης σας. 

Η πυρκαγιά που έπληξε τη δυτική Κορινθία ξεκίνησε κοντά στα
Ροζενά Κορινθίας και είχε ως αποτέλεσµα τον τραγικό θάνατο
δύο συνανθρώπων µας, αλλά και περίπου εβδοµήντα χιλιάδες
στρέµµατα δάσους καµένα. Επειδή ήµουν από την πρώτη στιγµή
στο πεδίο και στο πύρινο µέτωπο, υπήρξε έλλειψη συντονισµού,
κατανοµής δυνάµεων, αποτελεσµατικής δράσης και γνώσης της
περιοχής, τα οποία τα καταθέσαµε σε γραπτή ερώτησή µας
άµεσα. Καθυστέρησε να ενηµερωθεί και να ενεργοποιηθεί ο ευ-
ρωπαϊκός µηχανισµός, αλλά έρχοµαι τώρα σε αυτά τα οποία οι
ίδιοι οι κάτοικοι ζητούν και µε συλλογή υπογραφών που έχουν
κάνει, αλλά και, όπως καταλαβαίνετε, για τη στήριξη της περιο-
χής που είχε πληγεί τεράστια στον κοινωνικό και οικονοµικό της
ιστό. 

Εκείνο, λοιπόν, που ζητάνε είναι η άµεση αποζηµίωση των πλη-
γέντων και η έναρξη υλοποίησης αντιπληµµυρικών έργων, η
οριοθέτηση αντιπυρικών ζωνών, η πρόσληψη µόνιµου προσωπι-
κού στις αρµόδιες υπηρεσίες και η επαρκής λειτουργία της Δα-
σικής Υπηρεσίας, αλλά και η πρόταση για µελέτη πρόληψης και
αποκατάστασης και απαγόρευσης εγκατάστασης ανεµογεννη-
τριών στις καµένες περιοχές. 

Επειδή δύο µήνες µετά από τη φωτιά δεν έχει αναληφθεί ου-
σιαστικά καµµία ουσιαστική δράση για αποζηµίωση πληγέντων,
αποκατάσταση υποδοµών, αποκατάσταση του παραγωγικού
υπόβαθρου και θωράκιση της περιοχής, σας ρωτάµε µε ποιες
ενέργειες και συγκεκριµένα µέτρα θα προχωρήσει η πολιτεία
στην αποζηµίωση των πληγέντων αγροτών και των ιδιοκτητών
από τη φωτιά της 29ης Σεπτεµβρίου, αλλά και την υλοποίηση των
απαραίτητων αντιπληµµυρικών και αντιδιαβρωτικών έργων για
την ασφάλεια των τοπικών κοινωνιών και των παραγωγικών δρα-
στηριοτήτων. 

Επίσης, ποιες πρωτοβουλίες θα αναλάβετε για να ενισχυθούν
στην πράξη, ουσιαστικά, οι αρµόδιες υπηρεσίες σε προσωπικό
και να γίνει πρόληψη µε τη δηµιουργία αντιπυρικών ζωνών,
σωστή διαχείριση των υδατικών πόρων και σχέδια διαχείρισης
κινδύνων µε ενηµέρωση των κατοίκων;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εγώ είµαι βέβαιος ότι έχετε αγνό και άδολο

ενδιαφέρον για ενηµέρωση και για προώθηση των ζητηµάτων
που θέτετε. Απλώς τώρα επιτρέψτε µου µια µεθοδολογική παρα-
τήρηση. Εγώ δεν αρνήθηκα να απαντήσω στην ερώτησή σας, αν
και, κατά τη γνώµη µου, εδώ θέµα συντονισµού δεν υφίσταται.
Να εξηγήσω γιατί. Γιατί στην πραγµατικότητα για όλα όσα ρω-
τάτε υπάρχουν καθαρές αρµοδιότητες στα διάφορα Υπουργεία.
Άρα, εδώ -κατά νοµική ακριβολογία- δεν έχουµε κάτι το οποίο
πρέπει να συντονίσουµε. Υπάρχουν ενέργειες τις οποίες η δηµό-
σια διοίκηση πρέπει να κάνει µέσα σε ένα υφιστάµενο θεσµικό
πλαίσιο. Πράγµατι, ενέργειες διαφορετικών φορέων, αλλά πάν-
τως ενέργειες σαφώς καθορισµένες. Άρα, δεν είναι κάτι που έχω
εγώ να συντονίσω.

Γιατί σας το λέω αυτό; Διότι, κατά τη γνώµη µου, θα µπορού-
σατε να πάρετε µία πολύ πληρέστερη και ακριβέστερη απάντηση
από αυτή που θα σας δώσω εγώ τώρα. Γιατί πληρέστερη και
ακριβέστερη; Γιατί, προφανώς, άλλη άνεση έχει να σας απαντή-
σει -πολύ πιο εκτενώς και πολύ πιο αναλυτικά απ’ ό,τι θα µπο-
ρέσω εγώ στο πλαίσιο µιας επίκαιρης ερώτησης- το Υπουργείο
που έχει την ευθύνη για την Αρωγή, το Υπουργείο που έχει την
ευθύνη για τις αγροτικές αποζηµιώσεις, το Υπουργείο που έχει
την ευθύνη ακόµα και για τα δηµόσια έργα υποδοµής, όπου αυτά
χρειάζονται να γίνουν. Έχουν µεγαλύτερη άνεση αντικειµενικά
και µπορείτε να εµβαθύνετε περισσότερο στη συζήτηση αυτή.

Αυτό απλώς το λέω. Εγώ δεν θα αποκρούσω, θα σας απαντήσω,
αλλά σας λέω ότι κι εγώ σας απαντώ τώρα στο πλαίσιο αυτών
των απαντήσεων που έχω συλλέξει από τα αρµόδια Υπουργεία.
Γι’ αυτό λέω ότι κατά νοµική ακριβολογία δεν έχουµε συντονι-
σµό. 

Επειδή δεν είναι η πρώτη φορά, δυστυχώς, που έχουµε πυρ-
καγιά στην χώρα µας, το αποζηµιωτικό πλαίσιο, όπως ξέρετε,
είναι λίγο ως πολύ γνωστό. Ουσιαστικά σε τι κατανέµεται; Σε
αποζηµιώσεις για τις οποίες έχει ενέργειες ο ΕΛΓΑ και σε απο-
ζηµιώσεις για τις οποίες έχει ενέργειες η Κρατική Αρωγή. Πάω
λίγο στο τι έχει κάνει ο ΕΛΓΑ και εν συνεχεία στη δευτερολογία
µου θα πάω και στην Κρατική Αρωγή, για να καλύψω όλο το θέµα
χωρίς να χάσουµε χρόνο.

Ο ΕΛΓΑ, λοιπόν, έχει προχωρήσει στην οριοθέτηση της περιο-
χής η οποία επλήγη από την πυρκαγιά. Έγιναν οι επισηµάνσεις
για τις καλλιέργειες οι οποίες επλήγησαν. Έγιναν οι απαιτούµε-
νες αναγγελίες για τις ζηµιές. Υπεβλήθησαν οι δηλώσεις ζηµίας
των παραγωγών για απώλειες φυτικής παραγωγής και ζωικού κε-
φαλαίου και ακολούθησαν εξατοµικευµένες εκτιµήσεις. Αυτή
είναι η δουλειά, λοιπόν, που ο ΕΛΓΑ την έχει ήδη κάνει.

Ο σχεδιασµός πληρωµής προκαταβολών αποζηµιώσεων έχει
ως εξής: Για τις απώλειες φυτικού κεφαλαίου στην αρχή του
νέου έτους θα υποβληθεί σχετικό ψηφιακό αρχείο από τον ΕΛΓΑ
στην κυβερνητική επιτροπή για την έγκριση των απαιτούµενων
χρηµάτων, τα οποία θα διατεθούν στους παραγωγούς αµέσως
από τον ΕΛΓΑ. Αποζηµιώσεις για τις απώλειες φυτικού κεφα-
λαίου θα καταβάλει το Υπουργείο Οικονοµικών µέσω του ΕΛΓΑ. 

Σύµφωνα µε τα πρώτα στοιχεία τα οποία ελήφθησαν από το
δορυφορικό σύστηµα Copernicus, προκύπτουν τα ακόλουθα:
Ελιές ελαιοποιήσιµες, έκταση 3.556,40 στρέµµατα, άθροισµα πα-
ραγωγικών δέντρων 60.535, µη παραγωγικά 2.245. Σταφίδα κο-
ρινθιακή 137,8 στρέµµατα. Λεµόνια 66,4 στρέµµατα, 2.139
παραγωγικά δέντρα, 440 µη παραγωγικά. Σταφίδα σουλτανίνα
34,7 στρέµµατα. Σταφύλια οινοποιήσιµα β’ κατηγορίας 25,2
στρέµµατα. Αµύγδαλα 24,4 στρέµµατα, 511 παραγωγικά δέντρα,
47 µη παραγωγικά. Αχλάδια επιτραπέζια 19 στρέµµατα, 630 πα-
ραγωγικά δέντρα, 180 µη παραγωγικά. Λωτοί 17,8 στρέµµατα,
715 παραγωγικά δέντρα. Ελιές επιτραπέζιες 15,2 στρέµµατα,
235 παραγωγικά δέντρα. Σταφύλια επιτραπέζια α’ 12,6 στρέµ-
µατα. Σταφύλια επιτραπέζια β’ 11,3 στρέµµατα. Καρύδια 11,
αχλάδια 8,1 και 560 δέντρα. Σας τα είπα για την πληρότητα, για
να µην αφήσουµε τίποτα. Σύνολο καλλιεργειών: 4.402,70 στρέµ-
µατα, 66.319 παραγωγικά δέντρα, 3.179 µη παραγωγικά. 

Άρα, σας τα λέω όλα αυτά για να σας πω ότι ο ΕΛΓΑ έχει κάνει
τη δουλειά του, έχει γίνει καταγραφή και ενεργοποιείται το απο-
ζηµιωτικό πλαίσιο. 

Θα επανέλθω αναλυτικότερα εν συνεχεία στο αποζηµιωτικό
πλαίσιο της αρωγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, να σχολιάσω λίγο
αυτό που είπατε για τον συντονισµό. Έρχοµαι να κάνω την ερώ-
τηση αυτή σήµερα διότι ακριβώς επειδή έχετε την αρµοδιότητα
από το σχετικό ΦΕΚ, µπορείτε να συνθέσετε και τις απαντήσεις
των Υπουργείων. Προφανώς και θα επανέλθουµε και µε γραπτές
ερωτήσεις, αλλά θα ήταν πολύ καλύτερο, όταν ήρθε το κυβερ-
νητικό κλιµάκιο στην περιοχή –και γι’ αυτό έγινε η επίκαιρη ερώ-
τηση- να έχουµε κληθεί και εµείς. Εγώ είµαι από την περιοχή,
είµαι κάτοικος της περιοχής. Δεν κληθήκαµε. Άρα, το φέρνουµε
στη Βουλή ως επίκαιρη ερώτηση προς εσάς πρώτα απ’ όλα, για
να ξέρουµε τον συντονισµό και να συµβάλουµε σε αυτόν. Άρα,
αυτό είναι και µία παρατήρηση, ας πούµε, αλλά και µια δικαιο-
λογία για ποιον λόγο είµαστε εδώ σήµερα. 

Κοιτάξτε, υπάρχει µια τεράστια επικινδυνότητα, την οποία
θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας, αλλά και υπ’ όψιν όλων των Υπουρ-
γών και αυτών που µας παρακολουθούν, στο θέµα των αντιδια-
βρωτικών και αντιπληµµυρικών έργων. Υπάρχει κίνδυνος για τις
ανθρώπινες ζωές, τις περιουσίες, τις υποδοµές και την εθνική
οδό η οποία είναι πολύ κοντά στο βουνό και αν δεν γίνουν οι άµε-
σες και αναγκαίες παρεµβάσεις θα κατέβει όλο το βουνό και θα
φτάσουµε όλοι στη θάλασσα. Αυτό είναι το υπερεπείγον. 
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Επίσης, θα ήθελα να σταθώ λίγο στο γεγονός ότι θα πρέπει η
έκτακτη ανάγκη που έχει δοθεί, να παραταθεί για να µπορούν να
γίνουν παρεµβάσεις και έργα τα οποία να είναι πιο γρήγορα και
να µη γίνει όπως έγινε στη διάβρωση, που ο δήµος είναι στη διά-
βρωση, αλλά εδώ και δύο χρόνια δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.
Να συνδυαστεί µε έργα και µε πράξεις. 

Επίσης, θα ήθελα να πω για τις οικογένειες των θυµάτων. Αυτό
έχει γίνει και σε άλλες περιπτώσεις. Ζητώ από εσάς και ως πολι-
τεία, αλλά και από τη Βουλή, να δούµε και τις οικογένειες αυτών
των ανθρώπων, ένας εκ των οποίων είναι και συµµαθητής µου.
Είναι νέοι άνθρωποι, µε τρία παιδιά κάθε οικογένεια. Πρέπει να
δούµε πώς µπορούµε να συµβάλουµε και να στηρίξουµε αυτές
τις οικογένειες. 

Για τον ΕΛΓΑ άκουσα τις απαντήσεις σας. Θέλουµε ακόµα µε-
γαλύτερη ταχύτητα, διότι είναι ο κοινωνικός και οικονοµικός
ιστός ολόκληρης της περιοχής. Κάηκε πάνω από το 1/5 των δα-
σικών και αγροτικών εκτάσεων. Η περιοχή εκεί βασίζεται κυρίως,
όπως ξέρετε και από την προηγούµενη ιδιότητά σας, στην αγρο-
τική παραγωγή. 

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι πρέπει να διερευνήσουµε και
τη δυνατότητα να υπάρχουν αναστολές –δεν ξέρω αν έχει ανα-
κοινωθεί κάτι τέτοιο- σε υποχρεώσεις των ανθρώπων οι οποίοι
ήταν αποδεδειγµένα πληγέντες –µιλάµε για τον ΕΝΦΙΑ, τον φόρο
εισοδήµατος, τον ΟΓΑ ή τον ΕΦΚΑ- προκειµένου να ελαφρυν-
θούν και να δείξουµε ότι µπορούµε να τους ανακουφίσουµε για
τα τρέχοντα.

Ακόµα, θέλω να σας καταθέσω ότι το 2018, όταν είχε γίνει η
θεοµηνία του «Ζορµπά», η τότε κυβέρνηση –ήµουν τότε κυβερ-
νητικός Βουλευτής- µέσα σε τρεις µήνες είχε δώσει στους έξι
δήµους της Κορινθίας 18 εκατοµµύρια ευρώ. Αναµένω την ίδια
ανταπόκριση για τον Δήµο Ξυλοκάστρου Ευρωστίνης –όχι σε
ύψος, αλλά σε αµεσότητα και σε πληρότητα- από την Κυβέρνηση
και τώρα.

Επίσης, και τις οικοσκευές τις δώσαµε άµεσα, µέσα σε δυο ή
τρεις µήνες, και είχαν αποπληρωθεί προκειµένου οι άνθρωποι να
συνεχίσουν τη ζωή τους και να µπορούν αξιοπρεπώς να διαβιώ-
σουν. Έχει προχωρήσει κάτι τέτοιο από τις υπηρεσίες; Θα προ-
χωρήσει κάτι τέτοιο; Ή, αν δεν έχει προχωρήσει, µπορείτε να το
εισηγηθείτε. 

Τέλος, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κόσµος ακούει από
την Κυβέρνηση πολλές φορές για µελέτες –και µακάρι να γίνουν
µελέτες, το είπα ότι χρειάζονται για την αποκατάσταση περιοχής
η οποία µέσα σε είκοσι χρόνια δέχτηκε άλλο ένα χτύπηµα µε αν-
τίστοιχη πυρκαγιά εβδοµήντα χιλιάδων στρεµµάτων- αλλά θα
πρέπει να βλέπει και πράξεις, όχι µόνο εκατοµµύρια µελέτες και
ανακοινώσεις. Πρέπει να το βλέπει και στην πράξη, όχι όπως
έγινε στη Θεσσαλία, στη Ρόδο, στο Λουτράκι –που είναι και στην
περιοχή µου- µετά τις φωτιές του 2021 και του 2023 που ακόµα
περιµένουν αποζηµιώσεις ή αποκατάσταση ή αντιπληµµυρικά
έργα. Μάλιστα, απεντάχθηκαν και από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Κλείνω, λέγοντας ότι ζητάµε µε την ερώτησή µας αυτή για
άλλη µια φορά απαντήσεις σε όλα αυτά και κυρίως άµεσες και
αποτελεσµατικές ενέργειες. Αυτό µας ενδιαφέρει, αυτό ενδιαφέ-
ρει και τον κόσµο και όχι µόνο να το αφήνουµε στην αλληλεγγύη
που ήταν τεράστια και συγκινητική εκείνες τις ηµέρες –και συνε-
χίζεται- και στην υπέρβαση και την αυταπάρνηση των πυροσβε-
στών και όσων επιχείρησαν στην κατάσβεση της µεγάλης
φωτιάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Απλώς, θα ήθελα να κάνω µια µικρή παρατήρηση, κύριε συνά-
δελφε, στα σχόλιά σας για την ταχύτητα των αποζηµιώσεων.
Επειδή έχουµε µια πείρα και εσείς και εγώ γιατί είµαστε αρκετό
καιρό εδώ, να ξέρουν ότι η πραγµατική επιτάχυνση των αποζη-
µιώσεων, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά στον αγροτικό κόσµο, έχει
γίνει σε θεαµατικούς ρυθµούς και έχει γίνει –εγώ λέω και το χρο-
νικό σηµείο- µετά, ουσιαστικά, από την πρώτη µεγάλη κατα-
στροφή η οποία είχε γίνει στη Θεσσαλία. Δεν µιλώ για τούτη εδώ
τη µεγάλη πληµµύρα, αλλά την προηγουµένη, όπου εκεί φτιά-
χτηκε το πραγµατικά γρήγορο αποζηµιωτικό πλαίσιο για τον

ΕΛΓΑ, διότι µέχρι τότε οι αποζηµιώσεις έπαιρναν τον χρόνο τους.
Το πλαίσιο το οποίο επιτάχυνε είναι το πλαίσιο που έγινε την

εποχή που ήµουν στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και πράγ-
µατι εκεί, µέσα σε δυο-τρεις µήνες δόθηκαν σηµαντικές προκα-
ταβολές από τον ΕΛΓΑ, κάτι το οποίο χρειάστηκε και νοµοθεσία,
στην οποία συνέβαλαν, βεβαίως, όλες οι πτέρυγες της Βουλής. 

Τώρα, αφού σας είπα τα του ΕΛΓΑ, να σας πω λίγο τι γίνεται
µε τις υπόλοιπες αποζηµιώσεις. Ενεργοποιήθηκε το πλαίσιο στε-
γαστικής συνδροµής για την κτηριακή αποζηµίωση για τις ζηµιές
µε τους πολιτικούς µηχανικούς της Γενικής Διεύθυνσης Αποκα-
τάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών. Έγιναν αυτοψίες
στον Δήµο Ξυλοκάστρου Ευρωστίνης και ειδικότερα στις Δηµο-
τικές Κοινότητες Κάτω Λουτρού και Πιτσών της Δηµοτικής Ενό-
τητας Ξυλοκάστρου και στις Δηµοτικές Κοινότητες Καλλιθέας,
Ελληνικού, Λυγιάς, Πύργου, Χελυδορίου  και Ευρωστίνης - Ρο-
ζενών της Δηµοτικής Ενότητας Ευρωστίνης.

Διενεργήθηκαν συνολικά εξήντα επτά αυτοψίες σε εξήντα
επτά κτήρια και συγκεκριµένα τριάντα έξι αυτοψίες σε κατοικίες
µε δεκαέξι πράσινα, δεκατρία κίτρινα και επτά κόκκινα. Έγιναν
τρεις αυτοψίες σε ιερούς ναούς και δηµόσια κτήρια, µε ένα πρά-
σινο και δύο κίτρινα. Επίσης, έγιναν είκοσι οκτώ αυτοψίες σε
αποθήκες, στάβλους και λοιπά κτήρια, µε πέντε πράσινα, δεκαέξι
κίτρινα και επτά κόκκινα. 

Αναφορικά µε τη διαδικασία αποζηµιώσεως οικοσκευών, για
την οικοσκευή των κατοικιών αυτών και την κάλυψη των πρώτων
αναγκών, µιλάµε για έως 6.600 ευρώ. Δηλαδή, ισχύει το πάγιο
πλαίσιο το οποίο έχουµε θεσπίσει για τις οικοσκευές. Όµως, ανα-
µένονται στοιχεία από τον οικείο δήµο, για να χρηµατοδοτηθεί ο
δήµος εκτάκτως και να τα καταβάλει στους δικαιούχους. Τέτοιο
αίτηµα από τον δήµο δεν είχε έρθει µέχρι πριν από λίγες µέρες.
Άρα, εδώ χρειάζεται µία επιµέλεια να επιταχύνει και ο δήµος και
οι άµεσα ενδιαφερόµενοι, γιατί µπορεί να µη φταίει ο δήµος.
Άρα, πρέπει και οι ενδιαφερόµενοι να πάνε να υποβάλουν το σχε-
τικό αίτηµα στον δήµο, προκειµένου αυτό να προωθηθεί. 

Για τις επιχειρήσεις και τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις, γενικώς
ισχύει το πλαίσιο της κρατικής αρωγής, αυτό το πλαίσιο το οποίο
έχουµε διαµορφώσει. Όπως σας είπα, το κοµµάτι των ανταπο-
κριτών του ΕΛΓΑ έχει γίνει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα µε την άδειά σας, κύριε
Πρόεδρε.

Ειδικότερα, αναφορικά µε την κρατική αρωγή προς τις πληγεί-
σες επιχειρήσεις, θα καταβληθεί επιχορήγηση προς τις πληγεί-
σες επιχειρήσεις µε την επιχορήγηση να καλύπτει µέρος της
εκτιµηθείσας ζηµίας σε στοιχεία ενεργητικού της επιχείρησης,
όπως αυτή προκύπτει από το έργο των επιτροπών Κρατικής Αρω-
γής. Η επιχορήγηση αφορά σε ζηµίες στον µηχανολογικό εξο-
πλισµό, όπου υπάρχουν τέτοιες, στις πρώτες ύλες, στα
εµπορεύµατα και στα κατεστραµµένα οχήµατα της επιχείρησης.
Θα καλυφθεί, λοιπόν, αυτό το πλαίσιο της παροχής της Κρατικής
Αρωγής. 

Εδώ απαιτείται συνεργασία και συντονισµός που ξεκίνησε
άµεσα µε την περιφέρεια, η οποία έχει συστήσει τις επιτροπές
Κρατικής Αρωγής. Προωθείται η διαδικασία εκτίµησης των ζη-
µιών στις επιχειρήσεις, ώστε αφού ολοκληρωθεί η εκτιµητική δια-
δικασία, να χορηγηθεί επιχορήγηση Κρατικής Αρωγής. 

Το ύψος της επιχορήγησης θα ανέλθει στο 70% της εκτιµηθεί-
σας ζηµίας, µε ανώτατο όµως όριο τα 500.000 ευρώ. Οι αγροτι-
κές εκµεταλλεύσεις στο κοµµάτι τους όχι της αποκατάστασης
της φυτικής ζηµίας, αλλά στο κοµµάτι της αποκατάστασης
άλλων ζηµιών –τα οποία µπορεί να είναι µηχανήµατα, λάστιχα,
τέτοια πράγµατα- εντάσσονται στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής
και έπειτα από αίτηµα του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
σχετική εισήγηση της κυβερνητικής επιτροπής Κρατικής Αρω-
γής, οι αγροτικές εκµεταλλεύσεις εντάχθηκαν πράγµατι στο
πλαίσιο της κρατικής αρωγής όσον αφορά τις ζηµιές σε εξοπλι-
σµό. Έχει γίνει, λοιπόν, αυτό και υπάρχει αυτή η έγκριση.

Εποµένως, εδώ αυτό προβλέπει την επιχορήγηση έναντι των
υλικών ζηµιών, συµπεριλαµβάνοντας τις ζηµίες στον Κανονισµό
Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων. Το συγκεκριµένο σχήµα υλο-
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ποιείται από επιτροπές Κρατικής Αρωγής της περιφέρειας. Συµ-
µετέχει ο ΕΛΓΑ σε συνεργασία µε τη διεύθυνση Κρατικής Αρω-
γής της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών
Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής.

Και ισχύουν τα όρια για τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις αυτά
που σας είπα προηγουµένως, 70% και όριο οι 500.000 για το φυ-
τικό κεφάλαιο.

Οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ο δήµος και η περιφέ-
ρεια θα χρηµατοδοτηθούν εκτάκτως στο πλαίσιο της κυβερνητι-
κής επιτροπής Κρατικής Αρωγής και τις αποκαταστάσεις σε
υποδοµές και δίκτυα. Έχει υποβληθεί σχετικό αίτηµα από τον
Δήµο Ξυλοκάστρου. Τις επόµενες ηµέρες θα βγει σχετική πρό-
σκληση από το Υπουργείο Εσωτερικών για τη χρηµατοδότηση
των αναγκών αποκατάστασης. Περιµένουµε κάτι αντίστοιχο και
από την περιφέρεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί καθηγητές από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την όγδοη, µε αριθµό 313/9-12-2024, επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας της Κ.Ο.
«ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Σοβαρά ερωτη-
µατικά γεννά η νέα ανάθεση στην ολλανδική HVA µελετών για
αντιπληµµυρικά έργα στη Θεσσαλία».

Ελάτε, κυρία συνάδελφε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ.
Έχουµε απευθύνει ένα ερώτηµα διότι στη Θεσσαλία έχουµε

µια πολύ µεγάλη αγωνία. Η αγωνία µας ξέρετε σε τι ακριβώς συ-
νίσταται πια. Έχετε έρθει στα µέρη µας ξανά και ξανά και στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας και στους περιφερειακούς δήµους, έχετε
εξαγγείλει έργα, έργα πνοής για εµάς, και για τη διευθέτηση
όλων αυτών που απέµειναν µετά από τον «Ντάνιελ» και τον
«Ελίας» και είχαν αποµείνει, όµως, και από τον «Ιανό» το 2021.

Εσείς µιλήσατε, λοιπόν, για µεγάλα έργα αντιπληµµυρικά αλλά
και έργα διευθετήσεων, που θα θωρακίσουν τη Θεσσαλία. Μέχρι
τώρα έχουµε 47 εκατοµµύρια ευρώ που έδωσε η περιφέρεια µε
συµβασιοποιηµένα τα 38. Τα 900 εκατοµµύρια ευρώ των τεχνι-
κών υπηρεσιών της Περιφέρειας Θεσσαλίας αναζητούνται από
το αρµόδιο Υπουργείο. Και το 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ το κρα-
τάτε εσείς προκειµένου να το αναθέσετε, τα έχετε ήδη αναθέσει,
µε απευθείας διαπραγµατεύσεις σε τέσσερις µεγάλες εταιρείες.
Και, µάλιστα, έχετε εγείρει και τις αντιδράσεις πολλών µικρότε-
ρων εταιρειών σχετικά µε αυτό το θέµα το οποίο, λένε, ότι συµ-
βαίνει για πρώτη φορά στα χρονικά.

Εν µέσω όλων αυτών, λοιπόν, έχουµε µια σηµαντική στάση και
µια δεύτερη ακόµα. Η πρώτη ήταν όταν ανέθεσε η Κυβέρνησή
σας το master plan για την ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας σε
µια εταιρεία, τη HVA, µια ολλανδική εταιρία, που µας είπατε τότε
ότι την επιλέξατε επειδή είχε τεχνογνωσία.

Η ερευνητική δηµοσιογραφία, όµως, που έλεγξε το ζήτηµα εν-
δελεχώς είπε ότι δεν επιλέξατε τη συγκεκριµένη εταιρεία για την
τεχνογνωσία, γιατί είχε ασχοληθεί µε ορυζώνες στην Αφρική και
στην Ασία και το σχέδιό της είχε πάντοτε να κάνει µε το νέο πα-
ραγωγικό ιστό που θα πρότεινε σε µια περιοχή αφού αγόραζε
µεγάλες εκτάσεις και επένδυε η ίδια και ως επενδυτής.

Όµως, λέει η οµάδα των δηµοσιογράφων και δη της «Data
Journalists», τα οποία καταθέτω στα Πρακτικά, και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε, ότι επιλέξατε τη συγκεκριµένη εταιρεία επειδή
συνδέεστε στενά µε τον κ. Γρηγόρη Δηµητριάδη ο οποίος είναι
στέλεχος της παράταξής σας, υψηλά ιστάµενος. Μάλιστα, στο
ίδιο του το βιογραφικό, το οποίο καταθέτω και πάλι στα Πρα-

κτικά, αναφέρει ο ίδιος ότι ήταν εκτελεστικός αντιπρόεδρος της
εταιρείας HVA International.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, ο σύνδεσµος βρέθηκε γιατί το κάνατε αυτό. Τώρα, όµως,
προχωρήσατε µετά το 1 εκατοµµύριο ευρώ που δώσατε για να
κάνει το master plan που το ανήρτησε στα αγγλικά και είχε γίνει
το σκάνδαλο του αιώνα, γιατί ούτε καν στα ελληνικά δεν παρα-
δόθηκε στην περιβόητη διαβούλευση. Και να που έρχεστε σε
δεύτερη φάση και αναθέτετε στην ίδια εταιρεία µε 7 εκατοµµύρια
ευρώ παρακαλώ να επικαιροποιήσουν τις µελέτες των έργων που
εξαγγείλατε ότι θα κάνετε στη Θεσσαλία. Τα έργα αυτά είναι
συγκεκριµένα: Πύλη, Μουζάκι, Γυρτώνη και Κάρλα. Οι δικοί µας
τεχνικοί λένε ότι οι µελέτες αυτές δεν κοστίζουν πάνω από 1 εκα-
τοµµύριο.

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα και σας ρωτάµε. Με ποια
κριτήρια αναθέσατε στη συγκεκριµένη εταιρεία; Πώς το κάνατε
αυτό; Με ποιον διαβουλευτήκατε; Ρωτήσατε την περιφέρεια; Ρω-
τήσατε τους τοπικούς δήµους; Με ποιον εν πάση περιπτώσει συ-
ναποφασίσατε; Ποια ακριβώς ήταν, κύριε Υπουργέ, τα
επιστηµονικά κριτήρια και η τεχνογνωσία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός τώρα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς, κυρία Λιακούλη, νοµίζω ότι από ένα σηµείο και
µετά ο τρόπος µε τον οποίον διατυπώσατε την ερώτησή σας
αποκτά χαρακτηριστικά τα οποία φτάνουν στα όρια του κουτσοµ-
πολιού. Ο κ. Γρηγόρης Δηµητριάδης είναι ο διευθύνων σύµβου-
λος του Υπερταµείου. Δεν είναι στην παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας. Είναι ένα στέλεχος πρώτης γραµµής, CEO σε µε-
γάλες εταιρείες. Προφανώς, έχει περάσει και από την ολλανδική
εταιρεία HVA, αλλά η ανάµειξή του στο Υπερταµείο µε τη συγκε-
κριµένη υπόθεση είναι εντελώς άσχετη.

Θα αναζητήσετε και θα βρείτε ότι και άλλα στελέχη της συγ-
κεκριµένης εταιρείας έχουν περάσει από την ελληνική δηµόσια
διοίκηση. Εάν δεν απατώµαι και ο κ. Μιλτιάδης Γκουζούρης, ο
οποίος σήµερα είναι ο διευθύνων σύµβουλος της HVA, έχει πε-
ράσει από γραφείο Υπουργού του ΠΑΣΟΚ, υπηρετούσε σε γρα-
φείο Υπουργού του ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν.

Αυτό δεν σηµαίνει τίποτα ούτε για τον έναν, ούτε για τον
άλλον, ούτε για την επιλογή, ούτε για την Κυβέρνηση, ούτε για
κανέναν. Οτιδήποτε άλλο είναι στα όρια του κουτσοµπολιού.

Και επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό δεν βοηθάει την υπόθεση
την οποία θέλετε να σηκώσετε, εάν πραγµατικά θέλετε να σηκώ-
σετε την υπόθεση της Θεσσαλίας, διότι εάν καλλιεργούµε διά-
φορες θεωρίες, οι οποίες αγγίζουν τα όρια της συνωµοσίας ή
δίνουν έστω χαρακτηριστικά τα οποία είναι αρκετά προωθηµένα
ή πολύ προωθηµένα σε σχέση µε το πραγµατικό ζήτηµα, δεν
βοηθάµε την υπόθεση της Θεσσαλίας. Διότι το πρόβληµα της
Θεσσαλίας είναι η ανάταξή της. Και όπως πολύ σωστά είπατε κι
εσείς -λιγότερο εγώ- και όλοι οι Βουλευτές της Θεσσαλίας, έχετε
µια πλήρη εικόνα του τι συµβαίνει εκεί. Η Θεσσαλία είναι µια πε-
ριοχή η οποία δοκιµάστηκε πολύ. Είναι µια περιοχή στην οποία
πρέπει να γίνουν σχεδιασµοί εξ υπαρχής, οι οποίοι όµως –και
προσπαθώ να καταλάβω τι υπονοείτε µε αυτό- σε καµµία περί-
πτωση δεν αφορούν στην αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθεστώτος
της Θεσσαλίας. Η ελληνική έννοµη τάξη έχει συγκεκριµένες µε-
θόδους µε τις οποίες µπορούν να γίνουν τέτοιες διευθετήσεις.
Για παράδειγµα, οι αναδασµοί γης. Αυτό είναι µια πολιτική από-
φαση, η οποία πάντα παίρνει υπόψη της την ιδιοκτησία, η οποία
είναι αναφαίρετο δικαίωµα στην Ελλάδα και δεν απαλλοτριώνεται
µε τον τρόπο τον οποίον υπονοείτε εσείς σε τρίτες χώρες.

Αυτό λοιπόν το οποίο ανέλαβε η HVA είναι πολύ συγκεκριµένες
µελέτες, πολύ συγκεκριµένο µελετητικό αντικείµενο. Και δεν
ξέρω ποιοι είναι οι τεχνικοί σας οι οποίοι το κοστολογούν 1 εκα-
τοµµύριο. Όµως, για να κοστολογείς κάτι 1 εκατοµµύριο πρέπει
να ξέρεις ποιο είναι το βάθος µιας µελέτης την οποία θέλεις να
παραλάβεις ή µιας µελέτης την οποία έχεις να εκτελέσεις. Και
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αυτό δεν είναι δυνατόν, φυσικά, µε µόνη την τεχνική περιγραφή
την οποία έχουµε αυτή τη στιγµή από δηµοσιεύµατα στον Τύπο.

Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν περιορίζεται στις τρεις µόνο αυτές
µελέτες. Υπάρχει και φάση 2 στο συγκεκριµένο έργο. Όµως,
παρ’ όλα αυτά, εάν νοµίζετε ότι φράγµατα όπως τα φράγµατα
της Πύλης, τα φράγµατα του Μουζακίου ή το έργο του καναλιού
βαρύτητας της Γυρτώνης είναι έργα τα οποία για να επαναµελε-
τηθούν ή για να ωριµάσουν χρειάζεται το ποσό µόνο του 1 εκα-
τοµµυρίου νοµίζω ότι απατάσθε πάρα πολύ.

Τα υπόλοιπα θα τα απαντήσω στη συνέχεια στη δευτεροµιλία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ερώτηµά µου είναι πολύ συγκεκριµένο.

Αφού µας µαλώσατε γιατί αναφερθήκαµε στο πρόσωπο του εκ-
προσώπου του Υπερταµείου, που όλως τυχαίως η Κυβέρνηση
επέλεξε τη συγκεκριµένη εταιρεία, ενώ έχει ο εκπρόσωπος του
Υπερταµείου συγκεκριµένη δράση στην εταιρεία ας το παραδώ-
σουµε στην κοινή γνώµη να το κρίνει. Αυτά δεν τα είπαµε εµείς.
Τα δηµοσιεύµατα κατέθεσα.

Μην µας επιπλήττετε, λοιπόν, και µάλιστα µας αποκαλείτε
«κουτσοµπόληδες». Κουτσοµπόληδες δεν είµαστε, υποψιασµένοι
είµαστε µε τον βίο και την πολιτεία αυτής της Κυβέρνησης. Αυτό
είναι απλό και θα σας το πω και ευθέως. Δεν σας αφορά προσω-
πικά. Φαντάζοµαι ότι το καταλαβαίνετε. Αφορά στο σύνολο των
πεπραγµένων σας.

Σε ό,τι αφορά, τουλάχιστον, στη Θεσσαλία, όχι απλά θα φω-
νάξουµε, αλλά η φωνή µας θα φτάσει στον ουρανό. Όχι απλά
µας έχετε εγκαταλείψει, αλλά ταυτόχρονα πάνω στον τόπο µας
και στις ζωές µας έχετε καταντήσει τον τόπο πείραµα και τις
ζωές µας πειραµατόζωα. 

Αυτό έχετε καταφέρει να κάνετε, µε µια HVA η οποία ήρθε και
είπε «Σταµατήστε το βαµβάκι» στη µεγαλύτερη περιοχή παρα-
γωγής βάµβακος, µια εταιρεία που δεν διαβουλεύθηκε µε κανέ-
ναν, που δεν πάτησε το πόδι της σε πάρα πολλούς δήµους. Και
µας λέτε ότι κουτσοµπολεύουµε; Εµείς που ζούµε εκεί, που ζουν
τα παιδιά µας εκεί; Όχι, λοιπόν, δεν σας το επιτρέπουµε. 

Αλλά ψάχνουµε να βρούµε: Έγινε διαγωνισµός η πρόσκληση
ενδιαφέροντος, κύριε Υπουργέ; Απαντήστε το. Αν έγινε πρό-
σκληση ενδιαφέροντος, ποιους άλλους καλέσατε; Με ποια κρι-
τήρια επιλέχθηκε η συγκεκριµένη εταιρεία; Ποιο προηγούµενο
έργο έχει κάνει; Επόµενο ξέρω. Διότι τη στείλατε και στην Κρήτη.
Αυτό µαθαίνω. Το δεύτερο: Ποιες ακριβώς µελέτες θα επικαιρο-
ποιηθούν; Είναι επικαιροποίηση µελετών.

Παρακαλώ πολύ για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχω το ΦΕΚ µπροστά µου. Αναθέσατε µε 7 εκατοµµύρια ευρώ
µέσω των ελληνικών τραπεζών, για να µην πληρώσει ΦΠΑ -για να
τα λέµε όλα για τον λόγο που το κάνατε µέσα από εκεί- να κάνει
τι; Ποιες µελέτες σας ρωτάω. Από πότε είναι αυτές οι µελέτες;
Τι ακριβώς θα επικαιροποιήσει η συγκεκριµένη εταιρεία;

Και επίσης, να εξηγήσω -τα έχω µαζί µου, κύριε Υπουργέ, γιατί
θέλω να τα διαβάσετε, όµως, από τα Πρακτικά, αν έχετε την κα-
λοσύνη, γιατί νοµίζω ότι είστε προσεκτικός και προσεγγίζετε τα
πράγµατα σοβαρά και νοµίζω ότι και αυτό βοηθάει- δεν είναι
ένας, δεν είναι δύο, η ερευνητική δηµοσιογραφία έχει αφιερώ-
µατα στη συγκεκριµένη εταιρεία, την HVA, και ταυτόχρονα και
στην Κυβέρνηση και ταυτόχρονα και στους κρίκους που σας συν-
δέουν και εµείς έχουµε αγωνία όχι για την εταιρεία -δεν τους
ξέρω τους ανθρώπους και προφανώς δεν θα τους µάθω και ποτέ
και δεν έχουµε κάτι εναντίον τους-, εµείς ρωτάµε το αρµόδιο
Υπουργείο: Είναι αυτά αληθή; 

Είναι αληθή αυτά όλα που καταθέτω στα Πρακτικά, τα πορί-
σµατα της ερευνητικής δηµοσιογραφίας, που λέει ότι δεν έχουν
ιδέα για το αντικείµενο, που λέει ότι το αναθέσατε επειδή είναι
οµογάλακτοί σας και συνδέεστε µαζί µε άλλες σχέσεις, ότι είναι
πανάκριβη η µελέτη των 7 εκατοµµυρίων ευρώ για τα συγκεκρι-

µένα έργα και ότι στο τέλος –γι’ αυτό κάνω την ερώτηση- πάλι
ένα µηδενικό, µια τρύπα στο νερό για τη Θεσσαλία;

Κύριε Υπουργέ, πού θα πάει αυτή η δουλειά; Μια τρύπα στο
νερό τα έργα, µια τρύπα στο νερό οι διευθετήσεις, µια τρύπα στο
νερό τα χωριά-φάντασµα, µια τρύπα στο νερό οι αστεγία, µια
τρύπα στο νερό η κοινωνική συνοχή. Πόσες τρύπες να αντέξει; 

Δεν είναι δυνατόν να συνεχίσουµε έτσι, αν δεν αντιληφθείτε
και εσείς ότι πραγµατικά δεν ζούµε ούτε αναπνέουµε, αλλά βρι-
σκόµαστε σε µια καθήλωση καθηµαγµένοι, τα παιδιά µας έχουν
φύγει. Κύριε Υπουργέ, 51.000 λιγότεροι κάτοικοι την τελευταία
δεκαετία στη Θεσσαλία. Τι άλλο να περιµένει κανείς για να ενερ-
γήσει; Αν δεν ενεργήσετε τώρα, δεν θα ενεργήσετε ποτέ. Αν προ-
σπαθείτε, όµως, να τακτοποιήσετε οµογάλακτους και µόνο αυτό
σας ενδιαφέρει, τότε για εµάς είναι µια ιστορία τελειωµένη. Πείτε
το να φύγουµε από τη Θεσσαλία, αν είναι έτσι.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Νοµίζω ότι στην κατάληξη της ερώτησής σας είπατε µια
αλήθεια, είπατε πενήντα µία χιλιάδες λιγότερες γεννήσεις-απο-
χωρήσεις πολιτών την τελευταία δεκαετία. Άρα, το πρόβληµα της
Θεσσαλίας δεν εντοπίζεται ούτε µόνο στην περίοδο µετά τον
«Ιανό» ούτε µόνο στην περίοδο µετά τον «Ντάνιελ», άρα δεν εν-
τοπίζεται καν στη θητεία αυτής της Κυβέρνησης, είναι ένα δια-
χρονικό πρόβληµα το πρόβληµα της Θεσσαλίας, το οποίο
προφανώς πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Ξέρω βεβαίως τη µεγάλη αγωνία όλων, την οποία την είπατε,
την οµολογήσατε εδώ, που είναι τι θα γίνει µε το βαµβάκι. Σας
έχει πει λοιπόν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, το έχει πει δηµόσια σε
συγκέντρωση στην οποία είχαν κληθεί και Βουλευτές όλων των
κοµµάτων…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν µας καλέσατε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Το είχε πει και στους εκπροσώπους όλων των φορέων της
Θεσσαλίας. Ήταν θυµάµαι πολύ καλά σε παρουσία του Πρωθυ-
πουργού στην περιφέρεια και ήταν Βουλευτές όλων των κοµµά-
των.

Το έχει πει δηµόσια ότι το βαµβάκι, η απαγόρευση του βαµβα-
κιού, αυτό το οποίο υπονοήσατε, δεν τίθεται σε συζήτηση. Το
έχουµε ξεκαθαρίσει αυτό, για να µην πηγαίνουµε και τροµοκρα-
τούµε αδίκως τους πολίτες της Θεσσαλίας. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Προφανώς υπάρχει πρόβληµα και
φαίνεται από το γεγονός ότι πολύ λίγοι φέτος πέτυχαν το πλαφόν
το οποίο τους επιτρέπει να µπουν στις επιδοτήσεις που ήθελαν.
Δεν παύει να είναι ένα ζήτηµα αυτό. 

Σήµερα το πρωί άκουγα ότι µαζεύτηκαν πάλι οι αγροτικοί σύλ-
λογοι στη Θεσσαλία για να ετοιµάσουν κινητοποιήσεις -νοµίζω
18 Δεκεµβρίου είναι η πρώτη- και να ξαναβγάζουν τα τρακτέρ
στη Θεσσαλία, αλλά δεν λύνονται έτσι τα προβλήµατα, γι’ αυτό
και η δική µου η παρέµβαση. Δεν εννοούσα ότι εσείς κάνετε κου-
τσοµπολιό, εννοούσα ότι µεταφέρετε στην Αίθουσα της Βουλής
κουτσοµπολιό, γιατί εν πολλοίς αυτό που ονοµάζετε ερευνητική
δηµοσιογραφία είναι µια κατευθυνόµενη προσπάθεια η οποία
προσπαθεί να αποδώσει στην Κυβέρνηση προθέσεις τις οποίες
όµως δεν έχει.

Εκείνο το οποίο όµως λέω για εσάς στο ΠΑΣΟΚ πάλι -δεν το
προσωποποιώ, όπως και εσείς δεν προσωποποιείτε την κριτική
σε εµένα- είναι ότι υπάρχει µια µεγάλη διάθεση λαϊκισµού. Διότι,
για το όνοµα του Θεού, οι παρεµβάσεις οι οποίες αυτή τη στιγµή
εντοπίζονται στη Θεσσαλία είναι πάρα πολύ γενναίες και όπως
περιγράφονται µέσα από αυτή εδώ τη σύµβαση της HVA. 

Το να συζητήσουµε στο πλαίσιο της απόφασης του Συµβου-
λίου της Επικρατείας για την υλοποίηση εκκρεµών έργων της
εκτροπής του Αχελώου -και µέσα σε αυτά είναι το φράγµα της
Πύλης και το φράγµα του Μουζακίου- είναι µια πολύ σηµαντική
παρέµβαση για τη Θεσσαλία και είναι απόφαση αυτή για τη Θεσ-
σαλία, είναι κάτι το οποίο η Κυβέρνηση θέλει να το προχωρήσει. 
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Το να έχουµε δηµοπρατήσει την προηγούµενη Δευτέρα τα
έργα της τάξεως του 1,4 δισ. ευρώ τα οποία θα γίνουν όλα στη
Θεσσαλία αυτό είναι µια πολύ γενναία πολιτική απόφαση της Κυ-
βέρνησης και εµείς φιλοδοξούµε µέσα στον προσεχή Ιανουάριο
να έχουµε συµβασιοποιήσει αυτά τα έργα. 

Η Κυβέρνηση δεν είναι απούσα από τη Θεσσαλία. Η Κυβέρ-
νηση είναι παρούσα στη Θεσσαλία και έχει επιλέξει όχι µια εται-
ρεία, όπως την περιγράφετε εσείς ως σύµβουλό της. Σε µια
φάση που όλοι ερχόσασταν και λέγατε «Μα, τι θα γίνει; Η Θεσ-
σαλία αυτή τη στιγµή είναι πληµµυρισµένη, η Θεσσαλία είναι στα
χάλια της και εσείς δεν κάνετε τίποτα», την ίδια ώρα κι εµείς επε-
νέβηµεν µε την επιλογή της συγκεκριµένης εταιρείας, η οποία
σας υπενθυµίζω ότι είναι µια ευρωπαϊκή εταιρεία, η οποία προ-
φανώς επί ευρωπαϊκού εδάφους θα τηρήσει τους κανόνες του
παιχνιδιού, όπως προβλέπονται από την ευρωπαϊκή έννοµη τάξη
και από την ελληνική έννοµη τάξη. 

Δεν υπάρχει κανένας λόγος να ερχόµαστε και να παρασυρό-
µαστε από δηµοσιεύµατα, όπως αυτά τα οποία εσείς σήµερα πα-
ρουσιάσατε. Έχει ένα πολύ συγκεκριµένο έργο να εκτελέσει η
συγκεκριµένη εταιρεία και αυτό το συγκεκριµένο έργο η συγκε-
κριµένη εταιρεία είναι που θα αποδώσει φυσικά στην Κυβέρνηση
που έχει δώσει τη σχετική εντολή στην Ένωση Ελληνικών Τρα-
πεζών, η οποία χρηµατοδοτεί αυτό το έργο, και κυρίως, στους
πολίτες της Θεσσαλίας. 

Δεν έχει κάνει τίποτα η HVA χωρίς να υπάρξει διαβούλευση,
τίποτα. Έχει πάει σε όλους τους δήµους, έχει πάει σε όλες υπη-
ρεσίες, έχει γυρίσει το σύµπαν στη Θεσσαλία, έχει µια εξαιρετική
άποψη της Θεσσαλίας, έχει χαρτογραφήσει τον τόπο, έχει φω-
τογραφίσει τον τόπο, ξέρει το πρόβληµα. 

Και στο κάτω κάτω της γραφής, τις αποφάσεις δεν τις παίρνει
η HVA, τις παίρνει η Ελληνική Κυβέρνηση και η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη θα τις πάρει και µε θάρρος, αλλά φυσικά
και έχοντας προηγουµένως λάβει υπ’ όψιν και τη βούληση της
τοπικής κοινωνίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 289/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ
ΛΥΣΗ» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη µακροπρόθε-
σµης διακρατικής συµφωνίας µε τη Βουλγαρία, ως προς το
ζήτηµα της παροχής ύδατος µέσω του ποταµού Άρδα στον Νοµό
Έβρου για αρδευτικούς και λοιπούς σκοπούς».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι στοιχειώδεις κανόνες ευγένειας και δηµο-

κρατίας -δεν ξέρω πώς την αντιλαµβάνεστε εσείς εκεί στη Νέα
Δηµοκρατία τη δηµοκρατία- επιβάλλουν όταν καλείτε στο Υπουρ-
γείο τους Βουλευτές και θεσµικούς του Νοµού Έβρου για ένα
πολύ σοβαρό θέµα που ταλανίζει τον Έβρο να καλείτε και έναν
Βουλευτή της Αντιπολίτευσης. Όχι καλούµε τους δικούς µας και
λέµε ό,τι θέλουµε εκεί στους ανθρώπους του ΓΟΕΒ Ορεστιάδας
και τους αγρότες, αλλά να υπάρχει αντίλογος. 

Αυτό επιβάλλει η δηµοκρατία, αλλά σίγουρα θα µου πείτε –
την ξέρω την απάντηση από πριν- ότι δεν επιλαµβάνεστε εσείς
ποιος θα κληθεί και ποιος όχι. Ο σταθµάρχης φταίει. Πάµε πα-
ρακάτω.

Από το 2021 -δεν θα πω από το 2018, γιατί υπάρχει και έγ-
γραφο από το 2018 του ΓΟΕΒ Ορεστιάδας, ο οποίος ενηµέρωνε
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά τότε δεν ήσασταν
εσείς στην Κυβέρνηση- έχει στείλει έγγραφο στο Υπουργείο σας
-όχι ένα, πάνω από δύο- όπου αναφέρει και αναδεικνύει το σο-
βαρό πρόβληµα που ταλανίζει τους αγρότες στον Νοµό Έβρου,
όχι µόνο του βόρειου, όλου του Έβρου. Ξέρατε πολύ καλά, σας
το έλεγαν εδώ και τρία χρόνια, ότι λήγει η συµφωνία τον Ιούλιο
του 2024 και ότι η Βουλγαρία δεν προτίθεται από εκεί και πέρα,
δεν δεσµεύεται νοµικά, να αφήσει τα ύδατα για να φτάσουν να
καλλιεργήσουν οι αγρότες µας τα χωράφια τους. 

Λόγω της πολιτικής σας αδιαφορίας και ανικανότητας, όχι
εσάς προσωπικά, για την Κυβέρνηση οµιλώ, δεν κάνατε απολύ-
τως τίποτα. Φτάσαµε στο σηµείο µηδέν, έληξε η συµφωνία και

τώρα χτυπάει το νταούλι ο Βούλγαρος και εµείς από πίσω χο-
ρεύουµε. Χτυπάει το νταούλι ο Τούρκος χορεύουµε, χτυπάει το
νταούλι ο Σκοπιανός χορεύουµε, ο Αλβανός το ίδιο. 

Εάν τρέχατε και µεριµνούσατε πριν δύο, τρία χρόνια, πριν που
είχε και κυβέρνηση –γιατί τώρα αυτό θα µου πείτε, ότι δεν έχει
και υπάρχει πολιτική αστάθεια στη Βουλγαρία, την ξέρω την
απάντηση, αλλά θα σας πω γι’ αυτό στη δευτερολογία µας- θα
είχαµε µια µεγαλύτερη διαπραγµατευτική ισχύ και θα µπορού-
σαµε να κλείσουµε µια µακροπρόθεσµη συµφωνία και όχι να βά-
λουµε τον κύριο περιφερειάρχη να κλείσει µια ενδιάµεση
συµφωνία άρον άρον που δεν ξέρω πόσο κόστισε. Ρωτάω: Πόσο
κόστισε αυτό, για να µπορέσουν να έχουν νερό οι αγρότες την
καλλιεργητική περίοδο που µας πέρασε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Τι ευχαριστείτε, κύριε Πρόεδρε, εί-
µαστε στα δύο λεπτά και σαράντα έξι δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δύο είναι
τα λεπτά της πρωτολογίας. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Το έχετε βάλει καθορισµένο στα
τρία λεπτά όµως. Βάλτε το δύο λεπτά για να ξέρω, διότι νόµιζα
ότι έχω τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάντα
είναι δύο λεπτά. Έχετε κάνει χιλιάδες ερωτήσεις. Προχωρήστε,
ελάτε. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ερωτάσθε, λοιπόν και κλείνω γιατί
µε µαλώνει ο κύριος Πρόεδρος: Σε ποιες ενέργειες προτίθεστε
να προβείτε; Πού βρισκόµαστε διαπραγµατευτικά µε τη Βουλγα-
ρία για να κλείσουµε µια µακροπρόθεσµη συµφωνία; Για ποιο
λόγο εδώ και τρία χρόνια δεν έχετε κάνει και αφήσατε να λήξει
η συµφωνία; Και ποιοι είναι οι όροι της ενδιάµεσης συµφωνίας
που υπογράφηκαν από τον Περιφερειάρχη κ. Τοψίδη, το καλο-
καίρι του 2024; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ.

Θεόδωρος Σκυλακάκης. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, αξιότιµε κύριε συνάδελφε, µου ζητήσατε να έρ-

θετε στο γραφείο µου, στο Υπουργείο και το αρνήθηκα; Όχι,
ούτε κάλεσα κανέναν. Οι άνθρωποι ήρθαν µε δική τους πρωτο-
βουλία µαζί µε τον περιφερειάρχη και συζητήσαµε το θέµα, το
οποίο πολύ καλά γνωρίζετε. Τώρα, επί της ουσίας, η συµφωνία
η προηγούµενη ήταν µια συµφωνία πολεµικών αποζηµιώσεων και
οποιαδήποτε επόµενη συµφωνία, όπως αυτή που βάλαµε η εν-
διάµεση, δεν µπορεί να έχει τον ίδιο χαρακτήρα. Αυτό είναι το
πρώτο πράγµα που πρέπει να γνωρίζετε. 

Το δεύτερο πράγµα που πρέπει να γνωρίζετε, είναι ότι σε
σχέση µε το νερό, ακόµη και η ευρωπαϊκή νοµοθεσία που είναι
πιο εξελιγµένη σε αυτά τα θέµατα πολλώ δε µάλλον η διεθνής
νοµοθεσία, δεν προστατεύει µε ρητό τρόπο τα κατάντη µέρη.
Δεν έχεις δηλαδή κάποιο νοµικό τρόπο να κινηθείς. Είναι αντικεί-
µενο καλών σχέσεων και συνολικής διαπραγµάτευσης, να έρθεις
σε µία συµφωνία µε την άλλη πλευρά. 

Από πάνω µας, αυτό που κατά κύριο λόγο υπάρχει, είναι τα
υδροηλεκτρικά. Συνεπώς, το κυρίως αντικείµενο είναι οικονοµικό
από την πλευρά της Βουλγαρίας, διότι αυτά τα υδροηλεκτρικά,
τα οποία υπάρχουν εκεί, λειτουργούν συγκεκριµένες ώρες και
συγκεκριµένες µέρες, ειδικά µετά την εξέλιξη του ενεργειακού
συστήµατος που καθιστά τα υδροηλεκτρικά πολύτιµα. Και αυτό
που κουβεντιάζεται, είναι πώς δεν θα προκαλείται από τη δική
µας χρήση του νερού, βλάβη υπέρµετρη στην άλλη πλευρά. 

Τώρα, επί της ουσίας όπως ξέρετε, η Βουλγαρία έχει αλλάξει
πάρα πολλές κυβερνήσεις. Είχαµε πέντε, αν θυµάµαι καλά, δια-
δοχικές. Ένα από τα προβλήµατα που είχαµε είναι ότι ενώ βρι-
σκόµασταν σε πολύ καλή φάση για να έχουµε µια τελική
συµφωνία το 2024 τον Φεβρουάριο, Μάρτιο η κυβέρνηση έφυγε,
εκείνη µε την οποία συζητούσαµε και έκτοτε δεν έχουµε µία κυ-
βέρνηση µε την οποία να µπορούµε να κλείσουµε µια µονιµότερη
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συµφωνία. Και οι δυσκολίες του να µην έχεις απέναντί σου δια-
πραγµατευτή είναι δυσκολίες ανυπέρβλητες. Διότι αν δεν έχεις
απέναντί σου διαπραγµατευτή, δεν έχεις πολλά πράγµατα που
µπορείς να κάνεις. Η προσπάθεια συνεχίζεται. Ελπίζω να µην
αναγκαστούµε να πάµε σε ενδιάµεση συµφωνία πάλι, αλλά είναι
πιθανόν να πρέπει να πάµε και πάλι σε ενδιάµεση συµφωνία, γιατί
αν δεν υπάρξει κοινοβουλευτική κυβέρνηση, η οποία να έχει
πλήρη αρµοδιότητα από την άλλη πλευρά, δεν µπορεί και να πε-
ράσει από το κοινοβούλιο το δικό τους µια διεθνής συµφωνία µα-
κροχρόνια. Είναι αντικειµενικό το θέµα. 

Τα υπόλοιπα θα σας τα πω στη δευτερολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να

σας πω ότι σίγουρα σαν παιδί κι εσείς θα παίζατε ποδόσφαιρο
µικρός, αλλά επιθετικός δεν πρέπει να παίζατε, τρίπλες δεν ξέ-
ρετε να κάνετε, γκολ δεν βάζατε. Στην άµυνα ήσασταν ή αναπλη-
ρωµατικός, διότι προσπαθείτε τώρα µε διάφορες τρίπλες και την
τρίπλα πετάω το µπαλάκι στο γήπεδο το άλλο, στην κερκίδα,
στην Βουλγαρία µε τη δικαιολογία ότι δεν έχουµε οµόλογο για
να διαπραγµατευτούµε άρα τι να κάνουµε; Εβρίτη, περίµενε να
φτιάξει κυβέρνηση η Βουλγαρία να δούµε τι θα κάνουµε. Η Βουλ-
γαρία η οποία είναι κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το 2023 -δεν ξέρω εσείς πότε διαπραγµατευόσασταν και τε-
λικά δεν επετεύχθη αυτή η συµφωνία, γιατί µετά είχαµε την πο-
λιτική αστάθεια στην Βουλγαρία- υπήρχε µια κυβέρνηση
συνασπισµού και Υπουργός Ενέργειας, ο οποίος λεγόταν Ρόσεν
Χριστόφ. Δεν ξέρω αν µε αυτόν διαπραγµατευόσασταν. 

Το 2024, τώρα που µιλάµε, πάλι τρέχει το κράτος της Βουλγα-
ρίας. Δεν σταµάτησε να υπάρχει. Υπάρχει υπηρεσιακή κυβέρ-
νηση. Υπάρχει υπηρεσιακός Υπουργός Ενέργειας, ο οποίος
λέγεται Μαλίνοφ Βλαντιµίρ και υπάρχει και υπηρεσιακός Πρω-
θυπουργός. Δεν σηµαίνει ότι επειδή υπάρχει αυτή η πολιτική
αστάθεια και δεν µπορεί να σχηµατίσει κυβέρνηση η Βουλγαρία,
δεν υπάρχει οµόλογος για να µπορέσετε να διαπραγµατευτείτε.
Αυτά µην τα λέτε εδώ µέσα. 

Θεωρώ ότι δεν είναι σοβαρά και είστε σοβαρός πολιτικός. Δεν
µπορείτε να µου λέτε ότι «θέλω να κλείσω τη συµφωνία, για την
οποία γνωρίζω το πρόβληµα από το 2021 και φτάσαµε στο 2024
και στην πολιτική αστάθεια της Βουλγαρίας, άρα τι να κάνουµε;».
Εάν δεν λειτουργήσατε εγκαίρως, ενώ γνωρίζατε το πρόβληµα
από το 2021 και φτάσαµε στο σηµείο µηδέν και δεν υπάρχει οµό-
λογος, δεν φταίω εγώ. Φταίτε εσείς που κυβερνάτε. Δεν φταίω
εγώ. 

Το ξαναλέω, ο κ. Τοψίδης, ο Περιφερειάρχης Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, έχει οµόλογο και κλείνει την ενδιάµεση συµ-
φωνία. Δείτε τι κάνουµε τώρα και που είναι παγκόσµια
πρωτοτυπία. Η τοπική αυτοδιοίκηση δευτέρου βαθµού, υπογράφει
διακρατική συµφωνία µε τη Βουλγαρία και το Υπουργείο πιέζει τον
ΓΟΕΒ να υπογράψει αυτός. Εάν, λοιπόν, εσείς δεν έχετε οµόλογο,
µεταβιβάστε το χαρτοφυλάκιό σας στον κ. Τοψίδη που έχει οµό-
λογο και να υπογράψει αυτός µακροπρόθεσµη συµφωνία. Όχι να
περιµένουµε να φτιάξει η Βουλγαρία κυβέρνηση, η οποία -το ξα-
ναλέω- υφίσταται. Λειτουργούν και οι διοικητικές υπηρεσίες και
τα Υπουργεία και Πρωθυπουργός υπάρχει. Όλα υφίστανται. 

Δεν µου απαντήσατε όµως -και κλείνω- για ποιον λόγο δεν µε-
ριµνήσατε εγκαίρως και φτάσαµε στο σηµείο µηδέν και χάσαµε
τη διαπραγµατευτική ισχύ µας; Είχαµε τον LNG που συµµετέχει
και η Βουλγαρία και θα µπορούσαµε να τα βάλουµε κάτω. Αφού
το γνωρίζατε το πρόβληµα, θα του λέγατε «Έλα εδώ Βούλγαρε,
θέλεις να συµµετέχεις στον LNG για την Αλεξανδρούπολη; Υπό-
γραψε τη συµφωνία.». 

Τώρα, όµως, που φτάσαµε στο σηµείο µηδέν, ο Βούλγαρος -
το ξαναλέω- µας χορεύει. Αυτό αν δεν είναι ολιγωρία, για να µην
το πω κάτι άλλο, απέναντι στους Εβρίτες που πήρατε και 44%, τι
είναι; Θέλω ξεκάθαρη απάντηση, γιατί δεν µου απαντήσατε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή. Για ποιον
λόγο τρία χρόνια που γνωρίζατε το πρόβληµα, δεν κάνατε τί-
ποτα; Δεν µου είπατε και τους όρους της ενδιάµεσης συµφωνίας.
Πόσο πλήρωσε ο ελληνικός λαός αυτή την αβελτηρία της Κυβέρ-
νησης και την ολιγωρία;

Πόσο κόστισε και πόσο θα κοστίσει ξανά; Γιατί αυτά τα χρήµατα
θα µπορούσαν να µπουν στην ανασυγκρότηση -που είναι και ο κύ-
ριος Υφυπουργός δίπλα- για τον Έβρο. Δεν έχω άλλη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Από το 2021 που λέτε ότι υπάρχει αβελτηρία, η Βουλ-
γαρία έχει κάνει επτά εκλογές: Μία, δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε,
έξι, επτά. Το λέω, για να έχετε µία αίσθηση της πραγµατικότητος,
διότι από τα έδρανα εκεί, τα αποµακρυσµένα, µπορεί κανείς να
εύχεται διάφορα πράγµατα. Μεταξύ της ευχής και της πραγµατι-
κότητος η απόσταση είναι συνήθως µεγάλη.

Πότε αποκτήσανε, για µερικούς µήνες, µία κυβέρνηση στη
Βουλγαρία η οποία να ήταν κανονική; Ήταν το καλοκαίρι του 2023.
Με το «καληµέρα σας»  ξεκίνησε η διαπραγµάτευση από το φθι-
νόπωρο του 2023 πάνω σε αυτό το θέµα. Φεβρουάριο του 2023 -
για να έχετε µία αίσθηση, οι διεθνείς διαπραγµατεύσεις για αυτά
τα θέµατα απαιτούν χρόνια- ήµασταν πάρα πολύ κοντά σε συµ-
φωνία. Είχαµε φτάσει σε πολύ µεγάλο βαθµό µετά από διαδοχικές
επισκέψεις, ανταλλαγές -πέρασα στη Βουλγαρία µια ολόκληρη
µέρα µε όλο το βουλγαρικό εκεί επιτελείο- και µετά έπεσε η κυ-
βέρνηση. Χωρίς κυβέρνηση, δεν υπάρχει κύρωση συµφωνίας στο
κοινοβούλιο. Χωρίς κύρωση συµφωνίας στο κοινοβούλιο, δεν
υπάρχει συµφωνία.

Τώρα, γιατί υπέγραψε ο κ. Τοψίδης; Εµείς διαπραγµατευτήκαµε
και υπέγραψε ο κ. Τοψίδης, διότι από τη βουλγάρικη πλευρά αυτοί
που µπορούσαν να υπογράψουν, ήταν η ΔΕΗ τους αυτή την προ-
σωρινή συµφωνία -δεν είναι ακριβώς η ΔΕΗ, είναι µία εταιρεία που
διαχειρίζεται τα υδροηλεκτρικά. Και τι κόστισε; Στον  ελληνικό λαό
απολύτως τίποτε δεν κόστισε. Η συµφωνία έγινε χωρίς να υπάρξει
κόστος για τους Εβρίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι µπορεί να κοστίσει στο µέλλον; Θα το δούµε. Ήδη εγώ έδωσα
5 εκατοµµύρια ευρώ από το καλοκαίρι στην περιφέρεια, για να
φτιάξουµε -παρατηµένο από πάρα πολλές δεκαετίες- το µικρό
φράγµα, µε το οποίο διαχειριζόµαστε το νερό, έτσι ώστε να µπο-
ρούµε τουλάχιστον στη διάρκεια της ηµέρας -µίας, δύο, τριών
ηµερών που είναι και το πιο µεγάλο πρόβληµα- να έχουµε αρκετό
νερό εκεί µαζεµένο, για να µπορούµε να διαχειριζόµαστε τις ροές
που στέλνουν οι Βούλγαροι.

Όµως, δεν µπορεί να θεωρούµε πως είναι αυτονόητο ότι θα
έχουµε αυτό το νερό. Σας διαβεβαιώνω, από πλευράς ροών, ότι
µπορεί η κλιµατική κρίση να µας ρίξει αυτό το νερό πιο κάτω από
τα όρια που θα µπορούµε να το χρησιµοποιούµε, οπότε χρειαζό-
µαστε να δουλέψουµε και στην αρδευτική πλευρά, από πλευράς
µεγάλων έργων που ενδεχοµένως χρειάζεται να γίνουν, αλλά πρέ-
πει και να ολοκληρώσουµε το ταχύτερο την παρέµβαση σε αυτό
το µικρό φράγµα, για να έχουµε µεγαλύτερη διαπραγµατευτική
ευχέρεια. 

Σε κάθε περίπτωση και µε τον κ. Μαλίνοφ τα έχουµε εξαντλητικά
συζητήσει, αλλά χωρίς Βουλή που να µπορεί να κυρώσει µια διε-
θνή συµφωνία, διεθνής συµφωνία δεν µπορεί να υπάρξει που να
κρατά δεκαετίες. Αυτό ελπίζω να το αντιλαµβάνεστε.  

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την τρίτη υπ' αριθµόν 306/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λά-
ρισας της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Γε-
ωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Για τα προβλήµατα αποκατάστα-
σης των σεισµόπληκτων κατοίκων του Δήµου Τυρνάβου». 

Ορίστε, κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ -το γνωρίζετε, βέβαια, πολύ καλά-, σε τρεις

µήνες περίπου  συµπληρώνονται τέσσερα χρόνια από τους κατα-
στροφικούς σεισµούς που σηµειώθηκαν στη Θεσσαλία και συγκε-
κριµένα στον Δήµο Τυρνάβου, στον Δήµο Ελασσόνας, αλλά και
από την άλλη πλευρά, στα ανατολικά του Νοµού Τρικάλων, Ζάρκο,
Φαρκαδόνα κ.λπ..
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Βεβαίως, τώρα η ερώτηση αφορά πιο συγκεκριµένα τον Δήµο
Τυρνάβου, διότι τα ζητήµατα που παραµένουν ακόµη σε εκκρε-
µότητα είναι όλα αυτά στα οποία συνετέλεσε ο σεισµός. Κόσµος
παραµένει στα κοντέινερ, ορθώνονται µια σειρά από γραφει-
οκρατικές δυσκολίες που δυσχεραίνουν την αποκατάσταση των
σεισµοπαθών. Μαζί µε το κυρίαρχο ζήτηµα, που είναι το οικονο-
µικό σε σχέση µε την κάλυψη του κόστους από το κράτος, έρ-
χονται αντιµέτωποι οι σεισµοπαθείς όλο αυτό το διάστηµα που
έχει διανυθεί µε έγγραφα που χάνονται και τους ζητείται ξανά η
επανακατάθεσή τους, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, όχι µόνο σε
κόπο, σε χρήµα αλλά φυσικά και σε χρόνο και καθυστερήσεις.

Οι τράπεζες αρνούνται την αδειοδότηση, αφού δεν αναγνωρί-
ζουν τα άτοκα δάνεια, όπως είχε εξάλλου υποσχεθεί η Κυβέρ-
νηση, ενώ σε πολλές περιπτώσεις τα κριτήρια που θέτουν οι
τράπεζες είναι αυστηρά, ηλικιακά, δηλαδή, εισοδηµατικά, δρών-
τας αποτρεπτικά ή µη δίνοντας τη δυνατότητα έστω να αξιοποι-
ήσουν και αυτές τις προβλέψεις του Ταµείου που δόθηκαν τότε,
µετά τον σεισµό, από την Κυβέρνηση.

Συγχρόνως, σε αυτή την κατεύθυνση το λιγοστό προσωπικό
των αντίστοιχων υπηρεσιών που εµπλέκονται σε όλη αυτή τη δια-
δικασία, όπως, για παράδειγµα, της ΔΑΕΦΚ, της Διεύθυνσης
Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών, είναι τόσο
ελάχιστο, που δεν µπορεί να ανταποκριθεί στον τεράστιο φόρτο,
γιατί προστέθηκαν παράλληλα και οι πληµµυροπαθείς και πάει
λέγοντας.

Έτσι, λοιπόν, είναι δικαιολογηµένη η αγανάκτηση του λαού της
περιοχής. Είναι δίκαιη, αφού κυριολεκτικά συνεχίζουν να δίνουν
έναν αγώνα επιβίωσης και την ίδια ώρα που παλεύουν να στα-
θούν στα πόδια τους, να αποκτήσουν ξανά το σπίτι τους, µην ξε-
χνάµε ότι βρίσκονται αντιµέτωποι και µε την κυβερνητική πολιτική
που εξανεµίζει όποιο εισόδηµα έχουν. Ειδικά σε αυτές τις περιο-
χές που είναι αγροτικές, ξέρετε πολύ καλά τι εστί βιοπαλαιστής
αγρότης σήµερα και το εισόδηµά του πώς εξανεµίζεται, αλλά όχι
µόνο των αγροτών αλλά και των εργαζοµένων.

Συνεπώς τα ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε, είναι: Θα δοθεί κρα-
τική χρηµατοδότηση στο 100% της επισκευής και κατασκευής
των κατοικιών και συγχρόνως κάλυψη των επιπλέον επιβαρύν-
σεων, µηχανικοί, παράβολα και πάει λέγοντας; Δεύτερον, αυτό
που ζητούµε είναι να παραταθούν οι προθεσµίες για την υποβολή
φακέλων, ώστε να µη µείνει κανείς κάτοικος εκτός των διαδικα-
σιών αρωγής. Να προσληφθεί και όλο το αναγκαίο προσωπικό
των αντίστοιχων υπηρεσιών ΔΑΕΦΚ, Πολεοδοµίας, Υποδοµών
κ.λπ., προκειµένου να εξυπηρετείται όχι µόνο αυτός ο κόσµος
αλλά γενικότερα ο λαός της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ που µου δίνετε την ευκαιρία να

παραθέσουµε στοιχεία και να δούµε την τρέχουσα κατάσταση
της κτηριακής αποκατάστασης, µετά τον σεισµό στο Δαµάσι.
Είναι µια διαδικασία κτηριακής αποκατάστασης που δεν είναι
απλή διαδικασία. Είναι µια διαδικασία µε ιδιαιτερότητες σε κάθε
περίπτωση κατασκευής, µε διαφορετική αφετηρία εκκίνησης -ξε-
κινά οπότε υποβάλλουν οι πολίτες την αίτηση- και µε πολλές ιδιο-
κτησιακές και κληρονοµικές εκκρεµότητες από το παρελθόν.

Η κτηριακή αποκατάσταση, µέσα από το πλαίσιο της στεγα-
στικής συνδροµής, όπως διαµορφώθηκε προ δεκαετιών, έχει
συγκεκριµένα ζητούµενα και προϋποθέσεις για τις επισκευές ή
τις ανακατασκευές, ζητούµενα και προϋποθέσεις τα οποία δεν
χωρούν εκπτώσεις καθώς πρόκειται για την ασφάλεια των πολι-
τών. Αυτό ισχύει για κάθε περίπτωση σεισµού. Ισχύει και για τον
σεισµό στο Δαµάσι, µε τις ιδιαιτερότητες να είναι αυξηµένες.

Πάµε να δούµε την κατάσταση πώς έχει εξελιχθεί ως τώρα,
λίγο λιγότερο από τέσσερα χρόνια µετά τον σεισµό. Αρχικά, αν
και είχε ξεκινήσει η υλοποίηση της στεγαστικής συνδροµής, εν-
τάξαµε την περιοχή εκ των υστέρων, όταν δηµιουργήθηκε, στο
σχήµα της πρώτης αρωγής µέσα από την πλατφόρµα
arogi.gov.gr. Πρώτη αρωγή; Φυσικά, έναντι στεγαστικής συνδρο-
µής. Η πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συνδροµής για τους

πληγέντες της Θεσσαλίας έφτασε τα 6 εκατοµµύρια ευρώ και ο
αριθµός των δικαιούχων σχεδόν τους εννιακόσιους. Δόθηκε, λοι-
πόν, µια ιδιαίτερα σηµαντική πρώτη στήριξη στους πληγέντες
της περιοχής, ώστε να απευθυνθούν στους ιδιώτες µηχανικούς,
πολιτικούς µηχανικούς και να υποβάλλουν τους φακέλους στην
αρµόδια υπηρεσία, στη Γενική Διεύθυνση Αποκατάστασης Επι-
πτώσεων Φυσικών Καταστροφών. Μάλιστα, είναι η διεύθυνση της
Κεντρικής Ελλάδος που έχει αναλάβει ως τώρα τη συγκεκριµένη
περίπτωση αποκατάστασης.

Ας δούµε τα µεγέθη και την κατάσταση ως τώρα. Αρχικά, όσον
αφορά τα κτήρια που χρήζουν επισκευής, αυτά που χαρακτηρί-
στηκαν ως κίτρινα, έχουν υποβληθεί χίλιες εξήντα επτά αιτήσεις
για έκδοση άδειας επισκευής και έχουν ελεγχθεί όλες στο σύ-
νολό τους µε τη σχετική απαντητική επικοινωνία, σε κάθε περί-
πτωση. Μέχρι στιγµής έχουν εκδοθεί εκατόν πενήντα πέντε
άδειες επισκευής και πενήντα επτά αιτήσεις έχουν τεθεί στο αρ-
χείο της υπηρεσίας. Οι υπόλοιποι φάκελοι παρουσιάζουν ελλεί-
ψεις και λάθη ως προς τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, ελλείψεις
για τις οποίες οι αρµόδιοι µηχανικοί έχουν ενηµερώσει τους ιδιο-
κτήτες και τους πολιτικούς µηχανικούς, τους ιδιώτες µηχανικούς
εγγράφως.

Όσον αφορά τα κατεδαφιστέα κτήρια, αυτά που χαρακτηρί-
στηκαν ως κόκκινα και για τα οποία χρηµατοδοτήθηκε ο δήµος
για να τα κατεδαφίσει, έχουν υποβληθεί τριακόσιες εβδοµήντα
οκτώ αιτήσεις για την ανακατασκευή. Από αυτές τις τριακόσιες
εβδοµήντα οκτώ αιτήσεις έχουν προχωρήσει και έχουν εκδοθεί
διακόσιες οκτώ. Και σε αυτή την περίπτωση, κύριε συνάδελφε,
οι υπόλοιπες αιτήσεις παρουσιάζουν ελλείψεις για τις οποίες
έχουν ενηµερωθεί οι αιτούντες.

Τονίζω µε κάθε ευκαιρία –το κάνω και τώρα- το πόσο σηµαν-
τικό είναι να προχωρήσουν οι δικαιούχοι άµεσα στην υποβολή
των δικαιολογητικών που λείπουν από τους φακέλους τους προς
την υπηρεσία. Φυσικά από την πλευρά µας προχωράµε σε µια
σειρά από παρεµβάσεις, ώστε να βελτιωθεί η κατάσταση και στο
σκέλος που αφορά το έργο που επιτελείται από την υπηρεσία,
από τη ΔΑΕΦΚ. Στόχος µας είναι η στεγαστική συνδροµή να προ-
χωρήσει και να ολοκληρωθεί όσο πιο γρήγορα γίνεται, καθώς
όλοι θέλουµε οι πολίτες να επισκευάσουν και να ανακατασκευά-
σουν τα σπίτια τους και σε αυτό το πλαίσιο εργαζόµαστε εντα-
τικά. Είναι σηµαντικό να συνεργάζονται όλοι οι εµπλεκόµενοι
προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, το γνωρίζετε πολύ καλά, δεν είναι η πρώτη ερώ-
τηση για το συγκεκριµένο θέµα. Πριν από ένα εξάµηνο είχαµε
πάλι συζητήσεις εδώ γι’ αυτό το θέµα. Μπορεί να είναι και επτά-
µηνο. Τα ίδια πάνω-κάτω είπατε, όχι µε αυτά τα στοιχεία, αλλά η
εικόνα είναι αυτή. Δεν άλλαξε τίποτα από τότε µέχρι σήµερα.
Ελάχιστα έχουν γίνει και νοµίζω ότι το ξέρετε καλά. Αν δεν το ξέ-
ρετε -που το ξέρετε-, µπορείτε να το πληροφορηθείτε.

Τι αποδεικνύει αυτό; Θυµάστε τι λέγατε ως Κυβέρνηση τον
Μάρτιο, τον Απρίλιο, τον Μάιο του ’21; «Άµεσα, σε ένα χρόνο στα
σπίτια σας». Για το Δαµάσι λέµε τώρα, να µην πάω αλλού. Παρα-
µένουν στα κοντέινερ, όµως.

Ενδεικτικά, µόνο στο Δαµάσι δύο κατοικίες ξεκίνησαν να κα-
τασκευάζονται, που σηµαίνει αδειοδότηση, έγκριση από την τρά-
πεζα των δανείων και πάει λέγοντας. Από τις ογδόντα, δύο. Οι
κάτοικοι παραµένουν λοιπόν στα κοντέινερ, δεν ολοκληρώθηκαν
οι κατεδαφίσεις των επικίνδυνων ετοιµόρροπων κτηρίων, διότι
χρειάζονται 210.000 ευρώ. Με έγγραφά του ο Δήµος Τυρνάβου
επανειληµµένως ζητάει αυτά τα χρήµατα, ακριβώς αυτό το ποσό,
που µάλιστα εµπεριέχεται και στο ψήφισµα που θα σας κατα-
θέσω των πρόσφατων κινητοποιήσεων κατοίκων, Δήµου, φορέων
κλπ. που διεκδικούν λύσεις στο πρόβληµα αποκατάστασης των
σεισµοπαθών. Χρειάζονται 210.000 ευρώ µε επανειληµµένες
οχλήσεις στα αρµόδια Υπουργεία, αν δεν είστε εσείς -λέω εγώ-,
Εσωτερικών εν προκειµένω. Φωνή βοώντος από τα Υπουργεία
για 210.000. Από πού θα τα βρουν οι δήµοι; Θα χαρατσώσουν
τον κόσµο για να κατεδαφίσουν ό,τι απέµεινε από τον σεισµό,
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προκειµένου να µπορέσουν να χτίσουν; Εδώ το κράτος θα πρέ-
πει, ναι ή όχι, να δώσει αυτά τα χρήµατα; 

Τι µας λέτε ή τι θα πείτε ενδεχοµένως; Ό,τι µας απαντήσατε
και την προηγούµενη φορά. «Δεν φταίει το Υπουργείο, δεν φταίει
η Κυβέρνηση», γίνανε αυτά που είπατε προηγουµένως, αλλά
ποιος φταίει; Οι σεισµόπληκτοι που δεν πήραν έγκαιρα την από-
φαση να προβούν στη συλλογή εγγράφων. Υπάρχουν όλες αυτές
οι αβελτηρίες, τα χρόνια προβλήµατα µε τα ιδιοκτησιακά και πάει
λέγοντας, δεν κατέθεσαν έγκαιρα τα έγγραφα.

Εγώ σας ρωτάω, σας ρωτάει µέσω εµού όλος αυτός ο κόσµος
εκεί πέρα: Πώς θα ζήσουν µε αξιοπρέπεια από εδώ και πέρα µ’
ένα εισόδηµα που κι αυτό µειώνεται συνεχώς, είτε αγροτικό είναι
είτε άλλων εργαζοµένων; Πώς θα µπορέσουν άµεσα να κατοική-
σουν σ’ ένα ανθρώπινο σπίτι µε αξιοπρέπεια και όχι σε κοντέινερ,
όταν δεν υπάρχει χρηµατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό; 

Να σας πω κάτι; Όταν πήρατε το µέτρο αυτό για το 80-20, την
80% κρατική χρηµατοδότηση, ορίσατε και µια τιµή τετραγωνικού
στα 1.000 ευρώ. Σήµερα είναι στα 1.600. Ακόµα και να τα έχει τα
έγγραφα ο άνθρωπος, ακόµα και να πάει στην τράπεζα χωρίς
άλλα προβλήµατα από την τράπεζα, όπως σας ανέφερα στην
πρωτολογία, δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα, διότι το 80-20
έγινε 60-40 τώρα και το κόστος έχει εκτιναχθεί, 1.600 ευρώ. Δεν
είναι υπερβολή. Όλα αυτά είναι καταγεγραµµένα, τα ξέρετε ή
µπορείτε να τα µάθετε από τους ίδιους τους µηχανικούς, τους
φορείς εκεί πέρα.

Να σας πω τώρα: Κρατική αρωγή. Πέντε µαγαζιά είναι, ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες, ταβερνάκια, καφετέριες στο Δαµάσι. Δεν
πήραν την κρατική αρωγή, πώς να το κάνουµε; Δεν πήραν την
κρατική αρωγή, αυτήν την άµεση ενίσχυση. Άλλος πήρε το 30,
άλλος το 40, άλλος τα 100 εδώ και τέσσερα χρόνια, που υποτί-
θεται ότι αυτό θα έπρεπε άµεσα να εκταµιευθεί και να δοθεί και
δεν τους έχει δοθεί ούτε αυτό. 

Την ίδια ώρα, όµως, στενεύει συνεχώς ο κορσές για τον λαό
και µε βάση και τον προϋπολογισµό που συζητήσαµε τις προ-
ηγούµενες µέρες. Την ίδια ώρα για τους σεισµοπαθείς εν προ-
κειµένω δεν έχετε να δώσετε χρήµατα ως κράτος στη βάση των
αιτηµάτων που οι ίδιοι διατυπώνουν. Θα σας τα καταθέσω αυτά.
Προφασίζεστε τις αντοχές της οικονοµίας, ενώ την ίδια ώρα µια
χαρά πάνε οι φοροαπαλλαγές σε εφοπλιστές, βιοµήχανους και
φυσικά για την πολεµική βιοµηχανία. Εδώ τα ερωτήµατα είναι
συγκεκριµένα και δεν είναι πλέον ερωτήµατα.

Κύριε Υπουργέ, χρειάζονται πράξεις χθες, θα έλεγα. Θα επι-
δοτηθεί κατά 100%; Αυτό ρωτούν και οι ίδιοι, ο κόσµος εκεί
πάνω. Θα επιδοτηθεί κατά 100% µε κρατική αρωγή η επισκευή
και η αποκατάσταση των σεισµόπληκτων σπιτιών στη βάση των
τιµών που αναφέρθηκαν προηγουµένως; Θα µεριµνήσετε ώστε
να αποζηµιωθούν όσοι αποκλείστηκαν λόγω γραφειοκρατικών
και νοµικών ερµηνειών; Θα παραταθούν τα µέτρα στήριξης των
πληγέντων, είτε αυτά αφορούν ΕΝΦΙΑ, απαγόρευση πλειστηρια-
σµών κ.λπ.; Θα προσληφθεί το αναγκαίο προσωπικό στη ΔΑΕΦΚ
και σε άλλες υπηρεσίες και των δήµων και της περιφέρειας εν-
δεχοµένως που χρειάζονται να στελεχωθούν, προκειµένου να αν-
ταποκρίνονται στις ανάγκες όχι µόνο των σεισµόπληκτων, αλλά
και των πληµµυροπαθών και πάει λέγοντας, προκειµένου να προ-
ωθούνται οι φάκελοι των δικαιούχων και να προχωρά η ανοικο-
δόµηση χωρίς καθυστέρηση; Θα εξασφαλιστεί µε κρατική
χρηµατοδότηση ο αντισεισµικός έλεγχος των δηµόσιων κτηρίων
του Δήµου Τυρνάβου, για παράδειγµα, αλλά και ο αναγκαίος
σύγχρονος, ολοκληρωµένος σχεδιασµός της αντισεισµικής θω-
ράκισης;

Βέβαια -επαναλαµβάνω- χρειάζεται χρηµατοδότηση του
Δήµου Τυρνάβου από τον κρατικό προϋπολογισµό, αυτά τα
210.000 ευρώ που σας είπα, ώστε να µπορεί να πάρει επιπλέον
µέτρα στήριξης των πληγέντων, πέραν αυτών και επιπλέον ποσά,
προκειµένου να συνδράµει στις όποιες ανάγκες των πληγέντων.
Θα σας τα καταθέσω και µε υπόµνηµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος

Λαµπρούλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-

τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ο Δήµος Τυρνάβου έχει λάβει τις απαραίτη-

τες χρηµατοδοτήσεις. Είναι θέµα προτεραιοτήτων που µάλλον ο
δήµαρχος βάζει, αλλά θα συνεργαστούµε µαζί του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μα, ο ίδιος ο δήµαρχος έχει καταθέσει έγγραφα και αίτηµα για
συγκεκριµένο ποσό. Αυτό σας λέµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ακριβώς. Ο ίδιος ο δήµαρχος,
λοιπόν, βάζει τις προτεραιότητες, πού θα ξοδέψει την έκτακτη
χρηµατοδότηση που λαµβάνει για τις αποκαταστάσεις από το
Υπουργείο. Θα µιλήσουµε όµως µαζί του να δούµε πώς έχει αξιο-
ποιήσει τους πόρους που έχει λάβει µέχρι τώρα, για να δούµε
πώς θα αξιοποιήσει και επόµενους πόρους.

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, στην περίπτωση του
σεισµού στο Δαµάσι υπάρχουν εκκρεµότητες στους φακέλους.
Το λέτε κι εσείς ο ίδιος. Τους φακέλους αυτούς τους έχουν υπο-
βάλει οι ιδιώτες µηχανικοί και οι δικαιούχοι, µε αποτέλεσµα να
είναι συνεχής η συνεργασία των ενδιαφεροµένων µε την υπηρε-
σία.

Από την πλευρά µας, όµως, µας ενδιαφέρει να βελτιώνονται
συνεχώς οι συνθήκες, ώστε να προχωράει η διαδικασία κτηρια-
κής αποκατάστασης και το έργο το οποίο επιτελείται από την
υπηρεσία. Η ίδια υπηρεσία, η Διεύθυνση Κεντρικής Ελλάδος, έχει
επωµιστεί και την πρωτοφανή φυσική καταστροφή µετά τη θεο-
µηνία «Ντάνιελ», η οποία Διεύθυνση Κεντρικής Ελλάδος ενισχύ-
θηκε και µε τον νέο τοµέα στη Θεσσαλία, τον ΤΟΕΒ Θεσσαλίας.
Άρα επιπλέον στελέχη προσελήφθησαν και άλλοι µηχανικοί στο
κοµµάτι της Θεσσαλίας. 

Το έργο ωστόσο είναι µεγάλο, γι’ αυτό και εντός της ΔΑΕΦΚ
δροµολογείται ανακατανοµή του έργου, µε την κτηριακή αποκα-
τάσταση για τον σεισµό στο Δαµάσι να αναλαµβάνει εξ ολοκλή-
ρου νέα διεύθυνση. Συγκεκριµένα, η Διεύθυνση Βορείου
Ελλάδος µε περίπου πενήντα στελέχη αναλαµβάνει την κτηριακή
αποκατάσταση µετά τον σεισµό στο Δαµάσι, η οποία την επό-
µενη περίοδο θα διατηρεί γραφείο στην περιοχή της Θεσσαλίας,
ώστε συγκεκριµένες ηµέρες της εβδοµάδας να βρίσκεται σε
επαφή µε τους δικαιούχους.

Συνεπώς έχουµε προχωρήσει στην ανακατανοµή του έργου,
ώστε από την πλευρά της υπηρεσίας να αυξηθεί το δυναµικό που
θα ασχολείται αποκλειστικά µε την κτηριακή αποκατάσταση µετά
τον σεισµό στο Δαµάσι. 

Κύριε συνάδελφε, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, ο
στόχος µας είναι η στεγαστική συνδροµή να ολοκληρωθεί όσο
πιο γρήγορα γίνεται. 

Γι’ αυτό και τηρούµε τα χρονοδιαγράµµατα που έχουν τεθεί.
Χρονοδιάγραµµα που θέλει µετά και από µία παράταση να µπο-
ρούν οι δικαιούχοι να υποβάλουν τις αιτήσεις τους, τους φακέ-
λους τους µέχρι το τέλος του 2024, ώστε να λάβουν τη
στεγαστική συνδροµή. Το είπατε εσείς. Τέσσερα χρόνια µετά
οποιοσδήποτε µπορεί να έχει υποβάλει τον φάκελό του στην αρ-
µόδια υπηρεσία. Αντιθέτως, αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µπορούν
να υποβάλουν εκκρεµή έγγραφα και δικαιολογητικά µετά το
τέλος του 2024. Αναφέραµε σε σχετικό δελτίο Τύπου…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Παράταση θα δοθεί, κύριε Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Όχι, παράταση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εγώ σας έθεσα ζήτηµα παράτασης, γιατί δεν προλαβαίνουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ακριβώς. Τέσσερα χρόνια µετά,
δεν προλαβαίνουν.

Δεν υπάρχει ζήτηµα µε τα επιπλέον δικαιολογητικά που πρέπει
να φέρουν. Το αναφέραµε και σε σχετικό δελτίο τύπου. Όλη
αυτή την περίοδο προβλέπεται διαδικασία για την παράταση των
προθεσµιών όσον αφορά την υποβολή συµπληρωµατικών δικαιο-
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λογητικών για την αποκατάσταση κτηρίων σε σεισµόπληκτες πε-
ριοχές, όπως είναι η Θεσσαλία, όπως είναι ο Τύρναβος, όπως
είναι και το Δαµάσι.

Συγκεκριµένα για όσους έχουν υποβάλει εµπρόθεσµα φακέ-
λους για την αποκατάσταση των κτηρίων ιδιοκτησίας τους µετά
από φυσικές καταστροφές και τα έχουν υποβάλει στις αρµόδιες
υπηρεσίες ΔΑΕΦΚ και έχουν λήξει οι εκάστοτε προθεσµίες υπο-
βολής των σχετικών αιτήσεων καθορισµού δικαιούχου στεγαστι-
κής συνδροµής ή έκδοσης άδειας επισκευής και χορήγησης
στεγαστικής συνδροµής, δίνεται η δυνατότητα σε όλες αυτές τις
περιπτώσεις µετά από την έγγραφη ειδοποίηση της αρµόδιας
υπηρεσίας και για συγκεκριµένο χρονικό περιθώριο να καταθέ-
σουν συµπληρωµατικά δικαιολογητικά, για να συµπληρωθεί ο
φάκελος προκειµένου να εκδοθούν οι σχετικές διοικητικές πρά-
ξεις, ώστε να προχωρήσει το έργο της αποκατάστασης των κτη-
ρίων στην πληγείσα περιοχή. Συνεπώς οι δικαιούχοι που έχουν
υποβάλει εµπρόθεσµα φακέλους για την αποκατάσταση έχουν
επιπλέον χρόνο για την υποβολή των συµπληρωµατικών τους δι-
καιολογητικών, από τη στιγµή που λάβουν την έγγραφη ειδοποί-
ηση από την υπηρεσία και την αρµόδια υπηρεσία της ΔΑΕΦΚ είτε
εντός είτε εκτός του προβλεπόµενου χρονικού ορίζοντα λάβουν
αυτή την ειδοποίηση. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, τη συνεργασία µε όλους για να πετύ-
χουµε το βασικό µας στόχο. Όπως σας ανέφερα και πριν η στε-
γαστική συνδροµή θα προχωρήσει και θα ολοκληρωθεί σε
συνεργασία µε όλους και µε τη συνεργασία όλων όσο πιο γρή-
γορα γίνεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, αναπροσαρµογή της τιµής αποζηµίωσης θα
υπάρξει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-
τηθεί τώρα η δέκατη έκτη µε αριθµό 318/9-12-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου της Κ.Ο.
«ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Λήψη αµέσων µέτρων για την αντιµετώπιση των κατα-
στροφικών πληµµυρών στη Ρόδο και στη Λήµνο».

Ελάτε, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, σε συνέχεια και της

ερώτησης του κ. Λαµπρούλη πριν, έρχονται στο µυαλό µας σει-
σµοί, λιµοί, καταποντισµοί, οι πληγέντες µπαίνουν στην ουρά ο
ένας από τον άλλον, αλλά το περιβόητο πρόγραµµα κρατικής
αρωγής αποδεικνύεται πολύ λίγο και έρχεται πολύ αργά. 

Αναφέροµαι στις τεράστιες καταστροφές που προκλήθηκαν
σε Ρόδο και Λήµνο λόγω των πληµµυρικών φαινοµένων στις 30
Νοεµβρίου. Έπεσαν γέφυρες, σοβαρές βλάβες έχουν υποστεί οι
οδικοί άξονες, διακόσια χιλιόµετρα οδικό δίκτυο στη Λήµνο είναι
σε άθλια κατάσταση, εκατοντάδες σπίτια και µικρές επιχειρήσεις
πληµµύρισαν, σπαρµένα χωράφια αγροτών καταστράφηκαν, πα-
ρασύρθηκαν ζώα, νηπιαγωγεία και σχολεία υπέστησαν ζηµιές.
Ζηµιές υπάρχουν και στο δίκτυο ύδρευσης και αποχέτευσης, µε
αποτέλεσµα να υπάρχουν ακόµα προβλήµατα στην υδροδότηση
κάποιων περιοχών. Και, βεβαίως, το πρόβληµα παραµένει γιατί
τα µηχανικά µέσα που χρησιµοποιούνται για την αποκατάσταση
των ζηµιών είναι ελάχιστα, µε αποτέλεσµα οι κάτοικοι να πα-
λεύουν ακόµη µε τις λάσπες. Στην Ιαλυσό είναι χαρακτηριστικό
ότι µόνο οι κεντρικοί δρόµοι έχουν καθαριστεί ενώ όλες οι γειτο-
νιές είναι βουλιαγµένες ακόµα στη λάσπη και µε εθελοντική αλ-
ληλεγγύη των κατοίκων προσπαθούν να καθαρίσουν. Δεν έχουν
καν ρούχα. Και, βεβαίως, και στη Λήµνο υπάρχουν αγροτικές
εκτροφές που είναι αποκλεισµένες, που οι αγρότες µε τα τσου-
βάλια στις πλάτες προσπαθούν να φτάσουν στα χωράφια τους,
γιατί δεν έχουν ανοιχτεί ακόµα οι δρόµοι. 

Καταλαβαίνετε ότι η απόγνωση και η οργή ξεχειλίζει, γιατί
αυτή η καταστροφή έρχεται να προστεθεί στα πολλά προβλή-
µατα που έχουν υποστεί και οι αγρότες από το αυξηµένο κόστος
της καλλιέργειας, από τα προβλήµατα της ευλογιάς και, βε-
βαίως, είναι ακόµη µεγαλύτερη η οργή γιατί και στη Ρόδο και στη
Λήµνο δεν είναι η πρώτη φορά που οι περιοχές αυτές πληµµυρί-
ζουν. Η περιοχή της Ιαλυσού πληµµύρισε και το 2013 και το 2019,
δυστυχώς µε απώλεια ανθρώπινων ζωών τότε και βεβαίως και ο

Κοντιάς της Λήµνου, όπως και ο Άη-Γιάννης και η Μύρινα όπου
και εκεί δυστυχώς θρηνήσαµε την απώλεια άλλων δύο συναν-
θρώπων µας.

Και γιατί αυτά τα φαινόµενα επαναλαµβάνονται; Διότι απου-
σιάζει ο ολοκληρωµένος σχεδιασµός αντιπληµµυρικής προστα-
σίας µε διαχρονική, βεβαίως, ευθύνη κυβέρνησης, περιφερειών
και των δηµοτικών αρχών. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, για να µην υπερβώ τον χρόνο, ποια άµεσα
µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση, προκειµένου να αντιµετωπιστούν
τα προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί σήµερα όσο και για την
αποτροπή νέων πληµµυρών, γιατί ο χειµώνας είναι µπροστά και
η ανησυχία των κατοίκων είναι τεράστια και, βεβαίως, για να απο-
κατασταθούν πλήρως οι ζηµιές, να αποζηµιωθούν στο 100% οι
πληγέντες και για τα σπίτια και για τις επιχειρήσεις και για τις
αγροτικές καλλιέργειες και όχι αυτά τα ψίχουλα που ανακοινώ-
νετε κάθε φορά και, βεβαίως, να απαλλαγούν οι πληγέντες από
τον ΕΝΦΙΑ, από φόρους εισοδήµατος σε µικροεπαγγελµατίες,
να παγώσουν τα χρέη τους σε εφορία, ασφαλιστικά ταµεία, δήµο
κ.λπ., γιατί καταλαβαίνετε ότι εξαιτίας των εκτεταµένων κατα-
στροφών δεν µπορούν να αναπληρώσουν τις µεγάλες ζηµιές. 

Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου στα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν λίγο -δεν ξέρω αν την προλάβατε- ήταν και η ερώτηση
του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας από τη
Λάρισα για την περιοχή σας. 

Η διαδικασία είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, κατά την οποία
οι Βουλευτές ρωτούν την Κυβέρνηση για θέµατα που αφορούν
και τις περιοχές τους. 

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. Αν και αρκετά

από αυτά που αναφέρατε είναι ζητήµατα που τρέχει ο δήµος και
η περιφέρεια τώρα, για να καθαριστούν οι δρόµοι, τα πεζοδρόµια
της περιοχής, εµείς όπου χρειαστεί θα σταθούµε µε χρηµατοδό-
τηση, όπως θα σας αναφέρω και στη συνέχεια. Μπορούµε όµως,
να συζητήσουµε το σχέδιο στήριξης και αποκατάστασης τόσο
της Ρόδου όσο και της Λήµνου, περιοχές που επλήγησαν από έν-
τονα πληµµυρικά φαινόµενα την 30η Νοεµβρίου του 2024 και δυ-
στυχώς από τις πληµµύρες στη Λήµνο έχασαν τη ζωή τους δύο
συνάνθρωποί µας, κάτι που φυσικά για όλους µας είναι πάρα
πολύ θλιβερό. Άλλωστε η προστασία της ανθρώπινης ζωής συ-
νιστά θεµελιώδη προτεραιότητα για την πολιτεία. 

Κυρία συνάδελφε, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρνηση ήταν
παρούσα στο πεδίο. Πριν καν κοπάσουν τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα, κυβερνητικό κλιµάκιο επισκέφθηκε τόσο τη Λήµνο όσο
και τη Ρόδο. Συγκεκριµένα τη Λήµνο επισκέφθηκαν ο Γενικός
Γραµµατέας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατι-
κής Αρωγής και ο Γενικός Γραµµατέας Αιγαίου και Νησιωτικής
Πολιτικής, ενώ τη Ρόδο επισκέφθηκα ο ίδιος µαζί µε τους προ-
αναφερθέντες Γενικούς Γραµµατείς και υπηρεσιακούς παράγον-
τες από το Υπουργείο µας, όταν ήταν ακόµη σε εξέλιξη τα
ακραία καιρικά φαινόµενα. Από εκείνες τις πρώτες στιγµές, αφού
συνεδρίασε άµεσα η Κυβερνητική Επιτροπή Κρατικής Αρωγής
τέθηκε σε εφαρµογή ένα ολοκληρωµένο πακέτο µέτρων για την
άµεση στήριξη των πληµµυροπαθών της Ρόδου και της Λήµνου. 

Το πρώτο βήµα, φυσικά, είναι να πραγµατοποιηθούν οι αυτο-
ψίες τόσο σε κατοικίες όσο και σε επιχειρήσεις. Στο πρώτο σκέ-
λος αυτών των κατοικιών και των κτηρίων τον βασικό λόγο έχουν
οι επιτροπές των δήµων, µε τους οποίους ξεκινήσαµε τη συνερ-
γασία από την πρώτη στιγµή, ώστε µέσα από τις αυτοψίες να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 5225



προχωρήσει η υλοποίηση της κάλυψης των ζηµιών για την οικο-
σκευή και την κάλυψη των πρώτων αναγκών. Μέχρι στιγµής
έχουν πραγµατοποιηθεί τριακόσιες πενήντα αυτοψίες στη Ρόδο
και σαράντα επτά στη Λήµνο, ενώ οι επιτροπές των πληγέντων
δήµων συνεχίζουν µε αµείωτο ρυθµό τις αυτοψίες, προκειµένου
να προχωρήσει άµεσα η αποζηµίωση για την οικοσκευή. Πρόκει-
ται για ένα σχήµα κάλυψης το οποίο µπορεί να φτάσει µέχρι τις
6.600 ευρώ.

Τον κύριο λόγο, λοιπόν, όπως σας είπα για τις αυτοψίες αυτές
τον έχουν οι επιτροπές του δήµου, στις οποίες όµως συνέδραµαν
και οι µηχανικοί της Γενικής Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επιπτώ-
σεων Φυσικών Καταστροφών, της ΓΔΑΕΦΚ, του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Έτσι άµεσα οι
µηχανικοί της ΓΔΑΕΦΚ που βρέθηκαν στα δύο νησιά συνεργά-
στηκαν µε τις επιτροπές του δήµου και πραγµατοποίησαν αυτο-
ψίες, τόσο για τις ζηµιές σε κτήρια όσο και για την οριοθέτηση
των περιοχών που επλήγησαν. 

Συνολικά µέχρι τώρα πραγµατοποιήθηκαν διακόσιες πενήντα
µία αυτοψίες, εκ των οποίων οι εκατόν ογδόντα µία αφορούν σε
κτήρια στη Ρόδο και οι εβδοµήντα σε κτήρια στη Λήµνο. Ειδικό-
τερα, οκτώ κατοικίες έχουν χαρακτηριστεί ως προσωρινά ακα-
τάλληλες για χρήση, δηλαδή κίτρινες, και διακόσιες σαράντα
τρεις κατοικίες έχουν χαρακτηριστεί ως κατάλληλες για χρήση,
δηλαδή «πράσινες». Τα κλιµάκια της ΔΑΕΦΚ είναι διαθέσιµα µετά
από παροχή στοιχείων από τους δήµους να επισκεφθούν εκ νέου
τα δύο νησιά µας. 

Παράλληλα προχωρούν και οι αυτοψίες των επιτροπών κρατι-
κής αρωγής των αρµόδιων περιφερειών για την καταγραφή και
εκτίµηση των ζηµιών στις επιχειρήσεις. Μέχρι στιγµής στη Λήµνο
έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί τριάντα αυτοψίες, ενώ στη Ρόδο ο
αριθµός των µέχρι σήµερα υποβληθέντων αιτήσεων έχει ξεπε-
ράσει τις διακόσιες, µε τις αυτοψίες να εκκινούν άµεσα. Από την
άλλη, ανταποκριτές του ΕΛΓΑ καταγράφουν τις ζηµιές των αγρο-
τών για τις ζηµιές που έχουν υποστεί. 

Κυρία συνάδελφε, βλέπετε, εποµένως, πως και σε αυτή τη µε-
γάλη φυσική καταστροφή τα αντανακλαστικά του κράτους ήταν
άµεσα, όπως άλλωστε είναι και σε όλες τις φυσικές καταστρο-
φές. Κινηθήκαµε και κινούµαστε γρήγορα µέσω του πλαισίου της
κρατικής αρωγής. Αυτό είναι ένα πλαίσιο που δηµιούργησε η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν υπήρχε πριν. Είναι ένα
πλαίσιο που συνεχώς το εξελίσσουµε και το βελτιώνουµε, µε
στόχο η στήριξη να φτάνει άµεσα σε όσους τη δικαιούνται. Το
πλαίσιο αυτό ενεργοποιήθηκε και υλοποιείται και στις περιπτώ-
σεις των δύο νησιών, όπως θα σας αναλύσω και στη δευτερολο-
γία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, το τι ήταν το κυβερνη-

τικό κλιµάκιο άµεσα εκεί το γνωρίζουµε. Ήµασταν κι εµείς εκεί
και στα δύο νησιά. Το θέµα είναι τι γίνεται µόλις κλείσουν τα
φώτα της δηµοσιότητας και πόσο άµεσα προχωράνε οι εργασίες
αποκατάστασης. 

Γιατί, βεβαίως, µπορεί να λέτε σήµερα ότι τα προβλήµατα κα-
θαρισµού και αποκατάστασης είναι θέµατα των δήµων και των
περιφερειών, αλλά δεν είναι δυνατόν να λυθούν µε την πενιχρή
χρηµατοδότηση και µε τα ελάχιστα µέσα που έχουν στη διάθεσή
τους. Χωρίς, βεβαίως, να είναι και αυτοί άµοιροι ευθυνών για το
πώς διαχειρίζονται τα κονδύλια που έχουν και το πόσο έγκαιρα
προλαµβάνουν. Να µη φτάσουµε να συζητάµε για την αποκατά-
σταση. Καταλαβαίνετε ότι γι’ αυτή την έκταση των ζηµιών τα χρή-
µατα είναι ανεπαρκέστατα. 

Στη Λήµνο µιλάµε για διακόσια χιλιόµετρα αγροτικούς δρό-
µους. Με τα µέσα που διαθέτει αυτή τη στιγµή ο δήµος και περι-
φέρεια είναι αδύνατον να ανοίξουν άµεσα για να σταµατήσει
αυτή η αθλιότητα, οι αγρότες να πηγαίνουν φορτωµένοι µε τα
σακιά στις πλάτες για να φτάσουν στις εκτροφές τους, σε µια
περίοδο που η Λήµνος πλήττεται από την ευλογιά και έχουν πε-
ριορισµούς και τεράστια προβλήµατα και από αυτά τα ζητήµατα
και έχουν ένα επιπλέον βάρος µε την καταστροφή του οδικού δι-
κτύου. Βεβαίως, φυσικά, εκεί υπάρχουν ευθύνες και στον δήµο

για το πόσο έγκαιρα κάνουν για να µην καταστρέφεται το οδικό
δίκτυο και στην περιφέρεια για τους καθαρισµούς των ρεµάτων,
που είναι η κοινή οµολογία των πάντων στις περιοχές ότι αυτά
τα έργα δεν είχαν γίνει πριν από τις καταστροφές. 

Και, βεβαίως, οι κάτοικοι -και στη Ρόδο- συνεχίζουν να πα-
λεύουν µόνοι τους µε τις λάσπες, µε τα µέσα που διαθέτει η το-
πική διοίκηση να είναι µηδαµινά. 

Γι’ αυτό, βεβαίως, είναι απαραίτητο, πρώτον, να αυξηθεί και
να δοθεί γρήγορα και άµεσα χρηµατοδότηση και στις δύο περιο-
χές για να µπορέσουν να προχωρήσουν τα έργα αποκατάστασης
του δικτύου και λοιπά. Πρέπει να κινητοποιηθούν όλα τα διαθέ-
σιµα µέσα και το προσωπικό της και της κεντρικής κυβέρνησης,
της περιφέρειας και των δήµων, να επιταχθούν τα ιδιωτικά µέσα
που ενδεχοµένως χρησιµοποιούνται για άλλου είδους προτεραι-
ότητες, να γίνουν έκτακτες προσλήψεις, ώστε να µπορούν άµεσα
να προχωρήσουν οι απαραίτητες ενέργειες για να καθαριστούν
οι κατοικίες, τα καταστήµατα, οι καλλιέργειες, να αποκατασταθεί
άµεσα το οδικό δίκτυο και των κατοικηµένων περιοχών, αλλά και
οι αγροτικοί δρόµοι. Οι κάτοικοι εκφράζουν τεράστια ανησυχία
γιατί ο χειµώνας είναι µπροστά και υπάρχει κίνδυνος εποµένων
πληµµυρικών φαινοµένων αν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, όπως
είναι και στα ρέµατα. 

Κάθε φορά η περιβόητη «ταχύτητα του κράτους», αν υπάρχει,
έρχεται κατόπιν εορτής, γιατί οι περιοχές αυτές µετράνε και ξανά
µετράνε συνέχεια τις πληγές τους. Ούτε οι κυβερνήσεις -και η
δικιά σας και προηγούµενες-, ούτε οι δήµοι και οι περιφέρειες
τόσα χρόνια δεν έχουν προχωρήσει σε έναν ολοκληρωµένο αν-
τιπληµµυρικά σχεδιασµό, µε ολοκληρωµένη διαχείριση των υδά-
των στο σύνολο της υδρολογικής λεκάνης, που θα µπορεί να
αντιµετωπίζει την αντιπληµµυρική προστασία και τα αναγκαία
έργα. Γιατί όλα αυτά τα έργα µπαίνουν στο ζύγι του κόστους-
οφέλους και ακολουθείτε πιστά τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που λέει ότι είναι καλύτερα να αποζηµιώνετε µε τα ψί-
χουλα που αποζηµιώνετε, παρά να κάνετε τα έργα της ολοκλη-
ρωµένης αντιπληµµυρικής προστασίας, που τα θεωρείτε κόστος.
Κάθε φορά η ανθρώπινη ζωή, η περιουσία και οι ιδιοκτησίες έρ-
χονται σε δεύτερη µοίρα. 

Και επιµένουµε, γιατί υπάρχει πολύ πικρή πείρα και από το πε-
ριβόητο πλαίσιο κρατικής αρωγής. Ακούσαµε ερωτήσεις άλλων
Βουλευτών για περιοχές που λιµνάζουν χρόνια, για το ύψος των
αποζηµιώσεων. Ζητάνε να αποζηµιωθούν στο 100%. Μιλάµε για
αγρότες που καταστράφηκαν οι καλλιέργειες τους -που µε τε-
ράστιο κόπο κατάφεραν να σπείρουν χωράφια λόγω του αυξη-
µένου κόστους παραγωγής-, που έχασαν ζώα και πού είναι
πραγµατικά στο όριο της απόγνωσης. Και µιλάµε και για επιχει-
ρήσεις και σπίτια. 

Άρα αυτοί οι κάτοικοι πρέπει να αποζηµιωθούν στο 100%,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις. Να απαλλαγούν από βάρη. Και,
βεβαίως, σας καλούµε να πάρετε άµεσα µέτρα µε χρηµατοδό-
τηση από τον κρατικό προϋπολογισµό για να γίνουν οι αποκατα-
στάσεις σχολείων, οδικού δικτύου και υποδοµών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Δεν γνωρίζω για σχολεία. Μου
κάνει εντύπωση αν υπάρχουν κατεστραµµένα σχολεία στη
Λήµνο. Θα ρωτήσω, όµως. 

Θα ήθελα, πριν σας αναλύσω τι κάναµε στο πλαίσιο της κρα-
τικής αρωγής, να υπογραµµίσω για µία ακόµα φορά τη µεγάλη
µας διαφορά. Πάντα ζητάτε χωρίς όρους και προϋποθέσεις, δη-
λαδή να πάρει και αυτός που δικαιούται και αυτός που δεν δι-
καιούται. Πρέπει να είναι ξεκάθαρο. Οι δηµόσιοι πόροι πρέπει να
δίνονται µετά από διασταυρώσεις, για να πηγαίνουν σε αυτούς
που το αξίζουν. Δεν είναι σηµαντικό, δεν είναι χρήσιµο για την
κοινωνία να κάνουµε πολιτική πάνω στις φυσικές καταστροφές. 

«Να δοθούν όλα χωρίς όρους και προϋποθέσεις». Τι σηµαίνει
αυτό; Να πάρουν όλοι τα πάντα; Ο πλούσιος να πάρει τα ίδια µε
τον φτωχό; Ο κεφαλαιοκράτης να πάρει τα ίδια µε τον εργαζό-
µενο, χωρίς να έχουν πάθει ζηµιά; Αυτό αντιβαίνει τη φιλοσοφία
µας. Διότι, όπως έχουµε πει εξαρχής, το πλαίσιο της κρατικής

5226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αρωγής, οι ενισχύσεις δίνονται µετά από διασταυρώσεις και από
ελέγχους, έτσι ώστε να πηγαίνουν οι πόροι σε αυτούς τους οποί-
ους υπάρχει η ανάγκη και τους δικαιούνται.

Κάνατε αναφορές στις ευθύνες των δήµων. Αυτό έρχεται σε
αντίθεση µε την αναφορά του συναδέλφου σας που για τον Δήµο
Τυρνάβου δεν έκανε καµµία αναφορά στην ευθύνη που µπορεί
να φέρει ο δήµος. Ίσως να ξέρετε γιατί είναι διαφορετική η προ-
σέγγιση αυτή µεταξύ των Δήµων της Λήµνου και της Ρόδου µε
τον Δήµο Τυρνάβου. Εγώ δεν το ξέρω, γιατί συνεργαζόµαστε το
ίδιο µε όλους τους δήµους. Εσείς τους προσεγγίζετε διαφορε-
τικά µάλλον και γι’ αυτό είναι και διαφορετική η προσέγγισή σας
σε κάθε µία από τις τοποθετήσεις που κάνατε.

Από την περασµένη Παρασκευή 13 Δεκεµβρίου άνοιξε η πλατ-
φόρµα της πρώτης αρωγής, arogi.gov.gr, για τους δικαιούχους
στη Ρόδο, στη Λήµνο, αλλά και στην Πιερία και στη Χαλκιδική. Η
πλατφόρµα θα παραµείνει ανοιχτή µέχρι τις 31 Ιανουαρίου του
2025. Περιλαµβάνει τη χορήγηση πρώτης αρωγής έναντι στεγα-
στικής συνδροµής που φθάνει ως τις 10.000 ευρώ, τη χορήγηση
πρώτης αρωγής έναντι επιχορήγησης προς επιχειρήσεις και κτη-
νοτροφικές µονάδες που φτάνει µέχρι τις 4.000 ευρώ. 

Στόχος είναι το ταχύτερο δυνατόν οι πληγέντες που δικαιούν-
ται την πρώτη αρωγή, µε όρους και προϋποθέσεις δηλαδή, να
υποβάλουν αίτηση και να λάβουν άµεσα τη στήριξή τους, έπειτα
από την ολοκλήρωση των απαραίτητων διασταυρώσεων. Θα πε-
ριµένουµε να γίνουν οι αυτοψίες από την περιφέρεια, από τους
δήµους, από τις υπηρεσίες και να χορηγήσουν µε τους πόρους.
Θα γίνουν διασταυρώσεις που εδράζονται, λοιπόν, στα στοιχεία
των αυτοψιών, όπως γνωρίζετε.

Πέραν της πρώτης αρωγής, κυρία συνάδελφε, προχωρούν και
τα άλλα µέτρα που είναι η παροχή στεγαστικής συνδροµής για
την αποκατάσταση των κτηρίων µε δωρεάν κρατική αρωγή, η επι-
δότηση ενοικίου συγκατοίκησης που ανάλογα µε τις παραµέ-
τρους θα ανέρχεται στο ποσό των 500 ευρώ, η επιχορήγηση
κρατικής αρωγής σε επιχειρήσεις και αγροτικές εκµεταλλεύσεις
για ζηµιά στον εξοπλισµό, σε πρώτες ύλες, εµπορεύµατα και
οχήµατα, η χορήγηση αποζηµιώσεων για τις πρώτες ανάγκες,
ζηµιές σε οικοσκευή και απλές επισκευαστικές εργασίες, όπως
ανέφερα στην πρωτολογία µου, η αναστολή διενέργειας πρά-
ξεων αναγκαστικής εκτέλεσης επί της κινητής ή ακίνητης περι-
ουσίας των πληγέντων, η αναστολή καταβολής των φορολογικών
υποχρεώσεων και των ασφαλιστικών υποχρεώσεων αποκλειστικά
για όσους έχουν πληγεί, η τριετής απαλλαγή για τον ΕΝΦΙΑ για
τα κτήρια που έχουν χαρακτηριστεί ως επικίνδυνα ή προσωρινά
ακατάλληλα για χρήση και η έκτακτη χρηµατοδότηση προς τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπως σωστά αναφέρατε,
όπου θα προχωρήσουµε όταν οι φορείς υποβάλουν τα σχετικά
αιτήµατα. Αυτό τους έχουµε ζητήσει. Αναµένουµε να υποβάλουν
τα σχετικά αιτήµατα οι φορείς για να τους χρηµατοδοτήσουµε. 

Άρα είµαστε σε συνεχή επικοινωνία και συνεργασία µε όλους
τους τοπικούς και εµπλεκόµενους φορείς, δουλεύουµε εντατικά
και θα στηρίξουµε όλους τους πληγέντες. Ήµασταν από την
πρώτη στιγµή εκεί για να στηρίξουµε όσους έχουν πραγµατικά
ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα συ-

ζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας η ένατη µε αριθµό 302/5-12-2024
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της
Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασιλείου Κόκ-
καλη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, µε θέµα: «Αντιπληµµυρική θωράκιση Θεσσαλίας».

Επίσης, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης:
Η πρώτη µε αριθµό 308/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑ-
ΓΗΣ» κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικά
µε την υλοποίηση του θεσµού των Κέντρων Επαγγελµατικής Εκ-
παίδευσης και Κατάρτισης (Κ.Ε.Ε.Κ.)».

Η πέµπτη µε αριθµό 310/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ»
κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, µε θέµα: «Γιατί αποσύρουν το επενδυτικό τους εν-

διαφέρον τους οι εταιρίες στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης;»
Η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 304/6-12-2024 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κ.Ο. «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Μιλτιάδη (Μίλτου) Ζαµ-
πάρα προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
µε θέµα: «Εκτόξευση πλειστηριασµών στην Αιτωλοακαρνανία και
ανάγκη προστασίας των πολιτών».

Η εντέκατη µε αριθµό 311/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙ-
ΣΤΕΡΑ» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη επα-
ναφοράς της αναστολής µείωσης της προσωπικής διαφοράς».

Η έβδοµη µε αριθµό 320/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Κερκύρας κ. Αλέξαν-
δρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, µε θέµα: «Ναυάγιο της Πύλου. Αδιαφανείς οι πρακτι-
κές διερεύνησης και απόδοσης ευθυνών από τις ελληνικές
αρχές».

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 315/9-12-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της
Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Διαµάντως Μανω-
λάκου προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα:
«Για την κατάσταση που επικρατεί στις Υπηρεσίες Ασύλου».

Ελάτε, κυρία συνάδελφε. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο

σας, το Υπουργείο Μετανάστευσης, είναι ένα καινούργιο Υπουρ-
γείο. Ωστόσο, τα προβλήµατα είναι πολλά. Σε αυτά τα έντεκα
χρόνια λειτουργίας οι εργαζόµενοι ποτέ δεν έχουν κάνει κινητο-
ποιήσεις. Και όµως, κάνανε στις 5 Δεκέµβρη στάση εργασίας και
ο σύλλογος εργαζοµένων των µόνιµων και ο σύλλογος των συµ-
βασιούχων, γιατί δεν πάει άλλο. Η στελέχωση µε κυριαρχία των
ελαστικών σχέσεων εργασίας είναι ανεπαρκέστατη, γιατί περί-
που 50% είναι οι µόνιµοι, 50% οι συµβασιούχοι, που όµως κατά
διαστήµατα τελειώνει η σύµβαση, µένουν απλήρωτοι ή ανανεώ-
νεται η σύµβαση µετά από καιρό, άρα δεν µπορούν να δουλέ-
ψουν ούτε οι µόνιµοι. Απαράδεκτες, όµως, είναι και οι κτηριακές
εγκαταστάσεις. Οι περισσότερες υπηρεσίες είναι σε κοντέινερ.
Μάλιστα, µερικές πληµµυρίζουν µε τις βροχές.

Όµως, το κυριότερο είναι η απουσία διερµηνείας στις διαδι-
κασίες ασύλου. Ήδη εδώ και µήνες έχει λήξει η σύµβαση, γιατί
δεν έχει πληρωθεί η ΜΚΟ που είχε αναλάβει τη διερµηνεία. Και
τι λέτε στους αιτούντες άσυλο; «Φέρτε κάποιον συγγενή, κάποιον
φίλο να κάνει διερµηνεία». Απαράδεκτο και επικίνδυνο. Ή τους
ζητάτε να υπογράψουν ότι ξέρουν την ελληνική ή την αγγλική
γλώσσα. Ουσιαστικά αυτές οι καταστάσεις είναι απαράδεκτες,
γιατί τους στερείτε το δικαίωµα στο άσυλο. 

Και να σας πω, υπάρχουν και περιπτώσεις που γιατροί στις
δοµές δεν έχουν µετάφραση. Τις συµβουλές που δίνουν πώς θα
τις εφαρµόσουν οι ασθενούντες;

Επίσης, οι δικηγόροι µητρώου υπηρεσίας είναι σε αποχή µέχρι
το τέλος της χρονιάς, άρα δεν έχουν ούτε νοµική συνδροµή.
Γιατί; Γιατί τους οφείλετε δεδουλευµένα. 

Καταγγελίες υπάρχουν και για άλλα προγράµµατα, σίτισης,
αρωγής σε ασυνόδευτους κ.λπ.. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Αυτά είναι σοβαρότατα προβλήµατα, που δεν αφήνουν τους
εργαζόµενους να δουλέψουν και, βεβαίως, οι αιτούντες άσυλο
στερούνται του δικαιώµατός τους. Το προσφυγικό δράµα: Αυτοί
οι άνθρωποι πάνε να γλιτώσουν από τους ιµπεριαλιστικούς πο-
λέµους, µερικοί µε ναυάγια, έχουµε υγρούς τάφους και φτάνουν
στη χώρα µας και η συµπεριφορά δεν είναι ανθρώπινη.

Ακριβώς γι’ αυτά τα ζητήµατα εµείς ζητάµε χρονοδιάγραµµα,
τι σκοπεύετε να κάνετε µε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες, αλλά και
δεσµευτικά σε νούµερα, να κάνετε προσλήψεις και µονιµοποι-
ήσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία. Καλησπέρα κι

από εµένα. 
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου κ. Παναγιωτόπουλος.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Αν, αγαπητή συνάδελφε, είχατε παρακολουθήσει την Παρα-
σκευή το βράδυ την οµιλία µου στον προϋπολογισµό, θα είχατε
διαπιστώσει ότι µεγάλο µέρος αυτής ήταν αφιερωµένο στη διευ-
θέτηση των πολλών -όντως- οικονοµικών εκκρεµοτήτων του
Υπουργείου προς προµηθευτές, παρέχοντες υπηρεσίες, φορείς
της Κοινωνίας των Πολιτών, ΜΚΟ και κάποια από τα προβλήµατα
που θίγετε ευλόγως έχουν δροµολογηθεί σε τροχιά σχεδόν ορι-
στικής επίλυσης. Θα προσπαθήσω να απαντήσω κάποια από
αυτά, παρ’ ότι ο χρόνος είναι περιορισµένος και η ερώτησή σας
πυκνή, καλύπτει στην ουσία όλο το φάσµα των προβληµάτων που
αντιµετωπίζει το Υπουργείο Μετανάστευσης.

Ως προς τη διερµηνεία, λοιπόν, µόλις την προηγούµενη Πέµ-
πτη υπεγράφη µια εκτελεστική σύµβαση της αναδόχου µη κυ-
βερνητικής οργάνωσης για την παροχή διερµηνείας στην
υπηρεσία υποδοχής και ταυτοποίησης, την ΥΠΥΤ. Σήµερα υπο-
γράφεται η αντίστοιχη εκτελεστική για τη Γενική Γραµµατεία
Ευάλωτων Πολιτών και Θεσµικής Προστασίας. Αποµένει η εκτε-
λεστική για τις Υπηρεσίες Ασύλου, παροχή διερµηνείας δηλαδή
στις Υπηρεσίες Ασύλου. Αυτή θα υπογραφεί σε δεύτερο χρόνο,
προσεχώς, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Ωστόσο, οφείλω να σηµειώσω εδώ ότι οι ανάγκες στις Υπηρε-
σίες Ασύλου καλύπτονται και παρέχονται από διερµηνεία που πα-
ρέχεται µέσω της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Υποστήριξης για το
άσυλο και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού για το Άσυλο, του EUAA,
στα σηµεία καταγραφής. Παράλληλα, υπάρχουν και κάποια στοι-
χεία τηλεδιερµηνείας στις λοιπές δοµές. 

Επίσης, παρέχονται υπηρεσίες από εθελοντές διερµηνείς από
τη ΜΚΟ «Μετάδραση», δηλαδή την ανάδοχο για τη διερµηνεία,
που δεν θα αναπτυσσόταν στο πεδίο, αν δεν είχε δροµολογηθεί
αυτή η λύση, ώστε η ίδια η ΜΚΟ να τους παρακινήσει να ανα-
πτυχθούν. Εποµένως το πρόβληµα που υφίσταται από τον Μάιο,
οπότε είχαν διακοπεί αυτές οι υπηρεσίες διερµηνείας, µε την
εξαίρεση της διερµηνείας που παρεχόταν από τον Ευρωπαϊκό
Οργανισµό Ασύλου, δροµολογείται σε οριστική επίλυση. Οι διερ-
µηνείς αυτή τη στιγµή είναι ήδη στο πεδίο και παρέχουν τις υπη-
ρεσίες τους.

Εδώ θα ήθελα να συµπληρώσω ότι τους τελευταίους µήνες,
µε έναν αγώνα δρόµου, παρά την υποστελέχωσή του, το Υπουρ-
γείο δουλεύει σε επίπεδο υπηρεσιών και έγινε ένας αγώνας δρό-
µου από τους αρµόδιους υπαλλήλους και τις υπηρεσίες,
προκειµένου να αποπληρωθεί το σύνολο περίπου των οφειλών
προς τη «Μετάδραση» για το άσυλο και σχεδόν το σύνολο της
ΥΠΥΤ. Αποµένει το υπόλοιπο µιας πληρωµής ύψους 200.000 που
διεκπεραιώνεται εντός των ηµερών. 

Συνολικά στο 2024 έχουν γίνει πληρωµές για διερµηνεία
ύψους 7,5 εκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή περίπου απόλυτη εξό-
φληση. Καταλαβαίνουµε ότι πρέπει να είναι εξοφληµένη η οργά-
νωση αυτή, προκειµένου να αναπτύξει διερµηνείς στο πεδίο. Δεν
µπορεί να είναι δηλαδή µήνες πίσω. Πώς θα µπορούσαν να έχουν
αυτή την «πολυτέλεια» οι εργολάβοι προµηθευτές; Τα 5 εκατοµ-
µύρια από αυτές τις πληρωµές καταβλήθηκαν από τον Ιούλιο
έως σήµερα.

Και κάτι ακόµα για τη νοµική συνδροµή. Θα είµαι πολύ σύντο-
µος. Και αυτό το πρόβληµα έχει διευθετηθεί, καθώς αυτή τη
στιγµή που µιλάµε βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πληρωµών.
Εκτιµώ ότι µέχρι το τέλος της εβδοµάδας, άντε στα µέσα της
επόµενης θα έχει αποπληρωθεί στο σύνολό της αυτή η οφειλή,
διότι το Υπουργείο από τον Νοέµβρη εξασφάλισε τις σχετικές πι-
στώσεις της τάξης των 800.000 ευρώ. 

Περιήλθαν στην υπηρεσία ασύλου εκατόν είκοσι επτά αιτή-
µατα πληρωµής που αντιστοιχούν σε εξέταση τριών χιλιάδων
εξακοσίων είκοσι οκτώ υποθέσεων. Για κάθε υπόθεση µεµονω-
µένη εκδίδονται παραστατικά από τους νοµικούς παραστάτες.
Αυτά εξετάζονται, εκκαθαρίζονται ένα-ένα από την υπηρεσία.
Ισοδυναµούν αµοιβές ύψους 662 χιλιάδων -και κάτι- ευρώ περί-
που. Από τα εκατόν είκοσι επτά αιτήµατα µέχρι σήµερα έχουν
πληρωθεί περίπου τα µισά, τα 60. Η διαδικασία συνεχίζεται κα-
νονικά. Μέχρι την επόµενη βδοµάδα θα έχουν αποπληρωθεί, θα
έχουν µηδενιστεί όλες οι εκκρεµότητες. Καταλαβαίνω ότι αυτήν

τη στιγµή οι δικηγορικοί σύλλογοι έχουν κηρύξει αποχή των
µελών τους από την παροχή αυτών των υπηρεσιών. Όµως,
θεωρώ επίσης εύλογο µέχρι την επόµενη βδοµάδα να έχει επα-
νεκτιµηθεί η κατάσταση, θα έχουν πληρωθεί όλοι. Εποµένως,
εκτιµώ ότι και αυτό θα αλλάξει.

Τέλος, όσον αφορά τις οικονοµικές εκκρεµότητες του Υπουρ-
γείου, από τον Ιούνιο µέχρι σήµερα έχουµε προβεί σε πληρωµές
πάνω από 160 εκατοµµύρια ευρώ, εκτοξεύοντας την απορροφη-
τικότητα του Υπουργείου στο 90% και πλέον όσον αφορά το συγ-
χρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Εποµένως, οι οικονοµικές εκκρεµότητες διευθετούνται. Ήταν
προτεραιότητα να πληρωθούν οι ΜΚΟ. Διαθέτουν, για να το πω
έτσι, χειρότερη λογιστική οργάνωση από τους εργολάβους που
είναι οργανωµένες εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα. Κρίναµε ότι
έπρεπε να πληρωθούν πρώτες, να εξοφληθούν στο περίπου οι
υποχρεώσεις, αλλά παράλληλα να προχωρήσουµε και στις πλη-
ρωµές των λοιπών υποχρεώσεων προκειµένου να στηριχθεί και
να αντέξει το σύστηµα σε περίοδο µάλιστα πίεσης.

Θα πω µερικά ακόµα στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Κύρια Υπουργέ, δεν µου απαντήσατε στο ερώτηµα «χρονοδιά-

γραµµα και δεσµευτικά νούµερα». Ήταν πολύ περιορισµένα. Και
το λέω γιατί οι δύο σύλλογοι συναντήθηκαν µε το Διοικητή της
Υπηρεσίας κ. Καλέα και τους είπε πολλά περισσότερα από όσα
µας είπατε εσείς σήµερα. Συνεπώς, οι εργαζόµενοι δεν µπορούν
να πιστέψουν.

Κι ερχόµαστε στη διερµηνεία που είναι το πιο οξυµένο. Χωρίς
τους διερµηνείς, που έχουν σταµατήσει από τον Απρίλιο, µιλάµε
για επτά µήνες, ουσιαστικά δεν µπορούν να δουλέψουν οι υπη-
ρεσίες ασύλου. Γι’ αυτό µην λέτε ότι δουλεύουν, γιατί δεν µπο-
ρούν να δουλέψουν εκ των πραγµάτων.

Η σύµβαση στη διερµηνεία µέχρι πότε είναι; Συγκεκριµένα. Και
το αίτηµα που µπαίνει από τους εργαζόµενους, και είναι σωστό,
είναι η µονιµοποίηση. Είναι βασικό στοιχείο λειτουργίας της υπη-
ρεσίας να υπάρχει µόνιµη διερµηνεία. Δεν είναι πολυτέλεια. Άρα,
περιµένουµε τα νούµερα και το χρονοδιάγραµµα.

Σχετικά µε τη νοµική συνδροµή θέλω να πω τα εξής. Μας εί-
πατε τι θα εξοφληθεί. Οι νοµικοί έχουν κηρύξει αποχή µέχρι το
τέλος της χρονιάς. Και το λέω γιατί δεν είναι µόνο τα δύο ιµπε-
ριαλιστικά µέτωπα πολέµου, αλλά έχει ανοίξει και εστία της Συ-
ρίας, που είναι τελείως ρευστή η κατάσταση. Οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι λένε ότι περιµένουν περισσότερες ροές. Και ήδη
δεν υπάρχει εβδοµάδα που να µην έχουµε ναυάγια.

Όµως, δεν µου απαντήσατε σχετικά µε την υποστελέχωση που
υπάρχει µε συγκεκριµένα νούµερα. Οι δύο χιλιάδες εργαζόµενοι,
µόνιµοι και συµβασιούχοι, δεν φτάνουν. Δεν µου απαντήσατε για
τις απαράδεκτες κτηριακές εγκαταστάσεις. Δεν µπορεί δέκα
χρόνια τώρα να είναι σε κοντέινερ οι εργαζόµενοι, αλλά και αυτοί
που κάνουν αίτηση ασύλου να είναι στην ουρά τον χειµώνα µε
βροχές ή το καλοκαίρι µε καύσωνα. Όποιος περάσει από την Κα-
τεχάκη το βλέπει.

Επίσης, υπάρχουν καταγγελίες για διάφορα προγράµµατα σε
βάρος των ξεριζωµένων αυτών ανθρώπων, καταγγελίες σίτισης,
αρωγής σε ασυνόδευτους ανηλίκους. Και το λέω γιατί οι κατα-
στάσεις χειροτερεύουν.

Τέλος, ο κ. Καλέας µίλησε και για το ΑΣΕΠ και τα έβγαλαν στην
ανακοίνωσή τους -δεν είναι τίποτε κρυφό, αν θέλετε σας τη δίνω-
ότι θα γίνουν συνεννοήσεις για µονιµοποιήσεις. Θέλουµε ενηµέ-
ρωση γιατί ένα Υπουργείο χωρίς µόνιµους υπαλλήλους δεν µπο-
ρεί να δουλέψει, όταν µάλιστα έρχεται και ο επικεφαλής του
ΝΑΤΟ, ο Ρούτε, και λέει να ετοιµαζόµαστε για πόλεµο. Δηλαδή
ο πόλεµος τι έχει; Ξεριζωµένους, προσφυγιά, θάνατο, πείνα, κα-
ταστροφή.

Αναµένω λοιπόν συγκεκριµένες απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Παναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Δεν µπορώ να αποφανθώ περί της προοπτικής
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στρατιωτικής εµπλοκής µετά από όσα είπε ο Μαρκ Ρούτε. Μην
µε ξαναβάζετε µπροστά σ’ αυτό το πεδίο παρακαλώ µε το ΝΑΤΟ,
ούτε µπορώ να κάνω κάτι για να διευθετήσω τα δύο ή τρία ιµπε-
ριαλιστικά µέτωπα κ.λπ. κ.λπ.. Έχω πει δηµόσια ότι ο πόλεµος
γεννάει προσφυγιά κι έχω παρεξηγηθεί γι’ αυτό, δεν υπάρχει αµ-
φιβολία.

Επί του παρόντος βέβαια δεν έχουµε κάτι ως προς τις ροές
από τη Συρία και ούτε νοµίζω ότι θα έχουµε ούτε προς τη µια κα-
τεύθυνση προς τη Συρία και τον επαναπατρισµό, γιατί κι αυτό
ακούγεται, ούτε από την άλλη, αν δεν σταθεροποιηθεί η κατά-
σταση εκεί και δεν καταλαγιάσει η αχλή του πολέµου, ώστε να
δούµε και να σταθµίσουµε τα νέα δεδοµένα. Εκεί οφείλεται και
η απόφαση που πήραµε, παρεµφερής µε τις αποφάσεις σχεδόν
όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να µην εκδίδουµε
αποφάσεις, όχι να µην εξετάζουµε αιτήσεις ασύλου, γιατί αιτή-
σεις υποβάλλονται, εξετάζονται κανονικά και δροµολογείται η
συνέντευξη, όπου αυτό είναι δυνατό.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Χωρίς διερµηνεία η συνέντευξη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Με διερµηνεία. Σας είπα ότι δεν έχω τη δυνα-
τότητα στο πεντάλεπτο αυτό να πω όσα φαντάζοµαι ότι είπε ο κ.
Καλέας στους εργαζόµενους που τον είδαν. Εκεί φαντάζοµαι
έγινε µια πολύ πιο εκτενής συζήτηση.

Όµως, σας είπα ότι υπογράφηκαν οι δύο εκτελεστικές συµβά-
σεις. Αυτό ήθελε η ανάδοχος µη κυβερνητική οργάνωση και σχε-
δόν εξοφλήθηκε. Και µε αυτά τα δεδοµένα της οικονοµικής
ταυτοποίησης είναι σε θέση τώρα και αναπτύσσει διερµηνείς στο
πεδίο. Κάποιοι από αυτούς δουλεύουν στις δοµές. Και, ναι, πολ-
λές δοµές έχουν κοντέινερ, δεν έχουµε µόνιµα κτίσµατα. Δου-
λεύουν όµως όχι υπό άθλιες συνθήκες. Ένα κοντέινερ έχει
θέρµανση ή ψύξη το καλοκαίρι αντίστοιχα. Εκεί εξετάζονται οι
αιτήσεις ασύλου στη δοµή, στο κέντρο καταγραφής δηλαδή, στα
νησιά ή όπου αλλού υπάρχει κέντρο καταγραφής, όπως στη
δοµή της Μαλακάσας ή των Διαβατών στη Θεσσαλονίκη.

Αυτό που σας λέω είναι ότι από τη στιγµή που τακτοποιήθηκε
οικονοµικά η κατάσταση, προσήλθε η ίδια η µη κυβερνητική ορ-
γάνωση, παρά τις επιφυλάξεις της όσο ήταν εκκρεµείς οι οικο-
νοµικές οφειλές, και υπέγραψε δύο από τις τρεις συµβάσεις και
πολύ σύντοµα θα υπογραφεί και η τρίτη. Εποµένως, θα έχει κα-
λυφθεί το θέµα. Οι διερµηνείς βρίσκονται ήδη στη δουλειά τους
και παρέχουν υπηρεσίες. Ασφαλώς και υπάρχουν κενά που
έχουν δηµιουργηθεί από αυτές τις ελλείψεις εδώ και δύο µήνες,
όσο κι αν έγινε προσπάθεια να καλυφθεί το κενό από τους εξήντα
περίπου διερµηνείς του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασύλου. Περί-
που διακόσιους µε διακόσιους πενήντα έχει ανάγκη το σύστηµα,
όπως υπολογίζουµε και ήδη καλύπτεται.

Τώρα, όσον αφορά τις υπόλοιπες οφειλές, θα πω το εξής. Με
δεδοµένο ότι αντλήσαµε επιπλέον πιστώσεις, προκειµένου να κα-
λύψουµε παλιές οφειλές από το παρελθόν σε όλο το εύρος του
συστήµατος, πληρώνουµε αυτές τις µέρες από εγκεκριµένες πι-
στώσεις: 35 εκατοµµύρια ευρώ για το πρότζεκτ του HFMA, facil-
ities management, ή τη συντήρηση, την καθαριότητα και την
ασφάλεια σε εργολάβους και υπεργολάβους, 23 εκατοµµύρια
για τη σίτιση, 30 περίπου εκατοµµύρια για τα κέντρα φιλοξενίας
ασυνόδευτων ανηλίκων, τα λεγόµενα ΚΦΑΑ, υπηρεσίες που
έχουν να κάνουν µε την επιτροπεία παρέχονται από µη κυβερνη-
τικές οργανώσεις, καθώς και 15 εκατοµµύρια για τα υπόλοιπα
του κατασκευαστικού προγράµµατος κυρίως στον Έβρο και σε
δύο νησιά, αν δεν απατώµαι. Εποµένως, γίνεται ένας αγώνας
δρόµου από τις υπηρεσίες, τους υπαλλήλους του Υπουργείου,
προκειµένου να καλυφθούν αυτές οι οφειλές.

Όσον αφορά την υποστελέχωση, έχετε δίκιο. Περίπου χίλιες
είναι οι καλυµµένες οργανικές θέσεις του Υπουργείου σε σύ-
νολο, τουλάχιστον κατά το  οργανόγραµµα, περί τις δύο χιλιάδες
τριακόσιες ή δύο χιλιάδες τετρακόσιες, αν δεν απατώµαι. Εκεί
υπάρχει συνεννόηση µε το Υπουργείο Εσωτερικών, στο µέτρο
των δυνατοτήτων που έχουν να κάνουν µε τις προσλήψεις στον
δηµόσιο τοµέα, κάθε χρόνο για να καλυφθούν αυτές σταδιακά.
Δεν θα έρθουν την επόµενη χρονιά όσοι λείπουν, αλλά θα έρθουν
εκατό µε εκατόν πενήντα, όπως υπολογίζω επιπλέον και στην πο-
ρεία θα προσπαθήσουµε να κάνουµε ό,τι καλύτερο µπορούµε.

Στο µεταξύ, οι θέσεις καλύπτονται και από τους συµβασιού-
χους ορισµένου χρόνου, που από ό,τι καταλαβαίνω θα συζητή-
σουµε στην επόµενη επίκαιρη. Εκεί θα πούµε και πέντε πράγµατα
για το κτηριακό. Άρα, µην φεύγετε. Θα ακούσετε µερικά γι’ αυτά,
γιατί τώρα δεν επαρκεί ο χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα να
συντοµεύσετε, κύριε Παναγιωτόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε.

Ο προγραµµατισµός είναι αυτός που σας περιέγραψα.
Προέχει, και κλείνω, να τακτοποιηθούν οι οικονοµικές υποχρε-

ώσεις για να στηριχθεί το σύστηµα, για να µπορούν να σιτίζουν
οι οποιοιδήποτε υπεργολάβοι στα νησιά, χωρίς διακοπή ούτε
µιας ώρας. Καταλαβαίνετε την κρισιµότητα. Προέχει να γίνει ο
εξορθολογισµός αυτός ως προς τις οικονοµικές υποχρεώσεις.

Σας διαβεβαιώνω ότι γίνεται µεγάλη προσπάθεια όχι από µένα
–εγώ ας πούµε ότι την εποπτεύω- αλλά από το Υπουργείο, προ-
κειµένου να καλύψουµε κενά. 

Ευχαριστώ. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δηλαδή, ο προϋπολογισµός του

Υπουργείου πηγαίνει για τα «χρωστουµέικα»!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η δέκατη

όγδοη µε αριθµό 321/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Κορινθίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου µε θέµα: « Άµεση ανανέωση των συµβάσεων
και εύρυθµη λειτουργία της Υπηρεσίας Ασύλου».

Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για όλα τα ζητήµατα που ακούστηκαν νωρί-

τερα και αφορούν το πεδίο, µε τη συνάδελφο Διαµάντω Μανω-
λάκου έχουµε κάνει ερωτήσεις στη Βουλή και είναι κρίσιµα, διότι
είναι ένα κοµµάτι το οποίο δεν µπορεί να βασίζεται µόνο στις
ΜΚΟ. Άκουσα τώρα, ενώ θυµόµαστε πολύ καλά τι έλεγε η Αντι-
πολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας, ότι θα την εξοφλήσετε. Και
καλώς θα εξοφληθεί, προφανώς, για τις υπηρεσίες διερµηνείας.
Όµως, εδώ θέλουµε να βασίσουµε το Υπουργείο και τις υπηρε-
σίες του σε µόνιµες τακτικές θέσεις, γιατί καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες. 

Άρα, λοιπόν, ακριβώς επειδή έχουµε δει όχι µόνο µε το δικό
σας Υπουργείο, αλλά και µε συναρµόδια, κρίσιµα προγράµµατα,
όπως το «Philos» το οποίο καταργήθηκε στην ουσία για να γίνει
«Ιπποκράτης» και πολλοί άνθρωποι του πεδίου έφτασαν να χά-
σουν τη δουλειά τους που ήταν εξειδικευµένοι επαγγελµατίες και
είχαν προσφέρει πάρα πολλά ή το «ESTIA» που ούτε αυτό συνε-
χίστηκε και πολλά άλλα, φέρνουµε στη Βουλή την ερώτηση –
άκουσα και την οµιλία σας την Παρασκευή- για να µας πείτε
ευθέως εάν θα διασφαλιστεί η συνέχιση της εργασίας των συµ-
βασιούχων της Υπηρεσίας Ασύλου η οποία είναι κρίσιµη. Έχουν
µεγάλη τεχνογνωσία, όπως γνωρίζετε, µεγάλη εµπειρία και εξει-
δικευµένες γνώσεις. Θα πρέπει όχι µόνο να ανανεωθεί η σύµ-
βασή τους, αλλά να αξιοποιηθεί και µε µία µοριοδότηση
προϋπηρεσίας για µόνιµες θέσεις για ένα αντικείµενο που το
γνωρίζουν τόσο καλά. 

Επαιρόµασταν εµείς ως Κυβέρνηση που κάποιοι από αυτούς
προσλήφθηκαν τότε, επαίρεστε και εσείς τώρα ότι υπάρχει Υπη-
ρεσία Ασύλου η οποία είναι εξαιρετική και ξεχωρίζει στην Ευ-
ρώπη. Πρέπει και στην πράξη να τους επιβραβεύσουµε και να το
αναγνωρίσουµε αυτό. Είχε γίνει αυτό παλιότερα και µε την
3Κ/2018 για τους εργαζόµενους καθαριότητας στους δήµους και
µε την 4Κ/2020 για το «Βοήθεια στο Σπίτι» που και εσείς το υιο-
θετήσατε για κάποιους που είχαν µείνει απ’ έξω το 2023. Άρα,
υπάρχουν τρόποι. 

Επειδή, λοιπόν, η κατάσταση είναι κρίσιµη για την εξατοµικευ-
µένη κρίση του ασύλου και για τη διεθνή υποχρέωση που έχει η
χώρα να το παρέχει αυτό –και η διερµηνεία είναι µια παράµετρος
πάρα πολύ σοβαρή, την οποία άκουσα νωρίτερα, όπως και οι
υποδοµές- σας ζητάµε να µας απαντήσετε αν θα ανανεωθούν τε-
λικά οι συµβάσεις των εργαζοµένων συµβασιούχων –µαζί ήµα-
σταν έξω από το Υπουργείο την προηγούµενη εβδοµάδα και µε
τη Διαµάντω Μανωλάκου και µε τους συλλόγους των µονίµων-
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για να δούµε αν πράγµατι επιβραβευθούν, αν πράγµατι συνεχι-
στεί αυτό το αντικείµενο που έχουν υπηρετήσει και αν πράγµατι
θα γίνει σεβαστό το δικαίωµα των αιτούντων άσυλο να έχουν µία
εξατοµικευµένη και αντικειµενική και δίκαιη κρίση των αιτηµάτων
τους.

Επίσης, ποιες ήταν οι παρεµβάσεις σας –για να τα πω στην
πρωτολογία µου και να επανέλθω µετά- για τη βελτίωση των συν-
θηκών των υποδοµών της Υπηρεσίας Ασύλου και των περιφερει-
ακών γραφείων σε όλη την Ελλάδα, τα οποία είναι σε πολύ
άσχηµη κατάσταση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Θα µπορούσα να πω ένα «ναι» και να τελει-
ώνουµε µονολεκτικά και να χαρεί και η κυρία Πρόεδρος που
κάνω τέτοια οικονοµία στον χρόνο, αλλά οφείλω να δώσω και κά-
ποιες εξηγήσεις. 

Να σηµειώσω ότι πραγµατικά η Υπηρεσία Ασύλου βασίζεται
σε µεγάλο βαθµό σε προσωπικό, το οποίο απασχολείται µε συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου, µε συµβασιούχους ορισµένου χρό-
νου, δηλαδή ΣΟΧ, µε οκτώ διαφορετικές σειρές. Από το 2016
έως το 2022, οι συµβάσεις αυτές ανανεώνονται έκτοτε διαδοχικά
και χωρίς κενά. 

Σήµερα συνολικά στην Υπηρεσία Ασύλου απασχολούνται πεν-
τακόσιοι δεκατέσσερις ΣΟΧ σε όλα τα στάδια της διαδικασίας
ασύλου, όντως καταρτισµένοι, όντως εξειδικευµένοι σε αυτήν
την ιδιαίτερη διαδικασία. Θυµίζω –και πρέπει να το πούµε εδώ-
ότι η διαδικασία απονοµής ασύλου δεν είναι κάτι το οποίο µπορεί
να πάρει κανείς αψήφιστα. Πρέπει να σταθµίσει τα δεδοµένα, όχι
πληροφορίες ή δηµοσιογραφικά ρεπορτάζ από τη Συρία φερ’ ει-
πείν, αλλά συγκεκριµένα δεδοµένα, αναφορές διεθνών οργανι-
σµών, όπως η Ύπατη Αρµοστεία για τους πρόσφυγες, ο Διεθνής
Οργανισµός Μετανάστευσης κ.λπ. και βάσει αυτών των δεδοµέ-
νων να απονείµει το άσυλο, όπου εκτιµά ότι αυτό πρέπει να γίνει.
Εποµένως, δεν είναι κάτι που το παίρνει κανείς αψήφιστα. Και
είναι υπάλληλοι του Υπουργείου Μετανάστευσης. Έχουν παρα-
κολουθήσει εκπαιδεύσεις του Οργανισµού της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για το άσυλο, του EUAA βεβαίως.

Και στο σύνολο αυτό, η σύµβαση για τους τετρακόσιους εβδο-
µήντα πέντε από τους πεντακόσιους δεκατέσσερις συνολικά ερ-
γαζόµενους λήγει στις 31 Μαρτίου 2025 και για τους υπόλοιπους
τριάντα εννέα στις 30 Απριλίου 2025. 

Έχουµε πει ότι έχει ήδη δροµολογηθεί νοµοθετική διάταξη για
την παράτασή τους για έναν χρόνο. Προφανώς και πρέπει να πα-
ραταθεί. Θα έρθει αυτή η διάταξη για ψήφιση στη Βουλή θεωρώ
τις αµέσως επόµενες µέρες, όσο πιο γρήγορα µπορούµε, ενδε-
χοµένως και βάζοντάς την σαν τροπολογία σε κάποιο άλλο νο-
µοσχέδιο, δεδοµένου ότι η δική µας νοµοθετική πρωτοβουλία
την έχουν τοποθετήσει κάπου στο πρώτο τρίµηνο του 2025.
Όµως, αν χρειαστεί, θα τη φέρουµε και νωρίτερα. 

Η χρηµατοδότηση γι’ αυτές τις θέσεις θα γίνει από τον τακτικό
προϋπολογισµό και το εθνικό σκέλος του ΠΔΕ του Υπουργείου
Μετανάστευσης. Οπότε ζήτηµα στελέχωσης ως προς αυτήν την
υπηρεσία εκ των υπηρεσιών του Υπουργείου θεωρώ ότι δεν υφί-
σταται. 

Γιατί δεν έχει µεταφερθεί το έργο µε το οποίο απασχολούνται
στη νέα χρηµατοδοτική περίοδο; Οφείλω να εξηγήσω ότι µε
βάση την κοινοτική και εθνική νοµοθεσία, τη νοµολογία, τους κα-
νονισµούς των ταµείων του Υπουργείου Μετανάστευσης, οι συµ-
βάσεις περιορισµένης χρονικής διάρκειας είναι επιτρεπτές
καταρχήν όταν επιβάλλεται να καλυφθούν εποχικές ή άλλες πε-
ριοδικές ή πρόσκαιρες ανάγκες µε ανώτατη διάρκεια οκτώ µήνες
ή το ένα έτος, αν πρόκειται για συµβάσεις που έχουν συναφθεί
στο πλαίσιο προγραµµάτων ή έργων που χρηµατοδοτούνται ή
επιδοτούνται από διεθνείς οργανισµούς. Οι τελευταίες –και
µόνον αυτές- προβλέπεται ότι δύνανται να ανανεώνονται ή να πα-
ρατείνονται ως το τέλος της διάρκειας του προγράµµατος. 

Επιπρόσθετα, η µεταφορά των σχετικών δράσεων από την
προγραµµατική περίοδο 2014-2020 στην τρέχουσα προγραµµα-
τική 2021-2027 δεν θα είχε προστιθέµενη αξία, καθώς θα αφο-

ρούσε παράταση µόνο µέχρι την 15η Φεβρουαρίου του 2024 και
δεν µας καλύπτει. Η υπέρβαση της παραπάνω ηµεροµηνίας, 15-
2-2024, για τα συνεχιζόµενα έργα είναι απαγορευτική από τους
ευρωπαϊκούς κανονισµούς. Δεν θα ήταν δυνατόν να έχει παρα-
καµφθεί ούτε µε νόµο δεδοµένου ότι το Κοινοτικό Δίκαιο υπερ-
τερεί της εθνικής νοµοθεσίας, κ.λπ..

Όντως είναι πάγιο το αίτηµα για την ενίσχυση των υπηρεσιών
ασύλου λόγω της φύσης της δυσκολίας και της διασποράς του
αντικειµένου. Όµως, αυτό εδώ εν προκειµένω, επειδή δεν γίνεται
διαφορετικά, θα γίνει µε αυτήν την παράταση κατά ένα έτος. Φυ-
σικά, από κει και πέρα υπάρχει ακόµα περιθώριο, δεδοµένου ότι
αυτοί οι άνθρωποι συµφωνούµε άπαντες ότι είναι απαραίτητοι
για να διεκπεραιώσουν αυτή τη διαδικασία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Ψυχο-

γιέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσουµε στο γεγονός ότι αυτοί που

είναι χειριστές των υποθέσεων ή και οι δικηγόροι του µητρώου
ή και όποιος είναι από τους συντελεστές της απονοµής του ασύ-
λου, της διεθνούς προστασίας, θα πρέπει όντως να έχουν µε-
γάλη γνώση, εξειδίκευση, αλλά και ένα –θα µου επιτρέψετε να
το πω- µεράκι γι’ αυτά, δηλαδή να αγαπάει αυτήν την υπόθεση η
οποία είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τον άνθρωπο, µε αυτούς που
έφυγαν από τις εστίες τους και αναγκάστηκαν να ξενιτευτούν,
µε αυτούς οι οποίοι πρέπει να κριθούν µέσα από εκθέσεις, µέσα
από συστάσεις, µέσα από στάθµιση όλων των αναγκαίων στοι-
χείων. 

Άρα, γι’ αυτόν τον λόγο και µόνο –και απαντήσατε µόνος σας-
θα πρέπει να τους αναγνωρίσουµε. Επιµένω και είναι κάτι το
οποίο το είχαµε προσπαθήσει και εµείς ως Κυβέρνηση. Μάλιστα,
να πω ότι τότε είχαµε παρατείνει την παραµονή τους στις θέσεις
εργασίας, κάνοντας ένα σχέδιο το οποίο τα πέρασε αυτά τα –
εντός εισαγωγικών- «έξοδα», αυτά τα έργα, αυτές τις δράσεις
και σε επόµενη χρηµατοδοτική περίοδο, κάτι το οποίο δηλαδή
µπορεί, εάν το επιδιώξουµε, να γίνει και έτσι. 

Ακούω προσεκτικά αυτό που είπατε για την παράταση. Όµως,
δείτε και το ενδεχόµενο να περάσει και στην επόµενη χρηµατο-
δοτική περίοδο, διότι εδώ είναι υπηρεσίες και ανάγκες µιας
χώρας η οποία είναι στην πρώτη γραµµή και δεν µπορεί να τις
διαπραγµατευόµαστε έτσι απλά και να λέµε «Αν θέλετε, βάλτε
µας στη χρηµατοδοτική περίοδο». Είµαστε µια χώρα µε ροές, µία
χώρα µε εξειδίκευση. Είµαστε µία χώρα που έχουµε δείξει στο
πεδίο ότι υπάρχουν ανάγκες και τις καλύπτουµε και σε ταχύτητα
και σε ποιότητα απονοµής ασύλου. Άρα, να επιβάλουµε να το πε-
ράσουµε στην επόµενη χρηµατοδοτική περίοδο. Το βάζω δηλαδή
και ως διεκδίκηση. 

Εξάλλου στο σύµφωνο µετανάστευσης δεν διεκδικήσαµε όσα
πρέπει και γίναµε µια χώρα στην ουσία αποθήκη ψυχών, αντί να
υπάρχει µετεγκατάσταση, αλληλεγγύη πραγµατικά από την Ευ-
ρώπη και ό,τι συνεπάγεται η Συνθήκη της Γενεύης και η σωστή
διαχείριση προσφυγικού. 

Πάµε τώρα πιο συγκεκριµένα να πω και ορισµένα αιτήµατα τα
οποία συζητήθηκαν και σε αυτήν τη συνάντηση που έγινε µε τον
κ. Καλέα και βγήκε ως δελτίο Τύπου και νοµίζω ότι πρέπει και
αυτά να ακουστούν και να τοποθετηθείτε και εσείς. Είναι η επέ-
κταση του επιδόµατος ανθυγιεινής εργασίας το οποίο ακούσαµε
χθες από τον Πρωθυπουργό να πηγαίνει στους ένστολους –σύµ-
φωνοι-, αλλά δεν είναι µόνο οι ένστολοι. Είναι και οι άνθρωποι
της Υπηρεσίας Ασύλου της πρώτης γραµµής και όσοι είναι στο
πεδίο του προσφυγικού-µεταναστευτικού που παρέχουν υγειονο-
µικές υπηρεσίες και άλλες, είναι εκπαιδευτικοί, είναι υγειονοµι-
κοί, πάρα πολλοί. 

Άρα, για το κοµµάτι το δικό µας, εγώ θα ήθελα µια απάντηση
από εσάς εάν µπορεί να προταθεί και το ζητάµε και το ζητούν
και οι ίδιοι να µπουν σε αυτό το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας,
όπως και στην αναγνώριση των µεταπτυχιακών τους και τα ανα-
δροµικά που συνεπάγεται αυτό που λέγαµε πριν, η εξειδικευµένη
γνώση που έχουν για να ανταποκριθούν στις ανάγκες.

Και τέλος, σχετικά µε το ζήτηµα των µόνιµων θέσεων τακτικού
προσωπικού, θέλουµε µια απάντηση εάν µπορεί να γίνει. Και µπο-
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ρεί να γίνει στην πράξη µέσα από την αναγνώριση προϋπηρεσίας
του µε µοριοδότηση για να έχει το Υπουργείο πόδια, να έχει βά-
σεις και να µην χάνεται η εµπειρία και η τεχνογνωσία, όπως έγινε
µε πολλά προγράµµατα του πεδίου. 

Τέλος, και µια απάντηση για το θέµα των υποδοµών που βάζω
στην ερώτησή µου κυρίως γι’ αυτά που έχουν να κάνουν µε τη
συνέχιση των υπηρεσιών στα κοντέινερς, για τα οποία προέκυ-
ψαν από τη συνάντηση ότι δεν θα φύγουµε επιτέλους από τα κον-
τέινερς να πάµε σε σοβαρές υποδοµές και εγκαταστάσεις και
εάν το σχέδιο της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολι-
τικής στο κτήριο της Υπηρεσίας Ασύλου συνεχίζεται ή έχει ανα-
σταλεί, διότι για εµάς και πολιτικά αλλά και πρακτικά δεν είναι
στη σωστή κατεύθυνση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Υπουργέ, έχετε τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όσα µπορώ.
Τα αιτήµατα των εργαζοµένων δεν µου τα βάλατε εδώ στην

ερώτηση, αλλά τουλάχιστον αφήστε να τα δω. Θα τα εξετάσουµε
ασφαλώς όλα µε καλή διάθεση και καλή πίστη. 

Θα συµφωνήσουµε ότι πρέπει να αυξηθούν οι οργανικές θέ-
σεις σε επίπεδο µόνιµων προσλήψεων. Αυτό θα γίνει µε τον
τρόπο που σας περιέγραψα µε τις δυνατότητες που υπάρχουν,
άρα σταδιακά έχουµε µέλλον ακόµα µέχρι να καλύψουµε το 80%,
λέω εγώ, των οργανικών θέσεων. Αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε
σε ποσοστό κάτω από 50%, αλλά όπως και να έχει το πράγµα, η
διαδικασία είναι αυτή γιατί όντως το πρόβληµα είναι ζωτικό για
τη χώρα, γιατί η χώρα αντιµετώπισε και συνεχίζει και θα συνεχί-
σει να αντιµετωπίζει αρκετή πίεση, όσον αφορά τις ροές.

Τώρα όσον αφορά στις εγκαταστάσεις της Υπηρεσίας Ασύλου
στα κεντρικά και περιφερειακά της γραφεία, σχετικά µε τις υπο-
δοµές, ασφαλώς και διαµορφώνονται µε γνώµονα την ασφάλεια,
την εργονοµία, την επαγγελµατική απόδοση και τις ειδικότερες
ανάγκες του κοινού που εξυπηρετείται εκεί. 

Στο πλαίσιο αυτό, τα περισσότερα περιφερειακά γραφεία ασύ-
λου στηρίζονται σε αρκετά σύγχρονες, θα έλεγα, εγκαταστάσεις
που είτε έχουν ανακαινιστεί είτε έχουν κατασκευαστεί εξαρχής.
Οι χώροι αυτοί πλήρως εξοπλισµένοι, µε σύγχρονες υποδοµές,
τεχνολογικό εξοπλισµό -δεν γίνεται αλλιώς- διασφαλίζουν την
αποτελεσµατική εκτέλεση των καθηκόντων τους.

Παράδειγµα είναι οι νέες κλειστές ελεγχόµενες δοµές σε
νησιά, όπως η Σάµος, η Λέρος, η Κως, η Χίος, µια υβριδική
µορφή εντός και εκτός ΚΕΔ, που όχι µόνο φιλοξενούν αιτούντες
άσυλο, αλλά διαθέτουν και κατάλληλους χώρους για τη στέγαση
των περιφερειακών γραφείων ασύλου. 

Η επιλογή προσωρινών κατασκευών, όπως κοντέινερς, λόγω
της ευελιξίας που παρέχουν σε πολλές περιπτώσεις, χρησιµο-
ποιούνται αποκλειστικά για τη διαχείριση εκτάκτων αναγκών που
προκύπτουν όµως ή για την προσωρινή εξυπηρέτηση συγκεκρι-
µένων υπηρεσιών. Τακτικές συντηρήσεις και αναβαθµίσεις υλο-
ποιούνται, καθώς και τεχνικοί έλεγχοι για την ασφάλεια των
εγκαταστάσεων. 

Σε πρόσφατη περίπτωση εκτεταµένων φθορών, για παρά-
δειγµα, στο Περιφερειακό Γραφείο Ασύλου Θράκης µε έδρα την
Αλεξανδρούπολη εκδόθηκε απόφαση του διοικητή της Υπηρε-
σίας Ασύλου για την αναστολή λειτουργίας των κτηριακών εγκα-
ταστάσεων µέχρι να ολοκληρωθεί ο σχετικός επιτόπιος έλεγχος.
Στη συνέχεια διαπιστώθηκε ένα µόνιµο πρόβληµα στατικότητας
του κτηρίου και προκρίθηκε η λύση εύρεσης νέου κτηρίου και
µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας αυτής το προσωπικό του
γραφείου εργάζεται µε καθεστώς τηλεργασίας. Βρισκόµαστε σε
διαδικασία επίλυσης µε την εξεύρεση του νέου κτηρίου. Στην
Αλεξανδρούπολη υπάρχουν προτάσεις που εξετάζονται.

Στη Θεσσαλονίκη, όσον αφορά στο κτήριο της Υπηρεσίας Ασύ-
λου, εκεί υπήρχαν και υπάρχουν προβλήµατα, ωστόσο, δεδοµέ-
νου ότι πρόσφατα προχώρησε η παραχώρησή του για µία
εικοσαετία, έχουν ήδη δροµολογηθεί οι παρεµβάσεις 2,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από πρόγραµµα χρηµατοδότησης από κονδύλια
για εργασίες ανακαίνισης. 

Τέλος, στην Κατεχάκη έχουµε ένα θέµα, έχει συµφωνηθεί στο

κτήριο αυτό να εγκατασταθεί η Γενική Γραµµατέα Αντεγκληµα-
τικής Πολιτικής, εποµένως ο σχεδιασµός του Υπουργείου είναι
η Υπηρεσία Ασύλου να µεταφέρει µεγάλο αριθµό υπαλλήλων στο
υπάρχον κτήριο Κεράνη, εκεί υπάρχουν πολλοί χώροι να στεγα-
στούν εκεί και να προσφέρουν υπηρεσίες δίπλα ακριβώς στην
κεντρική υπηρεσία. 

Εποµένως, ας θεωρήσουµε ότι ήταν απαραίτητο αυτό το κτή-
ριο για το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, δίπλα είναι, αλλά
η λύση όσον αφορά την αποκατάσταση σε καλύτερης ποιότητας
κτηριακή εγκατάσταση, το κτήριο του Κεράνη έχει βρεθεί. Ευχα-
ριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Επόµενη είναι η δέκατη έβδοµη µε αριθµό 317/9-12-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της
Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Επανασυνδέσεις και
µέτρα για την ενεργειακή φτώχεια».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Αλεξάνδρα Σδούκου.

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, τα στοιχεία του Κέντρου Προγραµµατισµού

και Οικονοµικών Ερευνών (ΚΕΠΕ) δείχνουν ότι η αδυναµία των
νοικοκυριών, ιδιαίτερα µε χαµηλά εισοδήµατα, να καλύψουν τις
ενεργειακές τους ανάγκες αυξάνεται συνεχώς τα τελευταία χρό-
νια. 

Το ποσοστό των νοικοκυριών µε οικονοµική αδυναµία για ικα-
νοποιητική θέρµανση τον χειµώνα για το 2022 ανήλθε στο 19,2%
του συνόλου, ποσοστό που βαίνει αυξανόµενο, οπότε και έφτασε
στο 17,1%, το χαµηλότερο σηµείο της τελευταίας πενταετίας. 

Όπως είναι αναµενόµενο το ποσοστό των νοικοκυριών µε οι-
κονοµική αδυναµία για ικανοποιητική θέρµανση τον χειµώνα είναι
υπερδιπλάσιο για τα φτωχά νοικοκυριά, φτάνει στο 39,7%, ενώ
είναι χαµηλότερο στα µη φτωχά νοικοκυριά φυσικά, 14,4%. 

Συγκεκριµένα, η σχετική ανάλυση του ΚΕΠΕ χτυπάει «καµπα-
νάκι» για τις διαστάσεις που έχει λάβει η ενεργειακή φτώχεια
στην Ελλάδα. Σύµφωνα µε την ανάλυση, η ενεργειακή κρίση της
περιόδου 2021-2022 επέφερε σοβαρές συνέπειες στις οικονο-
µίες των κρατών, αλλά και έντονη επιβάρυνση τους καταναλω-
τές. 

Εδώ είχαµε το φαινόµενο να ανεβαίνουν οι διεθνείς τιµές των
ενεργειακών προϊόντων, όπως φυσικού αερίου και αργού πετρε-
λαίου, και πώς µετακυλίστηκαν αµέσως αυτές οι επιπτώσεις
στους καταναλωτές και στα αγαθά. 

Η ανάλυση επισηµαίνει ακόµη ότι η µεγάλη συµµετοχή του φυ-
σικού αερίου στο µείγµα της ηλεκτροπαραγωγής στην Ελλάδα,
σε συνδυασµό µε τον τρόπο λειτουργίας της αγοράς και του συ-
στήµατος διαµόρφωσης των ανταγωνιστικών χρεώσεων ηλεκτρι-
κής ενέργειας, φαίνεται ότι επέδρασε άµεσα στον καθορισµό
των υψηλών τιµών ηλεκτρικής ενέργειας. Ιδιαίτερα έντονη ήταν
η επιβάρυνση για τα νοικοκυριά τόσο άµεσα λόγω αύξησης του
κόστους ενέργειας όσο και έµµεσα µέσω των καταναλωτικών
αγαθών και των αυξήσεων που είχαν αυτά.

Έχουµε πει πολλές φορές και δεν θα κουραστούµε να το επα-
ναλαµβάνουµε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει επι-
λέξει να διασφαλίζει τα υπερκέρδη των παρόχων ρεύµατος και
όχι, όπως θα όφειλε, την πρόσβαση των πολιτών σε ρεύµα σε
προσιτές τιµές, επιδότησε µε 10 δισ. ευρώ την ακρίβεια και όπως
επιβεβαιώνει το ΚΕΠΕ, οι πολιτικές των επιδοτήσεων δεν συνέ-
βαλαν ουσιαστικά στην αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας,
ενώ δαπανήθηκαν δηµόσιοι πόροι που θα µπορούσαν να αξιο-
ποιηθούν αποδοτικότερα.

Όπως αναφέρει τώρα το Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και
το Κλίµα, έχει συσταθεί µηχανισµός παρακολούθησης και ελέγ-
χου του Σχεδίου Δράσης για την Καταπολέµηση της Ενεργειακής
Ένδειας, µε σκοπό τη συνεχή αξιολόγηση των εφαρµοζόµενων
πολιτικών.

Στο πλαίσιο του µηχανισµού παρακολούθησης και ελέγχου
προβλέπεται η κατάρτιση έκθεσης προόδου σε ετήσια βάση,
όπου αποτυπώνεται η εξέλιξη του φαινοµένου µέσω της εφαρ-
µογής των προτεινόµενων διαδικασιών παρακολούθησης «από
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την κορυφή στη βάση» µέσω του Παρατηρητηρίου Ενεργειακής
Ένδειας. 

Δεν υπάρχουν όµως τα στοιχεία, η ψηφιακή δηλαδή απεικό-
νιση των σχετικών δεικτών. Άρα, πώς προχωρά η επίτευξη αυτού
του στόχου; Ποια είναι τα διαθέσιµα στοιχεία για την ενεργειακή
ένδεια µέχρι σήµερα; Και πότε θα κατατεθούν οι ετήσιες εκθέ-
σεις προόδου του Σχεδίου Δράσης για την Καταπολέµηση της
Ενεργειακής Ένδειας των ετών 2022-2023; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σδούκου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Πέρκα, µου δίνετε την ευκαιρία να σας απαντήσω για
ένα θέµα, το οποίο -επιτρέψτε µου να πω- αποτελεί µόνιµη προ-
τεραιότητα στο Υπουργείο, δηλαδή η προστασία των ευάλωτων
νοικοκυριών από το ενεργειακό κόστος. Ενώ είναι πολύ σοβαρό
το θέµα που αγγίζετε, η ενεργειακή φτώχεια, θα έλεγα ότι µε
λυπεί που κάνετε µη παραγωγική αντιπολίτευση. Διότι, ακόµη και
αυτά τα πολύ εύλογα θέµατα που θέτετε, νοµίζω ότι τα βάζετε
µε ένα λαϊκίστικο πρόσηµο που µπορεί να επιβεβαιώνει αυτή τη
µη παραγωγική αντιπολίτευση που ουσιαστικά κάνετε. 

Γιατί το λέω; Επί της αρχής, αυτό το ζήτηµα της ενεργειακής
φτώχειας, απασχολεί πάρα πολύ αυτή τη στιγµή την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Με βάση τα στοιχεία και τις συζητήσεις που γίνονται και
στα συµβούλια των Υπουργών και σε πολλά άλλα ευρωπαϊκά
φόρα, από 8% έως 16% των ευρωπαίων πολιτών σήµερα -σί-
γουρα αυτό πιάνει µέσα και την Ελλάδα- έχουν µια αδυναµία να
καλύψουν τις ενεργειακές τους ανάγκες. 

Εσείς αναφέρατε το ελληνικό επίπεδο, αλλά έχει σηµασία,
όµως, να δούµε τη µεγάλη εικόνα σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Το
2021 το ευρωπαϊκό ποσοστό ήταν 6,9% και πήγε το 2023 στο
10,6%. Αυτό οφείλεται, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, στο γεγονός
ότι βιώσαµε µια εξωγενή ενεργειακή κρίση. Νοµίζω ότι δεν είχε
δει αντίστοιχη κρίση ο πλανήτης από τη δεκαετία του 1970.
Πράγµατι, αυτή η έντονη ανοδική πορεία στις τιµές ενέργειας
είχε και σηµαντικές επιπτώσεις, το να µην µπορεί ο κόσµος να
ανταποκριθεί στις ανάγκες ψύξης. Αυτό, βεβαίως, ανάγκασε και
τις κυβερνήσεις όλων των κρατών-µελών να παρέµβουν για να
συγκρατήσουν το ενεργειακό κόστος. 

Εµείς µέσα σε αυτό, όπως ξέρετε, διαθέσαµε δέκα δισεκατοµ-
µύρια για να απορροφήσουµε ένα µεγάλο µέρος αυτών των αυ-
ξήσεων. Εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό ήταν για πολλούς,
κυρία Πέρκα. Δεν ήταν για λίγους. Εσείς µπορεί να το βαφτίζετε
επιδότηση ακρίβειας, αλλά για µας ήταν µια υποχρέωση να δια-
σφαλίσουµε την κοινωνική συνοχή. 

Τώρα στα ερωτήµατά σας, επειδή µας ενδιαφέρει πάρα πολύ
το θέµα στο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα, σελίδα
170, έχουµε παρουσιάσει πολύ συγκεκριµένους στόχους για το
τι θέλουµε να κάνουµε. Θέλουµε να περιορίσουµε την ενεργει-
ακή ένδεια στο 50% µέχρι το 2030, κατά 75% µέχρι το 2050, µε
έτος αναφοράς το 2016. Για να µπορέσουµε να το υποστηρί-
ξουµε όλο αυτό µε προγράµµατα στήριξης των ευάλωτων νοικο-
κυριών, ουσιαστικά πρόκειται να αξιοποιήσουµε τους πόρους
που έχουµε από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο για το Κλίµα,
European Social Climate Fund, για να υποστηρίξουµε αυτή την
κοινωνική πολιτική. 

Να πω ότι έχει συσταθεί στο Υπουργείο µια οµάδα εργασίας,
η οποία θα παραδώσει τον Ιούνιο του 2025 το κοινωνικό κλιµα-
τικό σχέδιο για την Ελλάδα, το οποίο έχει ορίζοντα υλοποίησης
από το 2026 µέχρι το 2032 και στο οποίο µέσα υπάρχουν πολιτι-
κές, µέτρα, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές που έχει δώσει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και για να εντοπίσουµε και να ενισχύσουµε τους
ενεργειακά ευάλωτους. Μιλάµε για πόρους που είναι της τάξεως
από 3 έως 3,6 δισεκατοµµύρια. 

Δεν σας απάντησα στις ερωτήσεις. Θα σταµατήσω την πρω-
τολογία µου εδώ, γιατί θέσατε αρκετά ερωτήµατα. Θέλω να σας
απαντήσω για όλα αυτά τα µέτρα, αν µου επιτρέπετε, στη δευ-
τερολογία µου.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο
σε σας, κυρία Πέρκα, θα κάνω µια ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ελασσόνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, θα προσπαθήσω να κάνω πιο παραγωγική αν-

τιπολίτευση. Σηµειώνω µόνο το εξής: Για τα 10 δισεκατοµµύρια
λέµε ότι επιδοτήσατε την αισχροκέρδεια, διότι συνέχιζαν να σω-
ρεύονται υπερκέρδη και δίνατε στον κόσµο. Δηλαδή από τη µια
τσέπη έµπαιναν και από την άλλη έβγαιναν. 

Τέλος πάντων, δεν είναι αυτό το θέµα. Πάµε τώρα στο σοβαρό
θέµα της ενεργειακής ένδειας, όπου στον διαδικτυακό τόπο του
παρατηρητηρίου αναφέρονται κάποια µέτρα. 

Πρώτο, είναι η βελτίωση του σχήµατος του κοινωνικού τιµο-
λογίου, η διάθεση Ενεργειακής Κάρτας σε πληττόµενα νοικοκυ-
ριά, δέσµη κανονιστικών µέτρων για την προστασία των
πληττόµενων νοικοκυριών. Θα πάω λίγο στα κανονιστικά µέτρα
όπου περιλαµβάνεται ο καθορισµός ανώτατου ορίου ελάχιστης
κατανάλωσης ενεργειακών προϊόντων σε ετήσια βάση, κάτω από
το οποίο απαγορεύεται η αποσύνδεση των πληττόµενων νοικο-
κυριών και η διευκόλυνση αποπληρωµής και η υιοθέτηση ενός
πιο ευέλικτου και ευνοϊκότερου πλαισίου διακανονισµού των λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών σε ορισµένες περιπτώσεις. 

Όµως, στα µέτρα συµπεριλαµβάνεται και η λεγόµενη Ενεργει-
ακή Κάρτα που, όπως αναφέρετε, αποσκοπεί στην παροχή συγ-
κεκριµένων ποσοτήτων ενεργειακών προϊόντων σε προνοµιακή
τιµή µέσω αυτής της κάρτας, η οποία θα διατεθεί για την κάλυψη
των ελάχιστων συνθηκών θερµικής άνεσης των πληττόµενων νοι-
κοκυριών από το φαινόµενο της ενεργειακής ένδειας. 

Με την παρεχόµενη Ενεργειακή Κάρτα θα δίνεται η δυνατό-
τητα κατανάλωσης σε συγκεκριµένες ποσότητες ενεργειακών
προϊόντων από τα πληττόµενα νοικοκυριά, ενώ δεν θα δίνεται η
δυνατότητα αντικατάστασής τους µε το ισοδύναµο ποσό αγοράς
τους ή η ενδεχόµενη υποκατάστασή τους µε άλλο ενεργειακό
προϊόν. 

Ενώ, λοιπόν, δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση ως σήµερα για
αυτά τα µέτρα, οι τιµές ρεύµατος παραµένουν στα ύψη και το
55% των νοικοκυριών δυσκολεύεται να τα βγάλει πέρα. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Πώς προχωρούν τα παραπάνω µέτρα; Επί-
σης, στα µέτρα αντιµετώπισης της ενεργειακής φτώχειας περι-
λαµβάνεται και η αξιοποίηση του θεσµού των ενεργειακών
κοινοτήτων -το έχουµε συζητήσει πολλές φορές, διαφωνούµε κά-
θετα, γιατί εγώ θεωρώ ότι τις υπονοµεύετε- για την αντιµετώπιση
της ενεργειακής ένδειας και δράσεις ενηµέρωσης και εκπαίδευ-
σης. Να µας πείτε λοιπόν, αν και πώς προχωρούν και αυτά.

Και ενώ, λοιπόν, δεν έχουν ενεργοποιηθεί τα παραπάνω µέτρα,
η Κυβέρνηση έχει «παγώσει» παράλληλα το Ταµείο Επανασυν-
δέσεων. Πρόκειται για τον ειδικό λογαριασµό που συστάθηκε το
2017 για την επανασύνδεση παροχών ηλεκτρικού ρεύµατος σε
καταναλωτές µε χαµηλά εισοδήµατα, στο πλαίσιο της προσπά-
θειας διαχείρισης των συνθηκών ανθρωπιστικής κρίσης, που είχε
οδηγήσει την ελληνική κοινωνία η τότε συγκυβέρνηση Σαµαρά-
Βενιζέλου. 

Σύµφωνα µε τα διαθέσιµα στοιχεία εξίµισι χιλιάδες νοικοκυριά
είχαν αποκτήσει και πάλι πρόσβαση στο αγαθό του ηλεκτρισµού
µέχρι τον Αύγουστο του 2019. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας προχώρησε µετά από µεγάλη καθυστέρηση και πολιτική
πίεση στη συνέχιση της εν λόγω πρωτοβουλίας, µε µειωµένα
όµως κονδύλια και ωφελούµενους, γύρω στα χίλια πεντακόσια
νοικοκυριά τον Ιούλιο του 2020 µε καθυστέρηση. 

Στη συνέχεια, τον Δεκέµβριο του 2021 ο Υπουργός ΥΠΕΝ κ.
Σκρέκας προέβλεψε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ενεργειακής
Μετάβασης. Έθεσε σε λειτουργία τον πενταψήφιο αριθµό ενερ-
γειακής αλληλεγγύης, τον 15902, όπου απευθύνονταν οι δικαιού-
χοι, ενώ σύµφωνα µε δελτίο Τύπου του ΥΠΕΝ διασφάλισε 40
εκατοµµύρια ευρώ. 
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Σας ρωτάµε εποµένως: Πόσα νοικοκυριά και πόσους δικαιού-
χους κάλυψε αυτό το πρόγραµµα επανασυνδέσεων επί των ηµε-
ρών σας; Ποιο είναι το τελικό ποσό που διατέθηκε για το Ταµείο
Επανασυνδέσεων και από ποιον λογαριασµό χρηµατοδοτήθηκε;
Δεδοµένης της εκρηκτικής διάστασης των αυξήσεων στο ρεύµα,
ποια είναι η συγκεκριµένη στρατηγική της Κυβέρνησης για την
αντιµετώπιση της εκτιµώµενης ενεργειακής φτώχειας το επό-
µενο διάστηµα; Προτίθεται να ενεργοποιήσει πάλι το Ταµείο Επα-
νασύνδεσης; Αν ναι, γιατί δεν περιλαµβάνεται στο σχέδιο δράσης
για την καταπολέµηση της ενεργειακής ένδειας; Και αν όχι, πώς
αιτιολογείται αυτή η απόφαση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κυρία
Υπουργέ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Επειδή είναι πολλά τα θέµατα, πάµε να τα απαντή-
σουµε όλα από την αρχή. 

Πρώτον, ρωτήσατε για το µέτρο διάθεσης της Ενεργειακής
Κάρτας. Αυτό ουσιαστικά υλοποιείται έµµεσα ήδη. Δηλαδή δεν
χρειάζεται να έχει κάποιος την κάρτα ως υλικό ή άυλο αντικεί-
µενο, να έχει µια τέτοια κάρτα για να είναι δικαιούχος των προ-
νοµίων. Η ουσία της Ενεργειακής Κάρτας είναι όλοι αυτοί οι
µηχανισµοί των εκπτώσεων και των επιδοτήσεων στα ενεργειακά
προϊόντα. 

Και αυτά έχουν ήδη υλοποιηθεί, πώς; Πρώτον, χορηγούµε το
ειδικό τιµολόγιο για τα ευάλωτα νοικοκυριά, το γνωστό Κοινωνικό
Οικιακό Τιµολόγιο, το ΚΟΤ. Αυτό το ειδικό τιµολόγιο σήµερα το
λαµβάνουν επτακόσιοι χιλιάδες και παραπάνω συµπολίτες µας.
Αυτοί οι άνθρωποι, αυτοί οι συµπολίτες µας, εκτός από την έκ-
πτωση που παίρνουν στο ΚΟΤ έχουν και µια προσαύξηση στην
επιδότηση που δίνουµε µέσα από το Ταµείο Ενεργειακής Μετά-
βασης. 

Γιατί αυτό; Για να µην επηρεάζονται καθόλου από τις όποιες
αυξήσεις στις τιµές του ρεύµατος. Μάλιστα, σε σχέση µε το
2019, αυτοί οι ΚΟΤ δεν έχουν δει µέχρι σήµερα καµµία απολύτως
αύξηση στα τιµολόγια τους. 

Να το πω λίγο σε νούµερα για να το γνωρίζουµε. Όσοι είναι
σήµερα στο Κοινωνικό Τιµολόγιο κατηγορίας Α µε την έκπτωση
που δίνουµε πληρώνουν 8 λεπτά. Όσοι είναι στο ΚΟΤ Β πληρώ-
νουν 11 λεπτά. Με την πρόσθετη επιδότηση που δίνουµε, τελικά
ο ΚΟΤ Α δεν πληρώνει 8 λεπτά, αλλά πληρώνει 4,5 λεπτά και ο
ΚΟΤ Β πληρώνει 7,5 λεπτά σε σχέση µε τα 14 λεπτά που πληρώ-
νουν τα υπόλοιπα νοικοκυριά.

Τι άλλο κάνουµε, σε σχέση µε τα µέτρα που είπατε; Συνεχίζουµε
την παροχή στήριξης σε ευάλωτα νοικοκυριά µε τη µορφή του επι-
δόµατος θέρµανσης. Είναι ένα µέτρο που διευρύναµε, για να συµ-
περιλάβει και άλλους τετρακόσιους περίπου χιλιάδες συµπολίτες
που χρησιµοποιούν ως µέσο θέρµανσης την ηλεκτρική ενέργεια.

Επειδή το αναφέρετε στην ερώτηση, προσπαθούµε να τροπο-
ποιήσουµε αυτήν την υπουργική απόφαση, για τους κοινωνικά
ευάλωτους κάποιους µήνες µέσα στον χειµώνα, που όντως έχουν
µεγαλύτερη κατανάλωση σε κιλοβατώρες, πέρα από το όριο που
προβλέπεται σήµερα, έτσι ώστε να δούµε τεχνικά πώς µπορούµε
να δώσουµε παραπάνω κιλοβατώρες εκεί που υπάρχουν πραγµα-
τικές ανάγκες.

Τι άλλο κάνουµε, επίσης, στο πλαίσιο των µέτρων στήριξης των
ευάλωτων; Όλα τα ευάλωτα νοικοκυριά, κυρία Πέρκα, σήµερα
έχουν αυξηµένους συντελεστές επιχορήγησης σε όλα τα προ-
γράµµατα εξοικονόµησης ενέργειας «Εξοικονοµώ», «Αλλάζω συ-
σκευή», «Ανακυκλώνω - Αλλάζω Θερµοσίφωνα», «Φωτοβολταϊκά
στη στέγη». Έχουµε δώσει, δηλαδή, 500 εκατοµµύρια τα τελευ-
ταία τρία χρόνια για τα ευάλωτα νοικοκυριά. Έχω τα στοιχεία, αν
θέλετε κάποια στιγµή να σας τα παραχωρήσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κλείνω, λέγοντας ότι σε σχέση µε το µέτρο που ρωτήσατε, το
Ταµείο Επανασυνδέσεων, αναγνωρίζω ότι αυτό το ταµείο δηµι-
ουργήθηκε από την κυβέρνηση στην οποία συµµετείχατε τότε, νο-
µίζω όµως σε µία εντελώς διαφορετική εποχή από άποψη
αναγκών, γιατί ήταν βαριά η οικονοµική κρίση.

Εµείς, υπό τη διακυβέρνησή µας, το επεκτείναµε αυτό το µέτρο
µε την έκδοση άλλων πέντε υπουργικών αποφάσεων το 2020, το

2021, το 2022 και το 2023. Στην τελευταία υπουργική απόφαση
του 2023 είχαµε πει ότι µπορούν να κάνουν αίτηµα επανασύνδε-
σης σε όσους είναι κοµµένο το ρεύµα µέχρι 31-12-2022. Από το
2019 -επειδή ρωτήσατε τα νούµερα- µέχρι το 2022 έχουν επανα-
συνδεθεί τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι εννέα ευάλωτοι κατανα-
λωτές. Όµως, πρέπει να σας πω ότι αυτός ο ρυθµός ανεκόπη από
το 2023 και µετά και αυτό διότι αυτό το βοήθηµα χορηγείται άπαξ,
όπως ξέρετε. Οπότε, αν το χρησιµοποιήσεις µία φορά δεν µπορείς
να το χρησιµοποιήσεις ξανά. Γι’ αυτό είδαµε ότι αυτό το µέτρο
στην πορεία ατόνησε. Το 2023 είχαµε διακόσια εξήντα τρία αιτή-
µατα για επανασύνδεση και το 2024 αυτά σχεδόν µηδενίστηκαν.
Έφτασαν µόλις τα είκοσι πέντε.

Κλείνω µε το κοµµάτι στήριξης των ενεργειακών κοινοτήτων.
Εδώ δυσκολεύοµαι να σας απαντήσω υπό την εξής έννοια. Μας
ρωτάτε τι κάνουµε µε τις ενεργειακές κοινότητες και τους ευάλω-
τους. Σας λέµε ότι εµείς στο Υπουργείο αποφασίσαµε, αντί να επι-
δοτούµε, λοιπόν, κάθε χρόνο -όπως µας κατηγορείτε- µε έκπτωση
στους λογαριασµούς του ρεύµατος, να κατασκευάσουµε ένα µε-
γάλο φωτοβολταϊκό, για να καλύψει τις ανάγκες, µε το πρόγραµµα
«Απόλλων».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πρέπει να συντο-
µεύετε, κυρία Υπουργέ, παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Σχεδόν έχω καλύψει τον χρόνο που είχατε εσείς.

Το πρόγραµµα αυτό, όµως, εσείς δεν το υποστηρίζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είστε στα πέντε λεπτά.

Θα πρέπει να το κλείσετε το θέµα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Άρα ενώ θέλουµε να µειώσουµε το κόστος στους
ευάλωτους, θα πρότεινα καλύτερα να το στηρίξετε αυτό το πρό-
γραµµα, κυρία Πέρκα, παρά να κάνετε επίκαιρες ερωτήσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η έκτη µε αριθµό 309/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση

του Βουλευτή Ξάνθης της Κ.Ο.«ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Χουσεΐν Ζεϊµ-
πέκ, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
µε θέµα: «Κτηριακό και η ανάγκη ανέγερσης νέου σχολικού κτη-
ρίου για τη στέγαση του Μειονοτικού Γυµνασίου - Λυκείου Ξάν-
θης».

Έχετε τον λόγο κ. Ζεϊµπέκ.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, όπως γνωρίζετε το Μειονοτικό Γυµνάσιο-Λύ-

κειο Ξάνθης ιδρύθηκε το 1965. Από το 1968 έως και σήµερα στε-
γάζεται στο κτήριο επί της οδού Χατζησταύρου, ιδιοκτησίας της
πρώην Νοµαρχίας Ξάνθης και νυν Περιφέρειας Ανατολικής Μακε-
δονίας-Θράκης.

Το συγκεκριµένο κτήριο χρονολογείται από τον 19ο αιώνα και
λειτούργησε ως καπνοµάγαζο και κατόπιν ως Γυµνάσιο Θηλέων
Ξάνθης. Είναι ένα κτήριο µνηµείο, µε πολλά προβλήµατα, το οποίο
αδυνατεί να προσφέρει τις υπηρεσίες σαν σχολικό κτήριο.

Αυτήν την στιγµή που µιλάµε, το σχολείο µας έχει πεντακόσια
παιδιά, χωρίς χώρο αύλησης. Υπάρχει µια πολύ µικρή αυλή, που
δεν µπορούν τα παιδιά ούτε το πρωί να είναι έξω. Το 2017 η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε κάνει µια παρέµβαση σε ένα διπλανό
κτήριο, σε ένα παράρτηµα µε τέσσερις αίθουσες, το οποίο έδωσε
µια ανάσα. Όµως δεν ήταν οριστική λύση. Οριστική λύση είναι ένα
καινούργιο κτήριο.

Ξέρετε, πιστεύω ότι ήταν από τα µοναδικά σχολεία ή το ελάχι-
στο που λειτουργούσε σε δύο βάρδιες. Το 2019, µόλις αναλά-
βατε εσείς, το σχολείο άρχισε να λειτουργεί σε πρωινή και
απογευµατινή βάρδια. Τα πιο πολλά παιδιά έρχονταν από τον
ορεινό όγκο -µιλάµε για τριάντα µε σαράντα χιλιόµετρα, όπου ο
χειµώνας είναι πολύ σκληρός-, µε συνέπεια, µε αυτή την κατά-
σταση, να υπάρχει δραµατική µείωση των παιδιών του σχολείου. 

Πέρυσι ξέρετε ότι, ενώ µπορούσε να λειτουργήσει µε πρωινή
βάρδια, η διευθύντρια δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης αποφάσισε
ότι θα ξαναλειτουργήσει η βραδινή βάρδια, µε συνέπεια να γί-
νουν κινητοποιήσεις και να είναι δύο περίπου εβδοµάδες κλειστό
το σχολείο από τις κινητοποιήσεις των µαθητών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Βρέθηκε η εξής λύση: Οι πέντε αίθουσες του ηµιυπογείου να
εκκενωθούν και να στριµωχτούν τα παιδιά στις άλλες αίθουσες.
Αυτήν την στιγµή αυτό συµβαίνει, ενώ οι τρεις αίθουσες του ηµιυ-
πογείου θα µπορούσαν να λειτουργήσουν ως κανονικές αίθου-
σες. 

Όµως, το ζήτηµα είναι κατ’ αρχάς αν συµφωνείτε στην ανέ-
γερση ενός νέου κτηρίου -αυτό θα έχει µια µακροχρόνια διαδι-
κασία-, όµως θέλουµε και µια λύση που θα πάρει ανάσα το
σχολείο και θα είναι σύντοµη. Υπάρχει ένα κτήριο πάλι της περι-
φέρειας πάνω στην ίδια οδό, το οποίο µπορεί να δοθεί στην ευ-
χέρεια του σχολείου, ώστε να αποσυµφορηθεί το σχολείο µέχρι
να βρεθεί η λύση του καινούργιου κτηρίου, να πάρει µια ανάσα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας πω ότι διάβασα πολύ προσε-
κτικά την ερώτησή σας. Βέβαια, είναι τελείως διαφορετικό το
γραπτό κείµενο από αυτά που προφορικά µας είπατε και βάλατε
και άλλα θέµατα.  

Στο γραπτό, λοιπόν, κείµενο µιλάτε για το κτηριακό πρόβληµα
και, επειδή ξέρω ότι είστε χρόνια στη Βουλή, πραγµατικά ανέ-
τρεξα στο βιογραφικό σας για να επιβεβαιωθώ ότι έχω δίκιο.
Είστε Βουλευτής από 2012, αν δεν κάνω λάθος. Οφείλατε, λοι-
πόν, να ξέρετε ή εσείς ή οι συνεργάτες σας ότι το κτηριακό δεν
είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και κακώς απευθύ-
νεστε στο Υπουργείο Παιδείας.

Μου έκανε εντύπωση και η ελαφρότητα µε την οποία λέτε
µέσα στο κείµενό σας, ότι επιλέγουµε να κάνουµε «µπαλάκι» µε-
ταξύ υπηρεσιών και αρµοδιοτήτων το θέµα. Όχι, εµείς δεν κά-
νουµε κανένα «µπαλάκι». Εµείς απαντούµε στα θέµατα
αρµοδιότητάς µας, αρκεί εσείς να απευθύνεστε στους αρµόδι-
ους. Θα κάνετε, λοιπόν και εσείς και οι συνεργάτες σας, καλά τη
δουλειά σας, θα ερωτάτε το αρµόδιο για το κτηριακό πρόβληµα
Υπουργείο και όχι το Υπουργείο Παιδείας.  

Επί της ουσίας, λοιπόν, το ιδιωτικό Μειονοτικό Γυµνάσιο-Λύ-
κειο Ξάνθης ιδρύθηκε το 1965, όπως νοµίζω και εσείς είπατε. Το
2018, πράγµατι, µε το άρθρο 17 του ν.4563/2018 απέκτησε έναν
οιονεί δηµόσιο χαρακτήρα, τον οποίο τον γνωρίζετε, καθώς
εκείνη την εποχή ήσασταν Βουλευτής. Ασχοληθήκατε ενεργά, εί-
χατε παρέµβαση και ορθά -δεν το λέω επικριτικά-, άρα, ξέρετε
πάρα πολύ καλά πώς λειτουργεί και τι χαρακτήρα έχει. Έχετε και
πλήρη επίγνωση του περιεχοµένου της διάταξης.

Συνεχίζει να διοικείται από σχολική εφορεία. Παρενθετικά λέω
ότι διάβασα πως υπήρξατε και πρόεδρος της σχολικής εφορείας.
Άρα, γνωρίζετε και τις αρµοδιότητες και τα καθήκοντα της σχο-
λικής εφορείας. Κλείνει η παρένθεση.  

Η σχολική εφορεία, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, είναι αρµόδια
για τη διαχείριση των θεµάτων της σχολικής µονάδας. Ενδει-
κτικά, εισπράττει τις υποχρεωτικές εισφορές, διαχειρίζεται τους
οικονοµικούς πόρους για τα έξοδα του σχολείου, λογοδοτεί
κ.λπ.. Στο ερώτηµά σας για την ανέγερση του σχολικού κτηρίου,
εσείς τη χαρακτηρίζετε «πολύ απαραίτητη».  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Η Επιτροπή Καταλληλότητος στα πρακτικά της αναφέρει ότι
ο αριθµός των µαθητών που υπάρχει σήµερα, δεν δικαιολογεί
ανέγερση νέου κτηρίου, ότι οι υπάρχουσες κτηριακές υποδοµές
του Μειονοτικού Γυµνασίου και Λυκείου, στις οποίες προστέθη-
καν τέσσερις επιπλέον σχολικές αίθουσες, υπερκαλύπτουν τις
ανάγκες του µαθητικού δυναµικού, που δεν είναι πεντακόσια παι-
διά, όπως είπατε, είναι λιγότερα.

Έχω και µία άλλη απορία, που θα τη διατυπώσω, γιατί έχετε
και δευτερολογία. Είστε Βουλευτής του Νοµού Ξάνθης, έµπει-
ρος, δραστήριος, η γνώµη σας και η ιεράρχηση που έχετε κάνει
για τις κτηριακές ανάγκες των άλλων σχολικών µονάδων των δη-
µόσιων και των µειονοτικών, σας επιβάλλει να κάνετε ερώτηση
για το συγκεκριµένο σχολείο; Θεωρείτε ότι όλες οι άλλες είναι
επαρκείς και εκείνο είναι το οποίο έχει ανάγκη προτεραιοποί-
ησης;

Εκείνο, λοιπόν, το οποίο πρέπει να κάνει η σχολική εφορεία

είναι να εφαρµόσει τις οδηγίες της Επιτροπής Καταλληλότητος.
Αυτή είναι συγκροτηµένη νόµιµα, έκανε τρεις αυτοψίες, κατέ-
γραψε συγκεκριµένες παρεµβάσεις, διαπίστωσε ότι το κτήριο
είναι επαρκές στατικά, απολύτως ασφαλές, το οποίο προκύπτει
από τις διαβεβαιώσεις δύο πολιτικών µηχανικών και το αναφέρει
το πρακτικό καταλληλότητας της επιτροπής µε ηµεροµηνία 13-
9-22. 

Τι γίνεται όµως; Η σχολική εφορεία, παρά τις οδηγίες για πα-
ρεµβάσεις, δεν µερίµνησε -επαναλαµβάνω, δεν µερίµνησε- να
συµµορφωθεί µε τις παρατηρήσεις που έχουν υποδειχθεί από
την Επιτροπή Καταλληλότητος και στις τρεις αυτοψίες. Το µόνο
που έκανε -και όχι επιτυχηµένα- ήταν να τοποθετήσει µια ράµπα
για άτοµα µε αναπηρία που, µάλιστα, δεν είχε την κατάλληλη
κλίση. Αυτό επιβεβαιώνεται και από την αυτοψία που έκαναν οι
αρµόδιες Κτηριακές Υποδοµές Α.Ε., οι ΚΤΥΠ, αρµοδιότητα του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών -απαντώ εν µέρει και στο
ερώτηµά σας- που πραγµατοποίησε τον έλεγχο και είδε ότι δεν
έχουν υλοποιήσει καµµία παρέµβαση, µόνο τη µία µε τη ράµπα
και αυτή δεν την έκαναν σωστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία. 
Κύριε Ζεϊµπέκ, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, βλέπουµε ότι

έχετε πλήρη άγνοια της υπόθεσης. Δηλαδή, δεν µας είπατε ποιος
είναι αρµόδιος. Προσπαθούµε εµείς να βρούµε…

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): …(δεν ακούστηκε)

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ακούστε µε, σας παρακαλώ!
Εµείς προσπαθούµε να βρούµε ποιος είναι αρµόδιος, αλλά η

στάση σας -δεν ξέρω- δεν αρµόζει σε µια Υφυπουργό. 
Σας καλώ να έρθετε να διαπιστώσετε εσείς η ίδια την κατά-

σταση στην οποία βρίσκεται το µειονοτικό σχολείο. Βεβαίως, έχω
ασχοληθεί για όλα τα σχολεία του νοµού. Αν και είµαι φαρµακο-
ποιός, έχω µια ευαισθησία στην εκπαίδευση και πιστεύω ότι µέσω
εκπαίδευσης µπορούν οι ανισότητες να κατασταλούν και γι’ αυτό
πιστεύω ότι και η µειονοτική εκπαίδευση έχει θέση σε αυτό και
τα παιδιά της µειονότητας. Δεν κάνω διαχωρισµό. Χρόνια πα-
λεύω γι’ αυτό. 

Η στάση σας, όµως, θεωρώ ότι είναι απαράδεκτη. Μόνο ως
Βουλευτής Νέας Αριστεράς έκανα έξι ερωτήσεις και αναφορές
και σε εσάς και στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. Σε καµµία δεν
απαντήσατε. Σε καµµία! Όµως, απαντάει το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος. Ο κ. Καραµανλής και µετά ο κ. Σταϊκούρας. Και τι λένε;
Και οι δύο το ίδιο λένε, ότι αρµόδιοι είναι οι Κτιριακές ΑΕ. Δη-
λαδή, έλεος. Και η σχολική εφορεία γραπτώς έχει κάνει την αί-
τηση της και περιµένει χρόνια να πάρει την απάντηση. 

Δεν υπάρχει αρµόδιος µπροστά µας. Πέστε µας ποιος είναι
αρµόδιος. Μία µας λένε είναι ο δήµος. Μιλάµε µε τον δήµο, µε
την περιφέρεια. Εγώ νοµίζω ότι υπεκφεύγετε της ευθύνης σας
και για ό,τι συµβεί στο µέλλον, θα ευθύνεστε εσείς. Εµείς θέ-
λουµε µια διαδικασία να ξεκινήσει, να έχουµε κάποιον που να
µπορούµε να συνοµιλούµε και η κατάσταση είναι τραγική. Δεν
ξέρω τι σας είπαν εκεί οι υπηρεσίες, όµως, ψεύδονται. 

Σας καλώ να έρθετε να σας φιλοξενήσουµε να δείτε εσείς η
ίδια την κατάσταση στο σχολείο. Απλά φαίνεται ότι η δικιά σας η
εκτίµηση είναι ότι δεν χρειάζεται καινούργιο σχολείο ούτε άλλο
κτήριο. Όµως, κάνετε µεγάλο λάθος και σας λέω ότι το κτήριο
είναι πολύ παλιό. Μακάρι να µη συµβεί. Είµαι πολύ διαφορετικός
άνθρωπος, δεν είµαι καταστροφολόγος. Όµως, το να µην κάνετε
τίποτα και να πετάτε το µπαλάκι από το ένα Υπουργείο στο άλλο,
από τις Κτιριακές ΑΕ, στον δήµο, στην περιφέρεια, αυτό νοµίζω
δεν σας αρµόζει. 

Γι’ αυτό σας παρακαλώ -όχι για µένα, για τα πεντακόσια παιδιά
που φοιτούν σε αυτό το σχολείο- να ξαναδείτε αυτήν την υπό-
θεση. Όντως είναι σοβαρό το κτηριακό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, κυρία

Μακρή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, εµένα η δουλειά µου δεν είναι να υποδει-

κνύω σε συναδέλφους µου στη Βουλή τι πρέπει να κάνουν. Αλλά,
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θα µου επιτρέψετε να σας κάνω µια διόρθωση που, δυστυχώς,
επιβεβαιώνει αυτά που είπα. 

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Πού να απευθυνθούµε; Πείτε µας.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Ποιο Υπουργείο Περιβάλλοντος; Ήταν ο
Καραµανλής Υπουργός Περιβάλλοντος; Είναι ο Σταϊκούρας
Υπουργός Περιβάλλοντος;

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Υποδοµών.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Αντιλαµβάνεστε ότι µιλάµε για βασικές
ανακρίβειες, όταν µου λέτε για ερωτήµατα που απευθύνετε σε
Υπουργείο, στο οποίο δεν συµµετείχαν ποτέ αυτοί οι υπουργοί.

Σε ό,τι αφορά το δικό µας Υπουργείο, στα θέµατα που έχουµε
αρµοδιότητα…

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Πού να απευθυνθούµε; Πείτε µας ποιος
είναι αρµόδιος.

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Όχι, δεν θα σας πω εγώ. Θα το διαβάσετε
εσείς, θα δείτε µε τους συνεργάτες σας ποιος είναι και θα απευ-
θυνθείτε…

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Σας παρακαλώ, πείτε µας ποιος είναι αρ-
µόδιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, παρα-
καλώ!

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Πείτε µας ποιος είναι αρµόδιος.
Κυρία Πρόεδρε, η κυρία Υφυπουργός παίζει µε τη νοηµοσύνη

µας.
Πείτε µου, ποιος φορέας είναι αρµόδιος.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Όσες φορές και να φωνάξετε, όσες και να
διακόψετε, εγώ θα πω την απάντησή µου, όπως οφείλω…

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Δεν ξέρετε ποιος είναι αρµόδιος.
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Εµένα δεν θα µου απευθύνεστε µε οργίλο
τόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κυρία Υπουργός
προσπαθεί να πει αυτά τα οποία σκοπεύει να πείτε, εσείς ρωτάτε
βεβαίως και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι σε διαρκή λειτουρ-
γία.

Παρακαλώ. 
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Με οργίλο τόνο, όχι σε µένα. Αντιλαµβά-
νοµαι τον εκνευρισµό σας, γιατί πιθανώς µας παρακολουθούν
και άνθρωποι που έχουν δικαιολογηµένο ενδιαφέρον, που φαί-
νεται η άγνοιά σας και η έλλειψη προετοιµασίας. Δεν ευθύνοµαι
γι’ αυτό. 

Σε ό,τι αφορά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, στα θέµατα της
δικής µας αρµοδιότητας δεν υπάρχει αναπάντητη ερώτηση. 

Θα πάτε, λοιπόν, στο Μεταφορών και Υποδοµών, θα ρωτήσετε
και το Εσωτερικών, για να λάβετε τις δέουσες απαντήσεις. Αν θέ-
λετε να κάνουµε τη δουλειά σας, ελάτε στο υπουργείο να σας
υποδείξουµε. 

Θα σας πω, λοιπόν, τι έχει κάνει η πολιτεία για το θέµα για το
οποίο ρωτάτε, κύριε συνάδελφε. Εδώ και πενήντα χρόνια το µει-
ονοτικό σχολείο στεγάζεται σε κτήριο το οποίο παραχώρησε η
πολιτεία. Δωρεάν στη σχολική εφορεία παραδόθηκε και είναι
πράγµατι έργο τέχνης. Το είπατε και εσείς. Άρα, δεν είναι τυχαίο
κτήριο. Όλα αυτά τα χρόνια δεν κατεβλήθη κανένα µίσθωµα και
αυτό είναι γιατί διαχρονικά η ελληνική πολιτεία -διαχρονικά- θέλει
να ενισχύσει την εκπαίδευση στη µειονότητα. Και επειδή, πράγ-
µατι, υπήρχε και ειλικρινές ενδιαφέρον, προστέθηκαν και οι τέσ-
σερις επιπλέον αίθουσες διδασκαλίας. Διαχρονικά ενδιαφέρεται
η ελληνική πολιτεία και καλύπτει τις διδακτικές ανάγκες και των
µαθητών και των εκπαιδευτικών. Έγιναν σε αυτό το κτήριο και
ανακαινίσεις και επισκευές και δεν επιβάρυναν καθόλου τη σχο-
λική εφορεία, παρά µόνο την ελληνική πολιτεία. Παρέχεται ετη-
σίως τακτική χρηµατοδότηση ύψους 16.000 ευρώ από το
Υπουργείο Εσωτερικών. Φέτος δόθηκε και έκτακτη συµπληρω-
µατική χρηµατική επιχορήγηση, συνολικά 20.000 ευρώ.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Πήρε αυτά που άξιζε. 
ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-

των και Αθλητισµού): Δεν είµαστε αδιάφοροι για ένα τέτοιο
θέµα. Και τα µελετούµε και ενδιαφερόµαστε κατά τον τοµέα ευ-
θύνης και αρµοδιότητας κάθε Υπουργείου. Και θα σας παρακα-
λούσα θερµά, αντί να οργίζεστε, να σκύψετε µε πραγµατικό
ενδιαφέρον, απευθυνόµενοι στους αρµόδιους, χωρίς να κάνετε
αυτές τις εξάρσεις, τους θεατρινισµούς, που δεν ταιριάζουν στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, ευχαριστούµε. 
Ακολουθεί η δέκατη µε αριθµό 307/9-12-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ.
Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να προσδιοριστούν και να αποδοθούν
άµεσα τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των Πτυχιούχων Μηχανικών
ΤΕΙ 16 ειδικοτήτων που βρίσκονται στον «αέρα» δύο δεκαετίες».

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο να θέσετε το ερώτηµά σας. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πρόκειται για ένα πραγµατικά σοβαρό θέµα

που ταλανίζει τόσο τους δεκάδες χιλιάδες έως και εκατοντάδες
χιλιάδες αποφοίτους, καθώς και τις οικογένειές τους. Όπως ξέ-
ρετε, τα τεχνολογικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα ιδρύθηκαν µε τον
ν.1404/1983. Το άρθρο 25 σ’ αυτόν τον νόµο προέβλεπε την υπο-
χρέωση για έκδοση προεδρικού διατάγµατος για τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα που θα συνόδευαν τον κάθε τίτλο σπουδών.
Μέχρι σήµερα αυτά τα προεδρικά διατάγµατα δεν έχουν εκδοθεί. 

Στο µεταξύ, το 1999 ξεκίνησε η διαδικασία της Μπολόνια. Το
2001 τα τεχνολογικά ιδρύµατα της χώρας υφίστανται την πρώτη
µεγάλη αναδιοργάνωση, ανασυγκρότηση, όπου νέα τµήµατα
ιδρύονται, στο όνοµα του να συµβαδίζουν µε τις τεχνολογικές
εξελίξεις, εκεί πέρα βλέπουµε αντικείµενα όπως των µηχανικών
αυτοµατισµού, που δεν υπάρχουν πλέον, των µηχανικών ανακαί-
νισης και αποκατάστασης κτηρίων, των µηχανικών ενεργειακής
τεχνολογίας, που δεν υπάρχει πλέον. 

Ακολούθησε το «Αθηνά» στα χρόνια των µνηµονίων, ακριβώς,
για να συµµαζευτεί ο χώρος και είχαµε καταργήσεις-συγχωνεύ-
σεις τµηµάτων, αλλαγές, µετονοµασίες, αλλαγές προγραµµάτων
σπουδών, χωρίς ουσιαστικές ωστόσο αναβαθµίσεις, αλλά και
χωρίς σοβαρές αλλαγές στο περιεχόµενο σπουδών.

Φτάνουµε στο 2018 όπου έχουµε ολοκληρωτική κατάργηση
του τεχνολογικού τοµέα και αναλαµβάνετε το 2019 την Κυβέρ-
νηση και έκτοτε, από επιτροπή σε επιτροπή, γίνεται µπαλάκι η
υπόθεση των δικαιωµάτων αυτών των πτυχιούχων, µε αποτέλε-
σµα οι οικογένειές τους και οι ίδιοι να είναι σε αδιέξοδο. Είναι
πάρα πολύ σοβαρά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν. Γινόµα-
στε δέκτες τέτοιων ιστοριών. 

Απλά επιτρέψτε µου, πολύ σύντοµα, να αναφερθώ σε µία επι-
στολή ενός πατέρα -την έχετε λάβει και εσείς- που ο γιος του
είναι απόφοιτος του Τµήµατος Αυτοµατισµού -τρία υπήρχαν στην
Ελλάδα, τα οποία µετεξελίχθηκαν, συγχωνεύθηκαν ή καταργή-
θηκαν- και ο οποίος µε το πτυχίο αυτό που έχει δεν µπορεί ούτε
καν να συµµετάσχει σε διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ.    

Επανειληµµένες ερωτήσεις στο ΑΣΕΠ, όπως επίσης και στο
Υπουργείο σας δεν έχουν φέρει αποτέλεσµα. Το παιδί αποφοί-
τησε στην ώρα του. Δούλευε από δω κι από κει. Ξαναδίνει εξε-
τάσεις στα 37 του, πετυχαίνει, ξαναγίνεται φοιτητής για να πάρει
ένα πτυχίο από ένα άλλο πανεπιστήµιο στα 40, µήπως καταφέρει
να σταθεί  στα πόδια του επιτέλους. Όπως λέει ο πατέρας χαρα-
κτηριστικά, µέχρι τότε θα τον βοηθά ο ίδιος, µε όλες τις περικο-
πές που του έχετε κάνει. «Από το 2010 ως το 2024 µου
στερήσατε 140.000 ευρώ…» -γράφει- «…µε δόση στο στεγα-
στικό, µε άνεργη σύζυγο, κόρη στη Γερµανία. Επίσης. κανείς από
την οικογένειά µας άνεργος δεν δικαιούται κανενός βοηθήµατος
γιατί ζούµε όλοι µαζί κάτω από την ίδια στέγη ώστε να µπορούµε
να σας πληρώνουµε τους επιβαλλόµενους βαρείς φόρους». 

Ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρ-
νηση προκειµένου να προσδιοριστούν και να αποδοθούν άµεσα
και χωρίς άλλες καθυστερήσεις τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των πτυχιούχων των ΤΕΙ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 5235



ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Πράγµατι, είναι ένα σηµαντικό και πολύ ευαίσθητο θέµα και θα
απαντήσω σύντοµα και ελπίζω κατατοπιστικά. 

Η αρµόδια Γενική Γραµµατεία Ανώτατης Εκπαίδευσης του
Υπουργείου µας που γνωρίζει και το θέµα, µε ενηµέρωσε ότι το
επισπεύδον στην περίπτωση αυτή Υπουργείο Μεταφορών και
Υποδοµών, σε συνεργασία µε τα άλλα συναρµόδια Υπουργεία -
εµείς είµαστε ένα από τα συναρµόδια Υπουργεία, όπως και το
Υπουργεία Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, θα διευθε-
τήσει σύντοµα το θέµα. 

Δηλαδή, συγκεκριµένα, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών ως επισπεύδον Υπουργείο επεξεργάζεται σχέδιο νόµου, σε
συνεργασία µε εµάς, όχι ερήµην µας, για τη ρύθµιση των επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων των πτυχιούχων τµηµάτων ΤΕΙ, αυτά που
σας απασχολούν στην ερώτηση, για να δοθεί οριστική λύση. Οι
διαβουλεύσεις είναι σε πολύ προχωρηµένο στάδιο και αυτή είναι
και η απάντηση την οποία και ο κ. Σταϊκούρας έδωσε σε σχετική
αναφορά κοινοβουλευτικού ελέγχου από συνάδελφό µας άλλου
κόµµατος, ότι τα συναρµόδια Υπουργεία επεξεργάζονται σχετικό
ρυθµιστικό κείµενο και σας απαντώ κι εγώ ακριβώς µε τέτοια
λόγια. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κτενά, έχετε τον

λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κυρία Υπουργέ, έχουµε ακούσει πάρα πολ-

λές φορές από τη δική σας Κυβέρνηση και από προηγούµενες
ανάλογες υποσχέσεις. Επειδή ακριβώς είναι πάρα πολύ σοβαρό
και ευαίσθητο το πρόβληµα, όπως είπατε, ζητάµε δέσµευση σε
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Από το 2019 έχουν συγκροτηθεί
γνωµοδοτικές επιτροπές, σερνόταν η υπόθεση χρόνια ολόκληρα
και τώρα µιλάµε πάλι για εκ νέου επεξεργασία σχεδίου νόµου.
Έχουν περάσει καταργούµενες διατάξεις, εξουσιοδοτικές διατά-
ξεις όλα αυτά τα χρόνια. Άρα, θα θέλαµε µια απάντηση πολύ πιο
συγκεκριµένη. 

Καταλαβαίνουµε ότι όλα αυτά έχουν να κάνουν και µε την πολι-
τική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της εκπαίδευσης και µε
την ανάγκη των κατασκευαστικών και άλλων επιχειρηµατικών οµί-
λων για φθηνό ειδικευµένο προσωπικό που σηµαίνει πολλές κατη-
γορίες πτυχίων. Καταλαβαίνουµε ότι είναι πολλά τα συµφέροντα
τα οποία πρέπει να ισορροπήσετε προκειµένου να καταλήξετε σε
ένα σχέδιο νόµου που να δίνει πραγµατικά πρόσβαση στο επάγ-
γελµα σε τόσες κατηγορίες πτυχιούχων. Όµως, αυτήν την στιγµή
πια πρέπει να δώσετε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για να
ξέρουν και οι απόφοιτοι και οι οικογένειές τους να κανονίσουν τη
ζωή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΖΩΗ (ΖΕΤΤΑ) ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Εννοείται ότι δεν θα απαντήσω σε όλα αυτά τα αστήρικτα που
κάθε φορά ακούω από το Κοµµουνιστικό Κόµµα για συµφέροντα
που εξυπηρετούµε και για όλα αυτά. Θα µείνω στην ερώτηση. 

Πράγµατι, είχε συγκροτηθεί το 2019 µε το άρθρο 257 του
ν.4610 µία εννεαµελής επιτροπή που ήταν ένας εκπρόσωπος του
ΤΕΕ, ένας εκπρόσωπος του Συλλόγου Μηχανικών Τεχνολογικής
Εκπαίδευσης, ένας εκπρόσωπος πολυτεχνείων και πολυτεχνικών
σχολών της βασικής ειδικότητας του µηχανικού της οποίας το αν-
τικείµενο επεξεργάζεται ή επεξεργαζόταν η επιτροπή, ένας εκπρό-
σωπος του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών, ανά ένας
εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Ανάπτυξης, Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού και Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού και χωρίς ψήφο εκπρόσωπος από το Νοµικό
Συµβούλιο του Κράτους. 

Οι εργασίες αυτής της επιτροπής, κυρία συνάδελφε, κατέληξαν
χωρίς να υποβληθούν προτάσεις. Όµως συγκεντρώθηκε υλικό το
οποίο είναι χρήσιµο και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
που σας είπα ότι είναι το επισπεύδον το έχει συγκεντρώσει και το
επεξεργάζεται µε τα συναρµόδια Υπουργεία για να καταλήξει στο
σχετικό ρυθµιστικό κείµενο. 

Δυστυχώς, το δικό µας Υπουργείο δεν µπορεί να σας δώσει το

χρονοδιάγραµµα που ζητάτε. Εκείνο το οποίο, όµως, ξέρουµε και
το βεβαιώνουµε και το επαναλαµβάνουµε εδώ όπως µας µεταφέρ-
θηκε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο είναι ότι δεν θα αργήσει. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Θα είναι πριν έρθουν τα ιδιωτικά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, δεκαπέντε φοιτήτριες και φοιτητές και ένας συνοδός από τη
Δηµόσια Σχολή Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης Τρίπολης,
Τµήµα Δηµοσιογραφίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 300/3-12-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Μιλτιάδη
Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Εκτός Αναπτυ-
ξιακού Νόµου η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη - Παπα-
δηµητρίου.

Κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, φέρνω στη Βουλή των Ελλήνων ένα ζήτηµα

πολύ σηµαντικό και οξύ που συµβαίνει το τελευταίο διάστηµα στη
δυτική Ελλάδα. Τα επενδυτικά σχέδια πρώτου και δευτέρου κύ-
κλου του καθεστώτος ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων, καθώς
και εκείνα του β κύκλου που αφορά τη µεταποίηση της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας για την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας έµειναν εκτός,
µε αποτέλεσµα αυτή τη στιγµή να µην υπάρχει καµµία απολύτως
χρηµατοδότηση. 

Αυτά τα επιχειρηµατικά σχέδια, που έχουν κατατεθεί µάλιστα
και έχουν πετύχει πολύ υψηλές βαθµολογίες, δεν µπορούν επί της
ουσίας να λάβουν καµµία ενίσχυση λόγω της µη συµµετοχής της
Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας στην κατανοµή. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, που εγκρίθηκαν λιγό-
τερο από το 20% των προτάσεων των περιφερειών όλης της
χώρας και για µια φορά ακόµα, το Υπουργείο Ανάπτυξης αδιαφο-
ρεί για τα σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η περιφέρεια
και ειδικά σε ό,τι µε αφορά για την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας
-αν και νοµίζω και η δική σας περιφέρεια και η περιφέρεια της
Προέδρου αντίστοιχα προβλήµατα έχει, µιας και αφορά την περι-
φέρεια που κι εκεί, κυρία Υπουργέ, οι ανισότητες είναι ακόµα µε-
γαλύτερες σε σχέση µε το κέντρο- η ανάγκη για µία µεγαλύτερη
ενίσχυση είναι επιτακτική. 

Υπάρχουν πολλά στοιχεία, λοιπόν. Θα αναφέρω µόνο ένα πα-
ράδειγµα και τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου και θα
κλείσω µε την ερώτηση. Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει από το 2022,
κυρία Υπουργέ, να µειώσει την έγκριση των επενδυτικών σχεδίων
από τις περιφέρειες από ένα ποσό που είχε ένα πλαφόν µέχρι 3
εκατοµµύρια ευρώ στο 1 εκατοµµύρια ευρώ, την ίδια στιγµή που
οι περιφέρειες τονίζουν ότι αυτό το ποσό θα πρέπει να αυξηθεί
µέχρι τα 5 εκατοµµύρια. Είναι προφανές, λοιπόν, ότι η Περιφέρεια
Δυτικής Ελλάδας και ο Νοµός Αιτωλοακαρνανίας εδώ και πάρα
πολλά χρόνια έχει αποδυναµωθεί και κινδυνεύει µε ερηµοποίηση. 

Στον αντίποδα, λοιπόν, όλης αυτής της δύσκολης κατάστασης
που περνάνε οι πολίτες της Περιφέρειας και της Δυτικής Ελλά-
δας θα έπρεπε να υπάρχουν επενδυτικά σχέδια που θα τονώνουν
την επιχειρηµατικότητα, επενδυτικά σχέδια που θα είχαν άµεση
συσχέτιση µε το παραγόµενο προϊόν και το τουριστικό, αλλά και
το προϊόν το αγροτικό, κτηνοτροφικό κλπ.. 

Το ερώτηµά µου είναι ένα και το διατυπώνω µε σαφήνεια,
κυρία Υπουργέ: Εάν θα προχωρήσετε άµεσα στις αναγκαίες
ενέργειες ώστε να ενισχυθεί η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας από
πόρους του αναπτυξιακού νόµου ή του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Και ένα δεύτερο υποερώτηµα: Πόσα είναι τα ποσά που έχουν
εγκριθεί από την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας σε σχέση µε τον
αναπτυξιακό νόµο και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου. 

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω, γιατί µε την
υποβολή της ερώτησης σας µας δίνεται η ευκαιρία να αναδεί-
ξουµε το τι ακριβώς πράττει η Κυβέρνηση σε επίπεδο περιφερει-
ακής και τοπικής ανάπτυξης.

Μέσα στο ίδιο το κείµενο της ερώτησής σας επισηµαίνετε την
ανάγκη για ισόρροπη κατανοµή των πόρων, θέµατα τα οποία,
πράγµατι, συµφωνούµε και κυρίως όσοι Βουλευτές προερχόµα-
στε και από την ελληνική περιφέρεια, καθώς επίσης επισηµαίνετε
ότι απαιτείται διαβούλευση µε την τοπική αυτοδιοίκηση και µε
τους παραγωγικούς φορείς για την ενίσχυση του παραγωγικού
τοµέα και, κυρίως, για την ουσιαστική στήριξη της ελληνικής πε-
ριφέρειας. Αυτά που αναγιγνώσκω είναι ακριβώς όσα διατυπώ-
νετε εσείς στο κείµενο της ερώτησής σας.

Σας προτρέπω, λοιπόν, να παρακολουθήσετε την πορεία του
κυβερνητικού έργου, καθώς κυβερνητικά κλιµάκια συνεχώς και
µάλιστα και πολλές φορές µε την παρουσία του ίδιου του Πρω-
θυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, επισκέπτονται διαρκώς
την ελληνική περιφέρεια και λαµβάνει χώρα ακριβώς αυτή η δια-
βούλευση, αυτή η επικοινωνία µε τις τοπικές κοινωνίες. Μάλιστα
σε πάρα πολλές από αυτές τις επισκέψεις γίνονται µε παρουσία
του ίδιου του Πρωθυπουργού, όπως έγινε αρχής γενοµένης στον
Έβρο, στην ακριτική Ορεστιάδα, όπως έγινε πριν από λίγες ηµέ-
ρες στο Ρέθυµνο, γιατί ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχει πει
ότι Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα.

Η εθνική στρατηγική για την περιφερειακή και τοπική ανά-
πτυξη αποτελεί τον κεντρικό άξονα των πολιτικών µας για τη µεί-
ωση των ανισοτήτων και την ενίσχυση της κοινωνικής και
οικονοµικής συνοχής. Με βασικά εργαλεία τα περιφερειακά σχέ-
δια ανάπτυξης που χαρτογραφούν τις ιδιαίτερες ανάγκες της
κάθε περιοχής και µε τη συνεργασία µεταξύ Υπουργείων, Περι-
φερειών και Δήµων αλλά και τις τοπικές κοινωνίες, προχωρούµε
σε στοχευµένες δράσεις που βελτιώνουν την καθηµερινότητα
των πολιτών και διαµορφώνουν τις βάσεις για ένα βιώσιµο µέλ-
λον.

Η στρατηγική της Κυβέρνησής µας ενσωµατώνει δύο κρίσιµες
διαστάσεις: Πρώτον, τη συνένωση πόρων και δυνάµεων µεταξύ
της κεντρικής κυβέρνησης και των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης και δεύτερον, τη διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες,
ώστε να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες της κάθε εποχής. 

Ενδεικτικά επιτρέψτε µου λίγο να αναφερθώ σε κάποιες από
αυτές τις επισκέψεις και σε ό,τι έχει ανακοινωθεί. Στον Έβρο
προγραµµατίζονται ως το 2030 έργα ύψους 2,83 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Για το Ρέθυµνο, από την προχθεσινή επίσκεψη του
Πρωθυπουργού επίσης µε κυβερνητικό κλιµάκιο, βρίσκονται
έργα σε εξέλιξη και υπό σχεδιασµό ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου
ευρώ και περαιτέρω ανάλογα περιφερειακά προγράµµατα ήδη
έχουν ανακοινωθεί και σε άλλες περιφερειακές ενότητες, στην
Πιερία, στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, στα Γρεβενά, στην Άµφισσα,
στην Καστοριά και αυτό θα έχει και συνέχεια.

Όσον αφορά τον αναπτυξιακό νόµο και σύµφωνα µε τον γενικό
απαλλακτικό κανονισµό 651 του 2014 ο µέσος ετήσιος προϋπο-
λογισµός του κάθε καθεστώτος δεν µπορεί να υπερβαίνει τα 150
εκατοµµύρια ευρώ. Η κατανοµή των κονδυλίων µεταξύ των επι-
µέρους φορέων υποδοχής πραγµατοποιείται βάσει βαθµολογι-
κής κατάταξης των επενδυτικών σχεδίων που µετέχουν στον
εκάστοτε κύκλο αιτήσεων υπαγωγής των προκηρυσσοµένων κα-
θεστώτων ενισχύσεων, ανεξαρτήτως του φορέα υποδοχής της
αίτησης υπαγωγής. Επιπρόσθετα -είναι και γνωστό άλλωστε
αυτό- µέσα στα επενδυτικά σχέδια του ν.4887/2022 -του αναπτυ-
ξιακού νόµου δηλαδή- υπάρχει η δυνατότητα να αδειοδοτηθούν
µε εγγυηµένα δάνεια τόσο βραχυπρόθεσµα έναντι της επιχορή-
γησης όσο και µακροπρόθεσµα. Τα δάνεια αυτά παρέχονται µε
χαµηλό επιτόκιο και χωρίς ή και µε ελάχιστη εγγύηση από τον
δανειολήπτη.

Θα συνεχίσω µε τη δευτερολογία, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ζαµπάρα, έχετε

τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, πραγµατικά, δεν κατάλαβα κάτι συγκεκριµένο
από την απάντησή σας, πέρα από το γεγονός ότι αναφερθήκατε
σε κλιµάκια των Υπουργών µαζί µε τον Πρωθυπουργό που πη-
γαίνει ανά τη χώρα για να εξαγγείλει διάφορα ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τους νοµούς και πέρα από το γενικότερο λιβάνι-
σµα της πολιτικής της Κυβέρνησης δεν µου απαντήσατε στο
ερώτηµά µου.

Το ερώτηµά µου, κυρία Υπουργέ, είναι γιατί έµεινε εκτός ανα-
πτυξιακού νόµου η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας. Πώς θα µει-
ωθούν οι ανισότητες; Εσείς µιλήσατε προηγουµένως για
ανισότητες µεταξύ κέντρου και περιφέρειας και µάλιστα λέτε ότι
στόχος της Κυβέρνησής σας είναι να µειωθούν αυτές οι ανισό-
τητες και λειτουργείτε µε έναν εµπροσθοβαρή τρόπο σε σχέση
µε τις περιφέρειες. Πώς προκύπτει αυτό; Τα στοιχεία που σας
κατέθεσα και στην ερώτησή µου αλλά και τα στοιχεία της Περι-
φέρειας Δυτικής Ελλάδας και τα στοιχεία που υπάρχουν αυτήν
τη στιγµή και στους τρεις νοµούς, στην Αιτωλοακαρνανία, στην
Αχαΐα και στην Ηλεία, λένε ένα πράγµα, ότι η Περιφέρεια Δυτικής
Ελλάδας έχει µείνει εκτός αναπτυξιακού νόµου. Άρα, πώς µια
µικρή και µεσαία επιχείρηση θα µπει στον αναπτυξιακό να αντ-
λήσει πόρους, να µπορεί να φτιάξει ένα project και µε τον τρόπο
αυτό να έρθει βαθµιαία -λέω εγώ, όχι µε το πάτηµα ενός κουµ-
πιού- η ανάπτυξη σε µια περιοχή;

Εγώ ξέρω ότι αυτό που συµβαίνει σήµερα στην περιοχή µου,
κυρία Υπουργέ, είναι εντελώς στον αντίποδα. Επιχειρήσεις δεν
µπορούν να ενταχθούν, πόροι δεν έρχονται στην περιφέρεια.
Πού µένουν οι πόροι κατά κανόνα; Είτε ρουσφετολογικά είτε στο
κέντρο είτε µε άλλους τρόπους. Να µην τους εξαντλήσουµε σε
µια ερώτηση.

Απαντήστε µου, λοιπόν, συγκεκριµένα, για να ξέρουν και οι πο-
λίτες. Εγώ σε αυτούς λογοδοτώ, όταν θα πάω στην Αιτωλοακαρ-
νανία και θα πω ότι η κυρία Υπουργός µου απάντησε ή δεν µου
απάντησε -θα το δούµε αυτό στη δευτερολογία σας- για ποιον
λόγο έµεινε η Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας εκτός αναπτυξιακού
νόµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-

ξης): Κύριε συνάδελφε, το λέτε και εσείς ο ίδιος µέσα στην ερώ-
τησή σας ότι υπάρχουν διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία
µεταξύ των οποίων και το Ταµείο Ανάκαµψης. Έτσι, λοιπόν, και
µε στοιχεία και εγώ θα σας πω ότι η στήριξη της επιχειρηµατικό-
τητας λαµβάνει χώρα µε διάφορα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Ένα
από αυτά τα πολύ σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία είναι και
το Ταµείο Ανάκαµψης και το έχω πει και θα το επαναλάβω και
σήµερα ότι σε αυτό το χρηµατοδοτικό εργαλείο συνετέλεσε, συ-
νέβαλε καθοριστικά ο Έλληνας Πρωθυπουργός. Και από αυτό
το χρηµατοδοτικό εργαλείο γίνονται πάρα πολλά έργα, αφήνει
έντονο αποτύπωµα στην ελληνική οικονοµία και σε δηµόσιες
αλλά και σε ιδιωτικές επενδύσεις.

Έτσι, λοιπόν, θα αναφέρω κάποιες δράσεις τις οποίες έχω αρ-
µοδιότητα, η Γενική Γραµµατεία Βιοµηχανίας και το Υπουργείο
Ανάπτυξης. Αναφέροµαι στη δράση «έξυπνη µεταποίηση», η
οποία αποτελεί δράση ενίσχυσης µικροµεσαίων επιχειρήσεων
του µεταποιητικού τοµέα, µε στόχο την επιτάχυνση της βιοµηχα-
νικής µετάβασης µέσω της ψηφιοποίησης των επιχειρησιακών
και παραγωγικών λειτουργιών για την αύξηση της ανταγωνιστι-
κότητας των επιχειρήσεων µας και τη δηµιουργία µιας ανθεκτι-
κής βιοµηχανίας και µεταποίησης. Τα επενδυτικά σχέδια των
επιχειρήσεων στοχεύουν στη βελτίωση της ανθεκτικότητας της
επιχείρησης µέσω της αναβάθµισης των συστηµάτων ψηφιακής
διαχείρισης και ελέγχου της παραγωγής όπως επίσης για την
προµήθεια προηγµένου και ψηφιακά ελεγχόµενου βιοµηχανικού
εξοπλισµού, ψηφιοποίηση των συστηµάτων διασύνδεσης σε όλη
την αλυσίδα εφοδιασµού και στην παραγωγή συστηµάτων και τε-
χνολογίας που υποστηρίζουν τον ψηφιακό µετασχηµατισµό.
Αυτή είναι η περιγραφή της δράσης «έξυπνης µεταποίησης», για
να αντιληφθούµε το πόσο µεγάλη σηµασία έχει η συγκεκριµένη
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δράση για την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων µας.
Με αυτήν τη δράση χρηµατοδοτούνται συνολικά εκατόν πε-

νήντα ένα επενδυτικά σχέδια µεταποιητικών µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων συνολικού προϋπολογισµού εγκεκριµένης
επιχορήγησης 102 και πλέον εκατοµµυρίων ευρώ. Ειδικά στην
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας ενισχύονται επιχειρήσεις µε συνο-
λικό προϋπολογισµό πάνω από 8 εκατοµµύρια ευρώ και εγκεκρι-
µένη επιχορήγηση πάνω από 5 εκατοµµύρια ευρώ.

Περαιτέρω, κύριε συνάδελφε, µια άλλη δράση του Υπουργείου
Ανάπτυξης και της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας στο πλαί-
σιο υποστήριξης των παραγωγικών µονάδων της Ελλάδας και γε-
νικότερα των επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων είναι η ανάπτυξη,
η προώθηση, η στήριξη των οργανωµένων υποδοχέων µεταποι-
ητικών και επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων. Είναι αυτά που
µέχρι τώρα καλούµε «βιοµηχανικά πάρκα» και πλέον τα καλούµε
«επιχειρηµατικά πάρκα». Στο πλαίσιο και πάλι των παρεµβάσεων
του Ταµείου Ανάκαµψης έχει εγκριθεί και υλοποιείται το µεγάλο
πρόγραµµα «Νέα Βιοµηχανικά Πάρκα». Πρόκειται για µια δράση
συνολικής δηµόσιας δαπάνης περίπου 62 εκατοµµυρίων ευρώ,
υλοποιείται προς στήριξη της επιχειρηµατικότητας µε προώθηση
του ψηφιακού µετασχηµατισµού στην Ελλάδα και βελτίωση επί-
σης της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής βιοµηχανίας, παράλ-
ληλα µε την επίτευξη περιβαλλοντικών στόχων και την ενίσχυση
της κυκλικής οικονοµίας.

Στο εν λόγω πλαίσιο έχουν ενταχθεί και υλοποιούνται είκοσι
προτάσεις αναβάθµισης έργων υποδοµής υφιστάµενων και ανά-
πτυξης νέων οργανωµένων υποδοχέων -αυτά τα επιχειρηµατικά
πάρκα που ανέφερα και νωρίτερα- µε συνολικό επιλέξιµο προ-
ϋπολογισµό 91 εκατοµµυρίων ευρώ και συνολική δηµόσια δα-
πάνη 45 εκατοµµυρίων ευρώ.

Ειδικότερα, για να έρθω τώρα και στη δική σας περιοχή, στην
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, έχει ενταχθεί προς χρηµατοδό-
τηση από το πρόγραµµα του Ταµείου Ανάκαµψης «Νέα Βιοµηχα-
νικά Πάρκα» το έργο «Εκσυγχρονισµός και αναβάθµιση της ΒΙΠΕ
Πάτρας» µε συνολικό προϋπολογισµό 9 εκατοµµύρια και πλέον
και δηµόσια χρηµατοδότηση πάνω από 4 εκατοµµύρια ευρώ.

Και περαιτέρω σχετικά µε τον αναπτυξιακό νόµο, ήδη έχει ανα-
κοινώσει και ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Τάκης Θεοδωρικάκος,
ότι το επόµενο διάστηµα θα υπάρξουν και περαιτέρω νοµοθετι-
κές πρωτοβουλίες για τον αναπτυξιακό νόµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η τέταρτη

µε αριθµό 305/9-12-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙ-
ΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Για τη λήψη όλων των αναγκαίων
µέτρων για την αντιπληµµυρική θωράκιση της Αττικής».

Κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε για πολλοστή φορά σε ένα

εξαιρετικά σοβαρό κρίσιµο θέµα, αυτό της αντιπληµµυρικής θω-
ράκισης. 

Μετά και τις τελευταίες καταστροφικές πυρκαγιές του καλο-
καιριού, τα µισά περίπου δάση της Αττικής έχουν καταστραφεί.
Αυτό µεγαλώνει τον κίνδυνο πληµµυρών και από τύχη µέχρι τώρα
δεν είχαµε κάποια µεγάλη βροχή στην Αττική και µέχρι τώρα που
µιλάµε, µέσα του Δεκέµβρη, δεν έχουν καθαριστεί ούτε έχουν δι-
ευθετηθεί τα ρέµατα, όπως επίσης και ο Κηφισός ο οποίος είναι
γνωστό ότι έχει µεγάλο πρόβληµα. 

Υπενθυµίζω ότι δεν έχει γίνει τίποτα ούτε στους δήµους της
δυτικής Αττικής µετά και τις πυρκαγιές της Κινέτας και τη φονική
πληµµύρα στη Μάνδρα. Δεν έχει γίνει τίποτα στους Δήµους
Αχαρνών, Μαραθώνα, Σαρωνικού, Ραφήνας. Μετά τις πυρκαγιές
στην Πεντέλη που έφτασε η φωτιά στον οικιστικό ιστό το τελευ-
ταίο καλοκαίρι, έχει σταλεί υπόµνηµα από τον Δήµο Πεντέλης
και στο Υπουργείο και µε µία σειρά καταγράφονται τα ρέµατα,
τα οποία πρέπει να καθαριστούν και να διευθετηθούν. Σε άλλα
ρέµατα όπου γίνονται εργασίες, όπως στο ρέµα της Εσχατιάς,
οι εργασίες εκεί και η παράταση των συµβάσεων ξανά και ξανά
έχουν επιβαρύνει άλλες περιοχές µε µπάζα, φερτά υλικά, κάνο-
ντας την περιοχή της Αυλίδας µια χωµατερή. 

Ρωτάµε, λοιπόν, έστω και τώρα, στο και πέντε, τι µέτρα προτί-
θεται να λάβει η Κυβέρνηση για ολοκληρωµένη και όχι αποσπα-
σµατική αντιπληµµυρική θωράκιση της Αττικής για να µη
θρηνήσουµε θύµατα πριν να είναι πολύ αργά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε
Σπανάκη, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρία Πρόεδρε, χαίροµαι που µου έχει κατατεθεί µια τόσο
σοβαρή ερώτηση και, πραγµατικά, σας το λέω αυτό διότι προ-
έρχοµαι από µια περιοχή που τα φυσικά της όρια είναι ο Κηφισός
και ο Ιλισός και έχω βιώσει από µικρό παιδί τις πληµµύρες του
Κηφισού και γενικότερα τα εγκαταλελειµµένα έργα της παραλίας
του Μοσχάτου.

Χαίροµαι, επίσης, που η κ. Κτενά, παρ’ ότι Βουλευτής του Βο-
ρείου Τοµέα, µου κάνει µια ερώτηση και αναφέρεται σε έργα του
Νότιου Τοµέα. Αλλά, θα απαντήσω για όλα τα έργα της Αττικής
όπως είναι και ο τίτλος της επίκαιρης ερωτήσεως. 

Πρώτα απ’ όλα, θέλω να σας πω ότι η Κυβέρνησή µας τα τε-
λευταία χρόνια έχει δαπανήσει πάνω από 6,5 δισεκατοµµύρια για
έργα της Αυτοδιοίκησης στον πρώτο και δεύτερο βαθµό. 

Άρα, λοιπόν, όπως ανέφερε και χθες ο Πρωθυπουργός από το
Βήµα της Βουλής κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού, η Αυ-
τοδιοίκηση έχει τόσα χρηµατοδοτικά εργαλεία όσα δεν είχε κατά
το παρελθόν της. 

Δεύτερον, αναφέρεστε στο τι µέτρα προτίθεται να λάβει η Κυ-
βέρνηση. Ήδη η Κυβέρνηση έχει λάβει συγκεκριµένα µέτρα και
υλοποιούνται αυτή τη στιγµή έργα σηµαντικά σε κάθε γωνιά της
Αττικής. 

Και επειδή µέσα στην ερώτησή σας αναφέρεστε για αποσπα-
σµατικές παρεµβάσεις, θέλω να σας πω ότι οι παρεµβάσεις που
έχουν γίνει στον Κηφισό δεν είναι αποσπασµατικές, γίνονται
βάσει µελετών -όπως και στο ρέµα της Πικροδάφνης, όπως και
στον Ποδονίφτη- γίνονται µε συγκεκριµένες µελέτες και υλοποι-
ούνται έργα όπου µόνο οι καθαρισµοί των ρεµάτων ξεπερνούν
σε προϋπολογισµό τα 13 εκατοµµύρια και οι καθαρισµοί των
φρεατίων τα 24 εκατοµµύρια.

Συγκεκριµένα αναφέρω: Έργα διευθέτησης ποταµού Ιλισού
ενταγµένα 10 εκατοµµύρια µε χρηµατοδότηση του Υπουργείου
Εσωτερικών, καθαρισµοί και αποκαταστάσεις ζηµιών από έντονα
καιρικά φαινόµενα ξεπερνούν τα 4,5 εκατοµµύρια ευρώ, για έργα
που υλοποιούνται για τον Δήµο Φυλής 3.100, στον Δήµο Χαλαν-
δρίου 3,100, Δήµος Σπάτων - Αρτέµιδας 3.409, για τον Δήµο Κο-
ρυδαλλού 2.350, για τον Δήµο Μοσχάτου - Ταύρου 2.737, για τον
Δήµο Αµαρουσίου 1.716, για τον Δήµο Φιλοθέης - Ψυχικού 3.100. 

Βλέπουµε, λοιπόν, εδώ ένα πλέγµα έργων αντιπληµµυρικών
από το Υπουργείο Εσωτερικών και µέσα από το πρόγραµµα «ΦΙ-
ΛΟΔΗΜΟΣ Ι», που ήρθε στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» συ-
νολικού κόστους 22.375.710 ευρώ. 

Στη δευτερολογία µου θα µπορώ να µιλήσω και ακόµη περισ-
σότερα. Αυτό, όµως, που θέλω να τονίσω είναι ότι έργα ήδη υλο-
ποιούνται για την ολοκληρωµένη αντιπληµµυρική θωράκιση της
Αττικής και στη δευτερολογία µου θα µου επιτρέψετε να απαν-
τήσω και για άλλα έργα που γίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κτενά, έχετε
τον λόγο.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επιβεβαιώνετε ακριβώς αυτό που είπα, την αποσπασµατικό-

τητα και την ανεπάρκεια των έργων. Μας αραδιάσετε µια σειρά
αριθµών ποσών. Το ερώτηµα είναι: Έχει ολοκληρωθεί τίποτα από
αυτά; Ποια είναι η κατάσταση σήµερα της αντιπληµµυρικής θω-
ράκισης της Αττικής;

Για παράδειγµα, πέρυσι τέτοια εποχή ρωτούσαµε ξανά το ίδιο
πράγµα. Η απάντηση που πήραµε εγγράφως τότε από το Υπουρ-
γείο σας ήταν ότι, για παράδειγµα, για τη διευθέτηση του ρέµα-
τος Εσχατιάς υπήρχε µια σύµβαση η οποία θα έπρεπε να έχει
ολοκληρωθεί πέρυσι. Στη φετινή µας ερώτηση για το ίδιο θέµα
µας είπατε ότι παρατάθηκε µέχρι τον δέκατο του 2024. Ακόµα
δεν γνωρίζουµε αν έχει ολοκληρωθεί, ενώ γνωρίζουµε ότι οι κά-
τοικοι εκεί υφίστανται τις επιπτώσεις. 

Το ίδιο µπορούµε να πούµε για µια σειρά περιοχές. Η Πεντέλη
παρεµπιπτόντως είναι στον βόρειο τοµέα και όχι στον νότιο, ο
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Κηφισός δε αφορά όλη την Αττική γιατί επηρεάζει δεκαοκτώ δή-
µους και σχεδόν το 1/4 του πληθυσµού. 

Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, το θέµα δεν είναι αν έχετε προϋπο-
λογίσει και πόσα εκατοµµύρια για κάθε δήµο. Ναι, είναι στοιχεία
που δείχνουν, όµως, ότι εφόσον δεν παραδίδετε, δεν υπάρχει
ολοκληρωµένο σχέδιο και δεν έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες
αντιπληµµυρικής θωράκισης, αυτό που λέτε είναι ότι νοµοθετείτε
και κάνετε πλάτες στους εργολάβους όταν έχουµε ξανά και ξανά
τις ίδιες συµβάσεις, στους ίδιους αναδόχους. 

Μάλιστα, ενδιαφέρον έχει ότι, ας πούµε, µε βάση τα δικά σας
στοιχεία, πενήντα τέσσερις µήνες είναι η σύµβαση για την Κανα-
πίτσα, πενήντα τέσσερις µήνες και η σύµβαση για την Εσχατιά,
δώδεκα χιλιόµετρα το ένα έργο, εξίµισι χιλιόµετρα το άλλο. 

Δεν θέλω λεπτοµέρειες γι’ αυτά. Θέλω απλά να µας πείτε πότε
επιτέλους θα ολοκληρωθεί η διευθέτηση και ο καθαρισµός των
ρεµάτων, γιατί αυτή τη στιγµή που µιλάµε, για παράδειγµα, τα
καµένα στην Πεντέλη πετιούνται µέσα στα ρέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σπανάκη, έχετε
τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρία συνάδελφε, µπορώ να απαντήσω όσες ερωτήσεις
και να µου υποβάλλετε. Όµως, αυτά που θέσατε στην ερώτηση
στην οποία υποβάλατε, στην επίκαιρη ερώτηση, έχουν απαντηθεί
ήδη. Όµως, επιτρέψτε µου να απαντήσω για κάποιες ερωτήσεις
που κάνατε στη δευτερολογία σας.

Πρώτα απ’ όλα, να ξεκαθαρίσουµε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
εξασφάλισε ευρωπαϊκούς πόρους για το µεγάλο έργο του Φα-
ληρικού Όρµου. Το έργο του Φαληρικού Όρµου, πέρα από µια
ανάπλαση που θα αλλάξει το τοπίο στην Αττική και ιδιαίτερα στον
νότιο τοµέα, είναι κυρίως αντιπληµµυρικό έργο λόγω του κανα-
λιού και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Άρα, χωρίς χρήµατα του
ελληνικού λαού η Κυβέρνηση Μητσοτάκη εξασφάλισε ένα σο-
βαρό αντιπληµµυρικό έργο που ήταν διεκδίκηση πολλών ετών
των κατοίκων, των συνδυασµών, των δηµοτικών αρχών.

Δεύτερον, τα έργα συντήρησης, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, κυρία Κτενά, αφορούν οµαλή απορροή οµβρίων υδάτων,
τακτικούς καθαρισµούς ρεµάτων, όπως για παράδειγµα καθαρι-
σµούς κλειστών τµηµάτων ρεµάτων στον Κηφισό, στον Ποδονί-
φτη.

Φυσικά και δεν έγιναν αποσπασµατικά. Και φυσικά δεν υπάρχει
κανένας κίνδυνος για τον Κηφισό, σήµερα που µιλάµε. Πρέπει να
σταµατήσουµε αυτήν την κινδυνολογία διότι είµαι κάτοικος της
συγκεκριµένης περιοχής. 

Επίσης, έχουµε έργα για αντιστηρίξεις των πρανών των ρεµά-
των, όπως για παράδειγµα της Πύρνας, του Κηφισού, της Πεν-
τέλης - Χαλανδρίου που αναφερθήκατε, της Σαπφούς, του
ρέµατος Προφήτου Δανιήλ. Επίσης, έχουµε τακτικό καθαρισµό
φρεατίων υδροσυλλογής στις οδούς που είναι αρµοδιότητας της
περιφέρειας, δηλαδή, τις µεγάλες κεντρικές αρτηρίες, µε λίγα
λόγια. 

Τα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας αφορούν σύνταξη µε-
λετών, κατασκευή αντίστοιχων έργων, όπως και διευθέτηση ρε-
µάτων και κατασκευή αγωγών οµβρίων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να µιλήσω, για µερικά σηµαντικά έργα
που αφορούν. Κατ’ αρχάς, ποια είναι η µεγάλη εικόνα στα έργα
αυτά; Πενήντα τρία αντιπληµµυρικά έργα 445 εκατοµµυρίων
ευρώ τα οποία θα πάνε στις αντίστοιχες περιφερειακές ενότητες
της Αττικής ανάλογα φυσικά µε τις ανάγκες τους.

Δυτική Αττική: Ενεργή διαδικασία εκπόνησης µελετών για κα-
τασκευή έργων συνολικού προϋπολογισµού 37,2 εκατοµµυρίων.
Ανατολική Αττική: Αντίστοιχα έργα και µελέτες που ανέρχονται
σε 61 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ο Δήµος Αθηναίων έχει έργα υπό εκτέλεση, δηµοπράτηση και
µελέτες για αντίστοιχα αντιπληµµυρικά συνολικού προϋπολογι-
σµού 19,2 εκατοµµυρίων ευρώ. Ο Δήµος Ραφήνας - Πικερµίου,
που αναφερθήκατε, µε σχετική σύµβαση πραγµατοποίησε ετήσια
συντήρηση των φρεατίων όµβριων σε όλες τις κοινότητές του.
Ο Δήµος Σαρωνικού εκτελεί έργα και µελέτες συνολικού προ-
ϋπολογισµού 28,6 εκατοµµυρίων ευρώ, µε χρηµατοδότηση της
Περιφέρειας Αττικής. Ο Δήµος Αιγάλεω έχει εγκριθεί σχετικός
φάκελος εκπόνησης µελέτης, µε τίτλο «Μελέτη διαφόρων αντι-

πληµµυρικών έργων στο Δήµο Αιγάλεω», συνολικού προϋπολο-
γισµού 400.000 ευρώ. 

Παράλληλα, έχει εγκριθεί στο πρόγραµµα «ΑΤΤΙΚΗ» η εξειδί-
κευση της δράσης: «Μελέτη, κατασκευής δικτύων αποχέτευσης
οµβρίων υδάτων και διατάξεων ανάσχεσης της πληµµυρικής
απορροής στους Δήµους Αγίων Αναργύρων, Καµατερού, Ιλίου,
Πετρούπολης, Χαϊδαρίου, Αιγάλεω και Αγίας Βαρβάρας, καθώς
και ο προγραµµατισµός της κατασκευής έργου µε τίτλο: «Κατα-
σκευή Κεντρικού Συλλεκτήρα του Δήµου Αιγάλεω», µε προϋπο-
λογισµό 8 εκατοµµύρια ευρώ.

Και φυσικά έχουµε από το Υπουργείο Κλιµατικής κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας την δεύτερη έκδοση του Γενικού Σχεδίου
Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και Άµεσης/Βραχείας Διαχεί-
ρισης των Συνεπειών από την Εκδήλωση Πληµµυρικών Φαινοµέ-
νων από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε την ονοµασία «ΔΑΡΔΑΝΟΣ 2». Με το σχέδιο αυτό
επιδιώκεται η συνεργασία και η συντονισµένη ανταπόκριση των
εµπλεκόµενων φορέων σε κεντρικό, περιφερειακό αλλά και το-
πικό επίπεδο για την αποτελεσµατική αντιµετώπιση έκτακτων
αναγκών. 

Επίσης, η Διεύθυνση Δασών Ανατολικής Αττικής του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος µετά την πυρκαγιά της 11ης Αυγούστου
2024, που αναφερθήκατε, που έπληξε µεταξύ άλλων και το Πεν-
τελικό Όρος εκπόνησε και ενέκρινε µελέτη: «Άµεσα αντιδιαβρω-
τικά, αντιπληµµυρικά έργα και έργα αποκατάστασης στις
πληγείσες εκτάσεις της βορειοανατολικής Αττικής» συνολικού
προϋπολογισµού 10 εκατοµµυρίων ευρώ. Το έργο εκτελείται µε
διαδικασίες του κατεπείγοντος µέσω του προγράµµατος ορι-
σµού αναδόχων αποκατάστασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Έχει ενεργοποιηθεί η σχετική σύµβαση για την αποµάκρυνση
των φερτών υλικών από φράγµατα και οχετούς στο Πεντελικό
Όρος, τα οποία είχαν κατασκευαστεί τη δεκαετία του ’90 και γειτ-
νιάζουν µε κατοικηµένες περιοχές.

Όλα αυτά τα έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη, µε συνεργασία
τόσο των συναρµόδιων Υπουργείων όσο και της τοπικής αυτοδι-
οίκησης, αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έχει ως βασικό στόχο τη διαµόρφωση ενός συνεκτικού και λει-
τουργικού δικτύου σε όλη την επικράτεια που θα συνδυάζει την
πρόληψη, την παρακολούθηση και προσαρµογή των αντιπληµ-
µυρικών έργων στις νέες συνθήκες που δηµιουργούνται λόγω
της κλιµατικής αλλαγής. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Συνεχίζουµε µε την δέκατη τέταρτη µε αριθµό 314/9-12-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανασίου Ηλιόπουλου προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η συγκάλυψη και η
ατιµωρησία των αστυνοµικών που διώκονται για τη δολοφονία
του Κώστα Μανιουδάκη, λαµβάνει προκλητικές διαστάσεις».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη, ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος.

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για το ερώτηµά σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου

στις 2-9-2024 και 15-10-2024 κατατέθηκαν αντίστοιχα, επίκαιρη
και γραπτή ερώτηση σχετικά µε την απαράδεκτη παραµονή στην
υπηρεσία της Ελληνικής αστυνοµίας τεσσάρων αστυνοµικών
υπαλλήλων που διώκονται πλέον από τη δικαιοσύνη, διώκονται
από τον εισαγγελέα για ανθρωποκτονία µε ενδεχόµενο δόλο και
σε ήρεµη ψυχική κατάσταση. Ουδέποτε απαντήθηκε η γραπτή
ερώτηση. 

Πέραν, δηλαδή, της πολιτικής επιλογής του αρµόδιου Υπουρ-
γείου να παραµένουν αυτήν τη στιγµή οι αστυνοµικοί υπάλληλοι
στη θέση τους, σαν να µην έχει συµβεί τίποτα, ενώ µιλάµε για αν-
θρώπους που έχουν δίωξη για ανθρωποκτονία στην πλάτη τους,
η Κυβέρνηση επιχειρεί να υποβαθµίσει ένα κορυφαίο ζήτηµα
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ατοµικών δικαιωµάτων, ανθρώπινης αξιοπρέπειας και ασφάλειας
της ανθρώπινης ζωής.

Τονίζεται εκ νέου ότι εδώ και τουλάχιστον τρεις µήνες η ιατρο-
δικαστική πραγµατογνωµοσύνη και η άσκηση ποινικής δίωξης
από τον εισαγγελέα συνηγορούν υπέρ του γεγονότος της χρή-
σης θλώντος οργάνου από µεριάς των αστυνοµικών εναντίον του
Κώστα Μανιουδάκη, πράγµα που τον οδήγησε στο θάνατο. 

Η Ελληνική Αστυνοµία και, κυρίως, η ηγεσία του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη φέρουν ακέραια την ευθύνη της συγκά-
λυψης, καλλιεργούν ένα περιβάλλον ατιµωρησίας και βρίσκονται
ηθικά και νοµικά εκτεθειµένες απέναντι στο κοινό περί δικαίου
αίσθηµα αλλά και στην οικογένεια του θανόντος που αξιώνει δι-
καιοσύνη από την πρώτη στιγµή.

Με βάση αυτά έχω δυο πολύ απλά ερωτήµατα: Για ποιον λόγο
συνεχίζει η ΕΛΑΣ να επιτρέπει στους τέσσερις διωκόµενους
αστυνοµικούς υπαλλήλους να ασκούν ένοπλη υπηρεσία; Πώς γί-
νεται άνθρωποι που έχουν στην πλάτη τους δίωξη για ανθρωπο-
κτονία να πηγαίνουν κάθε πρωί να φοράνε τη στολή του
αστυνοµικού, να παίρνουν όπλο και να κάνουν την υπηρεσία
τους; Και ποια είναι η επίσηµη θεσµική απάντηση προς την οικο-
γένεια του Κώστα Μανιουδάκη κατόπιν της ένορκης διοικητικής
εξέτασης και του πειθαρχικού ελέγχου της υπόθεσης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Νικολακόπουλε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι η τρίτη φορά που απαντώ σε επίκαιρη
ερώτηση γι’ αυτό το θέµα. Και επειδή ακριβώς είναι η τρίτη φορά
σας έχω εξηγήσει ότι είναι ανοιχτές κάποιες διαδικασίες και πει-
θαρχική διαδικασία και ποινική διαδικασία. Μάλιστα, µεταξύ πρώ-
της και δεύτερης ερώτησης, ασκήθηκε ποινική δίωξη σε βάρος
αστυνοµικών όπως και εσείς είπατε. 

Εποµένως, νοµίζω ότι δεν δικαιολογείται ή εν πάση περιπτώσει
δεν θεωρώ σωστό να εξακολουθείτε να µιλάτε για συγκάλυψη.
Ούτε είναι σωστό να λέτε στην ερώτησή σας ότι οι ισχυρισµοί
που προέβαλε η ΕΛΑΣ για το θάνατο του Κώστα Μανιουδάκη
είναι απλώς ψευδείς, ούτε ότι επειδή ασκήθηκε ποινική δίωξη δι-
καιώνονται οι οικείοι του θύµατος που έκαναν λόγο για δολοφο-
νία.

Ξέρετε όταν ασκούνται ποινικές διώξεις γίνεται µία ποινική δια-
δικασία και στο ακροατήριο όπου καταθέτουν µάρτυρες, απολο-
γείται ο κατηγορούµενος, δίνει τα υπερασπιστικά του όπλα και
καταλήγουν σε αποφάσεις οι οποίες µπορεί να είναι αθωωτικές
ή καταδικαστικές. Δεν δικάζουµε µε βάση τις διώξεις. Όπως, επί-
σης, δεν θεωρώ σωστό να λέτε ότι η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλ-
λήλων Χανίων έκανε προσπάθεια συγκάλυψης. 

Σας ξαναλέω ότι προτεραιότητα του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη είναι η εξονυχιστική διερεύνηση όλων των αιτιάσεων
και καταγγελιών που αφορούν αστυνοµικούς, ό,τι περιέρχεται σε
γνώση της υπηρεσίας καταγγελία, δηµοσίευµα, αναφορά, είτε
εντός των υπηρεσιακών τους καθηκόντων είτε εκτός διερευνάται
εξονυχιστικά. 

Τώρα για τη συγκεκριµένη υπόθεση ξαναλέω ότι για τη διακρί-
βωση των συνθηκών έγινε προανάκριση από το Α.Τ Αποκορώνου,
παραγγέλθηκε η διενέργεια νεκροψίας, νεκροτοµής. Μετά το
πέρας της υποβλήθηκε στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Χανίων.
Αυτή θα αποφασίσει. Βρίσκεται στο στάδιο της κύριας ανάκρι-
σης. Υπάρχει µία ιατροδικαστική, δεν έχουµε υπ’ όψιν άλλη
αυτήν τη στιγµή, εµείς τουλάχιστον, η οποία µιλάει για καρδιο-
λογικά αίτια ως προς το θάνατο. Υπάρχει η υπόθεση εκεί. 

Εµείς, όµως, µετά από καταγγελία που έκαναν οι γονείς, οι
συγγενείς του θύµατος αναβαθµίστηκε η προκαταρκτική διοικη-
τική εξέταση σε ΕΔΕ. Υποβλήθηκε περαιωµένη στις 25-11-2024
στο τµήµα διοικητικών εξετάσεων της ΓΕΠΑΔ Κρήτης µε σκοπό
τον έλεγχο από τυπικής και ουσιαστικής πληρότητας. Στη συνέ-
χεια, λοιπόν, και η ιατροδικαστική έκθεση υποβλήθηκε εκεί προς
συνεκτίµηση στο πλαίσιο της διοικητικής διερεύνησης. Γίνεται,
λοιπόν, µία διαδικασία πειθαρχική, η οποία θα οδηγηθεί σε κά-
ποιο συµπέρασµα. 

Ταυτόχρονα, όπως είπατε, στην ποινική διαδικασία που τρέχει
παράλληλα ασκήθηκε ποινική δίωξη, έλαβε γνώση η ΓΕΠΑΔ Κρή-

της στις 7-8-2024, δεν έθεσε, όµως, σε διαθεσιµότητα. 
Αυτό είναι κάτι το οποίο θα αποφασίσει το διοικητικό όργανο.

Και θέλω να σας πω ότι το διοικητικό όργανο δεν έχει καµµία
σχέση ή υπηρεσιακή εξάρτηση σε οτιδήποτε άλλο µε το ελεγχό-
µενο όργανο, τους ελεγχόµενους δηλαδή αστυνοµικούς. Ανή-
κουν σε άλλη αστυνοµική διεύθυνση. 

Όταν ολοκληρωθεί λοιπόν, η προκαταρκτική εξέταση, θα
έχουν ενσωµατωθεί στον ποινικό φάκελο όλα τα στοιχεία και έτσι
θα έχουµε µια διεξαγωγή ουσιαστικής πειθαρχικής έρευνας, θα
υπάρχει το σύνολο του αποδεικτικού υλικού και δεν υπάρχει καµ-
µία δυνατότητα επηρεασµού. 

Άρα, ας αφήσουµε λοιπόν, τις πειθαρχικές διαδικασίες, ας
αφήσουµε και τις ποινικές διαδικασίες να λάβουν τις αποφάσεις
τους και µετά ο καθένας κρίνεται µε βάση τις αποφάσεις. Δεν
µπορούµε να προδικάζουµε και να λέµε ότι αυτός είναι ένοχος,
επειδή ασκήθηκε ποινική δίωξη και φεύγει από το Σώµα. Νοµίζω
ότι αντιλαµβάνεστε ότι ποινικές διώξεις µπορεί να ασκούνται,
αλλά υπάρχουν άνθρωποι που αθωώνονται µετά τις ποινικές διώ-
ξεις. 

Θα επανέλθω στην δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Ηλιόπουλε,

έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν

απαντήσατε στο πιο απλό. Και συνεχίζεται να ξεφεύγετε από το
πιο απλό. Να σας το πω αλλιώς. Τι πρέπει να κάνει ένας εργαζό-
µενος στην Ελληνική Αστυνοµία για να µπει σε διαθεσιµότητα;
Δεν θέλω να βγάλω εγώ τώρα δικαστική απόφαση. Έχουµε τέσ-
σερις ανθρώπους που διώκονται για ανθρωποκτονία. Διώκονται!
Δεν είναι γνώµη µου, δεν είναι εκτίµηση. Διώκονται από την ει-
σαγγελία. Η εισαγγελία λέει ότι διώκονται για ανθρωποκτονία
από κοινού, µε ενδεχόµενο δόλο σε ήρεµη ψυχική κατάσταση.
Θεωρείτε φυσιολογικό αυτοί οι άνθρωποι να φέρουν όπλο και να
πηγαίνουν κάθε µέρα στη δουλειά τους; Τι πρέπει να κάνουν; Να
ανατινάξουν ένα κτήριο, να βάλουν φωτιά σε ένα σχολείο; Μπο-
ρείτε να φανταστείτε µια υπηρεσία του δηµοσίου που αν πιάνετε
κάποιον υπάλληλο να διώκεται για υπεξαίρεση, την επόµενη
µέρα θα ήταν στην υπηρεσία του; Σοβαρά τώρα; 

Δεν θέλω να συµφωνήσουµε στο πόρισµα ούτε θέλω να συµ-
φωνήσουµε στην εκτίµηση. Όµως εδώ έχουµε ανθρώπους που
πλέον η δικαιοσύνη τους έχει απαγγείλει κατηγορίες για ανθρω-
ποκτονία και µου λέτε ότι θα περιµένουµε τον πειθαρχικό έλεγχο
για να δούµε αν θα συνεχίσουν να φέρουν όπλο και στολή; Πολύ
ευγενικά το λέω το «συγκάλυψη». Πολύ ευγενικά! 

Το δεύτερο ερώτηµα είναι ποιος τους κρατάει ακόµα στην
υπηρεσία; Τι βύσµα έχουν και είναι ακόµα στην υπηρεσία; Η δι-
καιοσύνη τους έχει απαγγείλει κατηγορίες. Και γιατί µιλάµε για
συγκάλυψη; Διότι από την πρώτη στιγµή που πεθαίνει ο άνθρω-
πος στα χέρια της Ελληνικής Αστυνοµίας, βγαίνει η Ελληνική
Αστυνοµία και λέει, έπεσε και χτύπησε. Έπεσε και χτύπησε και
έπαθε καρδιακό. Έρχεται µετά το ιατροδικαστικό πόρισµα και
λέει ότι του έλιωσαν το κεφάλι, δεν έπεσε και χτύπησε. Τα χτυ-
πήµατα δεν είναι χτυπήµατα του ανθρώπου 1.80 που έπεσε και
χτύπησε στο έδαφος. 

Μετά από όλα αυτά έρχεται και ο εισαγγελέας και λέει, είστε
πλέον κατηγορούµενοι. Πώς γίνεται στην Ελληνική Αστυνοµία,
άνθρωπος που είναι κατηγορούµενος για ανθρωποκτονία να πη-
γαίνει κάθε µέρα στη δουλειά του; Δεν καταλαβαίνετε ότι υπάρ-
χει τεράστιο πρόβληµα, ότι δίνετε ένα τεράστιο σήµα ασυδοσίας;
Κάντε ότι καταλαβαίνετε, θα σας καλύψουµε. Αυτό είναι το σήµα.
Και είναι δοµικό αυτό το σχήµα, είναι θεσµικό αυτό το σήµα πια.
Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε έτσι. Έχει ξεφύγει η κατά-
σταση µε την αστυνοµική βία, έχει ξεφύγει η κατάσταση µε την
αστυνοµική αυθαιρεσία, αλλά και τίποτα άλλο να µην υπήρχε σας
παρακαλώ απαντήστε, όχι σε µένα, απάντησε στην οικογένεια
του Κώστα Μανιουδάκη µε απλά ελληνικά: Τι πρέπει να κάνει κά-
ποιος Έλληνας αστυνοµικός για να µπει σε διαθεσιµότητα, µέχρι
να κλείσει δικαστικά αυτή η υπόθεση; Δεν γίνεται αυτό. Γιατί κλεί-
νετε την ασφάλεια σε όλες τις πτώσεις και στην πραγµατικότητα
όταν λέτε ασφάλεια, εννοείτε µόνο καταστολή. 

Το γεγονός ότι τόσο καιρό µετά, ακόµα και µετά τη δίωξη από
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την εισαγγελία, αυτοί οι τέσσερις υπηρετούν, πια δεν είναι πρό-
βληµα των κυκλωµάτων που τους καλύπτουν µέσα στην Αστυνο-
µική Διεύθυνση στα Χανιά, οι οποίοι παρεµπιπτόντως έχουν
αποθρασυνθεί τόσο πολύ που έκαναν µήνυση στο γιο του ανθρώ-
που που έχασε τον πατέρα του. Του έκαναν µήνυση! Εκεί έχει
φτάσει το θράσος τους. Οι κατηγορούµενοι για ανθρωποκτονία
να κάνουν µήνυση στο παιδί που έχασε τον πατέρα του. 

Έχετε ευθύνη πια. Δεν σας ζητώ να βγάλετε πόρισµα. Δεν σας
ζητώ να βγάλετε δικαστική απόφαση. Θα γίνουν αυτά. Σας ζητώ
το πολύ απλό. Το πολύ απλό! Τέσσερις άνθρωποι που διώκονται
για ανθρωποκτονία δεν µπορούν να φέρουν όπλο και στολή.
Είναι τόσο απλό. Και το γεγονός ότι δεν µπορείτε να κάνετε ούτε
αυτό, δείχνει ότι πλέον έχετε χάσει κάθε επαφή µε το τι σηµαίνει
κράτος δικαίου, κανόνες, δηµοκρατία. Πάτε απλά για να χαϊδέ-
ψετε συντηρητικά, αντανακλαστικά και ακροδεξιά κοινά και αυτό
είναι πολύ επικίνδυνο. Είναι πολύ επικίνδυνο, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Νικολακόπουλε,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση που κάνατε,
δεν είχε ασκηθεί ποινική δίωξη από την εισαγγελία κατά των
αστυνοµικών και τότε ασκούσατε κριτική στην ελληνική δικαιο-
σύνη, µιλούσαµε για δικογραφίες που δεν πήρατε και διάφορα
τέτοια. 

Σήµερα που ασκήθηκε ποινική δίωξη σε βάρος των αστυνοµι-
κών, η ελληνική δικαιοσύνη κάνει καλά τη δουλειά της; Κάνει
καλά την δουλειά της, προφανώς. Δεν ασκήσατε κριτική. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τι κάνετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Τώρα λέτε ότι το πειθαρχικό όργανο απ’ ό,τι κατά-
λαβα πρέπει να βγάλει µια συγκεκριµένη απόφαση. Και επικαλεί-
στε µάλιστα και κανόνες δικαίου, κ.λπ.. Μάλλον αυτά τα λέτε
γιατί αγνοείτε τους κανόνες δικαίου ή εν πάση περιπτώσει, τους
εφαρµόζετε µονοµερώς. 

Θα σας πω λοιπόν, τι συµβαίνει πριν και ας αφήσουµε το πει-
θαρχικό όργανο να βγάλει την απόφασή του, γιατί αύριο µπορεί
να επικαλεστείτε την απόφαση του πειθαρχικού οργάνου, όπως
κάνατε και µε τη δικαιοσύνη. 

Θα σας πω λοιπόν, το εξής για να τεθούν, εάν τέθηκαν, κάποιοι
αστυνοµικοί σε διαθεσιµότητα: Γενικότερα το διοικητικό µέτρο
της διαθεσιµότητας επιβάλλεται κατά τη διακριτική ευχέρεια των
αρµόδιων πειθαρχικών οργάνων, όταν ασκείται σε βάρος αστυ-
νοµικών ποινική δίωξη για ποινικό αδίκηµα για το οποίο απειλείται
ποινή κάθειρξης ή φυλάκιση τουλάχιστον τριών µηνών ή διατάσ-
σεται σε βάρος τους ΕΔΕ για πειθαρχικό παράπτωµα για το
οποίο απειλείται ανώτερη πειθαρχική ποινή. 

Η διακριτική ευχέρεια όµως αυτή, της διοίκησης -δεν βγάζει
ούτε η Βουλή ούτε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, εδώ
µιλάµε για µια πειθαρχική διαδικασία και για ένα πειθαρχικό όρ-
γανο, να τα ξεκαθαρίζουµε αυτά- δεν είναι αυθαίρετη. Το διοικη-
τικό µέτρο επιβάλλεται, όταν συντρέχουν λόγοι δηµοσίου
συµφέροντος, οι οποίοι εξειδικεύονται στην τήρηση πειθαρχίας
στο Σώµα, στην αποτροπή διάπραξης νέων πειθαρχικών παρα-
πτωµάτων, στον επηρεασµό των διοικητικών διαδικασιών που εκ-
κρεµούν, στη διασφάλιση της ευρυθµίας στην εσωτερική
λειτουργία της υπηρεσίας και της εν γένει νοµιµότητας της δρά-
σης της. 

Εποµένως, το διοικητικό µέτρο της διαθεσιµότητας δεν επι-
βάλλεται σε όλες τις περιπτώσεις που διενεργείται ΕΔΕ σε βάρος
αστυνοµικού. Αυτά λέει ο νόµος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατηγορούνται για αν-
θρωποκτονία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Αυτά λέει. Σας λέω ότι το πειθαρχικό όργανο απο-
φασίζει. Περιµένετε την απόφασή του και µετά ελάτε να την κρί-
νετε. Η προβλεπόµενη δε τρίµηνη προθεσµία -για να σας πω και
αυτό- για την περαίωση των ένορκων διοικητικών εξετάσεων,
είναι ενδεικτική. Η διοίκηση υποχρεούται να ολοκληρώσει τη δια-
δικασία σε εύλογο χρόνο. Κριτήριο προσδιορισµού του εύλογου
χρόνου είναι η ανάγκη της διατύπωσης των πραγµατικών περι-

στατικών της εκάστοτε υπόθεσης και η διεξαγωγή όλων των
απαιτούµενων ανακριτικών πράξεων. 

Κάθε πειθαρχική διαδικασία για µας έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία, κύριε Ηλιόπουλε, για να ενισχύσουµε την εµπιστοσύνη των
πολιτών στην Ελληνική Αστυνοµία, στη διασφάλιση του δηµοσίου
συµφέροντος. Και όσοι καταγγέλλουν αστυνοµικούς γενικότερα
και αυτό να το ξέρετε, µπορούν να πληροφορηθούν το αποτέλε-
σµα της καταγγελίας, αλλά στην πειθαρχική διαδικασία δεν
υπάρχει η έννοια του διαδίκου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Όµως, θα πρέπει να ξέρετε και κάτι άλλο -και αυτό έγινε και
για τον σεβασµό των δικαιωµάτων των κατηγορουµένων, όλων
των κατηγορουµένων, κύριε Ηλιόπουλε, όχι µόνο οποιονδήποτε
και των αστυνοµικών, ότι οι προανακριτικές διαδικασίες και οι
ποινικές διαδικασίες είναι µυστικές. Αυτό λέει ο νόµος. Δεν επι-
τρέπεται η γνωστοποίηση στοιχείων για κατηγορούµενο. Αυτό το
έχετε ακούσει ποτέ; Εσείς θέλετε να βγάλετε και απόφαση σή-
µερα εδώ.

Επίσης, ότι αποτελέσµατα έχουν να κάνουν µε υγειονοµικές
επιτροπές αστυνοµικών που εξετάζονται όλοι οι αστυνοµικοί -
επειδή το θέτετε και αυτό- είναι απόρρητα στοιχεία που υπάγον-
ται στον νόµο περί προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Αυτά
θα τα κρίνει η δικαιοσύνη.

Κλείνω. Βρίσκεται ΕΔΕ σε εξέλιξη. Βρίσκεται ποινική διαδικα-
σία σε εξέλιξη. Υπάρχουν δικαιώµατα, υπάρχει η Σύµβαση των
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, υπάρχει τεκµήριο αθωότητας. Τα
έχετε ξανακούσει αυτά πιστεύω. Και σας λέω, λοιπόν, είναι στο
στάδιο αυτό. Υπάρχει έρευνα. Η άσκηση ποινικής δίωξης δεν συ-
νεπάγεται απαραίτητα την θέση του αστυνοµικού σε διαθεσιµό-
τητα. Θα δούµε το πειθαρχικό όργανο που συνεκτιµά όλα τα
γεγονότα. Δεν τα έχετε εσείς ούτε εγώ, κύριε Ηλιόπουλε τα στοι-
χεία αυτά. Τα έχει το πειθαρχικό όργανο και ο εισαγγελέας που
κρίνει. Ας τους αφήσουµε να βγάλουν απόφαση. 

Εµείς δεν υιοθετούµε τίποτα ούτε τη µία περίπτωση ούτε την
άλλη. Θα αναµένουµε τις αποφάσεις των αρµοδίων οργάνων, ως
οφείλουµε, σύµφωνα µε τον νόµο. Σας ευχαριστώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κατηγορούνται για αν-
θρωποκτονία. Είναι κατηγορούµενοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τε-
λείωσε η ερώτησή σας.

Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υφυπουργό.
Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 288/2-12-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κ.Ο.
«ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Έντονος προβληµα-
τισµός στην τοπική κοινωνία της Δράµας από τα σοβαρά λει-
τουργικά προβλήµατα και από τη µη πλήρη λειτουργία του
Καταστήµατος Κράτησης Νικηφόρου».

Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από περίπου έναν χρόνο τέτοιες ηµέρες,

πέρυσι τον Δεκέµβριο, ξεκινούσε η µερική λειτουργία του κατα-
στήµατος κράτησης στο Νικηφόρο Δράµας. Έναν χρόνο µετά
λίγα έχουν αλλάξει προς το καλύτερο, καθώς ακόµη δεν έχει ξε-
κινήσει η πλήρης λειτουργία του καταστήµατος κράτησης. Μά-
λιστα φαίνεται πως έχουν γίνει βήµατα και προς τα πίσω, καθώς
υπάρχουν σοβαρά λειτουργικά προβλήµατα στο κτήριο. 

Συγκεκριµένα οι πρόσφατες καταγγελίες αφορούν το σύστηµα
θέρµανσης, το οποίο δεν λειτουργεί, σε µία περίοδο µάλιστα που
επικρατούν στην περιοχή χαµηλές θερµοκρασίες. Εύλογα, λοι-
πόν, υπάρχουν διαµαρτυρίες από συγγενείς, καθώς οι συνθήκες
είναι πολύ δύσκολες στον τόπο µου. 

Κύριε Υπουργέ, η τοπική κοινωνία έκανε µεγάλη υποµονή, ανα-
µένοντας τη λειτουργία του καταστήµατος κράτησης του Νικη-
φόρου. Σήµερα, έναν χρόνο µετά από τη µερική έναρξη
λειτουργίας, η Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει σε ενέργειες για
την πλήρη λειτουργία παρ’ όλο που υπάρχει το απαραίτητο προ-
σωπικό και µεγάλη επιβάρυνση σε όλα τα καταστήµατα κράτη-
σης της χώρας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 5241



Οι πολίτες της Δράµας θέλουν να γνωρίζουν πότε θα λειτουρ-
γήσει πλήρως το κατάστηµα κράτησης. Επίσης η Κυβέρνηση
οφείλει να ενηµερώσει για το αν υπάρχουν λειτουργικά προβλή-
µατα, ποια είναι αυτά και κυρίως πώς και πότε θα επιλυθούν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι µε την ερώτηση που κάνετε, που

αφορά ένα καινούργιο σωφρονιστικό κατάστηµα και µάλιστα
αυτό της Δράµας, µου δίνετε την ευκαιρία να ενηµερώσουµε και
τους πολίτες για κάποια πράγµατα που έχουν να κάνουν µε το
σωφρονιστικό σύστηµα και ένα καινούργιο σωφρονιστικό κατά-
στηµα όπως αυτό.

Θα πρέπει να σας πω όµως, κάποιες βασικές αρχές. Για εµάς
η βελτίωση των συνθηκών κράτησης και η ασφάλεια του προσω-
πικού και των κρατουµένων των σωφρονιστικών καταστηµάτων
της χώρας αποτελεί µεγάλη προτεραιότητα του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, µε όρους σεβασµού των δικαιωµάτων
των κρατουµένων, τήρηση των υποχρεώσεων και των προδια-
γραφών που τίθενται σε διεθνές επίπεδο και για την αναζήτηση
βέλτιστων λύσεων όσον αφορά την αξιοποίηση διαθέσιµου
χώρου για τα σωφρονιστικά καταστήµατα. Γι’ αυτό και υπάρχει
το στρατηγικό σχέδιο 2024-2026 της Γενικής Γραµµατείας Αν-
τεγκληµατικής Πολιτικής για τη µεταρρύθµιση του σωφρονιστι-
κού συστήµατος, για το οποίο λήφθηκαν υπ’ όψιν η εθνική και η
ευρωπαϊκή σωφρονιστική νοµοθεσία, οι κανόνες σχετικά µε τη
µεταχείριση ατόµων που στερούνται την ελευθερία τους, η νο-
µολογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των, οι συστάσεις του Συµβουλίου της Ευρώπης και ειδικά της
Επιτροπής για την Πρόληψη των Βασανιστηρίων και της Απάν-
θρωπης, Ταπεινωτικής Μεταχείρισης-Τιµωρίας. 

Στους κύριους στόχους που έχουµε σαν Υπουργείο είναι η
βελτίωση των συνθηκών κράτησης, η αντιµετώπιση του υπερπλη-
θυσµού των σωφρονιστικών καταστηµάτων, η ενίσχυση των υπη-
ρεσιών υγείας, εκπαίδευσης, επανένταξης και
µετασωφρονιστικής πολιτικής. 

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν ξεκίνησε και το Σωφρονιστικό Κατά-
στηµα της Δράµας στις 19 Δεκεµβρίου του 2023, όπως είπατε
και εσείς. Είναι ένα κατάστηµα σωφρονιστικό σύγχρονων προ-
διαγραφών µε χωρητικότητα εξακοσίων κρατουµένων, το οποίο
ήδη συµβάλλει αποτελεσµατικά στην αποσυµφόρηση σωφρονι-
στικών καταστηµάτων και ιδίως αυτών της Κοµοτηνής και της Νι-
γρίτας Σερρών. 

Δεν έχουν αλλάξει λίγα και θα σας εξηγήσω στην πορεία, όπως
είπατε. Διότι ό,τι αφορά τα θέµατα που θέσατε περί δυσλειτουρ-
γιών, που έχουν να κάνουν µε προβλήµατα στα συστήµατα θέρ-
µανσης και αποχέτευσης, έχουν ήδη αποκατασταθεί σε όλες τις
πτέρυγες του καταστήµατος. Τις τελευταίες µέρες ολοκληρώ-
νονται και οι εργασίες ελέγχου λειτουργικότητας των συστηµά-
των ασφαλείας και πυρασφάλειας και αναµένεται η παράδοση
και πλήρης λειτουργία της τελευταίας πτέρυγας, της Ε’ πτέρυ-
γας, έως το πρώτο δεκαήµερο του Ιανουαρίου του 2025. 

Θα πρέπει να σας πω ότι από την έναρξη λειτουργίας τον Δε-
κέµβριο, που είπαµε πριν, του Σωφρονιστικού Καταστήµατος
Δράµας έχουν εγκριθεί πιστώσεις για λειτουργικές δαπάνες και
δαπάνες βελτίωσης των συνθηκών κράτησης ύψους 1.560.000
ευρώ, ενώ έχουν συναφθεί και βρίσκονται σε εξέλιξη συµβάσεις
της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής µε τις «Κτη-
ριακές Υποδοµές Α.Ε.», που αφορούν την επισκευή, συντήρηση
και εγγύηση καλής λειτουργίας του συνόλου του ηλεκτροµηχα-
νολογικού εξοπλισµού του καταστήµατος ύψους 150.000 ευρώ
και 339.985 ευρώ αντίστοιχα. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω και τι πληθυσµό έχουµε σή-
µερα και τι άλλο έχουµε κάνει, για να δείτε ότι έχουν αλλάξει
πάρα πολλά και το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχουν γίνει πολύ
σηµαντικά βήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό, τον κ. Νικολακόπουλο. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Νικολαΐδη. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ήρθα εδώ να αµφισβητήσω όσα λέτε.
Απλά, δεν µπορεί να έχω εγώ καλύτερη ενηµέρωση σήµερα από
εσάς. Σηµερινή είναι η ενηµέρωση ότι πτέρυγα που έχει κρατού-
µενους µέσα δεν έχει θέρµανση. Δεν είναι Αθήνα, στην Αθήνα
σήµερα δεν χρησιµοποιούµε θέρµανση. Στη Δράµα έχουµε
µηδέν βαθµούς. Οπότε οφείλετε να το διερευνήσετε. Γιατί, σας
λέω ξανά ότι, η ενηµέρωση που έχω είναι σηµερινή, γι’ αυτό δεν
µιλάω σε παρελθόντα χρόνο. Σήµερα δεν έχει µία πτέρυγα θέρ-
µανση. 

Αν λαµβάνατε υπ’ όψιν –για να συνεχίσω- και λέγατε ότι ασχο-
λείστε µε το κατάστηµα κράτησης, θα είχατε ιδρύσει το τµήµα
µεταγωγών στη Δράµα, που το ζητάει τόσο πολύ η αστυνοµική
διεύθυνση, κάτι το οποίο δεν το κάνετε. 

Και κύριε Υπουργέ, είπατε ότι σήµερα έχουµε περίπου το 55%
µε 60% των κρατουµένων. Δική σας δέσµευση και της Κυβέρνη-
σής σας ήταν ότι µέχρι τα τέλη του έτους του 2024 θα γεµίσει
το κέντρο κράτησης, ώστε να αποσυµφορηθούν οι φυλακές που
είπατε. Δεν έχει γίνει και το γνωρίζετε. Εκτός αν γίνει τις τελευ-
ταίες δεκαπέντε µέρες. 

Εγώ το 2023 έκανα δύο επίκαιρες ερωτήσεις στο Υπουργείο
σας, ώστε να δεσµευτείτε, γιατί έτσι άνοιξε. Γιατί αυτή η Κυβέρ-
νηση πιεζόµενη δεσµεύεται για να ανοίξει, όπως ακριβώς έγινε
µε το µετρό της Θεσσαλονίκης. Δεσµεύτηκε και βλέπετε σε τι κα-
τάσταση είµαστε σήµερα. Το θέµα δεν είναι να δεσµευόµαστε
και να κάνουµε επικοινωνιακά παιχνίδια. 

Οι ερωτήσεις είναι ξεκάθαρες. Γνωρίζετε ότι σήµερα σε πτέ-
ρυγα των φυλακών του Νικηφόρου Δράµας δεν υπάρχει θέρ-
µανση; Ή ψέµατα λένε σε µένα ή σε εσάς. Εύχοµαι να λένε σε
µένα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία στην
έναρξη και την πλήρη λειτουργία του συγκεκριµένου καταστή-
µατος. Θα σας πω ότι αυτό το κατάστηµα είναι από τα πρώτα
που σκέφτηκα εγώ προσωπικά. Το έχει επισκεφθεί ήδη ο Γενικός
Γραµµατέας Αντεγκληµατικής Πολιτικής, ο καινούργιος, και η
πρώην Γενική Γραµµατέας αρκετές φορές και τώρα και ο και-
νούργιος πάλι αυτές τις µέρες θα είναι εκεί, για να δούµε να µην
υπάρχει το παραµικρό πρόβληµα. 

Έχω τη διαβεβαίωση λοιπόν ότι έχουν επιλυθεί όλα τα προ-
βλήµατα θέρµανσης. Είναι φυσιολογικό, όταν ξεκινά να λειτουρ-
γεί µια φυλακή να παρουσιάζονται προβλήµατα τα οποία
προσπαθούµε να επιλύουµε. Άρα λοιπόν να είστε βέβαιος ότι θα
λυθούν όλα τα προβλήµατα. 

Ως προς το χρονοδιάγραµµα της πλήρους λειτουργίας του κα-
ταστήµατος θα πρέπει να σας πω ότι πλήρη λειτουργία θα
έχουµε το πρώτο δεκαήµερο του µηνός Ιανουαρίου, καθώς και
το τελευταίο χρονικό διάστηµα, και τώρα, συνεχώς, βρίσκονται
σε διαδικασία µεταγωγές κρατουµένων από άλλα σωφρονιστικά
καταστήµατα στο Σωφρονιστικό Κατάστηµα Δράµας. Είναι µια
διαδικασία που, όπως ξέρετε, µπορεί να έχουν ληφθεί αποφάσεις
να µεταχθούν κρατούµενοι, αλλά απαιτεί χρόνο η κάθε µεταγωγή
και απαιτεί ασφάλεια η µεταγωγή, άρα υποµονή. 

Σας επισηµαίνω λοιπόν επίσης και κάτι το οποίο νοµίζω ότι το
αντιλαµβάνεστε, ότι η πλήρωση των προβλεπόµενων θέσεων
ενός καινούργιου σωφρονιστικού καταστήµατος είναι µια διαδι-
κασία που πρέπει να γίνεται σταδιακά, ακριβώς για να δοκιµά-
ζουµε και να βλέπουµε ότι δεν παρουσιάζονται προβλήµατα, για
να διασφαλιστεί η τήρηση όλων των απαιτούµενων προδιαγρα-
φών και κανόνων λειτουργίας και για την αποτελεσµατική του λει-
τουργία. 

Τώρα, όσον αφορά την πληρότητα να πούµε συγκεκριµένα
πράγµατα. Η πληρότητα του εν λόγω σωφρονιστικού καταστή-
µατος στις 6-12-2024, που έχω τον ακριβή αριθµό, ανερχόταν σε
ποσοστό 60%, δηλαδή τριακόσιοι εξήντα κρατούµενοι. Τον Αύ-
γουστο του ίδιου έτους ήταν 17%, δηλαδή εκατόν πέντε κρατού-
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µενοι. Βλέπετε µεγάλη πρόοδο και το αντιλαµβάνεστε και το πα-
ραδέχεστε. Θα σας πω λοιπόν, ότι µέχρι το τέλος του έτους,
όπως έχουµε δεσµευτεί, η πληρότητα θα ανέλθει σε ποσοστό
75%, δηλαδή 480 κρατούµενοι, και αποµένει το πρώτο δεκαή-
µερο και η τελευταία πτέρυγα, η πτέρυγα Ε’, για να έχουµε
πλήρη λειτουργία. Αυτό είναι.

Βλέπετε, λοιπόν, πως ό,τι δεν έχει γίνει, είπατε, εδώ και είκοσι
µε εικοσιπέντε χρόνια, γίνεται σε πολύ σύντοµο χρονικό διά-
στηµα αυτό το έτος. Τώρα να σας πω για την στελέχωση του σω-
φρονιστικού καταστήµατος -να σας δώσω και αυτό το στοιχείο-
µε υπαλλήλους, µε δυναµικό όλων των κατηγοριών και ειδικοτή-
των. Ο συνολικός αριθµός οργανικών θέσεων είναι διακόσιες πε-
νήντα οχτώ. Έχουν ήδη καλυφθεί οι διακόσιες δεκαεννιά θέσεις,
το ποσοστό είναι 84,88%. Έχουν δεσµευτεί προς πλήρωση άλλες
τριάντα πέντε οργανικές θέσεις. Και θα έχουµε πλέον ένα ποσο-
στό 98,44%. Κινούµαστε, λοιπόν, στην αντιµετώπιση του διαχρο-
νικού προβλήµατος της συµφόρησης των εµπορικών
καταστηµάτων, χρησιµοποιώντας κάθε καινούργιο εξοπλιστικό
κατάστηµα µε εξορθολογισµό και βελτίωση των υφιστάµενων
δοµών, και ένα από αυτά, σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα και τις
καλές πρακτικές, είναι και το συγκεκριµένο. 

Η εύρυθµη λειτουργία όλων των υπηρεσιών και η ουσιαστική
αντιµετώπιση των ζητηµάτων που έχουν να κάνουν µε τέτοια κα-
ταστήµατα, είναι για εµάς πολύ σηµαντική. Καταβάλλονται συ-
νεχείς προσπάθειες για να λειτουργήσει. Και πιστέψτε µε
καταβάλαµε πολλές προσπάθειες για να γίνουν βήµατα και να
φτάσουµε σε αυτό τον αριθµό, που θα πρέπει να αναγνωρίσετε
ότι δεν είχαν γίνει όλα τα προηγούµενα χρόνια. Κάνουµε όλες
τις απαραίτητες ενέργειες για την αναβάθµιση του σωφρονιστι-
κού συστήµατος. Και νοµίζω ότι µε την λειτουργία του καταστή-
µατος της Δράµας, θα δείτε ότι στο επόµενο διάστηµα θα είναι
πλήρες και θα βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο τις συνθήκες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Να συνεχίσουµε µε δύο ανακοινώσεις στο Σώµα.
Ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό από 22-12-2024 έως 29-12-2024. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, Ο Βουλευτής κ. Παρασκευάς (Πάρις) Κουκουλόπου-

λος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, λόγω µε-
τάβασής του στον Καναδά για ιδιωτικούς λόγους, από
20-12-2024 έως 7-1-2025. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την όγδοη µε αριθµό 299/3-12-2024

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Φθιώτιδος κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «Προβληµατική η αστυνόµευση στην Περι-
φερειακή Ενότητα (Π.Ε.) Φθιώτιδας - Συνεχίζεται η υποστελέ-
χωση της Διεύθυνσης Αστυνοµίας (Δ.Α.) Νοµού Φθιώτιδας».

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, από τις 29 Αυγούστου του τρέχοντος έτους

είχα καταθέσει ερώτηση για το ζήτηµα της έλλειψης ουσιαστικής
αστυνόµευσης στον Νοµό της Φθιώτιδας. Απάντηση δεν έλαβα.
Για αυτό τον λόγο επανήλθα µε επίκαιρη ερώτηση. Και ενώ πρό-
σφατα ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, σε δήλωσή του
ανέφερε ότι η ελληνική περιφέρεια συνιστά µια όαση χωρίς εγ-
κληµατικότητα, τα όσα λαµβάνουν χώρα καθηµερινά, όχι µόνο
σε άλλες γωνιές της πατρίδας µας, αλλά συγκεκριµένα στην πε-
ριοχή της Φθιώτιδας, σε καµµία περίπτωση δεν επιβεβαιώνουν
τα λεγόµενα του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, πράγµα το
οποίο πιστοποιείται και από τους εκπροσώπους των αστυνοµι-
κών. 

Θα σας διαβάσω ένα απόσπασµα από επιστολή, την οποία

έχετε λάβει, της Ένωσης Αστυνοµικών Υπαλλήλων Φθιώτιδας, οι
οποίοι αναφέρουν ότι το να αντιµετωπίζονται οι κάτοικοι της
επαρχίας σαν δεύτερης κατηγορίας πολίτες και οι αστυνοµικοί
σαν αλλοτινοί κολίγοι δεν τιµά κανέναν. Τόσο η πολιτική όσο και
η φυσική ηγεσία κωφεύει, έχοντας αφήσει πλέον την αστυνό-
µευση του Νοµού Φθιώτιδας στην τύχη της. 

Και για ποιον λόγο αναφέρουν αυτό που αναφέρουν οι εκπρό-
σωποι των αστυνοµικών; Να δούµε και την πραγµατική εικόνα.
Σε ένα σύνολο περίπου πεντακοσίων ενενήντα οργανικών θέ-
σεων, έχουµε πάνω από εβδοµήντα κενές οργανικές θέσεις.
Μέχρι το τέλος του έτους θα συνταξιοδοτηθούν και περί τους εί-
κοσι πέντε αστυνοµικούς. Και έχουν αποσπαστεί εκτός της διεύ-
θυνσης πάνω από εκατό αστυνοµικοί υπάλληλοι. Στη Λαµία το
ΑΤ της έδρας επιχειρούν µόλις εβδοµήντα αστυνοµικοί. Θα πρέ-
πει εδώ να αναφέρουµε ότι δεν βγαίνει πολλές φορές τη νύχτα
περιπολικό, βγαίνει πρωί και απόγευµα, και πάντοτε µε ένα και
µόνο άτοµο. Στον Δήµο Λοκρών επιχειρούν δεκατρείς αστυνοµι-
κοί, στον δεύτερο µεγαλύτερο δήµο της περιοχής. Στον Δήµο
Μακρακώµης, Στυλίδας, Αµφίκλειας και Ελάτειας επιχειρούν
µόλις δώδεκα, το οποίο σηµαίνει ότι πρέπει να καλύψουν τρεις
βάρδιες, µε αδιάθετα και µε ρεπό. Και εδώ εννοείται ότι δεν
υπάρχει η δυνατότητα για δεύτερο αστυνοµικό στο περιπολικό.
Στο τµήµα των Καµένων Βούρλων –άκουσον-άκουσον- επιχει-
ρούν µόλις επτά, οι οποίοι βγαίνουν και µε το περιπολικό. Και σε
πολλές περιπτώσεις δεν βγαίνουν τα νούµερα και οι αριθµοί για
να λάβουν και την άδεια των Χριστουγέννων και της Πρωτοχρο-
νιάς. 

Η ερώτηση είναι πολύ απλή, κύριε Υπουργέ. Τι µέτρα θα λά-
βετε προκειµένου να αντιστραφεί αυτή η εικόνα την οποία βιώ-
νουµε στη Φθιώτιδα και την καταγγέλλουν και οι συνδικαλιστές
της Αστυνοµίας; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαρακιώτη. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, πρώτα από όλα
να διευκρινίσω ότι η γραπτή ερώτηση έχει απαντηθεί ήδη. Ενδε-
χοµένως να την αναζητήσετε. Αλλά, παρ’ όλα αυτά, βεβαίως να
σας εξηγήσω και εδώ τα θέµατα που αφορούν την Αστυνοµική
Διεύθυνση Φθιώτιδας.

Κατ’ αρχάς να σας πω γενικώς ότι εµάς µας ενδιαφέρει και
φροντίζουµε για την αναβάθµιση της ποιότητας των αστυνοµικών
υπηρεσιών όλων των περιοχών, και αυτό απαιτεί ένα συνολικό,
συστηµατικό και υπεύθυνο σχεδιασµό και µια ορθολογική κατα-
νοµή του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Η διασφάλιση
του υψηλότερου δυνατού επιπέδου απόδοσης των περιφερει-
ακών αστυνοµικών υπηρεσιών είναι διαρκής µας επιδίωξη και µε-
ριµνούµε για την επαρκή στελέχωση όλων των αστυνοµικών
διευθύνσεων µε ανθρώπινο δυναµικό, αξιολογώντας και αξιοποι-
ώντας όσο τον δυνατόν καλύτερα και ορθολογικά τη συνολική
δύναµη του σώµατος. 

Στο πλαίσιο των τακτικών και συµπληρωµατικών µεταθέσεων
του έτους 2023 για την Αστυνοµική Διεύθυνση Φθιώτιδας, µετά
από εκτίµηση και των υπηρεσιακών αναγκών, προκηρύχθηκαν
δεκατέσσερις αστυνοµικού προσωπικού και µία θέση ειδικού
φρουρού, που καλύφθηκαν στο σύνολό τους. Το ποσοστό κάλυ-
ψης των οργανικών θέσεων του προσωπικού της Αστυνοµικής
Διεύθυνσης Φθιώτιδας ανέρχεται σε ποσοστό 88,17%. 

Ωστόσο θα πρέπει να σας πω ότι στοιχεία τα οποία αφορούν
την οργάνωση, τη διάρθρωση, τη σύνθεση, την κατανοµή των
υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι πληροφορίες που
άπτονται ζητηµάτων ασφαλείας και δεν κοινοποιούνται περαι-
τέρω, ούτε µπορούν να δηµοσιοποιηθούν. Είναι θέµατα ασφά-
λειας. Παρέχεται, όµως, η δυνατότητα στον Γενικό Περιφερειακό
Αστυνοµικό Διευθυντή Στερεάς Ελλάδας και στον Διευθυντή της
Αστυνοµικής Διεύθυνσης της συγκεκριµένης να αποσπούν προ-
σωπικό µέχρι τον βαθµό του Αστυνόµου Α’, ανάλογα µε τις υπη-
ρεσιακές ανάγκες που προκύπτουν κάθε φορά, στην εκάστοτε
υπηρεσία. Και κάθε φορά που παρουσιάζονται ελλείψεις σε
αστυνοµικό προσωπικό, πρέπει να µεριµνούν για την άρση των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 5243



προβληµάτων αυτών, έτσι ώστε να µην δηµιουργείται κενό αστυ-
νόµευσης και να γίνονται και ενισχύσεις προσωπικού από άλλες
υφιστάµενες υπηρεσίες.

Τέλος, θα πρέπει να σας πω ότι για την αστυνόµευση της Δι-
εύθυνσης Αστυνοµίας της Φθιώτιδας οι αρµόδιες υπηρεσίες,
εκτός από την παράλληλη δραστηριοποίηση των υπολοίπων ει-
δικών επιχειρησιακών οµάδων, διενεργούν σε καθηµερινή βάση,
όλο το εικοσιτετράωρο, στοχευµένους και συστηµατικούς ελέγ-
χους και εξειδικευµένες δράσεις, όπως εποχούµενες περιπολίες,
εξορµήσεις, συγκρότηση συνεργείων οµάδων ελέγχου, µε σκοπό
την πρόληψη και αποτροπή τέλεσης αξιόποινων πράξεων και βέ-
βαια την εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες
και την οµαλή και αρµονική διαβίωση αυτών.

Για να δούµε δε την αποτελεσµατικότητα του σχεδιασµού και
να δούµε αν χρειάζονται παρεµβάσεις σε ελλείψεις ή οτιδήποτε,
θα πρέπει να δούµε και τα αποτελέσµατα και να δούµε και αριθ-
µούς. Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω και στοιχεία για να
µπορέσουµε να κρίνουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολακόπουλο.
Έχετε τον λόγο, κύριε Σαρακιώτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτησή µου

ήταν πολύ συγκεκριµένη και δεν έλαβα καµµία απάντηση. Τώρα
το ποσοστό 88,17% δεν γνωρίζω που το βρίσκετε, όταν έχουµε
πεντακόσιες ενενήντα οργανικές και πάνω από εκατό, γύρω
στους εκατόν δέκα, έχουν αποσπαστεί εκτός της διεύθυνσης, και
έχουµε και ενενήντα κενές οργανικές θέσεις µε τις αποχωρήσεις,
δεν ξέρω πώς φτάνουµε στο 89% περίπου.

Είναι δυνατόν σε ένα τµήµα, και συγκεκριµένα στα Καµένα
Βούρλα, που υπερπολλαπλασιάζεται ο πληθυσµός το καλοκαίρι,
να επιχειρούν επτά αστυνοµικοί σε τρεις βάρδιες; Σε τρεις βάρ-
διες; Δύο πρέπει να υπάρχουν στο περιπολικό σε όλη τη Φθιώ-
τιδα. Πολύ σπάνια βγαίνει περιπολικό µε δύο άτοµα. Μεριµνάτε
για την ασφάλεια των εργαζοµένων κατ’ αυτόν τον τρόπο, να πη-
γαίνουν σε ληστείες, σε κλοπές και τα λοιπά, βράδυ ένας και
µόνο αστυνοµικός; Στην Αµφίκλεια δεν βγαίνει το πρωί περιπο-
λικό, παρά-Παρνάσσιος δήµος µε πολύ µεγάλη έκταση. Αλλά,
κατά τα άλλα, µεριµνάτε για την ασφάλεια. Σας λέω ότι στο
τµήµα της έδρας, το ΑΤ Λαµίας, δεν βγάζει περιπολικό σε όλες
τις βάρδιες. Και µας λέτε για 90% και ότι είναι διαρκής επιδίωξή
σας η ασφάλεια; 

Θα νιώθατε ασφαλείς εσείς, κύριε Υφυπουργέ, να κατοικείτε
σε µια περιοχή που στο τµήµα της επιχειρούν δέκα αστυνοµικοί
σε τρεις βάρδιες; Βάλτε µέσα και τα αδιάθετα, βάλτε µέσα και
τα ρεπό, για να αντιληφθούµε ποιος είναι αριθµός της πραγµα-
τικής δύναµης. 

Από εκεί και πέρα σας διαβάζω τοποθέτηση προ ηµερών, στις
18 Νοεµβρίου 2024, του Προέδρου των Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Φθιώτιδας. Τα περιστατικά κλοπών και διαρρήξεων είναι καθη-
µερινά ιδίως στους περιφερειακούς δήµους αλλά τα περισσό-
τερα δεν καταγγέλλονται και η εικόνα που καταγράφεται
επισήµως είναι διαφορετική. Ο ίδιος σε συνέντευξή του δηλώνει
ότι πρώτη φορά στα είκοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας του στον
κλάδο υπάρχει τέτοια εικόνα διάλυσης στο αστυνοµικό σώµα. 

Από την άλλη ο κύριος Υπουργός µας λέει ότι δεν υπάρχει εγ-
κληµατικότητα στη Φθιώτιδα και στη Στερεά Ελλάδα. Έχω σειρά
δηµοσιευµάτων. «Μπαράζ διαρρήξεων στην όαση µη εγκληµατι-
κότητας της Φθιώτιδας». «Στο πόδι κάτοικοι της ανατολικής
Φθιώτιδας για απανωτές διαρρήξεις και κλοπές». Προ ηµερών
είχαµε συναντήσεις δύο δηµάρχων, του δηµάρχου Λοκρών και
του δηµάρχου Καµένων Βούρλων µε τον αστυνοµικό διευθυντή
για να παραπονεθούν για την κατάσταση που βιώνουν στις πε-
ριοχές τους οι πολίτες και αντί να λάβουµε απαντήσεις για το
πώς θα ενισχυθεί η αστυνοµική διεύθυνση µας λέτε ότι είναι όλα
καλά και έχουµε πολύ µεγάλο ποσοστό κάλυψης. 

Τονίζω και πάλι ότι δεν είναι δυνατόν δεκατρείς ή δώδεκα
αστυνοµικοί να επιχειρούν σε ένα δήµο για τρεις βάρδιες. Δεν
υπάρχει αστυνόµευση όπως θα πρέπει να υπάρχει σε µια πε-
ριοχή η οποία δεν είναι άκρως αποµακρυσµένη. Είναι λίγα χιλιό-
µετρα µόλις από την Αθήνα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαρακιώτη. 
Τα νούµερα δεν κάνουν ποτέ λάθος.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, σας έδωσα στοιχεία που προκύ-
πτουν από την Υπηρεσία. Αυτός ο αριθµός δεν µπορεί να αµφι-
σβητηθεί. Είναι από τις αρµόδιες υπηρεσίες της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Από την άλλη όµως σας εξήγησα ότι το πώς γίνεται
αυτή η κατανοµή των θέσεων, αν κάποια δύναµη έχει πάει σε ένα
συγκεκριµένο αστυνοµικό τµήµα, σε κάποιο άλλο, σε µια υπηρε-
σία ασφάλειας αυτό είναι ένα θέµα εσωτερικής κατανοµής. Είναι
ζήτηµα ασφάλειας που δεν µπορεί να γνωστοποιηθεί ούτε να συ-
ζητηθεί. 

Εσείς µου αναφέρετε κάποια περιστατικά. Δεν ξέρω από πού
προκύπτουν, πώς τα έχετε διασταυρώσει, αν εσείς ο ίδιος τα
έχετε διαπιστώσει και διασταυρώσει αλλά σε κάθε περίπτωση
εγώ σας λέω ότι υπάρχει δυνατότητα από τον αστυνοµικό διευ-
θυντή και τον γενικό Περιφερειακό Αστυνοµικό Διευθυντή, να κα-
λύπτουν τα κενά και βέβαια και το Υπουργείο όπου χρειάζεται
κενό να καλύπτει. Επανεξετάζουµε. Αυτό δεν είναι κάτι στατικό.
Κάθε φορά οι ανάγκες αλλάζουν. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε κάποιους αριθµούς. Τον Νοέµ-
βριο 2024 στο πλαίσιο τακτικών εκτεταµένων αστυνοµικών επι-
χειρήσεων που υλοποιήθηκαν στην περιοχή εδαφικής
αρµοδιότητας της γενικής περιφερειακής αστυνοµικής υπηρε-
σίας Στερεάς Ελλάδος είχαµε σηµαντικό αριθµό αστυνοµικών
ελέγχων. Πρέπει να βλέπουµε τους αριθµούς για να δούµε τι
κάνει η Αστυνοµία. Λοιπόν, είχαµε τρεις χιλιάδες ογδόντα έξι
ελέγχους οχηµάτων, τρεις χιλιάδες εννιακόσιους δεκατρείς ελέγ-
χους ατόµων, εκδηλώθηκαν όλες οι προβλεπόµενες υπηρεσια-
κές και δικονοµικές ενέργειες και είχαµε εκατόν τριάντα έξι
προσαγωγές -µιλάω για τον Νοέµβριο 2024- ογδόντα πέντε συλ-
λήψεις και βεβαιώθηκαν χίλιες πέντε παραβάσεις του Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας. 

Για να δούµε τώρα και την αποτελεσµατική δραστηριοποίηση
των υπηρεσιών της Διεύθυνσης Αστυνοµίας Φθιώτιδας που συµ-
µετέχουν στις ευρύτερες επιχειρήσεις να σας πω αστυνοµικές
επιχειρήσεις που διενεργήθηκαν στην περιφέρεια Στερεάς Ελ-
λάδος και επιτυχίες σηµαντικές που έγιναν από τις αστυνοµικές
δυνάµεις της περιοχής. Στις 7 Νοεµβρίου 2024 είχαµε σύλληψη
είκοσι τριών ατόµων, έλεγχο χιλίων εκατόν είκοσι εννέα ατόµων
και εννιακοσίων ενός οχηµάτων. Προσήχθησαν τριάντα επτά
άτοµα. Βεβαιώθηκαν διακόσιες ενενήντα τρεις παραβάσεις του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Στις 11 Νοεµβρίου 2024 δεκαεννέα
άτοµα συνελήφθησαν, ελέγχθηκαν επτακόσια εξήντα, εξακόσια
είκοσι τέσσερα οχήµατα ελέγχθηκαν, προσήχθησαν είκοσι επτά
άτοµα, βεβαιώθηκαν διακόσιες τριάντα επτά παραβάσεις. Στις
18 Νοεµβρίου συνελήφθησαν δεκαεννέα άτοµα, ελέγχθηκαν εν-
νιακόσια εβδοµήντα δύο, εξακόσια ογδόντα οκτώ οχήµατα
ελέγχθηκαν, προσήχθησαν τριάντα πέντε άτοµα και βεβαιώθηκαν
εκατόν ενενήντα έξι παραβάσεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας. Στις 29 Νοεµβρίου 2024, ελέγχθηκαν χίλια πενήντα δύο και
οκτακόσια εβδοµήντα τρία οχήµατα. Προσήχθησαν τριάντα επτά
άτοµα, βεβαιώθηκαν διακόσιες εβδοµήντα εννέα παραβάσεις
του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. 

Να δούµε και κάποια στοιχεία εγκληµατικότητας και εξιχνιά-
σεων που µας ενδιαφέρουν στην περιοχή της Αστυνοµικής Διεύ-
θυνσης Φθιώτιδας. Έχουµε, λοιπόν, το πρώτο δεκάµηνο του
2024 σε σχέση µε το πρώτο δεκάµηνο του 2023 κάποια συγκρι-
τικά στοιχεία. Έχουµε µια µείωση της τάξεως των 10,19 στις πε-
ριπτώσεις διάπραξης αδικήµατος απάτης µε τη χρήση
υπολογιστή, 19,16 στις κλοπές-διαρρήξεις, 10,38 µείωση στις
κλοπές τροχοφόρων, 13,7 µείωση στις παραβάσεις του νόµου
περί όπλων, 25% στις περιπτώσεις διάπραξης του αδικήµατος
της πλαστογραφίας. 

Παρ’ όλα αυτά, οι δράσεις αστυνόµευσης -σας το είπα και
πριν- έχουν διαρκή χαρακτήρα. Διαρκώς αξιολογούνται και επι-
καιροποιούνται ανάλογα των υφιστάµενων συνθηκών που βέβαια
αλλάζουν. Συνεχίζουµε όµως συστηµατικά και µε αµείωτη ένταση
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στην κατεύθυνση της διασφάλισης της νοµιµότητας, της άµεσης
ανταπόκρισης και στην εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας
των πολιτών και στη συγκεκριµένη αστυνοµική διεύθυνση, όπως
παντού σε όλη τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συζητήσουµε την τέταρτη µε αριθµό 290/2-12-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηµαθίας της
Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Βασιλείου Κοτίδη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εγκαθίδρυση Αστυνοµικού
Τµήµατος στη Βεργίνα Ηµαθίας».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η Βεργίνα και η ευρύτερη περιοχή αποτελούν

πόλο έλξης για επισκέπτες από όλο τον κόσµο καθώς εκεί βρί-
σκονται τα κυριότερα µνηµεία του αρχαίου µακεδονικού πολιτι-
σµού. Όλη η περιοχή είναι ένα απέραντο µουσείο. Οι
µικροκλοπές και οι προσπάθειες αρχαιοκαπηλίας συνιστούν
µέρος της καθηµερινότητας. Χαρακτηριστικά σας αναφέρω ότι
ο επαρχιακός δρόµος µπροστά από το νέο Πολυκεντρικό Μου-
σείο των Αιγών µετατρέπεται σε ένα τεράστιο πάρκινγκ µε τον
κίνδυνο ατυχήµατος να είναι ορατός ανά πάσα στιγµή. Ειδικά
στις ηµέρες ελεύθερης εισόδου στα µουσεία της χώρας η εικόνα
είναι τραγική. Γίνονται µεν σποραδικοί αστυνοµικοί έλεγχοι αλλά
η ύπαρξη Αστυνοµικού Τµήµατος στη Βεργίνα -προϋπήρχε στη
Βεργίνα αστυνοµικός σταθµός- θα εµπέδωναν απόλυτα το αί-
σθηµα ασφάλειας τόσο των επισκεπτών όσο και των κατοίκων. 

Παρά τη θετική εισήγηση του Αστυνοµικού Διευθυντή Ηµαθίας
αντικειµενικοί λόγοι εµποδίζουν τη δυνατότητα επάνδρωση
στους αστυνοµικούς σταθµούς στην περιοχή. Ανασταλτικό πα-
ράγοντα σε αυτό το αίτηµα αποτελούν οι αποσπάσεις και οι προ-
σωρινές µετακινήσεις αστυνοµικού προσωπικού για την κάλυψη
τακτικών και έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών στη χώρα. Τώρα
τον χειµώνα περίπου 60 και 90 το καλοκαίρι, κύριε Υπουργέ, λεί-
πουν από την Ηµαθία. Ένα ολόκληρο ΑΤ της Βέροιας λείπει κάθε
µήνα. Όµως, κύριε Υπουργέ, για µια περιοχή µεγάλης πολιτιστι-
κής και αρχαιολογικής αξίας θα πρέπει να βρεθεί τρόπος να εξα-
σφαλιστεί και η άνεση των επισκεπτών και η ασφάλεια των
κατοίκων της περιοχής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κοτίδη. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι το οποίο ανέφερα και
πριν. Η ουσιαστική αντιµετώπιση των ζητηµάτων αστυνοµικής
φύσεως καθώς και η αναβάθµιση της ποιότητας αστυνόµευσης
όλων των περιοχών εξαρτάται από έναν συνολικό συστηµατικό
υπεύθυνο σχεδιασµό της οργανωτικής δοµής των αστυνοµικών
υπηρεσιών καθώς και από την ορθολογική και αποδοτική διαχεί-
ριση του ανθρώπινου δυναµικού και του υλικοτεχνικού εξοπλι-
σµού. 

Να πούµε τα κριτήρια για την ίδρυση µιας νέας αστυνοµικής
υπηρεσίας. Για να γίνει ένας σχεδιασµός, για να γίνει µια και-
νούργια εθνική υπηρεσία, πρέπει να ληφθούν σε κάθε περιοχή
συγκεκριµένα κριτήρια. Αυτά είναι τα εγκληµατολογικά δεδο-
µένα, τα ιδιαίτερα γεωµορφολογικά και πληθυσµιακά δεδοµένα,
το οδικό δίκτυο, οι χιλιοµετρικές αποστάσεις, η προσβασιµότητα
στα αστικά κέντρα και γενικά τα κυκλοφοριακά προβλήµατα, οι
ιδιαιτερότητες και οι λοιπές τοπικές ιδιοµορφίες, οι µεταβολές
που επήλθαν στον διοικητικό χάρτη στην εφαρµογή του σχεδίου
του «Καλλικράτη», οι δυνατότητες κάλυψης των στεγαστικών
αναγκών της υπηρεσίας ώστε ως έδρα τελικά να επιλεγούν και
να προτιµηθούν περιοχές που υπάρχουν κατάλληλα δηµόσια ή
ακόµα και δωρεάν, πολλές φορές, παραχωρηθέντα κτίρια. 

Με αυτά τα κριτήρια θα σας πω, λοιπόν, ότι στην αστυνοµική
διεύθυνση Ηµαθίας λειτουργούν το επιτελείο, οι υφιστάµενες
υπηρεσίες, το αστυνοµικό τµήµα, το τµήµα ασφαλείας και το
τµήµα τροχαίας Βέροιας που αστυνοµεύουν αποτελεσµατικά τη
δηµοτική ενότητα Βεργίνας του δήµου Βέροιας, όπως θα δούµε

και από τους αριθµούς στην πορεία. Αλλά θα σας πω και το εξής:
Μέχρι τώρα δεν έχει περιέλθει στην αρµόδια διεύθυνση του αρ-
χηγείου οποιοδήποτε αίτηµα από την αρµόδια υπηρεσία για αλ-
λαγές στην οργανωτική δοµή της Διεύθυνσης Αστυνοµίας
Ηµαθίας και συγκεκριµένα για την ίδρυση ΑΤ στη δηµοτική ενό-
τητα Βεργίνας. 

Σε κάθε περίπτωση όµως το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη επανεκτιµά διαρκώς τις ανάγκες, αξιολογεί κάθε πρόταση
και στο πλαίσιο αυτής της διαδικασίας κάνει τις απαραίτητες
ενέργειες για τη µεταβολή της οργανωτικής δοµής και την ανα-
κατανοµή του προσωπικού ώστε να καλύπτονται τυχόν ελλείψεις
και να εξασφαλίζονται οι λειτουργικές και επιχειρησιακές ανάγ-
κες. Ο ρόλος της Ελληνικής Αστυνοµίας δεν είναι στατικός. Δια-
µορφώνεται πάντοτε µε βάση τις εκάστοτε κοινωνικές ανάγκες.
Όλες οι δράσεις, όλες οι αποστολές επαναπροσδιορίζονται στην
κατεύθυνση της πρόληψης και καταστολής του εγκλήµατος και
θα συνεχίσουµε εντατικά µε αµείωτη ένταση µε απώτερο σκοπό
την ενίσχυση της αστυνοµικής παρουσίας στη βελτίωση της κα-
θηµερινότητας της κοινωνίας και την αναβάθµιση της ποιότητας
ζωής όλων των πολιτών. 

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω και κάποια στοιχεία για
να δούµε τι γίνεται στην περιοχή αυτή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Κύριε Κοτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τυγχάνει να είµαι γιος

αστυνοµικού και είµαι πολύ ευαίσθητος στα θέµατα της Αστυνο-
µίας. 

Φυσικά η Αστυνοµική Διεύθυνση Ηµαθίας προσπαθεί και κάνει
σωστά τη δουλειά της, αλλά είναι αποτέλεσµα της θυσίας των
ίδιων των αστυνοµικών, όσο µπορούν και όσο τους επιτρέπουν
οι δυνάµεις τους. Κάποια στιγµή θα κουραστούν, όπως και σε
άλλα µέρη της χώρας µας. 

Μας αναφέρατε τη µείωση της εγκληµατικότητας, όµως τα
στοιχεία αναφέρονται σε όλο τον νοµό. Εµείς µιλάµε γενικά για
τον χώρο που έρχονται επισκέπτες από όλο τον κόσµο. Είναι ιδι-
αίτερης σηµασίας και προϋπήρχε, ξαναλέω, ο σταθµός εκεί.

Η Αστυνοµική Διεύθυνση Ηµαθίας διαθέτει τετρακόσιες
τριάντα οργανικές θέσεις. Τώρα αυτή τη στιγµή είναι δεκατρείς
κενές. Σας αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι στη Σχολή Αστυφυλά-
κων της Νάουσας -έχει σχέση αυτό- υπηρετούν τριάντα επτά
άτοµα, που θέλουν άλλα δώδεκα εκεί, εκ των οποίων είναι µόνο
δεκατρείς οι µεταθέσεις κι όχι από την Αττική και από τη Θεσσα-
λονίκη και δεκαπέντε είναι αποσπασµένοι από τη Διεύθυνση Ηµα-
θίας. Δηλαδή, πάλι από εκεί παίρνουν άτοµα. Σωστά έγινε και η
σχολή, αλλά ας έρθουν µε µεταθέσεις άτοµα εξ ολοκλήρου για
να επανδρώσουν τη σχολή. 

Το 25% της δύναµης της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Ηµαθίας
βρίσκεται αλλού για την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών όλων των
άλλων περιοχών. Θα πρέπει να βρεθεί ορθολογικός τρόπος κα-
τανοµής και συνεισφοράς των υπηρεσιακών αναγκών. Να υπάρ-
χει κάποια αναλογία. Δεν µπορεί εκατό άτοµα να φεύγουν από
µία δύναµη τετρακοσίων τριάντα ατόµων και από χίλια άτοµα δύ-
ναµη να φεύγουν πάλι τα ίδια άτοµα µε αποσπάσεις. Δεν πρέπει
να αποσπάται προσωπικό για την κάλυψη άλλων περιοχών, όταν
δεν επαρκούν οι τακτικές ανάγκες κάθε υπηρεσίας. Το 2023
ήρθαν δώδεκα άτοµα στην Ηµαθία, έφυγαν όµως δεκατρία µε το
όριο ηλικίας. Επαναλαµβάνω, είµαστε τυχεροί που δεν θρηνή-
σαµε θύµατα µέχρι στιγµής. Κι όχι µόνο αυτό. Η ύπαρξη πολλών
µαγαζιών στο κέντρο της Βεργίνας αποτελεί πόλο έλξης µικρο-
κακοποιών για µια κατάσταση που µεταφέρεται και στην ιδιωτική
περιουσία των κατοίκων. 

Καλύτερα, όµως, όπως λέµε και όπως σίγουρα εσείς συµφω-
νείτε, είναι να προλαµβάνουµε παρά να καταστέλλουµε. Ασφαλώς,
κύριε Υπουργέ, η ύπαρξη τόσων αρχαιολογικών θησαυρών στην
περιοχή αποτελεί δέλεαρ για τους αρχαιοκάπηλους, εγχώριους
και µη. Οφείλουµε να προστατεύσουµε τα αρχαιολογικά µας ευ-
ρήµατα πάση θυσία. Εάν εσείς θέλετε µπορείτε να δώσετε λύση
στο χρόνιο αυτό πρόβληµα. Περιµένουµε να µας πείτε συγκεκρι-
µένα αν θα καλυφθεί η Αστυνοµική Διεύθυνση Ηµαθίας µε τα πα-
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ραπάνω άτοµα και συγκεκριµένα για το Τµήµα της Βεργίνας. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κοτίδη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ.
Κύριε συνάδελφε, θέσατε κι εσείς κάποια θέµατα που έχουν

να κάνουν µε την στελέχωση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης στην
Ηµαθία και γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να σας δώσω και κάποια
στοιχεία για να σας πω ότι µετά από εκτίµηση των αναγκών της
περιοχής και για την ενίσχυση αστυνόµευσης για την πλέον
επαρκή στελέχωση αυτής της υπηρεσίας, στο πλαίσιο των τακτι-
κών και συµπληρωµατικών µεταθέσεων για το 2023 και το 2024
προκηρύχθηκαν είκοσι θέσεις αστυνοµικού προσωπικού διαφό-
ρων βαθµών γι’ αυτή την αστυνοµική διάθεση και µία θέση ειδι-
κού φρουρού που καλύφθηκαν στο σύνολό τους. Είναι µία
σηµαντική ενίσχυση. 

Γίνεται µνεία επίσης ότι το ποσοστό κάλυψης των οργανικών
θέσεων του προσωπικού της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Ηµαθίας
ανέρχεται στο 99% το οποίο είναι πολύ σηµαντικό ποσοστό. Στις
περιπτώσεις, όµως, κατά τις οποίες παρουσιάζονται οποιεσδή-
ποτε ελλείψεις σε αστυνοµικό προσωπικό και µέχρι την άρση των
προβληµάτων αυτών µε µόνιµο τρόπο, µεριµνάται ώστε να µην
δηµιουργείται κενό αστυνόµευσης, µε ενισχύσεις προσωπικού
από άλλες υφιστάµενες υπηρεσίες.

Ως προς την πληρότητα του σχεδιασµού -και θα δούµε την
αποτελεσµατικότητά του- θα σας πω ότι από τις υπηρεσίες της
Γενικής Περιφερειακής Αστυνοµικής Διεύθυνσης Κεντρικής Μα-
κεδονίας τον Οκτώβριο του τρέχοντος έτους πραγµατοποιήθηκε
µεγάλος αριθµός αστυνοµικών δράσεων και ελέγχων. Είχαµε έξι
χιλιάδες οκτακόσιες τρεις περιπολίες, τριακόσια εξήντα έξι συ-
νεργεία ελέγχων, διακόσιες τριάντα έξι εξορµήσεις, εκατόν τέσ-
σερις χιλιάδες τετρακόσιους εξήντα δύο ελέγχους οχηµάτων,
εκατόν δέκα οκτώ πεντακόσιοι εβδοµήντα επτά έλεγχοι ατόµων
και βεβαιώθηκαν είκοσι χιλιάδες πεντακόσιες πέντε παραβάσεις
του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. 

Σύµφωνα, επίσης, µε τα τηρούµενα στοιχεία εγκληµατικότητας
της περιοχής στην περιοχή αρµοδιότητας του Τµήµατος Ασφα-
λείας Βέροιας έχουµε µια µείωση του ποσοστού των κλοπών,
διαρρήξεων, των ληστειών και των κλοπών τροχοφόρων κατά
16,96%, 50% και 64% αντίστοιχα για το διάστηµα Ιανουαρίου-
Οκτωβρίου του τρέχοντος έτους σε σχέση µε το 2023. 

Έχουµε επίσης και κάποιες σηµαντικές επιτυχίες που πρέπει
να τις αναγνωρίζουµε πολλές φορές στις αστυνοµικές διευθύν-
σεις που κάνουν τη δουλειά τους. Στις 8 Νοεµβρίου 2024 είχαµε
τη σύλληψη από αστυνοµικούς του Τµήµατος Ασφαλείας Βέ-
ροιας ηµεδαπού για απόπειρα ληστείας και για παράβαση της
νοµοθεσίας περί όπλων. Είχαµε την εξιχνίαση στις 16 Νοεµβρίου
πέντε διαρρήξεων καταστηµάτων που έγιναν πρωινές ώρες από
αστυνοµικούς του Τµήµατος Ασφαλείας Αλεξάνδρειας. Σχηµατί-
στηκε δικογραφία σε βάρος ατόµου. Εξιχνιάστηκαν τρεις περι-
πτώσεις κλοπών από αστυνοµικούς του Τµήµατος Ασφαλείας
Νάουσας και σχηµατίστηκε δικογραφία σε βάρος δύο προσώπων
στις 3-11-2024 για το αδίκηµα της διακεκριµένης κλοπής. 

Πρέπει να σας πω, λοιπόν, κλείνοντας ότι πρόθεση είναι η θε-
τική αντιµετώπιση όλων των ζητηµάτων που γίνονται, η στελέ-
χωση των υπηρεσιών, η ορθή κατανοµή του προσωπικού, έτσι
ώστε να διασφαλίζουµε το υψηλότερο δυνατό επίπεδο αστυνό-
µευσης και να εµπεδώνουµε, να δηµιουργούµε ένα αίσθηµα
ασφάλειας στους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 312/9-12-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κ.Ο.
«ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «Ο θάνατος του Ιάσονα Λαλαούνη µετά από
τροχαίο που έλαβε χώρα στις 12-3-2021 έξω από τη Βουλή και
οι ενέργειες του Υπουργείου σας για την διαλεύκανσή του».

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτηση απευθύνεται στον κ. Χρυσο-

χοΐδη και παρακαλώ να του διαβιβάσετε ότι θα πρέπει κάποτε να
έρθει απαντήσει και ο ίδιος. Φυσικά, είχα την ευκαιρία να του το
θέσω το ζήτηµα και στη διάρκεια της συζήτησης για τον προϋπο-
λογισµό.

Στις 12 Μαρτίου το 2021 το υπηρεσιακό όχηµα στη συνοδεία
της κ. Μπακογιάννη, κάνοντας παράνοµη στροφή στην είσοδο
της Βουλής από το αντίθετο ρεύµα της Βασιλίσσης Σοφίας, σκό-
τωσε ένα 23χρονο παιδί, τον Ιάσονα Λαλαούνη. Επί σαράντα
οκτώ ώρες δεν δηµοσιεύονταν στην υπηρεσία ποιου Βουλευτή
ανήκε το υπηρεσιακό αυτό όχηµα. Δεν δηµοσιεύονταν πληροφο-
ρίες. Η κ. Μπακογιάννη αναρτούσε στα µέσα κοινωνικής δικτύω-
σης ανακοινώσεις για επιτεύγµατά της το ίδιο απόγευµα που είχε
συµβεί το δυστύχηµα, ενώ και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
δηµοσιεύονταν φωτογραφίες από βόλτα της κ. Μπακογιάννη µε
την οικογένειά της, για τα οποία υπήρξε ένας ισχυρισµός στη συ-
νέχεια ότι ήταν προηγούµενων ηµερών και έτυχε να δηµοσιευ-
θούν εκείνη τη µέρα. 

Η ελληνική κοινωνία παρακολούθησε άναυδη έναν τροχονόµο
να αποπέµπει πολίτη που δήλωνε ότι είναι αυτόπτης µάρτυρας
και να απειλεί τον πολίτη αυτόν ότι θα κινηθεί εναντίον του επειδή
επέµενε ο πολίτης να δώσει κατάθεση, ενώ από τη Βουλή δεν
βγήκε καµία επίσηµη ανακοίνωση. Τελικώς, οι συνθήκες του δυ-
στυχήµατος, η αποτύπωση από κάµερα του δυστυχήµατος, διο-
χετεύτηκε στα µέσα ενηµέρωσης πολλές µέρες µετά, ουσιαστικά
από διαρροή και όχι από επίσηµη δηµοσιοποίηση, ενώ ο Πρό-
εδρος της Βουλής και συνολικά η Βουλή δεν προέβησαν σε επί-
σηµες ενέργειες. 

Εγώ τότε, ως πρώην Πρόεδρος της Βουλής, χωρίς να είµαι
Βουλευτής, συγκλονισµένη, όµως, από αυτό το οποίο είχε συµ-
βεί, απηύθυνα επιστολή στον κ. Τασούλα στις 17-3-2021 µε την
οποία του ζητούσα να αναλάβει η Βουλή όλες τις δέουσες πρω-
τοβουλίες και να χυθεί άπλετο φως στην υπόθεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου της
κυρίας Προέδρου)

Διότι ήταν ξεκάθαρο ότι αυτά τα οποία συνέβαιναν, δεν συνέ-
βαλαν στη διαλεύκανση της υπόθεσης και παρέπεµπαν σε προ-
νοµιακή µεταχείριση των εµπλεκοµένων, πράγµα ανεπίτρεπτο.
Μίλησα για συγκάλυψη και για διαδικασίες συγκάλυψης, τότε, το
2021. 

Σήµερα, σχεδόν τέσσερα χρόνια αργότερα, τρία χρόνια και
εννέα πλήρεις µήνες αργότερα, έχουν δει το φως της δηµοσιό-
τητας στοιχεία τα οποία είναι ανησυχητικά και ειδικότερα, ότι ο
εν λόγω αστυνοµικός τιµωρήθηκε µε ποινή - χάδι, δεν του αφαι-
ρέθηκε καν το δίπλωµα, ενώ και ως προς την διενεργηθείσα ΕΔΕ
αυτό το οποίο δηµοσιοποιείται είναι ότι υπήρξε εξαιρετικά επιει-
κής. 

Μιλάµε για αστυνοµικό -εάν αυτός οδηγούσε- ο οποίος παρα-
βίασε πολύ σοβαρούς κανόνες οδικής κυκλοφορίας και σκότωσε
άνθρωπο, ένα 23χρονο παιδί, τον Ιάσονα, που η µητέρα του αφή-
νει έξω εδώ στη Βουλή, καθηµερινά, λουλούδια πάνω στον
στύλο. Αν τα βλέπετε, τα αφήνει η µάνα του παιδιού αυτού. Για
πολύ καιρό δεν της επέτρεπαν να το κάνει και πηγαίνανε και τα
βγάζανε, µου είπε. Και, επίσης, µου είπε ότι δεν της έχει επιτρα-
πεί να στήσει ένα εικονοστάσι για το παιδί της. Αυτό το θεωρώ
αδιανόητο. Δεν ξέρω ποιος είναι αυτός που δεν έχει επιτρέψει.
Αλλά, σίγουρα, η Βουλή θα έπρεπε η ίδια να έχει πάρει τις πρω-
τοβουλίες για τη µνήµη του παιδιού αυτού, που χάθηκε από προ-
σωπικό υπηρετούν σε Βουλευτή και µάλιστα την αδελφή του
Πρωθυπουργού, σηµερινή Πρόεδρο της Επιτροπής Εξωτερικών
Υποθέσεων, πρώην Υπουργό, πρώην δήµαρχο και ούτω καθ’
εξής. 

Οι ερωτήσεις, λοιπόν, που σας θέτω είναι αναπόδραστες και
έχουν να κάνουν µε το ποια είναι η µεταχείριση του προσώπου
αυτού, αλλά και µε το ποιες ενέργειες διαλεύκανσης έγιναν για
το έγκληµα, για το ποινικό αδίκηµα της ανθρωποκτονίας. Αυτό
το οποίο αποτυπώνεται στην κάµερα είναι ότι αµέσως ανοίγει η
µπάρα της εισόδου της Βουλής και φυγαδεύεται, ουσιαστικά,
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στο εσωτερικό το αυτοκίνητο που προκάλεσε τη σύγκρουση, κάτι
ανεπίτρεπτο κατά τους κανόνες της διερεύνησης των τροχαίων
δυστυχηµάτων και ατυχηµάτων. Έπρεπε να παραµείνει στη θέση
του το όχηµα, να φωτογραφηθεί και να αποτυπωθεί. 

Οι κάµερες, µε βάση αυτά που δηµοσιεύθηκαν, σταµατούν
πριν ανοίξουν οι πόρτες του επίµαχου αυτοκινήτου, άρα δεν απο-
τυπώνεται ούτε ποιοι βγήκαν από τις πόρτες αυτές ούτε ποιοι
άλλοι προσέτρεξαν γύρω. Και την όλη υπόθεση περιβάλλει µία
εντελώς οµιχλώδης συνθήκη, η οποία είναι ανεπίτρεπτη. 

Σε τέτοιο δυστύχηµα είναι αδιανόητο ότι η εµπλεκόµενη Βου-
λευτής, στην ασφάλεια και στην υπηρεσία της οποίας υπηρε-
τούσε ο οδηγός, απέκρυψε τη σύνδεσή της για σαράντα οκτώ
ώρες. Είναι αδιανόητο ότι η Βουλή δεν έβγαλε αµέσως επίσηµη
ανακοίνωση µε όλα τα στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

Και είναι εξίσου αδιανόητο το γεγονός ότι δεν έχουν δηµοσιο-
ποιηθεί επαρκή στοιχεία. 

Σας ερωτώ λοιπόν -και µε αυτό κλείνω- σε ποιες ενέργειες έχει
προβεί το Υπουργείο σας για τον έλεγχο όλων των εµπλεκοµέ-
νων. Ποιος διενήργησε ΕΔΕ ή άλλη πειθαρχική διοικητική εξέ-
ταση και ποιο το πόρισµα αυτής. Εξακολουθεί να υπηρετεί το
εµπλεκόµενο πρόσωπο; Αληθεύει ότι είναι τοποθετηµένο στη
φρουρά εδώ της Βουλής; Αυτό θα ήθελα να µου το απαντήσετε.
Έχει συλλεγεί και παραδοθεί αρµοδίως στη δικαιοσύνη το σύ-
νολο του αποδεικτικού υλικού από τις κάµερες ασφαλείας και
λοιπά στοιχεία της Βουλής κατά την ηµεροµηνία του θανατηφό-
ρου τροχαίου, ώστε να αποδεικνύεται πέραν πάσης αµφιβολίας
ποιοι ήταν οι επιβαίνοντες επί του εµπλεκοµένου βουλευτικού
οχήµατος, ποιες οι ενέργειές τους ακολούθως του συµβάντος
και πώς άσκησαν τα καθήκοντά τους οι επιληφθέντες αστυνοµι-
κοί; 

Και συναφώς, εν σχέση µε τον αστυνοµικό της Βουλής για τον
οποίο γίνεται πάρα πολύ µεγάλος λόγος -και δικαίως- όλο το τε-
λευταίο διάστηµα και εµπλέκεται σε εγκλήµατα ασέλγειας και έµ-
φυλης βίας, υπηρετούσε εκείνη τη µέρα στο εξωτερικό της
Βουλής; Διότι αυτό το οποίο έχει δηµοσιοποιηθεί είναι ότι υπη-
ρετούσε στο εξωτερικό της Βουλής. Υπηρετούσε εκείνη τη µέρα
και ώρα στο εξωτερικό της Βουλής ή οπουδήποτε στη Βουλή;
Έχει δώσει κάποια κατάθεση;

Αντιλαµβάνεστε ότι η αποκάλυψη της αλήθειας αφορά την
αξιοπιστία όλων µας. Αφορά, όµως, και τη δικαιοσύνη και τη δι-
καίωση ενός παιδιού, που έφυγε πραγµατικά «σαν το σκυλί στο
αµπέλι», την ώρα που οδηγούσε το µηχανάκι του αµέριµνο, είχε
όλη τη ζωή µπροστά του και η οικογένειά του τον στερήθηκε µε
τον πιο βίαιο τρόπο και µέχρι και σήµερα παλεύει για δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Φαντάζοµαι είναι πολλές οι ερωτήσεις. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη):
Κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, να σας πω ότι κάθε απώλεια αν-

θρώπινης ζωής στην άσφαλτο, είναι πραγµατικά κάτι το οποίο
όλους µας πληγώνει. Να ξέρετε ότι η Ελληνική Αστυνοµία κάνει
πάρα πολλά για την εντατικοποίηση των ελέγχων της Τροχαίας,
την ενίσχυση της αστυνόµευσης, ακριβώς για να αποτρέπει τέ-
τοιες καταστάσεις.

Επειδή, γνωρίζω τη σχέση σας µε τον Νοµό Ηλείας, θα ήθελα,
παρακαλώ, να δείτε στατιστικά στοιχεία τροχαίων ατυχηµάτων
στην Ηλεία και πόσο έχουν µειωθεί τα θανατηφόρα τροχαία ατυ-
χήµατα, διότι αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
κάνει παρεµβάσεις στο οδικό δίκτυο και έχει µειώσει τα θανατη-
φόρα ατυχήµατα. 

Το κλείνω, όµως, αυτό και θέλω να σας πω το εξής, σε σχέση
µε την ερώτηση που κάνατε: Όπως σας έχω ξαναπεί, είναι πάγιες
και αδιαπραγµάτευτες οι θέσεις του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη, να ελέγχουµε κάθε αντικανονική παράνοµη, απρεπή,

συµπεριφορά αστυνοµικού τόσο κατά την εκτέλεση των καθη-
κόντων του όσο και εκτός διατεταγµένης υπηρεσίας. 

Παρακολουθούµε, ανελλιπώς, κάθε περιστατικό, κάθε καταγ-
γελία, πληροφορία και γίνονται οι απαιτούµενες ενέργειες κάθε
φορά. Κάθε καταγγελία, κάθε περιστατικό ελέγχεται, ανελλιπώς,
από τις αρµόδιες Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, πέραν
της διερεύνησης της δικαιοσύνης. Αυτό είναι απόλυτο, ξεκά-
θαρο, σαφές. 

Όσον αφορά τη συγκεκριµένη περίπτωση και την διερεύνηση
των πειθαρχικών παραπτωµάτων του οδηγού του συγκεκριµένου
αυτοκινήτου για το τροχαίο συµβάν που έλαβε χώρα στη συµ-
βολή των Οδών Βασιλίσσης Σοφίας και Ακαδηµίας, στην είσοδο
του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, µε αποτέλεσµα -δυστυ-
χώς- τον θανάσιµο τραυµατισµό ενός συµπολίτη µας, διατάχθηκε
στις 14-3-2021, από την Υπηρεσία Ασφάλειας των Μελών Κυβέρ-
νησης και Πολιτικών Προσώπων, η διενέργεια ένορκης διοικητι-
κής εξέτασης. Ανατέθηκε σε Αξιωµατικό της Υπηρεσίας. Αυτό,
κυρία Πρόεδρε, δεν δείχνει συγκάλυψη.

Αφού ολοκληρώθηκε η ΕΔΕ, εκδικάστηκε από τον Γενικό Δι-
ευθυντή της Γενικής Διεύθυνσης Προστασίας Επισήµων και Ευ-
παθών Στόχων και ο υπαίτιος αστυνοµικός παραπέµφθηκε στο
Πειθαρχικό Συµβούλιο. Του επιβλήθηκε η πειθαρχική ποινή της
αργίας, µε απόλυση διάρκειας δύο µηνών. Και αυτό πήγε στο
δευτεροβάθµιο όργανο. Ούτε και αυτό, κυρία Πρόεδρε, είναι
συγκάλυψη.

Η ποινική δικογραφία εκδικάστηκε από το 1ο Τριµελές Πληµ-
µελειοδικείο Αθηνών -και εδώ έγινε δικογραφία, φάκελος- και επι-
βλήθηκε στον προαναφερόµενο η ποινή της φυλάκισης τριών
ετών µε αναστολή, για ισάριθµο χρονικό διάστηµα. Έχει ασκηθεί
έφεση από τον κατηγορούµενο και η διαδικασία βρίσκεται σε
εξέλιξη. Ούτε κι εδώ υπάρχει συγκάλυψη. Και ποινική διαδικασία
έγινε και, βέβαια, έχουµε µια πρώτη καταδικαστική απόφαση.

Με την εµπειρία που έχετε ως νοµικός, καταλαβαίνετε ότι για
να εκδοθεί έστω και πρωτοδίκως µία καταδικαστική απόφαση
τριών ετών για ανθρωποκτονία από αµέλεια, σηµαίνει ότι υπάρχει
ένας φάκελος, ο οποίος δεν έχει απλώς ενδείξεις, τουλάχιστον
όπως έκρινε το πρώτο δικαστήριο, υπάρχουν αποδείξεις. Άρα,
πρόκειται για υλικό, το οποίο κάποιοι συγκέντρωσαν και κάποιοι
παρέδωσαν εκεί για να ληφθεί απόφαση. Ούτε κι αυτό, κυρία
Πρόεδρε, είναι συγκάλυψη. 

Προκύπτει, επίσης, από τον φάκελο την υπόθεσης στο πλαίσιο
της σχηµατισθείσας ποινικής δικογραφίας ότι έγιναν όλες οι προ-
βλεπόµενες προανακριτικές ενέργειες -οι προβλεπόµενες στον
νόµο-, έγινε µεταξύ άλλων και η συλλογή -για το οποίο θέτετε-
βιντεοληπτικού υλικού τόσο από το σηµείο που έλαβε χώρα το
δυστύχηµα, όσο και από τους γύρω χώρους και υποβλήθηκε από
την Υποδιεύθυνση Τροχαίας Αθηνών στην Εισαγγελία Πρωτοδι-
κών Αθηνών. Αυτή θα κρίνει. Όλο το υλικό που έχει πάει. Ούτε
και αυτό δείχνει, κυρία Πρόεδρε, συγκάλυψη και νοµίζω το αντι-
λαµβάνεστε και από την καταδικαστική απόφαση.

Θα σας πω, όµως, το εξής: Ακριβώς για να διερευνηθούν και το
αν υπάρχουν παραλείψεις σε σχέση µε τον σχηµατισµό του φακέ-
λου και της δικογραφίας, από τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Ατ-
τικής έγινε ΕΔΕ σε βάρος του αστυνοµικού της Υποδιεύθυνσης
Τροχαίας Αθηνών, ο οποίος βρισκόταν σε διατεταγµένη υπηρεσία
εποχούµενης περιπολίας µετά το ατύχηµα και διατάχθηκε να λάβει
στο σηµείο µέτρα τροχαίας. Η υπόθεση εκδικάστηκε, ο αστυνοµι-
κός παραπέµφθηκε στο πρωτοβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο. Δεν
του καταλογίστηκε καµία ποινική ευθύνη. Και έχει και µια λογική,
γιατί υπάρχει µια δικογραφία η οποία οδήγησε και σε πειθαρχική
απόφαση και σε καταδικαστική απόφαση, έστω πρωτοδίκως. Δεν
φαίνεται, λοιπόν, τουλάχιστον από τις καταδικαστικές αποφάσεις
συγκάλυψη, κυρία Πρόεδρε.

Όµως, ως προς το άλλο ερώτηµα το οποίο θέτετε, γιατί βάζετε
πολλά ερωτήµατα και λιγάκι υπερβώ τον χρόνο, στις 12 Μαρτίου
του 2021 σε σχέση µε τον αστυνοµικό που κατηγορείται και για
το αν είχε υπηρεσία εκείνη την ηµέρα, ο αστυνοµικός αυτός εκτε-
λούσε πράγµατι καθήκοντα σκοπού εξωτερικής φύλαξης της
Βουλής, στο ωράριο 6.00’ µε 14.00’ το µεσηµέρι, αλλά στη σκο-
πιά της ανατολικής πλευράς της Βουλής, στον Εθνικό Κήπο.
Εναλλάσσονταν µε τον σκοπό έξωθεν της πύλης της βόρειας
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πλευράς του Μεγάρου στον προαύλιο χώρο της Βουλής. Και οι
δύο θέσεις βρίσκονται σε ικανή απόσταση από το κεντρικό φυ-
λάκιο, µε εµπόδια. Δεν υπήρχε η δυνατότητα εποπτεύσεις, ούτε
άλλο σηµείο, ώστε να µπορούµε να εισφέρει και να δει κάτι από
τα συγκεκριµένα στοιχεία, µε αποτέλεσµα να µην συµπεριληφθεί
στη λίστα των αστυνοµικών κατά την ενηµέρωση της Υποδιεύ-
θυνσης Τροχαίας Αθηνών.

Αυτά είναι τα στοιχεία. Σας αναλύω τι ακριβώς έχει γίνει. Θα
επανέλθω και στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είµαι σοκαρισµένη. Είµαι πραγµατικά σοκαρισµένη και
ελπίζω αυτοί που ακούν, να καταλάβουν τώρα πόσο ισχυρά είναι
τα συµφέροντα που ενεργοποιούνται, πόσο ισχυρά είναι τα κίνη-
τρα της συγκάλυψης και πόσο πολύ πρέπει να επιµείνει κανείς
για να αποκαλυφθεί η αλήθεια.

Μόλις µας είπατε, κύριε Υφυπουργέ, ότι ο αστυνοµικός αυτός
ο οποίος παρέµενε στη Βουλή για ανεξήγητους λόγους ακόµη
και µετά την καταγγελία έµφυλης βίας εναντίον του και την αφαί-
ρεση του όπλου τον Φλεβάρη του 2024, ήταν πράγµατι υπηρεσία
στη Βουλή, εξωτερικά της Βουλής την ηµέρα κατά την οποία
έγινε το θανατηφόρο δυστύχηµα µε το αυτοκίνητο υπηρεσίας
της κ. Μπακογιάννη, από το δυστύχηµα το οποίο έχασε τη ζωή
του ο 23χρονος Ιάσονας Λαλαούνης. 

Προσπαθώ όλο αυτό το διάστηµα να δω ποια είναι τα κίνητρα
συγκάλυψης και θα ερευνήσω κι άλλο, αλλά καταλαβαίνουµε
όλοι ότι ένας µάρτυρας, ένα πρόσωπο που ήταν µάρτυρας εκείνη
τη µέρα και που εµπλέκεται σε αδικήµατα, µας λέτε ότι δεν εξε-
τάστηκε ως µάρτυρας, γιατί ήταν αρκετά µακριά και δεν είδε τί-
ποτε και συµβαίνει αυτό το πρόσωπο, ο κ. Τσώτσος -έτσι δεν
λέγεται, για να τα λέµε τα πράγµατα-, να εµπλέκεται σε σοβαρό-
τατα αδικήµατα και ενώ του αφαιρείται το όπλο, να µην αποτάσ-
σεται από την Υπηρεσία Φρουράς της Βουλής. Τα
συµπεράσµατα είναι αναπόδραστα και θα πρέπει να ερευνή-
σουµε ακόµη περισσότερο.

Εγώ θέλω στη δευτερολογία σας να µου απαντήσετε από πού
πήρατε την ενηµέρωση ότι ήταν πράγµατι υπηρεσία και ότι ενώ
ήταν εξωτερική υπηρεσία, ήταν σε απόσταση και δεν είδε τίποτε,
από πού προέρχεται αυτή η ενηµέρωση και να την καταθέσετε
στα Πρακτικά. Γιατί η κ. Μπακογιάννη στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων είχε µια άλλη ενηµέρωση, επίσης προνοµιακή, ότι στον
φάκελο του αστυνοµικού αυτού δεν υπάρχει αίτηµα Βουλευτή.
Το ήξερε η κ. Μπακογιάννη κάπως. Εγώ υπογραµµίζω ένα ιδιάζον
ενδιαφέρον να κρατηθεί αυτός ο άνθρωπος εδώ υπό τον έλεγχο
της Βουλής, ακόµα και αν υπάρχουν σοβαρότατες καταγγελίες
για σοβαρότατα αδικήµατα. Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει ισχυρό
κίνητρο προστασίας ενός προσώπου που υπήρξε µάρτυρας ενός
θανατηφόρου δυστυχήµατος και δεν εξετάστηκε ποτέ. Οι σκέ-
ψεις στις οποίες οδηγούµε είναι οχληρότατες και έχουν να κά-
νουν και µε συγκάλυψη και µε εκβιασµούς και µε εξαγορά και µε
πάρα πολύ βρώµικες διαδικασίες. Σας παρακαλώ να µε ενηµε-
ρώσετε εάν αυτό το πρόσωπο, ο κ. Τσώτσος, που ήταν µάρτυ-
ρας, εξετάστηκε από οποιονδήποτε και αν υπάρχει
καταγεγραµµένη κατάθεσή του, άλλως από πού προκύπτει η ενη-
µέρωσή σας αυτή.

Επίσης, θα ήθελα να µε ενηµερώσετε οι εµπλεκόµενοι αστυνο-
µικοί στο αδίκηµα εάν αληθεύει ότι σήµερα υπηρετούν -τουλάχι-
στον ως προς τον οδηγό, αλλά να µας πείτε και για τον συνοδηγό-,
πού βρίσκονται σήµερα. Υπηρετούν στη Φρουρά της Βουλής;
Είναι αλήθεια αυτό; Έχει γίνει σχετικό δηµοσίευµα, αν δεν κάνω
λάθος. Υπηρετεί στη Φρουρά της Βουλής ο οδηγός; Είναι συγκά-
λυψη ή λογοδοσία; Είναι τιµωρία ή επιβράβευση, έναν που εµπλέ-
κεται σε θανατηφόρο τροχαίο, να τον τιµωρήσεις µε δύο µήνες
στέρηση µισθού στην ουσία; Γιατί αυτό θα πει δύο µήνες σε αργία.
Δύο χιλιάρικα, δηλαδή, άξιζε η ζωή του Ιάσονα Λαλαούνη, από
στέρηση µισθού για δύο µήνες του αστυνοµικού. Και µετά από
αυτή τη δίµηνη αργία, βρίσκεται σήµερα αυτό το πρόσωπο, ο οδη-
γός του αυτοκινήτου που προκάλεσε τον θάνατο ενός 23χρονου
παιδιού, στην Υπηρεσία της Βουλής; Πού υπηρετεί;

Η µεταχείριση ενός τροχονόµου, ενός αστυνοµικού, ο οποίος
απειλεί µάρτυρα, πολίτη που δηλώνει µάρτυρας -του λέει «φύγε,
γιατί θα σου κάνω αυτό ή το άλλο» και αποπέµπει µάρτυρα, κατά
δήλωση του µάρτυρα, µένει να εξεταστεί, υπάρχει όµως ένας πο-
λίτης στο σηµείο που λέει «είµαι αυτόπτης, είδα τι έγινε και αντί
να του πει «τα στοιχεία σου» ο αστυνοµικός, του λέει «θα σου
κάνω, θα σου ράνω»-, η µεταχείρισή του, λοιπόν, από την Ελλη-
νική Αστυνοµία ως αθώου που δεν διέπραξε κανένα αδίκηµα,
είναι λογοδοσία ή συγκάλυψη;

Με ενδιαφέρει η απάντησή σας, µε ενδιαφέρουν ειδικώς οι
απαντήσεις σας στο θέµα αυτό που είναι σοκαριστικό. Είναι
πραγµατικά σοκαριστικό πώς µπορεί και για ποιους λόγους και
µε ποια κίνητρα και µε ποια διάθεση ελέγχου και συγκάλυψης να
κρατιέται ένα πρόσωπο εδώ στη Βουλή, ενώ θα έπρεπε να ελέγ-
χεται ποινικά, να έχει αποµακρυνθεί από τα θύµατά του για να
προστατευθούν και να έχει αποταχθεί από την Αστυνοµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κυρία Πρόεδρε, για το θέµα του αστυνοµικού που
κατηγορείται για σοβαρές αξιόποινες πράξεις, θα σας απαντήσω
στην αµέσως επόµενη ερώτηση και θα σας πω και λεπτοµέρειες.

Από κει και πέρα, το πώς συνδέετε αυτόν τον αστυνοµικό µε
τη συγκεκριµένη περίπτωση και τι σενάρια δηµιουργείτε µπο-
ρείτε να τα ψάξετε όσο θέλετε, αλλά θα σας πω εκ των προτέρων
-θα σας απαντήσω και στην επόµενη ερώτηση- ότι o αστυνοµικός
αυτός υπηρετούσε από το 2019 στη Βουλή. Το ξέρετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς µας το είχατε πει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Θέλετε να πείτε ότι γνωρίζαµε κάτι ή κάποιος γνώ-
ριζε για τις δραστηριότητές του στο σπίτι, τις αξιόποινες πράξεις
του; Και ενώ είναι από το 2019 στη Βουλή δεν έπρεπε να κάνει
υπηρεσίες; Έκανε υπηρεσίες, αλλά έκανε υπηρεσία σε ένα ση-
µείο που δεν έβλεπε, έκριναν τα αρµόδια όργανα. Εξετάστηκαν
άλλοι µάρτυρες. Έπρεπε να είναι κι αυτός;

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αν θέλετε να διερευνήσετε το οποι-
οδήποτε σενάριο έχετε στο µυαλό σας σε σχέση µε την εµπλοκή
ή κάποιο άλλο σενάριο συνωµοσίας τέτοιο, µπορείτε να το διε-
ρευνήσετε όσο θέλετε.

Για τη συγκεκριµένη υπόθεση µιλάτε για συγκάλυψη. Μάλιστα,
λέτε ότι µιλούσατε για συγκάλυψη από το 2021, από τότε που
έγινε το ατύχηµα. Το να µιλάτε από το 2021 για συγκάλυψη είναι
λίγο πρόωρο, αλλά αυτή τη στιγµή εγώ το καταλαβαίνω.

Όµως, πριν έρθετε να καταθέσετε την ερώτηση αυτή, δεν ξέ-
ρατε ότι έχει επιβληθεί καταδικαστική ποινή από ποινικό δικαστή-
ριο; Δεν ξέρατε ότι υπάρχει πειθαρχική διαδικασία και έχει
τιµωρηθεί πειθαρχικά; Δεν δικαιούστε να µιλάτε για συγκάλυψη
σήµερα. Και σε κάθε περίπτωση και µετά την απάντηση που σας
έδωσα εδώ, πάλι δεν θα έπρεπε να µιλάτε για συγκάλυψη. Γιατί
µιλάτε για αστυνοµικούς που ερευνούν µια υπόθεση και τους κα-
τηγορείτε και αυτούς µαζί για συγκάλυψη.

Κυρία Πρόεδρε, λοιπόν, θα σας πω το εξής, κάτι που πρέπει
να το ξεκαθαρίσουµε για ακόµα µια φορά. Πάνω από όλα, για
την προάσπιση του κύρους των θεσµών της Ελληνικής Αστυνο-
µίας διερευνούµε και ζητάµε τη διερεύνηση κάθε υπόνοιας πα-
ραβατικής συµπεριφοράς από το προσωπικό της πάντοτε µε την
εγγύηση των διατάξεων της διοικητικής και πειθαρχικής νοµοθε-
σίας, µε γνώµονα την απόλυτη τήρηση της θεµελιώδους αρχής
της νοµιµότητας, από την οποία πρέπει να εκπορεύονται όλες οι
πράξεις οργάνων. Αυτό είναι. Διερευνούµε ενδελεχώς µε σοβα-
ρότητα και υπευθυνότητα κάθε καταγγελία σε βάρος αστυνοµι-
κού, όπως σε βάρος κάθε πολίτη, που περιέρχεται σε γνώση της
υπηρεσίας.

Όµως, κυρία Πρόεδρε -και αυτό το ξέρετε πάρα πολύ καλά-
προανακριτικές, πειθαρχικές και ποινικές διαδικασίες διέπονται
από τις αρχές της µυστικότητας, δεν γίνονται φύλλο και φτερό
και συζήτηση. Δεν δικάζουµε εδώ στη Βουλή. Ξέρετε για την
αρχή της διάκρισης των εξουσιών. Και, βέβαια, δεν επιτρέπεται
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η γνωστοποίηση στοιχείων και υλικού. Και ξέρετε ότι υπάρχουν
και ο σεβασµός στα δικαιώµατα των πολιτών, όπως προβλέπεται
στη Διεθνή Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Και, βέ-
βαια, υπάρχουν και τα τεκµήρια της αθωότητας.

Σας το λέω αυτό, γιατί προφανώς έχει γίνει και µια έφεση. Δεν
ξέρουµε τι θα πει –εντάξει;- στο Ποινικό Δικαστήριο. Αν εσείς
προδικάζετε, είναι κάθε δικαίωµά σας να το κάνετε, αλλά τους
κανόνες είµαι σίγουρος ότι τους ξέρετε, κυρία Πρόεδρε. Είµαι
σίγουρος.

Σε κάθε περίπτωση, θα σας πω ότι κάθε πειθαρχική διαδικασία
είναι πολύ σοβαρή και γίνεται πάνω από όλα για την εµπιστοσύνη
των πολιτών στην Ελληνική Αστυνοµία –ό,τι στοιχεία σάς έχουν
δώσει είναι από την Ελληνική Αστυνοµία, είναι προφανής η απάν-
τηση-, πάνω από όλα για τη βέλτιστη διασφάλιση του υπηρεσια-
κού και δηµοσίου συµφέροντος, ενώ θα πρέπει να ξέρετε ότι
κάθε πολίτης που καταγγέλλει την πειθαρχική διαδικασία µπορεί
να πληροφορείται το αποτέλεσµα, δεν έχει, όµως, την έννοια του
διαδίκου.

Τώρα, εσείς κρίνετε έτσι, κυρία Πρόεδρε, αφού έχει επιβληθεί
πειθαρχική ποινή, ποινική ποινή, έχει ελεγχθεί ο αστυνόµος που
έκανε την προανάκριση, έχει σταλεί όλο το υλικό. Και ξέρετε ότι
για να υπάρχει πρωτόδικη απόφαση υπάρχει αποδεικτικό υλικό
ικανό τουλάχιστον να διαµορφώσει µια πλήρη δικανική πεποί-
θηση, έστω και σε πρώτο βαθµό. Άρα, υπάρχει αρκετό αποδει-
κτικό υλικό και βιντεοληπτικό σας λέω τώρα θα σας φέρω για να
βγει µια τέτοια απόφαση. Και εσείς µιλάτε τώρα για πράξεις τέ-
τοιες, που λέει ότι ο δράστης οδηγός φέρεται να φυγαδεύτηκε
στα ενδότερα της Βουλής; Μιλάτε για φυγάδευση; Πέπλο σιω-
πής και συγκάλυψης σκέπαζε τις λεπτοµέρειες;

Ποιοι τα έκαναν αυτά; Οι αστυνοµικοί τα έκαναν αυτά; Να τα
πείτε. Πείτε ότι όλα τα ανωτέρω προκαλούν την εντύπωση ηθε-
ληµένης παρασιώπησης κρίσιµων γεγονότων και λεπτοµερειών
που παραπέµπουν σε προνοµιακή µεταχείριση εµπλεκοµένων
προσώπων, πράγµα ανεπίτρεπτο.

Ανεπίτρεπτο είναι, ναι, αλλά αυτά δεν ξέρω πού τα βρήκατε.
Σας λέω σήµερα ότι δεν έγιναν. Τώρα αν θεωρείτε ότι µια πει-
θαρχική ποινή δύο µηνών είναι λίγη, µπορείτε ως νοµικός που
είστε να ψάξετε τι γίνεται σε άλλες περιπτώσεις, τι ποινές επι-
βάλλονται. Μπορείτε να το κάνετε και µόνη σας. Ψάξτε και ελάτε
να πείτε δηµοσίως, µε παρρησία ότι: Ξέρετε κάτι; Όποιος κατα-
δικάζεται σε ανθρωποκτονία από αµέλεια φεύγει από το Σώµα,
φεύγει από ένα επάγγελµα, χάνει τη θέση του στο δηµόσιο.
Οποιαδήποτε πρόταση µπορείτε να κάνετε. Να ακούσουµε τις
προτάσεις σας πάνω σε αυτό.

Όµως, εδώ υπάρχει πειθαρχικό όργανο, έγινε έτσι, υπάρχει
ποινική δικαιοσύνη έκρινε έτσι και εµείς στη Βουλή εδώ, όποια
θέση και να έχουµε, δεν µπορούµε να δικάζουµε τους πολίτες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό.
Πριν συνεχίσουµε, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων
καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Παρεµβάσεις στην οργάνωση και τη λειτουργία
του Υπουργείου Εξωτερικών».

Θα ολοκληρώσουµε µε την έκτη µε αριθµό 316/9-12-2024 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Προέδρου της Κ.Ο.
«ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «Η εγκληµατική δράση του συλληφθέντος
αστυνοµικού της Βουλής και οι παραλείψεις των αρχών προς
προστασία θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας».

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, παραλείψατε στην απάντησή σας στην προ-

ηγούµενη ερώτησή µου, αλλά, όπως απεδείχθη, οι δύο ερωτή-
σεις συνδέονται µε τρόπο άρρηκτο, οπότε θα έχετε την ευκαιρία
να µου απαντήσετε τώρα εάν ο καταδικασθείς αστυνοµικός για
ανθρωποκτονία εξ αµελείας, που λέγεται Χρήστος Κεφάλας ή
Κεφαλάς του Δηµοσθένη, υπηρετεί ή όχι σήµερα στη Βουλή. Σας

το ρώτησα, όπως σας το ρώτησα και για τον συνοδηγό και σας
ρώτησα και για τα εµπλεκόµενα πρόσωπα. Μην παραλείπετε πα-
ρακαλώ να µου το απαντήσετε, γιατί είναι ένα ζήτηµα που επίσης
απασχολεί.

Η θέση µου και αυτό το οποίο προκύπτει χωρίς καµµία αµφι-
βολία από τις ερωτήσεις τις οποίες σας έχω υποβάλλει και από
άλλες ερωτήσεις που σας έχω υποβάλλει και αφορούν θανάτους
πολιτών στα χέρια αστυνοµικών, θανάτους πολιτών σε σωφρονι-
στικά καταστήµατα, ανεξήγητους θανάτους, δολοφονίες παιδιών
και ανήλικων παιδιών από σφαίρες αστυνοµικών, είναι µια γκάµα
ερωτήσεων που σας καταθέτω, ακριβώς διότι γνωρίζω και από
την εµπειρία µου ως συνηγόρου θυµάτων αστυνοµικής βίας ότι
δυστυχώς οι επίορκοι αστυνοµικοί που «λερώνουν» το Σώµα της
Αστυνοµίας, που παραβιάζουν τα καθήκοντά τους, δυστυχώς δεν
τυγχάνουν παραδειγµατικής µεταχείρισης, αλλά αντίθετα τυγχά-
νουν ευνοϊκής και ευµενέστατης µεταχείρισης, µε αποτέλεσµα
το µήνυµα που εκπέµπεται να είναι ότι είναι εντάξει η παραβίαση
της νοµιµότητας.

Εδώ πέρα προκύπτει ότι ένας αστυνοµικός που σκότωσε παιδί,
που σκότωσε νεαρό άνθρωπο είκοσι τριών ετών, τον Ιάσονα Λα-
λαούνη, ουσιαστικά επιβραβεύθηκε. Παραµένει στο Σώµα και
πήρε µια ποινή «χάδι». Και προφανώς αυτό συνδέεται και µε την
υπηρεσία, στην οποία υπηρετούσε και µε το πρόσωπο στο οποίο
υπηρετούσε και µε το γεγονός ότι πέσανε όλοι –µονοί, διπλοί-
τότε ώστε να µην αποκαλυφθεί καν σε τίνος Βουλευτή την υπη-
ρεσία υπηρετούσε.

Διότι το να περνάνε σαράντα οχτώ ώρες και αυτό να µην απο-
καλύπτεται σηµαίνει µια οργιώδη κινητοποίηση συγκάλυψης. Το
να βγαίνει η σύγκρουση από διαρροή και όχι από επίσηµη ανα-
κοίνωση από κάποιον που µαγνητοσκόπησε την προβολή των κα-
µερών σηµαίνει µια οργιώδη διαδικασία συγκάλυψης, στην οποία
πια έχουµε «συνηθίσει», αλλά δεν θα συνηθίσουµε ποτέ.

Όταν βλέπουµε τι γίνεται στα Τέµπη, πόσες διαδικασίες πα-
ρέµβασης πρωθυπουργικής, κυβερνητικής για την αλλοίωση του
τόπου του εγκλήµατος, για την εξαφάνιση των βίντεο, για την κα-
ταστροφή των σκληρών δίσκων, για το µοντάρισµα των συνοµι-
λιών, παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη, όταν τα βλέπουµε όλα αυτά,
νοµίζουµε ότι ή µάλλον κάποιοι, ίσως, να νοµίζουν ότι είναι µια
εξαιρετική περίπτωση. Όχι, είναι η διαδικασία, στην οποία κά-
ποιοι επιδίδονται κατά επάγγελµα εδώ και πολλά χρόνια.

Η ερώτησή µου σε σχέση µε τον αστυνοµικό αυτόν της Βουλής
έρχεται µετά από διάφορες, εντελώς ασαφείς τοποθετήσεις των
αρµοδίων, από µία προσπάθεια ηθεληµένου αποπροσανατολι-
σµού µε ψέµατα, τα οποία ανεκλήθησαν και µετά από µία, επί-
σης, δεκαήµερη αναµονή.

Έχω καλέσει τον κ. Χρυσοχοΐδη από τις 6 Δεκεµβρίου και έχω
καλέσει και τον κ. Μάλλιο, τον Αρχηγό της Αστυνοµίας, οµοίως,
από τις 6 Δεκεµβρίου και τους έχω ζητήσει να µε ενηµερώσουν
για τη διαδροµή αυτού του αστυνοµικού. Πού υπηρέτησε, ποιος
τον έφερε, ποιος τον κράτησε και πώς τον κράτησε µε καταγγε-
λία έµφυλης βίας και αφαίρεσης του όπλου;

Σας ρωτώ, λοιπόν, και εσάς να απαντήσετε, συγκεκριµένα.
Αυτόν τον κ. Τσώτσο, ποιος τον έφερε ; Με ποια
διαδικασία; Ήταν γνωστό στην υπηρεσία ή όχι ότι είχε φάκελο
βίας εναντίον πολιτών και εναντίον συναδέλφων του;

Αντίστοιχο φάκελο είχε ο Επαµεινώνδας Κορκονέας, ο οποίος
έφτασε να σκοτώσει δεκαπεντάχρονο παιδί, τον Αλέξανδρο Γρη-
γορόπουλο και εκεί βιώνουµε τις διαδικασίες της συγκάλυψης
και τους µηχανισµούς του κράτους και του παρακράτους, µέσα
στο κράτος.

Ποιος τον έφερε και γιατί τον έφερε µε φάκελο βίας; Ποιος
τον κράτησε; Καταλαβαίνω µετά από αυτά που µας είπατε για
την ηµέρα του δυστυχήµατος ότι υπήρχαν ισχυρότατα κίνητρα
να µη φύγει από τον έλεγχο εδώ της Βουλής από τις 12-3-2021
και µετά από το δυστύχηµα µε θύµα τον Ιάσονα, του οποίου
υπήρξε µάρτυρας, όπως µας λέτε, αλλά δεν κατέθεσε ποτέ.

Ποιες ενέργειες έχουν γίνει για τη διερεύνηση της καταγγε-
λίας έµφυλης βίας της συζύγου του; Πότε και ενώπιον ποιας
αρχής έλαβε χώρα η καταγγελία της συζύγου του αστυνοµικού
για αδικήµατα έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας; Ποιες οι
ενέργειες των αρχών προς διερεύνηση των καταγγελλόµενων
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και προστασία των µελών της οικογένειάς του;
Η σύζυγος η καταγγέλλουσα υπήρξε αστυνοµικός. Είναι αστυ-

νοµικός. Αυτό σηµαίνει πολύ αυξηµένη ευθύνη της Αστυνοµίας
και του Υπουργείου σας, να προστατεύσετε και το θύµα και τη
διαδικασία.

Διενεργεί το Υπουργείο σας, έστω και τώρα, έρευνα για τις
συνθήκες τοποθέτησης του δράστη στη Βουλή το 2019 και για
τη µη έγκαιρη αποµάκρυνσή του µετά την καταγγελία για αδική-
µατα ενδοοικογενειακής βίας;

Παρακαλώ, θα περιµένω τις απαντήσεις σας 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, τέσσερα από τα επτά λεπτά της ερώτησης τα

αφιερώσατε στην προηγούµενη ερώτηση. Αυτό δεν προβλέπεται
στη διαδικασία. Δεν θα επανέλθω. Θα πω µόνο, κατηγορηµατικά,
ότι ο συγκεκριµένος κατηγορούµενος στην προηγούµενη υπό-
θεση -δεν το βάλατε στα γραπτά ερωτήµατά σας, το θέσατε
τώρα- δεν υπηρέτησε ποτέ ούτε υπηρετεί στη Βουλή των Ελλή-
νων. Κλείνω εδώ το θέµα αυτό.

Έρχοµαι στο θέµα της συγκάλυψης, που φαίνεται ότι σε κάθε
υπόθεση, βλέπετε πάντοτε και µία συγκάλυψη. Αυτό διαπιστώνω
εγώ αυτή τη στιγµή. Θα σας πω, όµως, το εξής, πρέπει να ανα-
τρέξετε κάποια στιγµή να δείτε πόσοι αστυνοµικοί έχουν καταδι-
καστεί σε πειθαρχικές, ποινικές διαδικασίες.

Από εκεί και πέρα, ο καθένας µπορεί να κρίνει και έχει την
άποψή του, ακόµα και όταν υπάρχουν καταδικαστικές ποινικές
αποφάσεις, ακόµα και καταδικαστικές πειθαρχικές αποφάσεις,
να βλέπει συγκάλυψη. Είναι δικαίωµα του καθενός. Δεν µπορώ
να σας κρίνω εγώ γι’ αυτό.

Θέλω να σας πω, όµως, κάτι για ακόµα µία φορά ότι το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη επιδιώκει τη µέχρι τέλους διαλεύ-
κανση όλων των αιτιάσεων των καταγγελλόµενων σε βάρος
αστυνοµικών για παράνοµες, αντικανονικές συµπεριφορές, πρά-
ξεις, παραλείψεις και όποτε λαµβάνει γνώση από διάφορες ανα-
φορές, καταγγελίες, αλληλογραφίες τέτοιων περιστατικών
γίνεται αυτό το οποίο προβλέπεται στον νόµο.

Και έρχοµαι αµέσως να σας απαντήσω τι έγινε στη συγκεκρι-
µένη υπόθεση. Στις 23-2-2024 η σύζυγος του αστυνοµικού αυτού
πήγε στο Α.Τ. Καλλιθέας και υπέβαλε µήνυση µε αποτέλεσµα να
σχηµατιστεί ποινική δικογραφία για ενδοοικογενειακή σωµατική
βλάβη, ενδοοικογενειακή προσβολή της γενετήσιας αξιοπρέ-
πειας και σωµατική βλάβη αδύναµων ατόµων, εξύβριση και
φθορά ξένης ιδιοκτησίας, πράξεις που έλαβαν χώρα σύµφωνα
µε τη µήνυση τα τελευταία δεκατέσσερα έτη έως και 13-1-2024
σε βάρος της ίδιας και των ανήλικων τέκνων τους.

Στις 2-3-2024, όµως, η σύζυγος του αστυνοµικού πήγε στο Α.Τ.
Καλλιθέας και δήλωσε ότι δεν επιθυµεί πλέον την ποινική δίωξη.
Παρ’ όλα αυτά µε εισαγγελική παραγγελία -έτσι γίνονται- διερευ-
νήθηκε το περιστατικό. Διατάχθηκε η διενέργεια προκαταρκτικής
εξέτασης από το Α.Τ. Καλλιθέας, η οποία µε την ολοκλήρωσή
της υποβλήθηκε στην αρµόδια εισαγγελική αρχή, εισαγγελία, δι-
καιοσύνη. Με νεότερη εισαγγελική παραγγελία διατάχθηκε η διε-
νέργεια συµπληρωµατικής κατεπείγουσας προκαταρκτικής
εξέτασης από το Α.Τ. Καλλιθέας η οποία εκκρεµεί.

Και σας λέω ότι για τον σκοπό να διερευνηθεί πλήρως από την
υπηρεσία ασφάλειας της Βουλής των Ελλήνων σε βάρος του
αστυνοµικού -τρίτη ενέργεια διερεύνησης- διενεργείται προκα-
ταρκτική διοικητική εξέταση. Από την υποβολή της µήνυσης αµέ-
σως του αφαιρέθηκε ο υπηρεσιακός ατοµικός οπλισµός.

Άρα, αµέσως-αµέσως σας έχω πει τέσσερις ενέργειες. 
Στις 18-11-2024 η σύζυγος µετέβη στο Α.Τ. Καλλιθέας και υπέ-

βαλε µήνυση για ενδοοικογενειακή απειλή κατ’ εξακολούθηση
σε βάρος αστυνοµικού, ο οποίος συνελήφθη στο πλαίσιο του αυ-
τοφώρου, οδηγήθηκε στην αρµόδια εισαγγελία και καταδικά-
στηκε σε ποινή φυλάκισης ενός έτους µε αναστολή στον πρώτο
βαθµό. Και άλλη ενέργεια, σύλληψη, καταδίκη, αυτόφωρο.

Στις 22-11-2024 µετά από καταγγελία της συζύγου πάλι βρί-
σκεται σε εξέλιξη η προανακριτική διαδικασία για διερεύνηση

αδικηµάτων κατά της γενετήσιας ελευθερίας, που φέρεται να διέ-
πραξε ο αστυνοµικός σε βάρος µελών της οικογένειάς του. Κρα-
τείται προσωρινά, έχει τεθεί σε υποχρεωτική διαθεσιµότητα. Και
άλλη ενέργεια και έρευνα και διαθεσιµότητα.

Ξέρετε πώς έχει γίνει αυτό, κυρία Πρόεδρε; Έχει γίνει µε το νέο
Πειθαρχικό Δίκαιο, που έφερε η ηγεσία του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη στις 6-11-2024 µε το π.δ.61/2024 -µπορείτε να το
βρείτε- και παράλληλα εξελίσσεται και η σχετική διαδικασία ΕΔΕ.
Αξίζει τον κόπο να δείτε αυτόν τον νόµο. Δεν το σκέφτηκε κάποια
άλλη κυβέρνηση ξέρετε ούτε και αυτή που για λίγο χρονικό διά-
στηµα ήσασταν και εσείς.

Θέλω, όµως, να σας πω και κάτι ακόµα για να ολοκληρώσω. Σε
σχέση µε το δεύτερο ερώτηµά σας θα σας πω, λοιπόν, ότι ο αστυ-
νοµικός αυτός µετατέθηκε στην Υπηρεσία Ασφάλειας της Βουλής
των Ελλήνων επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ στις 23-3-2019, έπειτα από
πρόταση της υπηρεσίας ασφάλειας της Βουλής των Ελλήνων.

Αν σε όλες αυτές τις ενέργειες που σας απαρίθµησα βλέπετε
κάπου µια συγκάλυψη, έχετε κάθε δικαίωµα το βλέπετε, ο καθένας
έχει τις απόψεις του και δικαιούται να τις απόψεις. Ένας πολίτης,
όµως, που διαβάζει και καταλαβαίνει ότι έχουν γίνει όλα αυτά, συγ-
κάλυψη δεν βλέπει.

Παρ’ όλα αυτά θα σας πω τίποτα δεν τελειώνει εδώ. Όλα συνε-
χίζουν να διερευνώνται και κάθε πράξη θα οδηγηθεί και στη δι-
καιοσύνη και στις πειθαρχικές διαδικασίες. Να είστε βέβαιοι γι’
αυτό. Τέτοιες συµπεριφορές όταν αποδειχθούν και κριθούν από
τα αρµόδια όργανα δεν επιδέχονται καµµία ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό.

Έχετε τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας): Εποµένως, κύριε Υφυπουργέ, αυτό το οποίο ειπώθηκε
τόσες φορές στα µέσα ενηµέρωσης, ότι δηλαδή υπήρχε µια κα-
ταγγελία της συζύγου, η οποία ήταν µόνο για έµφυλη βία και για
τίποτε άλλο, δεν ισχύει. Διότι µόλις τώρα µας είπατε ότι 23 Φε-
βρουαρίου του 2024 η σύζυγος µετέβη στο Αστυνοµικό Τµήµα
Καλλιθέας. Αυτό δεν µας είπατε; Και έκανε µήνυση για αδικήµατα,
συµπεριλαµβανοµένων αδικηµάτων σε βάρος της γενετήσιας
αξιοπρέπειας, τα οποία λάµβαναν χώρα τα τελευταία δεκατέσ-
σερα έτη.

Πριν από λίγο ο Πρόεδρος της Βουλής –ήµουν µε τον κ. Καζα-
µία- µας είπε ότι δεν την πήραν στα σοβαρά την πρώτη καταγγε-
λία, γιατί την έκανε ενώ ήταν σε ψυχιατρείο η γυναίκα. Εσείς τώρα
µας λέτε κάτι άλλο.

Και εγώ εξακολουθώ να επισηµαίνω ότι το να υπάρχει τέτοιου
είδους καταγγελία σε βάρος αστυνοµικού υπηρετούντος στη
Βουλή, τόσο σοβαρή καταγγελία, κατά την άποψή µου και τη θέση
µου, την οποία εκφράζω µε όλους τους τρόπους και µε τριάντα
τρεις ερωτήσεις που έχω κάνει στον Πρωθυπουργό και δεν έρχε-
ται να τις απαντήσει και µε άλλες ερωτήσεις και σε εσάς και στον
Υπουργό Δικαιοσύνης, ακόµη και αν ήταν περιορισµένος σε έµ-
φυλη ενδοοικογενειακή βία, χωρίς προσβολή γενετήσιας αξιοπρέ-
πειας, ακόµη κι αν ήταν αυτό που έλεγε δηλαδή ο κ. Τασούλας,
ότι δεν καταλάβαµε ότι περιείχε αυτά, πάλι είναι αδικαιολόγητο να
παραµένει αυτό το πρόσωπο εδώ και να µην ελέγχεται.

Επιπλέον, µας είπατε ότι έγινε αυτή η καταγγελία 23 Φλεβάρη
του 2024. Προκύπτει ότι απεσύρθη κάποια στιγµή τον Μάρτιο του
2024, όπου δήλωσε η γυναίκα ότι δεν επιθυµεί. Εγώ όταν είπα
στην Διάσκεψη των Προέδρων στον κ. Τασούλα ότι προφανώς της
ασκήθηκαν πιέσεις για να αποσύρει, όπως γίνεται πάντα στα θύ-
µατα έµφυλης βίας, ο κ. Τασούλας µου απάντησε -και είναι στα
Πρακτικά- ότι «σας πληροφορούµε ότι της ασκήθηκαν πιέσεις για
να µην αποσύρει».

Φυσικά και το να αποσύρει και το να µην αποσύρει, δεν επηρε-
άζει την πορεία µιας ποινικής διαδικασίας κανονικά, όταν µιλάµε
για αδικήµατα έµφυλης βίας. Όµως, φαίνεται εδώ ότι επηρέασε.
Και φαίνεται ότι ενώ υπήρχε καταγγελία για όλα τα ζητήµατα και
µάλιστα για διάπραξη επί δεκατέσσερα χρόνια, ο αστυνοµικός
αυτός παρέµενε στην Υπηρεσία της Βουλής από τον Φλεβάρη
µέχρι τον Νοέµβρη που σηµαίνει ότι υπάρχει τεράστια ευθύνη στο
Υπουργείο σας και στην αστυνοµική υπηρεσία, διότι δεν έκανε τα
δέοντα για τον άµεσο έλεγχο του αστυνοµικού και απ’ ό,τι κατα-
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λαβαίνω δεν έγινε καµµία ΕΔΕ για αυτή την πρώτη καταγγελία.
Περίµεναν να αποσυρθεί. Δεύτερον, για την επαναθυµατοποίηση
των θυµάτων, διότι προφανώς παραµένοντας ως άτρωτος και
ανέγγιχτος όλους αυτούς τους µήνες, προφανέστατα το µήνυµα
στα θύµατα ήταν, δεν σας σώζει τίποτε. Δεν σας σώζει τίποτε!
Αυτό είναι το µήνυµα.

Φωτογραφίες µε πολιτικά πρόσωπα κυκλοφορούν στο διαδί-
κτυο, του δικού σας κόµµατος πολιτικά πρόσωπα. Και είστε οι
πρώτοι που πρέπει να έχετε το κίνητρο να διαλευκανθεί η υπόθεση
αµέσως. Όσοι δεν ενέχεστε, να µη συνδέεστε και αυτοί που ενέ-
χονται µε την συγκάλυψη ενός ειδεχθέστατου αδικήµατος κατ’
εξακολούθηση και κατά συρροή, πολλών κακουργηµάτων µάλι-
στα, να τιµωρηθούν.

Μου κάνει αλγεινή εντύπωση όλη αυτή η διαχείριση της πληρο-
φόρησης. Όλα τα µέσα ενηµέρωσης σας έχουν ακούσει να λέτε -
όχι εσάς, τον κ. Τασούλα- ότι η πρώτη καταγγελία δεν ήταν για
προσβολή γενετήσιας αξιοπρέπειας, ήταν για άλλο πράγµα. Δεν
µπορούσαµε να φανταστούµε. Μα, τώρα µας λέτε ότι όχι απλώς
ήταν, αλλά περιέγραφε αδικήµατα που διαπράττονταν επί δεκα-
τέσσερα χρόνια. Επί δεκατέσσερα χρόνια! Και παρέµεινε άλλους
εννέα µήνες για να διαπράξει επί δεκαπέντε χρόνια.

Θεωρείτε ότι είναι όλα καλώς καµωµένα από πλευράς του
Υπουργείου; Θεωρείτε ότι η αστυνοµική υπηρεσία, η οποία παρέ-
λαβε αυτή την καταγγελία, η Υπηρεσία της Βουλής, στην οποία
διαβιβάστηκε η καταγγελία -και θέλω να µας πείτε και πότε διαβι-
βάστηκε, πότε διαβιβάστηκαν αυτές οι καταγγελίες- η διοίκηση
του Υπουργείου της ΓΑΔΑ, το Αρχηγείο έκαναν τη δουλειά τους;

Διότι αν µία γυναίκα πηγαίνει στο Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων
Αναργύρων και λέει: «θα µε σκοτώσουν» και τελικώς την σκοτώ-
νουν µπροστά στο τµήµα, αφού την έχουν διώξει από το τµήµα
και λέει: «ένα περιπολικό» και της λένε: «το περιπολικό δεν είναι
ταξί» και µια άλλη γυναίκα πηγαίνει στο Αστυνοµικό Τµήµα Καλλι-
θέας και καταγγέλλει επί δεκατέσσερα έτη κακοποίηση και οδη-
γείται να αποσύρει την καταγγελία –και είναι και αστυνοµικός
µάλιστα η γυναίκα αυτή- και επί εννέα µήνες ο καταγγελλόµενος
παραµένει, το µήνυµα είναι: «δεν σας σώζει τίποτα». Δεν σας σώζει
τίποτα! Δεχθείτε την κακοποίηση, δεχθείτε την ασέλγεια, δεχθείτε
τους βιασµούς και προσευχηθείτε για τη ζωή σας.

Εγώ δεν το επιτρέπω αυτό, δεν υπάρχει καµµία περίπτωση. Από
τη στιγµή που αποκαλύφθηκε αυτό το θέµα και συνδέεται η Βουλή
µε αυτό το θέµα, δεν υπάρχει περίπτωση να µη σηκώσω κάθε
πέτρα και κάθε πλακάκι και κάθε τσιµέντο και κάθε µπαζωµένο
πεδίο, µέχρι να αποκαλυφθεί όλη η αλήθεια και όσοι ενέχονται
στην προστασία αυτού του προσώπου να λογοδοτήσουν.

Περιµένω τις απαντήσεις σας, κύριε Υφυπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, εγώ σας ανέφερα µε απόλυτη ακρίβεια και λε-

πτοµέρεια όλα τα πραγµατικά περιστατικά, την χρονική σειρά των
καταγγελιών. Δεν µπορώ να σχολιάσω δηλώσεις οποιοδήποτε
αξίωµα και να έχει. Αυτά είναι τα πραγµατικά περιστατικά ως
έχουν και ο καθένας και αυτοί που µας ακούσουν βγάζουν συµπε-
ράσµατα.

Εσείς κρίνετε, όλες αυτές οι ενέργειες, επτά τον αριθµό που
έγιναν από τη µέρα που έγινε η πρώτη καταγγελία, αποτελούν ή
δηµιουργούν έστω και υπόνοια συγκάλυψης; Επαναλαµβάνω δεν
τελείωσε τίποτα, όλα συνεχίζουν να ερευνώνται. Έχουν γίνει τα
πάντα, συνελήφθη, πήγε, πειθαρχικές διαδικασίες.

Αλλά ξέρετε κάτι; Ο νοµικός µας πολιτισµός επιβάλλει ότι από
τη µέρα που γίνεται µια καταγγελία, ακολουθεί µια έρευνα. Όταν
γίνεται µία καταγγελία σε βάρος ενός αστυνοµικού, ενός πολίτη,
ενός Βουλευτή γίνεται µία διαδικασία, δεν χάνει τη θέση του αυ-
τόµατα. Για τους Βουλευτές για παράδειγµα, ακολουθείται µία

διαδικασία άρσης ασυλίας. Δεν χάνει τη θέση του κατευθείαν.
Πρέπει να διερευνήσουµε την κάθε καταγγελία.

Θέλετε να επιβάλουµε κατευθείαν κυρώσεις; Κάντε ένα σχέδιο
νόµου, να πείτε ότι πρέπει να αλλάξει η νοµοθεσία και όταν γίνεται
µια καταγγελία κατευθείαν να γίνονται αυτά. Εδώ του κάναµε πει-
θαρχική, του κάναµε ποινικό, του αφαίρεσαν τον εξοπλισµό. Μπο-
ρούσε να γίνει κάτι παραπάνω σύµφωνα µε σας. Κάντε τις
προτάσεις σας εδώ και να πείτε ότι από εδώ και πέρα όταν γίνεται
µήνυση κατά αστυνοµικών, Βουλευτών οτιδήποτε θα γίνεται αυτό.
Πρόταση νόµου να την δούµε και να την εξετάσουµε.

Εγώ θα σας πω πάλι, κάτι το οποίο σας το λέω και όχι µόνο. Δεν
είναι λόγια είναι πράξεις που κάνουµε. Εγώ σας µίλησα µε πρά-
ξεις. Λόγια περί συγκάλυψης, είναι ωραία να τα λέµε. Πράξεις!

Εγώ σας λέω, λοιπόν, ότι σε ζητήµατα προστασίας δικαιωµάτων
των πολιτών και συµπεριφοράς αστυνοµικών προς τους πολίτες,
δεν υπάρχει καµµία ανοχή. Για εµάς είναι πρώτιστης σηµασίας,
όπως είναι πρώτιστης σηµασίας ο απόλυτος σεβασµός και η ανα-
γκαιότητα της προσωπικότητας των πολιτών και των ατοµικών
τους ελευθεριών, χωρίς καµµία απολύτως διάκριση.

Το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας έχει αυξηµένο καθή-
κον υπακοής και νοµιµοφροσύνης, το οποίο επεκτείνεται εντός και
εκτός της υπηρεσίας.

Επιβάλλεται πάνω από όλα να τηρεί χρηστή συµπεριφορά και
να τηρεί τους κανόνες πρώτα από όλα ο αστυνοµικός. Η παρά-
βαση του υπηρεσιακού καθήκοντος του αστυνοµικού και όλα τα
καταγγελλόµενα πάντοτε διερευνώνται από αυτό που προβλέπει
ο νόµος, δηλαδή ποινική πειθαρχική διαδικασία, ό,τι προβλέπον-
ται, πάντοτε υπό την εγγύηση των διατάξεων της διοικητικής και
πειθαρχικής διαδικασίας. Αυτά, λοιπόν, διερευνώνται και εσωτε-
ρικά και ποινικά. Επιβάλλεται η προσήκουσα ποινή πάντοτε, η
οποία βέβαια γίνεται παράλληλα µε την ποινική διαδικασία. Όλα
αυτά έχουν γίνει.

Να υπενθυµίσω κάτι που το ξέρετε και το είπα και πριν; Οι δια-
δικασίες όλες αυτές υπόκεινται στην αρχή της µυστικότητας.
Υπάρχουν δικαιώµατα. Ακόµα και αυτός που κατηγορείται για ει-
δεχθείς πράξεις εκείνη την ώρα µπορεί να προβάλει κάποια δι-
καιώµατα και να καθυστερήσει τη διαδικασία. Κάντε οποιαδήποτε
πρόταση θέλετε να αλλάξουµε και αυτά. Να τα καταργήσουµε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει υποχρέωση δηµοσίευσης φωτογραφίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µη
διακόπτετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Υπάρχουν σε κάθε περίπτωση κανόνες. Ο νοµικός
µας πολιτισµός το λέει αυτό.

Εµείς σας λέµε, και κλείνω, δεν υιοθετούµε καµµία άποψη.
Αναµένουµε τις αποφάσεις των οργάνων της ποινικής και πει-
θαρχικής διαδικασίας. Δεν σταµατάµε τη διερεύνηση οποιασδή-
ποτε επίµεµπτης πράξης. Ψάξτε το και εσείς, θα το ψάξουν και
τα αρµόδια όργανα. Σε αυτά έχουµε εµπιστοσύνη. Τελικός στό-
χος πάντοτε είναι η προστασία των θεσµών, η ενίσχυση της εµ-
πιστοσύνης των πολιτών, η ενίσχυση του αισθήµατος ασφάλειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υφυπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.30’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, Τρίτη
17 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

Σας ευχαριστώ.
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